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ΤΟ ΝΤΑΒΟΣ 
ΚΑΙ Η ΕΛΛΗΝΙΚΗ 

ΕΣΩΣΤΡΕΦΕΙΑ

ΚΥΡΙΑΚΑΤΙΚΗ ΕΦΗΜΕΡΙ∆Α //∆ΙΑΝΕΜΕΤΑΙ ∆ΩΡΕΑΝ

σελ. 35

ΠΑΓΚΟΣΜΙΕΣ
ΜΕ ΤΗΝ 



     Η   
ΕΥΚΟΛΑ ΚΑΙ ΠΑΝΤΑ 
ΚΟΝΤΑ ΣΑΣ

Βρείτε µας κάθε Σαββατοκύριακο σε ολόκληρο 
τον οδικό άξονα, εύκολα και γρήγορα στις 

βασικές µας χειροδιανοµές.

*  Σηµείωση - Τα παραπάνω σηµεία εµπλουτίζονται συνεχώς και εναλλάσσονται µεταξύ 
Σαββάτου και Κυριακής.

Βρείτε µας και σε όλες τις προθήκες 
σε επιλεγµένα σηµεία διάθεσης αλλά 
και σε καταστήµατα µεγάλων αλυσίδων 
εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - BOΡΕΙΑ ΠΡΟΑΣΤΕΙΑ        ΩΡΕΣ ΕΝΑΡΞΗΣ
                                                                ΣΑΒΒΑΤΟ 21/01      ΚΥΡΙΑΚΗ 22/01

ΠΛΑΤΕΙΑ  ΚΕΝΕΝΤΥ 10:15 10:15
ΧΑΛΑΝ∆ΡΙΟΥ & ΜΕΣΟΓΕΙΩΝ 10:00 10:00
ΚΟΜΒΟΣ ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΓ. ΠΑΡΑΣΚΕΥΗΣ 9:50 9:45
Λ. ΚΗΦΙΣΙΑΣ - ''ΤΡΟΧΟΝΟΜΟΣ'' 11:10 10:50
ΚΑΣΑΒΕΤΗ & ΛΕΒΙ∆ΟΥ 11:10 10:50
∆ΑΧΤΥΛΙ∆Ι ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:30 X
ΚΗΦΙΣΙΑΣ & ΠΕΝΤΕΛΗΣ 10:40 10:30
ΚΟΜΒΟΣ Λ. ΜΑΡΑΘΩΝΟΣ & ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ 9:45 Χ
ΦΑΡΟΣ ΨΥΧΙΚΟΥ(ΕΝΑΝΤΙ ΒΑΣΙΛΟΠΟΥΛΟΥ) 10:00 11:30
ΦΑΝΑΡΙΑ ΝΕΑΣ ΕΡΥΘΡΑΙΑΣ 11:30 11:10
(XAΡΙΛΑΟΥ ΤΙΚΟΥΠΗ & ΕΛ.ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ)

ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΠΕΙΡΑΙΑΣ - ΠΕΡΙΣΤΕΡΙ  

ΗΣΑΠ ΠΕΙΡΑΙΑΣ 9:30 11:00
Λ.ΒΑΣΙΛΕΩΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ & Λ. ΗΡ. ΠΟΛΥΤΕΧΝΕΙΟΥ 9:40 11:10
ΑΚΤΗ ΜΟΥΤΣΟΥΠΟΥΛΟΥ & 2ΑΣ ΜΕΡΑΡΧΙΑΣ 9:50 11:20
ΕΘΝΙΚΗΣ (ΠΑΝ. ΤΣΑΛ∆ΑΡΗ) & ΛΕΝΟΡΜΑΝ 11:45 Χ

ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΝΟΤΙΑ  

ΚΑΛΥΜΝΟΥ & ΒΑΡΗΣ ΚΟΡΩΠΙΟΥ 11:20 12:15
ΑΣΤΕΡΙΑ ΓΛΥΦΑ∆ΑΣ 10:50 12:00
ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ & Ι. ΜΕΤΑΞΑ 10:40 11:50

ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΚΕΝΤΡΟ  

ΠΟΣΕΙ∆ΩΝΟΣ & ΑΜΦΙΘΕΑΣ 10:20 11:40
ΚΑΤΕΧΑΚΗ & ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:10 10:00
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑΣ & ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:20 10:10
HILTON   10:50 10:30
ΒΟΥΛΙΑΓΜΕΝΗΣ & ΚΑΛΛΙΡΟΗΣ 10:40 10:20
ΑΚΑ∆ΗΜΙΑΣ & ΒΑΣ. ΣΟΦΙΑΣ 11:00 10:40
ΣΥΝΤΑΓΜΑ ΕΡΜΟΥ 11:15 Χ
ΚΟΛΩΝΑΚΙ   11:20 Χ

SPORTS
30 // ∆ΙΟΡΙΣΜΟΙ ΑΘΛΗΤΩΝ Τα παράλογα των 
προνοµίων τους συνεχίζονται
31 // ΣΤΟΙΧΗΜΑ  Έγκυρες προτάσεις από το 
Betarades.gr

FREE TIME
33 // CALENDAR Τα πολιτιστικά δρώµενα 
της εβδοµάδας
34 // CINEMA Τι θα δούµε στις κινηµατογραφικές 
αίθουσες
35 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΡΗΣ «Η δικαίωση 
είναι όµορφη»
36 // ΒΙΒΛΙΟ ΚΑΡΟΛΙΝΑ ΜΕΡΜΗΓΚΑ «Ο  Έλληνας 
γιατρός»
37 // EDITORIAL Η τεχνητή νοηµοσύνη είναι 
το µέλλον
38 // CELEBRITIES Στιγµιότυπα από τον κόσµο 
 των διασήµων
39 // ΕΥΕΞΙΑ Οκτώ tips για περισσότερες καύσεις και 
καλύτερη άµυνα του οργανισµού µετά τη γυµναστική
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FREE SUNDAΥ EE.
ΕΚ∆ΟΤΗΣ: ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΥΡΤΣΟΣ

ΣΧΕ∆ΙΑΣΜΟΣ ΕΝΤΥΠΟΥ 
                                 www.one9six.com

∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
∆ΗΜΗΤΡΙΑ∆ΟΥ ΜΑΤΙΝΑ dmatina@cpress.gr 

210-6754430 εσωτ.554
ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ Εurokinissi

 ∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ MARKETING ΚΑΙ ∆ΙΚΤΥΟΥ
ΚΟΤΟΠΟΥΛΟΣ ΓΙΑΝΝΗΣ 

jk@free-sunday.gr

ΥΠΟ∆ΟΧΗ ∆ΙΑΦΗΜΙΣΗΣ
ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΟΥ ΒΙΚΥ 

vickyth@cpress.gr 210-6754430

ΑΝΑΠΤΥΞΗ ∆ΙΚΤΥΟΥ ∆ΙΑΝΟΜΗΣ 
dianomi@free-sunday.gr,  210-3466996

ΣΠΥΡΟΥ ΜΕΡΚΟΥΡΗ 74, ΑΘΗΝΑ, Τ.Κ. 11634
ΤΗΛ: 210-6754430, FAX: 210-6729238

www.freesunday.gr

ΕΚΤΥΠΩΣΗ ΕΚΤΥΠΩΣΕΙΣ IRIS ΑΕΒΕ
∆ιανέµεται ∆ωρεάν

*ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδηµοσίευση, η αναπαραγωγή, ολική, 
µερική ή περιληπτική, ή κατά παράφραση, ή διασκευή από-
δοσης του περιεχοµένου της εφηµερίδας µε οποιονδήποτε 
τρόπο, µηχανικό, ηλεκτρονικό, φωτοτυπικό, ηχογραφήσεως 
ή άλλον, χωρίς προηγούµενη γραπτή άδεια του εκδότη. Νόµοι 
238/ 1970, 4301/1979, Ν. 100/1975, Ν∆ 3565/1956 και 4254, 

ΘΕΜΑΤΑ

04 // ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΑΓΓ. ΣΠΑΝΟΥ Πικρά γενέθλια 
για την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
05 // ΕΥΡΩΠΗ Γ. ΚΑΠΟΠΟΥΛΟΣ Καθαρό και 
σκληρό Brexit
06 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ AΝΤ. ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ 
«Η κυβέρνηση δεν τζογάρει»
07 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ Κ. ΤΣΙΑΡΑΣ «Όσο µένει αυτή 
η κυβέρνηση, τόσο δυσκολότερη η ανάταξη της 
οικονοµίας» 
08 // ΑΝΑΛΥΣΗ Γ. ΚΥΡΤΣΟΣ Ξεκινάει µια νέα 
περίοδος διεθνούς αστάθειας
10 // ΡΕΠΟΡΤΑΖ Ο ΟΑΣΘ, οι φορείς και η καµήλα 
του Σπίρτζη
11 // ΑΝΑΛΥΣΗ Γ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙ∆ΗΣ Η «τυφλή 
γωνία» της οδήγησης της Ν∆ προς τη νίκη
12 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ Κ. ΒΕΡΓΟΠΟΥΛΟΣ 
«Η Ελλάδα ήταν αναγκαίος και απαράκαµπτος 
κρίκος για την παγκόσµια σταθερότητα»
14 // ΠΑΓΚΟΣΜΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΦΟΡΟΥΜ 
Το Νταβός και η ελληνική εσωστρέφεια
16 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΑΛ. ΜΑΛΛΙΑΣ 
«Να αλλάξουµε το δόγµα έναντι της Τουρκίας»
17 // ΑΠΟΨΗ Β. ΚΑΡΑΜΗΤΣΑΝΗΣ  Όψεις 
του κυπριακού ζητήµατος
18 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ Λ. ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ «Ο τρίτος 
πόλος είναι ζωτική απαίτηση»
19 // EΥΡΩΠΗ Ποιος είναι ο νέος πρόεδρος του 
Ευρωκοινοβουλίου, Αντόνιο Ταγιάνι
20 // ΜΜΕ ∆ραµατικές εξελίξεις στον ∆ΟΛ
21 // ΡΕΠΟΡΤΑΖ Η ∆ΕΗ, ο Α∆ΜΗΕ, τα έσοδα και 
τα µερίδια που χάνονται και η επόµενη µέρα
22 // ΠΑΙ∆ΕΙΑ Ριζικές αλλαγές σε λύκειο - 
εξετάσεις
23 // ΑΡΘΡΟ Μ. ΣΤΕΦΟΥ Η αστική καινοτοµία 
αποτέλεσµα επιλογής και συστηµατικής 

02 περιεχόµενα

προσπάθειας
24 // TWITTER Ιατρική και πολιτική δεν πάνε µαζί
25 // KINA Ο µπάτλερ το έκανε…
26 // ΡΕΠΟΡΤΑΖ Η Εθνική Ασφαλιστική ανοίγει 
τον χορό των deals
27 // SUNDAY BUSINESS Τα νέα του επιχειρηµατικού 
κόσµου
28 // YΓΕΙΑ Application δωρεάν σύµβουλος 
για διαβητικούς
29 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ Θ. ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ 
«Η ∆ηµοκρατική Συµπαράταξη ενισχύεται στην 
κοινωνία και στη Βουλή»

Στην Τατιάνα τατιανιές;
«Λευτεριά στην Τατιάνα Στεφανίδου!» βροντοφώναξε σύσσωµο 
το Twitter µετά τη µήνυση που υπέβαλε στην παρουσιάστρια ο 
βουλευτής της Χ.Α. Γιάννης Λαγός για συκοφαντική δυσφήµηση. 
Οι αναφορές της Τατιάνας στην εκποµπή της που είχε ως θέµα την 
εισβολή οµάδας χρυσαυγιτών σε σχολείο του Περάµατος στάθηκαν 
αφορµή για τη µήνυση, ενώ από το απόγευµα της Πέµπτης η 
αστυνοµία αναζητούσε τη διάσηµη παρουσιάστρια µε σκοπό να 
τη συλλάβει. Αµ δε, όµως! Η υπόθεση κατέληξε στα χέρια του 
εισαγγελέα. Και µπορεί το ζήτηµα να έχει βαρύνουσα σηµασία για 
την ποιότητα της δηµοκρατίας στη χώρα µας και την κατοχύρωση 
της ελευθερίας του Τύπου, καθώς η Τατιάνα δεν είναι η πρώτη δη-
µοσιογράφος που διώκεται επειδή εξέφρασε την άποψή της στον 
αέρα, ωστόσο το Twitter κατάφερε µε επιτυχία να το διακωµω-
δήσει µε το hashtag #JesuisTatiana. «Σιγά µην κλάψω, σιγά µην 
ξεβαφτώ», «Αλληλεγγύη στην αγωνίστρια Τατιάνα – 
ΑΝΤ.ΑΡ.ΣΙ.Α. Εκάλης-Ψυχικού» και άλλα παρόµοια. Κωµικοτραγι-
κές καταστάσεις στην Ελλάδα του 2016.
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Alpha Global Medical Care

Μάθετε περισσότερα στο
www.alpha.gr

Alpha Global Medical Care
Το νέο ολοκληρωμένο πρόγραμμα υγείας που σας καλύπτει σε όλο τον κόσμο.

Η Alpha Bank ανταποκρίνεται στην ανάγκη σας για ολοκληρωμένη προστασία της υγείας
και σε συνεργασία με την ΑΧΑ Ασφαλιστική Α.Ε., την πρώτη ασφαλιστική εταιρία παγκοσμίως, 
δημιουργεί το ολοκληρωμένο πρόγραμμα “Alpha Global Medical Care”, προσφέροντας:

•  Ολοκληρωμένη προστασία 360ο (πριν, κατά τη διάρκεια, αλλά και μετά από τη νοσηλεία)
•  Ευρύ δίκτυο συμβεβλημένων νοσοκομείων με απευθείας κάλυψη 100% των εξόδων

στην Ελλάδα και την Ευρώπη και 80% στον υπόλοιπο κόσμο
•  Καινοτόμες παροχές όπως: απευθείας εξόφληση της δαπάνης στο εξωτερικό,

δεύτερη ιατρική γνωμάτευση από το εξωτερικό, δαπάνες αποκαταστάσεως μετά από σοβαρά 
περιστατικά, νοσηλεία στο σπίτι

•  36 συνδυασμούς προγραμμάτων, για να επιλέξετε.

Στην Alpha Bank φροντίζουμε και για την υγεία, με αξιοπιστία και σύγχρονες λύσεις.

Για την
Alpha Bank

δεν είναι
μόνο ευχή,

είναι πρόγραμμα
υγείας.

KX_aGlobalMedicalCare_265x325-News-diorth.indd   1 11/9/16   3:33 PM
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πολιτική

Η µέση διάρκεια ζωής των κυβερνήσεων στα 
χρόνια της κρίσης είναι τα δύο χρόνια και δεν 
είναι αυτός ο µοναδικός λόγος για τον οποίο η 
συµπλήρωση δύο χρόνων από την πρώτη ε-
κλογική νίκη του ΣΥΡΙΖΑ, στις 25 Ιανουαρίου, 

προκαλεί µελαγχολία σε πολλούς που εκείνο το βράδυ έκλαιγαν 
από συγκίνηση και χαρά. Στο Μέγαρο Μαξίµου θα ήθελαν να γιορ-
τάσουν την επέτειο ανακοινώνοντας ή έχοντας ανακοινώσει την ο-
λοκλήρωση της δεύτερης αξιολόγησης που θα έφερνε ισχυρή πι-
θανότητα για την ένταξη στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της 
ΕΚΤ και την έναρξη µιας περιόδου θετικών ειδήσεων για την ελ-
ληνική οικονοµία. Όµως βρισκόµαστε αλλού, σε µια στενωπό α-
βεβαιότητας, άγχους και άγνοιας για όσα έρχονται. Η κυβέρνηση 
εκπέµπει αισιοδοξία, σαν από επαγγελµατική υποχρέωση, όµως 
δεν υπάρχουν –για την ώρα τουλάχιστον– ενθαρρυντικές ενδείξεις 
από την πλευρά των θεσµικών πιστωτών.

∆εν υπάρχουν ασφαλή συµπεράσµατα, γιατί δεν ξέρουµε δύο 
βασικά πράγµατα:
• Αν το ∆ΝΤ βάζει τόσο ψηλά τον πήχη των απαιτήσεών του για να 
µείνει ή για να φύγει από το πρόγραµµα. Αν, µε άλλα λόγια, θεω-
ρεί ειλικρινά τη µείωση των κύριων συντάξεων, του αφορολόγη-
του και της µισθολογικής δαπάνης στο ∆ηµόσιο ως όρο για τη συµ-
µετοχή του στο ελληνικό πρόγραµµα ή αν τη χρησιµοποιεί ως πρό-
σχηµα για να αποχωρήσει, αφού η ελληνική πλευρά αποκλείεται 
να δεχτεί αυτά τα µέτρα.
• Αν ο Β. Σόιµπλε θέλει για προεκλογικούς λόγους την αποφυγή του 
ελληνικού ατυχήµατος και εποµένως τελικά θα συµβάλει στη δια-
µόρφωση µιας συµφωνίας κυβέρνησης-πιστωτών ή αν η κοµµα-
τική σκοπιµότητα στην περίπτωσή του εξυπηρετείται καλύτερα µε 
µια θυσία της Ιφιγένειας, δηλαδή µε µια παραδειγµατική τιµωρία της 
άσωτης χώρας της Ευρωζώνης, προκειµένου να πειθαρχήσουν ευ-
κολότερα οι άλλοι στους γερµανικούς κανόνες.

Από τη στιγµή που δεν είναι σαφείς οι βαθύτερες προθέσεις 
των πρωταγωνιστών στο συγκεκριµένο παιχνίδι, δεν είναι εύκολο 
ούτε να γίνουν προβλέψεις αλλά ούτε και στέρεος σχεδιασµός από 
την ελληνική πλευρά.

Τελευταία προσπάθεια
Η εικόνα αυτή τη στιγµή είναι ότι το οικονοµικό επιτελείο κάνει ό,τι 
είναι δυνατό για να κλείσει η αξιολόγηση. Σύµφωνα µε πληροφορίες 
που δεν έχουν διαψευστεί, έχουν καταθέσει πρόταση για επέκταση 
του κόφτη πέραν του 2018, ζητώντας να αποφύγουν την προληπτική 
νοµοθέτηση συγκεκριµένων µέτρων. Ειδικότερα, στο Eurogroup της 
26ης Ιανουαρίου ο υπουργός Οικονοµικών Ευκλείδης Τσακαλώτος 
θα προτείνει έναν Μηχανισµό Αυξηµένων Εγγυήσεων, δηλαδή έναν 
ενισχυµένο και διευρυµένο «κόφτη» που θα ισχύει και πέραν του 2018 
και σε περίπτωση δηµοσιονοµικών αστοχιών θα ενεργοποιείται, ε-
πιφέροντας και µείωση του αφορολόγητου ορίου και κατάργηση της 

προσωπικής διαφοράς που µπορεί να οδηγήσει σε περικοπές συ-
ντάξεων (όπως απαιτεί το ∆ΝΤ). Το επιχείρηµα στο εσωτερικό ακρο-
ατήριο θα είναι ότι οι δηµοσιονοµικοί στόχοι επιτυγχάνονται και επο-
µένως δεν θα χρειαστεί διόρθωση, ενώ το επιχείρηµα προς τα έξω 
θα είναι ότι σε περίπτωση αποτυχίας στην εκτέλεση του προϋπολογι-
σµού θα υπάρχουν δικλείδες ασφαλείας, αφού αυτοµάτως θα γίνονται 
παρεµβάσεις για την αποκατάσταση της δηµοσιονοµικής ισορροπίας.

Ποιος ξέρει εάν η ελληνική πρόταση θα γίνει δεκτή από το 
Eurogroup. Σύµφωνα µε πληροφορίες, η σύνταξή της γίνεται σε 
συνεργασία µε την Κοµισιόν, όµως µέχρι τώρα έχει αποδειχθεί ότι 
η Κοµισιόν γενικά στηρίζει τις ελληνικές θέσεις χωρίς να επηρεά-
ζει καθοριστικά τις αποφάσεις που τελικά λαµβάνονται. Γιατί να µην 
ισχύσει αυτό και πάλι;

Σε κάθε περίπτωση, η επόµενη ευκαιρία θα είναι το Eurogroup 
της 20ής Φεβρουαρίου και αν χαθεί κι εκείνο το τρένο, µετά τα πράγ-
µατα θα δυσκολέψουν πάρα πολύ, γιατί ο Μ. Ντράγκι θα πάρει τις 
αποφάσεις του για την ενίσχυση της ρευστότητας των ελληνικών 
τραπεζών τον Μάρτιο, ενώ στις 15 Μαρτίου θα γίνουν εκλογές στην 
Ολλανδία και αυτό σηµαίνει ότι θα αποσυρθεί το ενδιαφέρον των ε-
ταίρων µας από το ελληνικό ζήτηµα, αφού στη συνέχεια ακολουθούν 
οι εκλογές στη Γαλλία και τον Σεπτέµβριο στη Γερµανία.

Σενάριο επόµενης µέρας, αν η διαπραγµάτευση καταρρεύσει, 
δεν υπάρχει. Είναι γνωστό ότι το καλοκαίρι έχουµε εξωτερικές δα-
νειακές υποχρεώσεις πάνω από 6 δισ. που δεν γίνεται να καλυφθούν 
χωρίς την εκταµίευση των δόσεων που συνδέονται µε την ολοκλή-
ρωση της αξιολόγησης. Είναι επίσης γνωστό ότι στο Μέγαρο Μαξί-
µου δεν σχεδιάζουν εκλογές και εάν τα πράγµατα φτάσουν σε αδι-
έξοδο θα ζητήσουν τη συναίνεση της αντιπολίτευσης σε µια κοινή 
προσπάθεια και αν δεν την εξασφαλίσουν (που δεν θα την εξασφα-
λίσουν) θα δουν τότε τι θα κάνουν.

Σταθερή αστάθεια
Και µόνο η συζήτηση για νέα απόπειρα αλλαγής του εκλογικού νόµου 
είναι ενδεικτική της αγωνίας της κυβέρνησης για το πόσα γενέθλια 
θα µετρήσει ακόµη στην εξουσία. Η ιδέα ήταν ότι θα µπορούσε η ∆η-
µοκρατική Συµπαράταξη να καταθέσει προς ψήφιση στη Βουλή τη 
δική της πρόταση για απλή αναλογική και να τη στήριζε η κυβερνη-
τική πλειοψηφία προσδοκώντας ότι θα εξασφαλίζονταν οι 200 ψήφοι 
που απαιτούνται για να ισχύσει ο νέος νόµος από τις επόµενες εκλο-
γές (και όχι από τις µεθεπόµενες, όπως θα συµβεί τώρα). Η Φώφη 
Γεννηµατά απέρριψε κατηγορηµατικά αυτή τη σκέψη που της υπέ-
βαλε ο ΣΥΡΙΖΑ, γνωρίζοντας ότι αν την αποδεχόταν, το κόµµα της 
θα κινδύνευε ακόµη και µε διάσπαση, αφού ο Ευ. Βενιζέλος –και 
όχι µόνο– θα αντιδρούσε όσο πιο έντονα µπορούσε. Εποµένως, το 
θέµα όπως άνοιξε έκλεισε, βιαστικά και χωρίς πολλά-πολλά, αφού 
µας θύµισε πόσο ισχυρότεροι της πολιτικής είναι οι τακτικισµοί.

Μπορεί να ξεκίνησε και επίσηµα η εποχή Τραµπ, να προανήγ-
γειλε το σκληρό Brexit η Τ. Μέι, για πρώτη φορά να πήγε στο φό-

Η εικόνα αυτή τη στιγµή είναι ότι το 
οικονοµικό επιτελείο κάνει ό,τι είναι 
δυνατό για να κλείσει η αξιολόγηση. 
Σύµφωνα µε πληροφορίες που δεν έχουν 
διαψευστεί, έχουν καταθέσει πρόταση 
για επέκταση του κόφτη πέραν του 2018, 
ζητώντας να αποφύγουν την προληπτική 
νοµοθέτηση συγκεκριµένων µέτρων.

 ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΣΠΑΝΟΥ        @AggelikiSays

ρουµ του Νταβός ο Κινέζος Πρόεδρος εκθέτοντας την άποψή του 
για την παγκοσµιοποίηση, να έγινε γνωστό ότι οι οκτώ πλουσιότε-
ροι άνθρωποι του κόσµου έχουν στην κατοχή τους τον πλούτο του 
φτωχότερου µισού πληθυσµού της γης, όµως για τη δική µας πο-
λιτική ελίτ πέρα βρέχει. Εµείς έχουµε τα δικά µας και τα τελευταία 
24ωρα ασχολούµαστε µε τη διάσωση του ∆ΟΛ, της οποίας ηγεί-
ται ο Β. Μουλόπουλος, διευθυντής Σύνταξης στο «Βήµα» για τριά-
ντα χρόνια και µετά βουλευτής Επικρατείας του ΣΥΡΙΖΑ, µέχρι πριν 
από λίγες µέρες πρόεδρος του ∆.Σ. της «Αυγής». Για την αντιπολί-
τευση όλα αυτά µυρίζουν Βόρεια Κορέα, ενώ για τους πολίτες όλα 
αυτά µάλλον θυµίζουν πόσο σάπιο είναι το βασίλειο της διαπλοκής 
ΜΜΕ-τραπεζών-κοµµάτων.

ΠΙΚΡΑ 
ΓΕΝΕΘΛΙΑ
Ο ΣΥΡΙΖΑ κλείνει δύο χρόνια στην 
εξουσία και µάλλον δεν είχαν 
φανταστεί ακριβώς έτσι την πρώτη 
φορά Αριστερά.

Το φίδι ξεθαρρεύει

Όσα συνέβησαν στο δηµοτικό σχολείο στο Πέραµα, µε 
τους χρυσαυγίτες να µπουκάρουν και να τραµπουκί-
ζουν ανενόχλητοι, είναι δηλωτικά της αποθράσυνσης 

του νεοναζιστικού µορφώµατος, που αναζητά στην προσφυ-
γική κρίση τη µεγάλη ευκαιρία. Φωνάζουν για να µην πάνε τα 
προσφυγόπουλα στα σχολεία µας, προσπαθούν να εκφοβίσουν 
και να φανατίσουν, απέναντι σε µια πολιτεία αµήχανη και ανε-
παρκή. Έχουν περάσει σχεδόν τρία χρόνια από τη δολοφονία 
του Παύλου Φύσσα και η δίκη της Χ.Α. δεν έχει ακόµη ολο-
κληρωθεί, ενώ ο δολοφόνος βρίσκεται σπίτι του.

Σιγά µη φοβηθώ, αλλά και σιγά µη δεν ντραπώ…

Αναπάντεχο στιγµιότυπο από την προ ηµερησίας 
διατάξεως συζήτηση στη Βουλή που υποτίθεται ότι 

θα γινόταν για το αγροτικό και κατέληξε σε αντιπαρά-
θεση για τις εξελίξεις στον ∆ΟΛ.
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Μέχρι και πριν από λίγες εβδοµάδες όλα 
ήταν ρευστά γύρω από την υλοποίηση 
της εξόδου του Ηνωµένου Βασιλείου 
από την Ε.Ε. Η µεγάλη εικόνα ήταν από 
τη µια πλευρά η Βρετανία και κυρίως η 

κυβέρνηση Μέι να µην ξέρουν ποια εντολή των ψηφοφόρων 
να διαβάσουν στην επικράτηση του Brexit στο δηµοψήφι-
σµα του Ιουνίου και από την άλλη η Ε.Ε. και κυρίως η Γερ-
µανία και η Γαλλία να προβληµατίζονται για τον βαθµό, το 
εύρος και το βάθος της τιµωρητικής µεταχείρισης που πρέ-
πει να επιβληθεί στο Ηνωµένο Βασίλειο, προφανώς για να 
φρονηµατιστούν όσοι από τους «27» τείνουν να πιστέψουν 
ότι µια αλά καρτ ένταξη είναι ρεαλιστική επιλογή.

∆ιαφορετική ανάγνωση
Για αρκετούς µήνες, από το δηµοψήφισµα µέχρι και τα τέλη 
του 2016, αναζητήθηκε µια φόρµουλα που θα µπορούσε να 
συνδυάζει τη συµµετοχή της Βρετανίας στην ενιαία αγορά, 
χωρίς όµως την υποχρέωση ελεύθερης διακίνησης πολιτών, 
την οποία έχουν αποδεχτεί οι εκτός Ε.Ε. Νορβηγία και Ελ-
βετία.

Από τα τέλη της περασµένης εβδοµάδας προαναγγέλλε-
ται η στροφή της πρωθυπουργού Μέι προς την επιλογή του 
καθαρού και σκληρού Brexit, µια επιλογή που διαβάστηκε 
διαφορετικά στο Παρίσι και στο Βερολίνο:
• Στη Γαλλία η τοποθέτηση της Βρετανίδας πρωθυπουργού 
καταγράφηκε ως εκβιασµός προς τους υπόλοιπους «27»: ή 
µας δίνετε άνευ όρων πρόσβαση στην ενιαία αγορά ή µετα-
τρέπουµε το Ηνωµένο Βασίλειο συνολικά σε φορολογικό 
παράδεισο. Κάπως έτσι διάβασε η «Monde» την επιλογή του 
σκληρού Brexit.
• Στη Γερµανία η πλειονότητα των αναλύσεων-προσεγγί-
σεων χαρακτηρίζει την οµιλία της Μέι ως µπλόφα εσωτε-
ρικής χρήσης, καθώς εκτιµάται ότι το κόστος της πλήρους 
ρήξης για το Λονδίνο θα είναι συντριπτικό, µε αρκετές όµως 
φωνές να αντιτείνουν ότι η Γερµανία θα είναι η πιο ζηµιω-
µένη από τους «27» σε περίπτωση υλοποίησης του σκληρού 
Brexit.

Ο εκλογικός κύκλος
Η Τερέζα Μέι έχει δεσµευτεί να ενεργοποιήσει το άρθρο 
50 της Συνθήκης της Λισαβόνας, ώστε να εκκινήσει µια δι-
ετής διαπραγµάτευση, στο πέρας της οποίας θα συµφωνη-
θεί η µεθόδευση της αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου 
από την Ε.Ε. Στην πραγµατικότητα, όλοι, και στο Λονδίνο 
και στο Βερολίνο και στις Βρυξέλλες, γνωρίζουν ότι η ουσι-
αστική διαπραγµάτευση δεν µπορεί να αρχίσει πριν από τα 

Αν οι επικείµενες εκλογικές αναµετρήσεις 
στην Ε.Ε. δώσουν αποτελέσµατα που 
θα κινούνται στον αστερισµό του Brexit, 
θα ζητούν δηλαδή είτε αποχώρηση 
είτε αλά καρτ παραµονή στην Ε.Ε., 
επιβεβαιώνοντας την πρόγνωση Τραµπ 
ότι η Βρετανία ήταν µόνο η αρχή, τότε το 
περιθώριο ελιγµών της Βρετανίας θα είναι 
πολλαπλάσιο του σηµερινού.

στικά, αντιευρωπαϊκά κύµατα αµφισβήτησης που όχι µόνο 
θα απαγορεύουν την επιβολή τιµωρητικής σε βάρος του 
Λονδίνου µεταχείρισης αλλά, αντίθετα, θα δίνουν στην α-
ποχωρούσα Αλβιώνα περιθώρια συµπλεύσεων και συµµα-
χιών, από µια Ιταλία του Γκρίλο µέχρι τους δύστροπους α-
νατολικούς εταίρους, όπως η Πολωνία και η Ουγγαρία.

Η εξέλιξη της σχέσης
Αν επιχειρήσουµε µια ιστορική αναδροµή στη σχέση της 
Βρετανίας µε την Ε.Ε., θα διαπιστώσουµε ότι, παρά τις περί 
του αντιθέτου εντυπώσεις, το Λονδίνο πολύ γρήγορα κατά-
λαβε ότι η Αυτοκρατορία και η Κοινοπολιτεία είναι παρελ-
θόν και η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση µονόδροµος.

Το 1960 ο τότε Συντηρητικός πρωθυπουργός Μακµί-
λαν ζήτησε την ένταξη της χώρας του στην ΕΟΚ των Έξι, 
αλλά προσέκρουσε στο βέτο του τότε Προέδρου της Γαλ-
λίας στρατηγού Ντε Γκολ, ο οποίος θεωρούσε το Ηνωµένο 
Βασίλειο δούρειο ίππο των ΗΠΑ.

∆έκα χρόνια αργότερα ο διάδοχος του Ντε Γκολ, Πο-
µπιντού, έλεγε «ναι» στον Συντηρητικό πρωθυπουργό της 
Βρετανίας Χιθ, καθώς εκτιµούσε ότι η προσχώρηση του 
Ηνωµένου Βασιλείου επιτρέπει µια τριγωνική εξισορρό-
πηση της ∆υτικής Γερµανίας, η οποία στο πλαίσιο του γαλ-
λογερµανικού άξονα είχε κατοχυρώσει προβάδισµα επί της 
Γαλλίας.

Στην συνέχεια, µετά το 1979, ήρθε η εποχή της Σιδη-
ράς Κυρίας, µε τη Θάτσερ να υιοθετεί ένα κοινωνικοοικο-
νοµικό µοντέλο που µεγάλωνε την απόσταση από την υπό-
λοιπη ηπειρωτική Ευρώπη. Το καθοριστικό όµως γεγονός 
ήταν ότι η Θάτσερ και ο διάδοχός της Μέιτζορ αρνήθηκαν 
να δεσµεύσουν τη χώρα τους στην πρόσω ολοταχώς εµβά-
θυνση της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης που πρότειναν οι Μι-
τεράν-Ντελόρ και προσυπέγραψε ο Κολ.

Μια επιλογή, πρώτον, προστασίας της νεοφιλελεύθερης 
απορρύθµισης από τον υπερεθνικό κρατικό παρεµβατισµό 
των Βρυξελλών και, δεύτερον, άρνησης µιας προοπτικής 
που από την απέναντι µεριά της Μάγχης ήταν συνώνυµη 
της γερµανικής Ευρώπης.

Σήµερα είναι βέβαιο ότι η Ε.Ε.-Ευρωζώνη του περα-
σµένου Ιουνίου, όταν έγινε το δηµοψήφισµα στη Βρετα-
νία, θα είναι εντελώς διαφορετική όταν θα αρχίσουν οι δι-
απραγµατεύσεις για το Brexit. Προφανώς η παραπάνω δι-
απίστωση οδήγησε το Λονδίνο να στείλει το µήνυµα ότι 
είναι έτοιµο να αναλάβει το κόστος µιας πλήρους ρήξης, 
το οικονοµικό και πολιτικό κόστος της οποίας δεν είναι βέ-
βαιο ότι στα τέλη του 2017 θα θέλουν και θα µπορούν να α-
ναλάβουν τόσο το Βερολίνο όσο και οι Βρυξέλλες.

τέλη Σεπτεµβρίου του 2017, όταν µε τις βουλευτικές εκλογές 
στη Γερµανία θα κλείσει ο εκλογικός κύκλος στην Ευρώπη, 
ο οποίος θα αρχίσει στα µέσα Μαρτίου στην Ολλανδία, θα 
συνεχιστεί Απρίλιο και Μάιο στη Γαλλία, µε άγνωστο Χ την 
Ιταλία, όπου είναι πολύ πιθανό να έχουµε πρόωρες εκλογές 
στο διάστηµα από τον Απρίλιο έως τον Ιούνιο.

Αν οι παραπάνω εκλογικές αναµετρήσεις δώσουν αποτε-
λέσµατα που θα κινούνται στον αστερισµό του Brexit, θα ζη-
τούν δηλαδή είτε αποχώρηση είτε αλά καρτ παραµονή στην 
Ε.Ε., επιβεβαιώνοντας την πρόγνωση Τραµπ ότι η Βρετανία 
ήταν µόνο η αρχή, τότε το περιθώριο ελιγµών της Βρετανίας 
θα είναι πολλαπλάσιο του σηµερινού.

Το βρετανικό στοίχηµα
Αν µη τι άλλο, και ως διαπραγµατευτική τακτική η επιλογή 
του καθαρού και σκληρού Brexit από τη Μέι πετά το µπα-
λάκι στο Βερολίνο και στις Βρυξέλλες: Θα επιµείνουν σε µια 
τιµωρητική µεταχείριση προς παραδειγµατισµό των υπολοί-
πων; Θα προτάξουν τα εµπορικά και χρηµατοπιστωτικά συµ-
φέροντα των πολιτικών; Και, τέλος, πώς θα συνδυάσουν την 
αντιµετώπιση του Brexit µε τον ρόλο του Λονδίνου σε µια 
κοινή εξωτερική και αµυντική πολιτική;

Η σκληρή στάση της Μέι είναι ταυτόχρονα και µια έµ-
µεση αλλά σαφής προεξόφληση-στοίχηµα της Βρετανίας ότι 
όταν θα αρχίσει η ουσιαστική διαπραγµάτευση, η Ε.Ε. και 
η Ευρωζώνη θα κλυδωνίζονται από αντισυστηµικά, λαϊκι-

 ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΠΟΠΟΥΛΟΣ

ΚΑΘΑΡΟ ΚΑΙ ΣΚΛΗΡΟ 
BREXIT



www.freesunday.gr06 22.01.2017

συνέντευξη

Τ
α συµπεράσµατα της εξεταστικής επιτροπής της Βουλής 
για τα δάνεια κοµµάτων και ΜΜΕ περιγράφει ο πρό-
εδρος της επιτροπής, βουλευτής Χανίων του ΣΥΡΙΖΑ 
Αντώνης Μπαλωµενάκης. Παράλληλα, αναφερόµε-
νος στις κινητοποιήσεις των αγροτών, παραδέχεται ότι 
τα αιτήµατά τους είναι ως επί το πλείστον υπαρκτά.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να µου πείτε ποια είναι τα βασικά ευρή-
µατα του πορίσµατος της πλειοψηφίας της εξεταστικής επι-
τροπής για τα δάνεια κοµµάτων και ΜΜΕ…
Εξετάστηκαν τα δάνεια του συνόλου σχεδόν των κεντρικών Ε-
ντύπων, ακόµη και όσων έχουν κλείσει, αρκετών περιφερεια-
κών, τηλεοπτικών σταθµών και, γενικά, συγκροτηµάτων ενη-
µέρωσης. Επίσης, τα δάνεια όλων των κοµµάτων. Τα ευρήµατα 
είναι πάρα πολλά και ταξινοµούνται, ανάλογα µε τη βαρύτητα, σε 
τρεις κυρίως κατηγορίες:
α) Κόµµατα: Υπερδανεισµός Ν∆, ΠΑΣΟΚ µε εγγύηση µελλοντικές 
κρατικές χρηµατοδοτήσεις, τόσο µακρινές (σε ορίζοντα δεκαετίας), 
που καταντούσαν εντελώς επισφαλείς. ∆ιπλές και τριπλές εκχω-
ρήσεις για την ίδια επιχορήγηση. Στην ουσία, δηλαδή, εξαπάτηση 
των τραπεζών. Αποτέλεσµα: 420 εκατοµµύρια δανεικά κι αγύριστα.
β) ΜΜΕ:
• ∆άνεια χωρίς εξασφαλίσεις.
• ∆άνεια για αναχρηµατοδότηση ήδη οφειλοµένων και για πλη-
ρωµή τόκων, που απαγορεύεται. ∆άνεια για αγορά ιδίων µετο-
χών. Μη παρακολούθηση της ροής της εκταµίευσης, τα χρήµατα 
πήγαιναν αλλού. Υπερτιµολογήσεις άυλων τίτλων κ.λπ.
• ∆άνεια για τα οποία κανείς επί πολλά χρόνια δεν ζήτησε έστω 
ένα ευρώ από τους –µεγαλόσχηµους– οφειλέτες.
γ) Η διαπλοκή: Όλα αυτά δεν ήταν για τους κοινούς θνητούς. Η 
πολιτική εξουσία σε ρόλο «µέντορα» µε το αζηµίωτο και όλοι σαν 
µέλι… γύρω από το εύκολο δανεικό κι αγύριστο χρήµα – που το 
πληρώνουµε όλοι εµείς.

Από τις εργασίες της Επιτροπής, ποιο ήταν το σηµείο εκείνο 
που σας έκανε τη µεγαλύτερη εντύπωση; 
Κάποιες στιγµές µάς ενόχλησε ο κυνισµός των «ηχηρών» ονο-
µάτων που είχαµε απέναντί µας. Όντας όλοι µας, συνήθως, καλά 
«διαβασµένοι» από πριν, κάναµε ερωτήσεις ουσίας µε αναφορά 
σε συγκεκριµένες δανειακές πράξεις του συνοµιλητή µας. Στην 
αρχή τουλάχιστον (µέχρι να τη συνηθίσω και να προετοιµάζοµαι 
αναλόγως), δεν ήταν µικρή η έκπληξή µου µε την ευκολία που 

Αν αναλογιστεί κανείς ότι και το κόµµα 
της αξιωµατικής αντιπολίτευσης, όπως 
και το ΠΑΣΟΚ, συγκαταλέγονται στις 
εκτεθειµένες περιπτώσεις, καταλαβαίνει 
γιατί φωνάζουν. Αντιλαµβάνονται ότι 
έχουν συµφέρον να υποβαθµίσουν τα 
συµπεράσµατα.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«Η κυβέρνηση 
δεν τζογάρει»

Αντώνης Μπαλωµενάκης, 
βουλευτής Χανίων 
του ΣΥΡΙΖΑ

αρνούνταν επιβαρυντικά γεγονότα, ενώ γνώριζαν ότι τα ξέρουµε 
και ότι είναι έτσι όπως τα λέµε και όχι αλλιώς.

Ως πλειοψηφία στην Επιτροπή, τι προτείνετε να γίνει από δω 
και πέρα; Θεωρείτε ότι θα πρέπει να προχωρήσει η υπόθεση 
και πιο πέρα;
Η «υπόθεση», όπως την ονοµάζετε, δεν είναι µία. Είναι πολλές οι 
περιπτώσεις που καταγράφηκαν και έχουν περιγραφεί µε στέ-
ρεο όσο και ακριβή τρόπο στο πόρισµα. Συνεπώς, αναγκαστικά 
για όσες έχουν ποινικό ενδιαφέρον, που είναι δεκάδες, επιλαµ-
βάνεται η ∆ικαιοσύνη.

Η αντιπολίτευση σας κατηγορεί για προσπάθεια δηµιουργίας 
εντυπώσεων. Τι απαντάτε;
Θα ήταν αλήθεια εάν δεν υπήρχαν τόσο πολλά στοιχεία για τόσο 
πολλές περιπτώσεις. Αν αναλογιστεί κανείς ότι και το κόµµα της 
αξιωµατικής αντιπολίτευσης, όπως και το ΠΑΣΟΚ, συγκαταλέ-
γονται στις εκτεθειµένες περιπτώσεις, καταλαβαίνει γιατί φωνά-
ζουν. Αντιλαµβάνονται ότι έχουν συµφέρον να υποβαθµίσουν τα 
συµπεράσµατα. ∆υστυχώς, όµως, αυτά είναι αµείλικτα.

Σε άλλο «µήκος κύµατος», εκλέγεστε σε έναν νοµό µε έντονο 
το αγροτικό στοιχείο. Οι αγρότες αυτό το διάστηµα δείχνουν 
έτοιµοι για κινητοποιήσεις. Πώς κρίνετε τα αιτήµατά τους;
Οι φτωχοί και µεσαίοι αγρότες είναι η κατηγορία πληθυσµού που 

έχει πληγεί περισσότερο από τις άφρονες πολιτικές των χρόνων 
της «ευµάρειας», από την απουσία αξιόπιστων σχεδιασµών, από 
την ισοπεδωτική κοµµατικοποίηση των πάντων που κατέστρεψε 
το συνεταιριστικό κίνηµα. Η κυβέρνηση προσπαθεί να επουλώ-
σει πληγές και το κάνει µε γνώση, σύστηµα και πολλή δουλειά. 
Φυσικά, τα αιτήµατα και υπαρκτά είναι και, όπως πάντα, πρέπει 
να προβάλλονται και να γίνονται αντικείµενο διαπραγµάτευσης 
µε την εκάστοτε κυβέρνηση. Γι’ αυτό χρειάζεται το υπεύθυνο ορ-
γανωµένο και δυναµικό κίνηµα των αγροτών να ξεκαθαρίσει τις 
σχέσεις του µε τους ευκαιριακούς υποστηρικτές του και µ’ εκεί-
νους που βλέπουν τις κινητοποιήσεις τους ως όχηµα πολιτικής.

Τι πιστεύετε ότι θα πρέπει να κάνει η κυβέρνηση για να ε-
νισχύσει τον αγροτικό τοµέα και να επιλύσει µερικά από τα 
πάγια προβλήµατα των αγροτών, όπως το κόστος παραγωγής;
Προ µερικών ηµερών εξαγγέλθηκαν στην προ ηµερησίας συ-
ζήτηση στη Βουλή κάποια ανακουφιστικά µέτρα για τους αγρό-
τες. Αν αυτό συνδυαστεί µε την υπόσχεση ότι η πλειονότητα των 
αγροτών δεν θα υποστεί αφαίµαξη για να µπει τάξη και στο δικό 
τους ασφαλιστικό, καθώς και µε το γεγονός ότι επιταχύνονται οι 
διαδικασίες καταβολής για αποζηµιώσεις και ενισχύσεις, υπάρ-
χουν ενδείξεις βελτίωσης. Φυσικά, µέσα στο πλαίσιο της σηµε-
ρινής οικονοµικής συγκυρίας. Εµείς επιχειρούµε να ξαναστή-
σουµε τον αγροτικό τοµέα εκεί που πρέπει: πολύ ψηλά στον πα-
ραγωγικό κύκλο, µε σύγχρονο τρόπο. Η νέα νοµοθεσία για τους 
συνεταιρισµούς πρέπει να δώσει ώθηση σε µια αναγέννηση του 
κινήµατος µε σηµαντική επίδραση στην οικονοµία. ∆ίνουµε πολύ 
µεγάλο βάρος σε αυτή την προοπτική.

Όσον αφορά το ζήτηµα της αξιολόγησης, φαίνεται ότι έχει «κολ-
λήσει». Πού αποδίδετε εσείς αυτή την καθυστέρηση στο κλεί-
σιµό της;
Η καθυστέρηση σχετίζεται µε κίνητρα και υπολογισµούς των «µε-
γάλων», δηλαδή του «διευθυντηρίου» της Ε.Ε. και του ∆ΝΤ. Οι ό-
ποιες ανακατατάξεις φυσικά θα δηµιουργήσουν νέες ισορροπίες. 
Η Ελλάδα διεκδικεί σταθερά την τήρηση των συµφωνηµένων και 
την εφαρµογή των ευρωπαϊκών «στάνταρ» στο ζήτηµα των εργα-
σιακών. Θεωρεί ότι το δηµοσιονοµικό είναι λυµένο από την άνοιξη 
και σε καλή πορεία υλοποίησης και γι’ αυτό δεν δέχεται να συζητή-
σει την εφαρµογή νέων µέτρων υποχρεωτικού χαρακτήρα.

Ο Βόλφγκανγκ Σόιµπλε «προειδοποιεί» την Ελλάδα σχετικά µε 
την παρουσία του ∆ΝΤ στο πρόγραµµα προσαρµογής, ωστόσο 
η κυβέρνηση δείχνει να επιθυµεί την αποχώρηση του Ταµείου. 
Μήπως αυτό αποτελεί κίνηση υψηλού ρίσκου;
Ο Σόιµπλε, ως πολιτικός µεγάλου βεληνεκούς, είναι ρεαλιστής. Από 
τη θέση «δεν υπάρχει πρόγραµµα χωρίς το ∆ΝΤ» περνά σιγά-σιγά 
στην προετοιµασία του εδάφους για ένα τέτοιο ενδεχόµενο. Φυσικά, 
θέλει να το συνδυάσει µε αύξηση της γερµανικής επικυριαρχίας στο 
«γίγνεσθαι» όχι µόνο της Ελλάδας. Το τοπίο είναι δύσκολο. Έτσι κι αλ-
λιώς, δεν είµαστε εµείς που θα το κρύψουµε. Η κυβέρνηση, ωστόσο, 
δεν τζογάρει. Βλέπει µακριά, αποκλειστικά στο 2018, στο τέλος του 
προγράµµατος. ∆ηµιουργεί καθηµερινά, µε σκληρή δουλειά και στη-
ριζόµενη στα όποια αποθέµατα υποµονής και αντοχής υπάρχουν, τις 
προϋποθέσεις για την απαλλαγή της χώρας από τον µνηµονιακό βρα-
χνά. ∆ίνουµε «µάχη χαρακωµάτων». Βήµα το βήµα, προσπαθούµε 
µέσα από µικρές ή µεγαλύτερες επιτυχίες να επανακτήσουµε το δι-
καίωµα του εθνικού αυτοπροσδιορισµού.

Θεωρείτε ότι στη χώρα δηµιουργούνται συνθήκες για πρόωρη 
προσφυγή στις κάλπες;
Άλλο «υπάρχουν συνθήκες», που σηµαίνει υπάρχει αντικειµενική 
ανάγκη προσφυγής στις κάλπες προκειµένου να αντιµετωπιστούν 
αδιέξοδα, εµπλοκές της πολιτικής ζωής, και άλλο «δηµιουργείται 
κλίµα» προσφυγής στις κάλπες. Η διαφορά είναι χαώδης. Σήµερα 
αυτό που συµβαίνει είναι το δεύτερο: το κλίµα πρόωρων εκλογών 
που επιθυµούν ορισµένοι, µε ζήλο µάλιστα, να καλλιεργείται δεν είναι 
κάτι νέο. Και την περασµένη άνοιξη υπήρξαν οι αντίστοιχες προβλέ-
ψεις, βασισµένες στην «ελπίδα» µιας αποτυχίας της πρώτης αξιολό-
γησης. Όπως είδαµε, διαψεύστηκαν. Έτσι και τώρα θα διαψευστούν.
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συνέντευξη

Ο 
κ. Τσίπρας δεν µπορεί ούτε να λάβει τις δύσκολες 
αποφάσεις που απαιτεί το δύσκολο πρόγραµµα µε 
το οποίο φόρτωσε τη χώρα, ούτε να εφαρµόσει τις 
πολιτικές που έχει ανάγκη η υπερφορολογηµένη 
ελληνική κοινωνία, τονίζει ο γραµµατέας της Κ.Ο. 
της Ν∆ Κώστας Τσιάρας. Παράλληλα, επισηµαί-

νει ότι ο πάλαι ποτέ «ασυµβίβαστος» κ. Τσίπρας είναι πια πλή-
ρως συµβιβασµένος.

Η αξιολόγηση µοιάζει να έχει «κολλήσει». Πού αποδίδετε εσείς 
την καθυστέρηση αυτή;
H κυβέρνηση του κ. Τσίπρα επιχειρεί να ισορροπήσει ανάµεσα 
σε δύο βάρκες. Και, τελικά, έχει εγκλωβιστεί σε µια εύθραυστη 
ισορροπία, από την οποία δεν µπορεί να πάει ούτε µπροστά ούτε 
πίσω. Από τη µια προσπαθεί να πείσει το κοµµατικό της ακροα-
τήριο ότι παραµένει ένα αριστερό κόµµα που δεν θα ανεχτεί µύγα 
στο σπαθί της αντιφιλελεύθερης πολιτικής της και από την άλλη 
παριστάνει τον υπάκουο µαθητή των δανειστών, φτάνοντας στο 
σηµείο να αποστείλει µια εθνικά ταπεινωτική επιστολή µετάνοιας.

Ο κ. Τσίπρας δεν µπορεί ούτε να λάβει τις δύσκολες αποφά-
σεις που απαιτεί το δύσκολο πρόγραµµα µε το οποίο φόρτωσε τη 
χώρα, ούτε να εφαρµόσει τις πολιτικές που έχει ανάγκη η υπερ-
φορολογηµένη ελληνική κοινωνία. Έτσι, χάνει την εµπιστοσύνη 
των δανειστών και βεβαίως χάνει και την εµπιστοσύνη των πο-
λιτών. Και, τελικά, αποµονώνεται στους τέσσερις τοίχους που χτί-
ζει η κλειστή παρέα του Μαξίµου που παριστάνει την υπεύθυνη 
κυβέρνηση του τόπου.

∆υστυχώς, η κυβέρνηση είναι ανερµάτιστη. ∆εν έχει ξεκά-
θαρο προσανατολισµό. ∆εν ξέρει πού θέλει να πάει τον τόπο και 
γι’ αυτό η ολοκλήρωση της αξιολόγησης σύρεται από αναβολή 
σε αναβολή. Και µαζί µε την αναβολή της αξιολόγησης σύρεται 
και η πραγµατική οικονοµία και διασύρεται η κυβέρνηση ως η 
πλέον αναξιόπιστη και ανίκανη κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης.

Η κυβέρνηση δηλώνει σε όλους τους τόνους ότι δεν πρόκει-
ται να λάβει νέα µέτρα προκειµένου να κλείσει η αξιολόγηση. 
Θεωρείτε ότι τελικά θα συµβεί αυτό;
Μετά από τόσα τερατώδη ψέµατα που έχει εκστοµίσει ο κ. Τσί-
πρας, από το πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης µέχρι το παράλληλο 
πρόγραµµα και από το νεκρό µνηµόνιο τον Ιανουάριο του 2015 
µέχρι το τρίτο αχρείαστο µνηµόνιο του Αυγούστου, αναρωτιέµαι 
ποιος µπορεί πια να τον πιστέψει. Η εικόνα είναι πλέον ξεκάθαρη. 
Ο πάλαι ποτέ «ασυµβίβαστος» κ. Τσίπρας είναι πια πλήρως συµ-
βιβασµένος. Και, πολύ χειρότερα, είναι βαριά εθισµένος από το 

Ο πάλαι ποτέ «ασυµβίβαστος» 
κ. Τσίπρας είναι πια πλήρως 
συµβιβασµένος. Και, πολύ χειρότερα, 
είναι βαριά εθισµένος από το άρωµα 
της εξουσίας που αποπνέει το Μέγαρο 
Μαξίµου.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«Όσο µένει αυτή 
η κυβέρνηση, 
τόσο δυσκολότερη 
η ανάταξη της 
οικονοµίας»

Κώστας Τσιάρας, 
γραµµατέας της Κ.Ο. της Ν∆

άρωµα της εξουσίας που αποπνέει το Μέγαρο Μαξίµου. Και είναι 
πια διατεθειµένος να ξαναδώσει γη και ύδωρ στους δανειστές, 
προκειµένου να παραµείνει έστω για λίγο ακόµη στην πρωθυ-
πουργική καρέκλα.

Ο Γερµανός ΥΠΟΙΚ προειδοποιεί την Ελλάδα ότι αποχώρηση 
του ∆ΝΤ από το πρόγραµµα ουσιαστικά θα το καταστήσει ανε-
νεργό. Η κυβέρνηση, ωστόσο, φαίνεται να επιθυµεί την απο-
χώρηση του Ταµείου. Πώς κρίνετε τη στάση της;
Η κυβέρνηση δεν έχει τολµήσει να ξεκαθαρίσει δηµόσια αν επι-
θυµεί την παραµονή του ∆ΝΤ στο ελληνικό πρόγραµµα ή όχι. Α-
ντίθετα, σας θυµίζω ότι πριν από µερικούς µήνες επιστράτευσε 
τις πιο επικίνδυνες θεωρίες συνωµοσίας και έπαιξε στα ζάρια 
την οµαλή χρηµατοδότηση της χώρας, ενώ µε την ανευθυνότητά 
της κατάφερε να καταστήσει τη χώρα διεθνώς απολογούµενη 
για δήθεν υποκλοπές των τηλεφωνικών συνοµιλιών των στελε-
χών του ∆ΝΤ. Αντί να σοβαρευτεί, συνεχίζει και σήµερα µια δί-
γλωσση προσέγγιση, µε άναρθρες κραυγές από τη µια, ενώ από 
την άλλη ο κ. Τσακαλώτος ψελλίζει αριστερά ευφυολογήµατα 
τύπου Βαρουφάκη που ναρκοθετούν την οµαλή χρηµατοδότηση 
της χώρας. ∆υστυχώς, και στο θέµα της συµµετοχής του ∆ΝΤ η 
κυβέρνηση κινείται χωρίς αζιµούθιο, χωρίς πυξίδα, χωρίς ξεκά-
θαρη στρατηγική.

Ο ΣΥΡΙΖΑ κατηγορεί τη Ν∆ ότι, αν γίνει κυβέρνηση, θα φέρει 
νέο µνηµόνιο. Τι απαντάτε;
Το νέο µνηµόνιο το φέρνει η ανικανότητα της συγκυβέρνησης 

ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Το τέταρτο µνηµόνιο έρχεται γιατί, όσο δεν κλεί-
νει η αξιολόγηση, που θα επιτρέψει την αναχρηµατοδότηση του 
χρέους, η χώρα οδεύει µε ένα διογκούµενο χρηµατοδοτικό κενό 
µέσα στο 2017. Το τέταρτο µνηµόνιο έρχεται γιατί µε τη διακυβέρ-
νηση του κ. Τσίπρα η οικονοµία µας ταλαντεύεται στο σπιράλ της 
ύφεσης και της ανεργίας και χάνει συνεχώς τµήµατα από τη λα-
βωµένη αξιοπιστία της και βεβαίως από τις προοπτικές ανάκαµ-
ψης. Και όσο µένει αυτή η κυβέρνηση στο τιµόνι της πατρίδας 
µας, τόσο δυσκολότερη γίνεται η ανάταξη της οικονοµίας την ε-
ποµένη των εκλογών.

Η Ν∆ ζητά διαρκώς εκλογές. Γιατί;
Γιατί πιστεύουµε ότι η παραµονή αυτής της κυβέρνησης στην ε-
ξουσία ναρκοθετεί το οικονοµικό µέλλον της πατρίδας µας. Γιατί 
πιστεύουµε ότι προκαλεί ανεπανόρθωτη ζηµιά στον ήδη αποσα-
θρωµένο παραγωγικό ιστό. Γιατί πιστεύουµε ότι δεν µπορεί να ε-
µπνεύσει την ελπίδα στους Έλληνες πολίτες. Γιατί πιστεύουµε ότι 
η Ελλάδα και οι Έλληνες δικαιούνται µια δεύτερη, µια καλύτερη 
ευκαιρία να βγούµε γρηγορότερα όρθιοι από την κρίση.

Αν γίνουν εκλογές και η Ν∆ σχηµατίσει κυβέρνηση, τι δια-
φορετικό θα κάνει σε σχέση µε το πρόγραµµα προσαρµογής 
της χώρας;
Τον Αύγουστο του 2015 η «περήφανη» διαπραγµάτευση του κ. 
Βαρουφάκη φόρεσε έναν πολύ στενό κορσέ στην επόµενη δια-
κυβέρνηση που έχει στενέψει δραµατικά τα περιθώρια αναδια-
πραγµάτευσης των στόχων του προγράµµατος. Αλλά ακόµη και 
σε αυτό το ασφυκτικό πλαίσιο που διαµορφώνει το τρίτο µνηµό-
νιο, µια νέα κυβέρνηση, που αποπνέει ισχυρό το αίσθηµα της ε-
µπιστοσύνης, έχει το περιθώριο να διαπραγµατευτεί ένα εναλ-
λακτικό µείγµα πολιτικής που θα αποτινάξει τα δεσµά της υπερ-
φορολόγησης από την οικονοµία µας. Ένα µείγµα πολιτικής που 
προβλέπει µείωση των φορολογικών συντελεστών µε παράλ-
ληλη και ισόποση µείωση των δαπανών, το οποίο µπορεί να γίνει 
αποδεκτό από τους δανειστές, γιατί δεν θα αµφισβητεί τους δύ-
σκολους στόχους του προγράµµατος.

Αλλά ας µη γελιόµαστε: το βασικότερο συστατικό µιας απο-
τελεσµατικής οικονοµικής πολιτικής παραµένει η αξιοπιστία της. 
Και ο Κυριάκος Μητσοτάκης είναι ο µεταρρυθµιστής πολιτικός που 
έχει ανάγκη ο τόπος. Είναι ο πιστά φιλελεύθερος ηγέτης που θα 
µπορέσει να απελευθερώσει την πραγµατική οικονοµία από τα 
δεσµά της υπερφορολόγησης. Είναι ο γνήσιος εκπρόσωπος της 
παραγωγικής Ελλάδας, που ασφυκτιά στο καθεστώς των capital 
controls, που επέβαλε η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

  ΣΤΟΝ ΠΑΝΟ ΚΑΤΣΑΡΑ
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ΜΕ ΕΝΑ ΚΛΙΚ ΣΤΗ ΣΚΕΨΗ ΚΑΙ ΣΤΗ ∆ΡΑΣΗ ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ

Η κυβέρνηση απλώς περιγράφει τις εξελίξεις 
χωρίς να µπορεί να αντιδράσει.

  ΤΟΥ ΕΥΡΩΒΟΥΛΕΥΤΗ ΤΗΣ Ν∆ ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ

Ο 
νέος Πρόεδρος των ΗΠΑ κ. Τραµπ αναµέ-
νεται να λειτουργήσει σαν καταλύτης που 
θα φέρει µεγάλες αλλαγές στο διεθνές οι-
κονοµικό και πολιτικό σύστηµα. ∆εν γνω-
ρίζουµε τι ακριβώς θα κάνει ο κ. Τραµπ, 
εφόσον πολλά θα εξαρτηθούν από τα νο-
µοθετικά σώµατα, τις κυβερνητικές υπηρε-

σίες και το οικονοµικό κατεστηµένο των ΗΠΑ. Εάν κρίνουµε, πά-
ντως, από τις δηλώσεις του και την επιχειρηµατολογία την οποία 
ανέπτυξε µε συνέπεια στη διάρκεια του τελευταίου δωδεκαµή-
νου, θα υπάρξουν µεγάλες αλλαγές στο διεθνές οικονοµικό και 
πολιτικό σύστηµα.

Επιλεκτικός προστατευτισµός
Στα ζητήµατα του διεθνούς εµπορίου ο Πρόεδρος Τραµπ αναµέ-
νεται να κινηθεί στην κατεύθυνση ενός επιλεκτικού προστατευ-
τισµού. Όπως εξηγούν οι συνεργάτες του, τάσσεται υπέρ της πα-
γκοσµιοποίησης, αλλά αυτή πρέπει να είναι «συµµετρική». Κατά 
την άποψή του, χώρες όπως η Κίνα και το Μεξικό αξιοποιούν τις 
ευκαιρίες που τους προσφέρει το άνοιγµα της αγοράς των ΗΠΑ 
στις επιχειρήσεις τους, χωρίς όµως να ανταποδίδουν υπέρ των 
καλώς εννοούµενων αµερικανικών συµφερόντων.

Ο κ. Τραµπ έχει δίκιο να διαµαρτύρεται για την επιθετική ε-
ξαγωγική πολιτική της Κίνας, υπάρχει όµως σοβαρός κίνδυνος να 
περάσει, χωρίς απαραίτητα να το θέλει, από τον επιλεκτικό στον 
γενικευµένο προστατευτισµό. Εάν, για παράδειγµα, η κινεζική κυ-
βέρνηση απαντήσει µε επιθετικό τρόπο στα µέτρα περιορισµού 
του διεθνούς εµπορίου που ενδεχοµένως να πάρει η αµερικα-
νική κυβέρνηση, µπορεί να διολισθήσουµε σε έναν οικονοµικό 
πόλεµο µεταξύ των δύο µεγαλύτερων οικονοµιών του πλανήτη.

Το πρόβληµα του δολαρίου
Επιδίωξη του νέου Προέδρου των ΗΠΑ είναι και η προγραµµα-
τισµένη διολίσθηση του δολαρίου. Το αµερικανικό νόµισµα βρί-
σκεται στα υψηλότερα επίπεδα των τελευταίων 14 ετών έναντι των 
άλλων ισχυρών νοµισµάτων και οι οικονοµικοί σύµβουλοι του νέου 
Προέδρου υποστηρίζουν ότι πρέπει να υποτιµηθεί τουλάχιστον 
κατά 10%, για να ενισχυθεί η διεθνής ανταγωνιστικότητα της α-
µερικανικής βιοµηχανίας και να περιοριστεί το τεράστιο εµπο-
ρικό έλλειµµα των ΗΠΑ, ιδιαίτερα στις συναλλαγές µε την Κίνα.

Ο κ. Τραµπ θεωρεί ότι η Κίνα οργανώνει την περιοδική υπο-
τίµηση του νοµίσµατός της για να διευκολύνει τη διείσδυση των 
κινεζικών επιχειρήσεων στις ξένες αγορές. Προχωρώντας στην υ-
ποτίµηση του δολαρίου κινδυνεύει να ξεκινήσει έναν πόλεµο νο-
µισµατικών ισοτιµιών, ο οποίος µπορεί να έχει µεγάλες συνέπειες 
για τη διεθνή οικονοµία. Επιπλέον, η επιλογή του υπέρ µιας χα-
λαρής δηµοσιονοµικής πολιτικής, η οποία θα στηρίζεται στη µεί-
ωση της φορολογίας των επιχειρήσεων και στην αύξηση των δη-
µοσίων δαπανών, είναι πολύ πιθανό να οδηγήσει την Οµοσπον-
διακή Τράπεζα σε αύξηση των βασικών επιτοκίων, εξέλιξη που 
µπορεί να προκαλέσει την προσωρινή ανατίµηση του δολαρίου.

Το ζήτηµα του ΝΑΤΟ
Ο νέος Πρόεδρος των ΗΠΑ σε πρόσφατη συνέντευξή του χα-
ρακτήρισε ξεπερασµένο το ΝΑΤΟ, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι 
οι Αµερικανοί θα απεµπλακούν από τη Συµµαχία. Θα ασκήσουν 
δικαιολογηµένη πίεση στα άλλα κράτη-µέλη να αυξήσουν τις α-
µυντικές τους δαπάνες τουλάχιστον στο 2% του ΑΕΠ µε βάση α-

ποφάσεις που ήδη έχει πάρει η Συµµαχία αλλά δεν εφαρµόζο-
νται από τα περισσότερα κράτη-µέλη –µεταξύ των οποίων και η 
Γερµανία– για δηµοσιονοµικούς λόγους.

Οι ΗΠΑ καλύπτουν σχεδόν τα 3/4 των συνολικών αµυντικών 
δαπανών των µελών του ΝΑΤΟ και αυτό δίνει κάθε δικαίωµα στον 
Πρόεδρό τους να διαµαρτύρεται και να ζητάει τη δέσµευση µε-
γαλύτερων κονδυλίων για την Άµυνα από τους Συµµάχους. Έχει 
δίκιο επίσης να υποστηρίζει ότι το ΝΑΤΟ έχει ξεπεραστεί από 
τις εξελίξεις, εφόσον σχεδιάστηκε για να αντιµετωπίσει τη σο-
βιετική απειλή, ενώ σήµερα οι προκλήσεις που αντιµετωπίζει 
έχουν κυρίως σχέση µε περιφερειακούς πολέµους και µε την ι-
σλαµική τροµοκρατία.

Η «σοφία» των Βρετανών
Στην αντίληψη του νέου Προέδρου των ΗΠΑ οι Βρετανοί είναι 
«σοφοί», επειδή επέλεξαν το Brexit, είναι πιθανό να υπάρξουν 
νέες αποχωρήσεις κρατών από την Ε.Ε., ενώ η τελευταία έχει α-
ποκτήσει χαρακτηριστικά γερµανικής ζώνης επιρροής.

Οι παρεµβάσεις του κ. Τραµπ στα ευρωπαϊκά ζητήµατα είναι 
σε λάθος κατεύθυνση αλλά µπορεί να ωφελήσουν την Ε.Ε., δηµι-
ουργώντας την αναγκαία συσπείρωση για την αντιµετώπιση των 
µεγάλων προβληµάτων και των εκκρεµοτήτων. ∆εν πρέπει να ξε-
χνάµε ότι οι παρεµβάσεις του Προέδρου Οµπάµα κατά του Brexit 
και του λαϊκισµού που αναπτύσσεται στην Ε.Ε. είχαν τα αντίθετα 
από τα επιδιωκόµενα αποτελέσµατα. Οι Ευρωπαίοι συνήθως α-
ντιδρούν αρνητικά στις παρεµβάσεις των ηγετών των ΗΠΑ, γιατί 
τους φέρνουν στον νου την περίοδο του Ψυχρού Πολέµου και 
της αµερικανοκρατίας.

Όλες οι έρευνες της κοινής γνώµης δείχνουν ότι δεν υπάρ-
χουν άλλοι ευρωπαϊκοί λαοί πρόθυµοι να ακολουθήσουν το πα-
ράδειγµα των Βρετανών που ψήφισαν υπέρ του Brexit στο δηµο-
ψήφισµα του Ιουνίου του 2016.

Βελτίωση σχέσεων µε Ρωσία
Παρά τις διαβεβαιώσεις του κ. Τραµπ ότι θέλει τη βελτίωση των 
σχέσεων µε τη Ρωσία, ο Πρόεδρος Πούτιν και οι συνεργάτες του 
δεν περιµένουν πολλά στο άµεσο µέλλον.

Η Μόσχα δεν πρόκειται να διεκδικήσει την άµεση άρση των 
οικονοµικών κυρώσεων που εφαρµόζονται σε βάρος της λόγω της 
ενσωµάτωσης της Κριµαίας στη Ρωσία και της ενίσχυσης των ρω-
σόφωνων αυτονοµιστών της Ανατολικής Ουκρανίας, γιατί γνωρί-
ζει ότι τα νοµοθετικά σώµατα των ΗΠΑ µπορεί να αντιδράσουν 
επιβάλλοντας στον Πρόεδρο Τραµπ ακόµη αυστηρότερη πολι-
τική έναντι της Ρωσίας. Με βάση τις δηλώσεις Ρώσων παραγό-
ντων στα διεθνή ΜΜΕ, η Μόσχα θα επιχειρήσει µια πρώτη συ-
νεργασία µε τις ΗΠΑ για τη σταθεροποίηση της κατάστασης στη 
Συρία, την καταστροφή του Ισλαµικού Κράτους και την αποτε-
λεσµατική αντιµετώπιση της διεθνούς ισλαµικής τροµοκρατίας. 
Η ρωσική διπλωµατία, η οποία θεωρείται έµπειρη και σταθερή, 
πιστεύει σε µια αργή αλλά σταθερή προσέγγιση µε τις ΗΠΑ. Η 
βελτίωση των σχέσεων µε τις ΗΠΑ µπορεί να υπονοµευτεί εξαι-
τίας άλλων προτεραιοτήτων του Προέδρου Πούτιν, όπως είναι η 
ενίσχυση της ρωσικής επιρροής σε χώρες που στο παρελθόν α-
νήκαν στη Σοβιετική Ένωση, όπως η Ουκρανία.

Η Κίνα στο στόχαστρο
Προτεραιότητα του κ. Τραµπ είναι η αναζήτηση µιας νέας ισορ-
ροπίας στις οικονοµικές και πολιτικές σχέσεις των ΗΠΑ µε την 

ΞΕΚΙΝΑΕΙ ΜΙΑ ΝΕΑ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ 
∆ΙΕΘΝΟΥΣ ΑΣΤΑΘΕΙΑΣ
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Κίνα. Πολλοί αναλυτές θεωρούν ότι τα φραστικά ανοίγµατά του 
υπέρ της Ρωσίας εξυπηρετούν τον στόχο της µελλοντικής αποµό-
νωσης της Κίνας, µε την οποία οι ΗΠΑ έχουν, στην αντίληψη του 
νέου Προέδρου, ανοιχτούς λογαριασµούς.

Το ερώτηµα είναι εάν ο κ. Τραµπ µπορεί να συγκεντρώσει τις 
δυνάµεις για να τα βάλει µε την Κίνα. Τα συναλλαγµατικά αποθέ-
µατα της Κίνας ανέρχονται σε 3 τρισ. δολάρια (3.000 δισεκατοµ-
µύρια), το µεγαλύτερο µέρος των οποίων είναι οµόλογα του αµε-
ρικανικού ∆ηµοσίου. Η Κίνα έχει τη δεύτερη µεγαλύτερη οικο-
νοµία στον κόσµο και είναι η µεγαλύτερη εξαγωγική δύναµη. Ο 
Πρόεδρος της Κίνας Σι Τζινπίνγκ αξιοποίησε το βήµα του διεθνούς 
συνεδρίου του Νταβός, στο οποίο πήρε µέρος για πρώτη φορά, 
για να προειδοποιήσει για τους κινδύνους που µπορεί να έχει για 
την παγκόσµια οικονοµία η διολίσθηση προς τον προστατευτισµό.

Οι Κινέζοι εµφανίζονται πρόθυµοι να καλύψουν οποιοδήποτε 
οικονοµικό και επενδυτικό κενό δηµιουργηθεί σε περίπτωση που 
οι ΗΠΑ ακολουθήσουν εσωστρεφή οικονοµική πολιτική. Στέλ-
νουν επίσης µηνύµατα ότι θεωρούν αδιαπραγµάτευτη την ενί-
σχυση της στρατιωτικής παρουσίας τους στην ευρύτερη περιοχή 
τους και πως όποιος αµφισβητήσει τις βασικές αρχές της πολιτι-
κής τους, όπως η ύπαρξη µίας και µοναδικής Κίνας και η διπλω-
µατική αποµόνωση της Ταϊβάν, θα αναλάβει µεγάλους κινδύνους.

Ο νέος Πρόεδρος των ΗΠΑ πολύ δύσκολα θα αντιπαρατεθεί 
µε την Κίνα εάν προηγουµένως έχει απογοητεύσει τους Ευρωπαί-
ους συµµάχους του και έχει δηµιουργήσει προβλήµατα συνεννόη-
σης, λόγω της οικονοµικής πολιτικής που θα εφαρµόσει, µε χώρες 
όπως η Αυστραλία, η Νότια Κορέα, η Ιαπωνία, οι οποίες παίζουν 
σηµαντικό ρόλο στον σχετικό περιορισµό της κινεζικής επιρροής.

Προσεκτική αντίδραση από την κ. Μέρκελ
Η καγκελάριος της Γερµανίας κ. Μέρκελ αντιδρά µε πολύ προ-
σεκτικό τρόπο στις δηλώσεις του κ. Τραµπ υπέρ του Brexit και 
κατά της Ε.Ε., η οποία στην αντίληψή του έχει εξελιχθεί σε γερ-
µανική ζώνη επιρροής. Είναι γνωστό ότι η καγκελάριος Μέρκελ 
αντιµετωπίζει µεθοδικά και σε βάθος χρόνου τα µεγάλα προβλή-
µατα στη βάση του ρεαλισµού. Εποµένως και σε αυτό το ζήτηµα 
ακολουθεί τη δοκιµασµένη µέθοδο που έχει µάθει να εφαρµόζει 
µε καλά αποτελέσµατα. Αποφεύγει τη δηµόσια αντιπαράθεση µε 
τον νέο Πρόεδρο των ΗΠΑ, για να µην τον δικαιώσει στην εκτί-
µησή του ότι η Ε.Ε. είναι µια γερµανική ζώνη επιρροής, όπου τις 
αποφάσεις στρατηγικής σηµασίας παίρνει το Βερολίνο.

Σε βάθος χρόνου
Άλλωστε, η ευρωπαϊκή αντίδραση στην υπό διαµόρφωση πολι-
τική του νέου Προέδρου των ΗΠΑ µπορεί να έρθει µόνο εάν ω-
ριµάσουν, στη διάρκεια του 2017, οι κατάλληλες πολιτικές διερ-
γασίες. Στη Γερµανία θα πρέπει να κερδίσουν οι Χριστιανοδη-
µοκράτες τις βουλευτικές εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2017, για 
να αποτελέσουν ξανά τον κορµό του κυβερνητικού συνασπισµού.

Στη Γαλλία θα πρέπει να εξουδετερωθεί µε έναν δηµιουργικό 
πολιτικό τρόπο η πρόκληση της άκρας ∆εξιάς στις προεδρικές ε-
κλογές του Απριλίου, για να ανοίξει ο δρόµος στις αναγκαίες µε-
ταρρυθµίσεις που θα επιτρέψουν στη Γαλλία να πρωταγωνιστή-
σει µαζί µε τη Γερµανία στην αναγκαία ευρωπαϊκή επανεκκίνηση.

Η Ιταλία πρέπει να αποφύγει τη διολίσθηση στην οικονοµική 
και πολιτική αστάθεια, η Ισπανία πρέπει να συνεχίσει την καλή 
οικονοµική της πορεία σε συνθήκες πολιτικής σταθερότητας, ι-
διαίτερα αναπτυγµένες χώρες της Ε.Ε., όπως η Ολλανδία και η 
Αυστρία, καλούνται να αποδείξουν ότι είναι σε θέση να ελέγξουν 
την άνοδο της άκρας ∆εξιάς.

Θα πρέπει, λοιπόν, να περιµένουµε µέχρι το φθινόπωρο του 
2017 για να δούµε εάν η νέα πολιτική γεωγραφία της Ε.Ε. επιτρέ-
πει µια αποτελεσµατική αντίδραση στις επιλογές του Προέδρου 
Τραµπ οι οποίες δεν θα εξυπηρετούν τα καλώς εννοούµενα συµ-
φέροντα της Ε.Ε.

Το ζήτηµα του Brexit
H E.E. πρέπει να επιτύχει στη διάρκεια του 2017 τον αναγκαίο 
συντονισµό για την επανεκκίνηση της διαδικασίας της ευρωπα-
ϊκής ολοκλήρωσης, αντιµετωπίζοντας παράλληλα την πρόκληση 

του Brexit.
Η πρωθυπουργός του Ηνωµένου Βασιλείου κ. Μέι έχει δια-

νύσει τεράστια πολιτική απόσταση απ’ όταν αντικατέστησε στην 
πρωθυπουργία τον κ. Κάµερον, εφόσον µετατράπηκε από διστα-
κτικό υποστηρικτή της παραµονής του Ηνωµένου Βασιλείου στην 
Ε.Ε. σε θιασώτη ενός σκληρού Brexit που µπορεί να έχει συνέ-
πειες για τη βρετανική οικονοµία, ακόµη και για τη συνοχή του 
Ηνωµένου Βασιλείου, εφόσον η Σκοτία και η Βόρεια Ιρλανδία δι-
αφωνούν µε τις επιλογές της.

Στην αντίληψη της κ. Μέι το Ηνωµένο Βασίλειο µπορεί να 
µετατραπεί σε µια απόλυτα παγκοσµιοποιηµένη οικονοµία, αξι-
οποιώντας και τις ευκαιρίες που προσφέρει η αρνητική τοποθέ-
τηση του Προέδρου Τραµπ έναντι της Ε.Ε. και ειδικά της Γερµα-
νίας. Οι ευρωπαϊκοί θεσµοί καλούνται να απαντήσουν στην πρό-
κληση και οι χειρισµοί τους γίνονται πιο δύσκολοι εξαιτίας της 
µεγάλης επιρροής που διατηρούν οι Βρετανοί σε αυτούς µέχρι 
την ολοκλήρωση του Brexit, το οποίο είναι πρακτικά αδύνατο να 
πραγµατοποιηθεί πριν από τα µέσα του 2019.

Στην αντίληψη των Βρυξελλών οι θέσεις που υποστηρίζει η 
κ. Μέι για το Brexit έχουν περισσότερο σχέση µε τις εσωκοµµα-
τικές της ανάγκες –εφόσον το Συντηρητικό Κόµµα υιοθετεί ο-
λοένα πιο σκληρές θέσεις υπέρ του Brexit– παρά µε την οικονο-
µική πραγµατικότητα.

Οι επιλογές της κ. Μέι στο ζήτηµα του Brexit προστίθενται 
στην πρόκληση Τραµπ έναντι της Ε.Ε., για να δηµιουργήσουν ένα 
σηµαντικό κίνητρο υπέρ της ευρωπαϊκής συσπείρωσης, σε βάθος 
χρόνου και υπό συγκεκριµένες πολιτικές προϋποθέσεις.

Η επικράτηση Ταγιάνι
Μια πρώτη ευρωπαϊκή αντίδραση, διερευνητικού χαρακτήρα, ήρθε 
µε την ανατροπή της δυναµικής που είχε αναπτυχθεί στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο και την ανάδειξη στην προεδρία του του υπο-
ψηφίου του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος κ. Ταγιάνι.

Οι Φιλελεύθεροι, όπως και οι Σοσιαλιστές, αποσύρθηκαν από 
τη συµφωνία του Ιουνίου του 2014, η οποία προέβλεπε την παρα-
µονή του Γερµανού Σοσιαλδηµοκράτη κ. Σουλτς για ακόµη δυό-
µισι χρόνια στην προεδρία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και στη 
συνέχεια την αντικατάστασή του για το υπόλοιπο της πενταετίας 
µε έναν εκπρόσωπο του κεντροδεξιού Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµ-
µατος. Η ρητορική του κ. Τραµπ σε βάρος της Ε.Ε. επέτρεψε στο 
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα να ασκήσει πολιτική πίεση στους Φι-
λελεύθερους να στηρίξουν τον κεντροδεξιό υποψήφιο στη βάση 
µιας πολιτικής συµφωνίας για την ενίσχυση και την εµβάθυνση 
της διαδικασίας της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.

Η επιστροφή των Φιλελευθέρων στην πολιτική συνεργα-
σία µε το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα άνοιξε τον δρόµο για την ε-
πικράτηση του κ. Ταγιάνι –ο οποίος προέρχεται από το κόµµα 
του Σίλβιο Μπερλουσκόνι, έχει διατελέσει Ευρωπαίος επίτρο-
πος και έχει συµπληρώσει 17 χρόνια στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο– επί του βασικού του αντιπάλου, του επικεφαλής της πολι-
τικής οµάδας των Σοσιαλιστών και ∆ηµοκρατών στο Ευρωπα-
ϊκό Κοινοβούλιο και προερχόµενου από το ∆ηµοκρατικό Κόµµα 
του κ. Ρέντσι, κ. Πιτέλα.

Η επικράτηση του κ. Ταγιάνι στη µάχη για την προεδρία του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου είναι µια πρώτη θετική πολιτική α-
ντίδραση της Ε.Ε. σε ένα διεθνές περιβάλλον που γίνεται ολο-
ένα πιο δύσκολο γι’ αυτήν.

Κυβερνητική αδράνεια
Η κυβέρνηση Τσίπρα αντιµετωπίζει τις µεγάλες αλλαγές που 
περιγράψαµε στη βάση της απόλυτης αδράνειας. Αξιοποιεί µά-
λιστα τις διαφορές µεταξύ της Ουάσινγκτον, των Βρυξελλών και 
του Βερολίνου, τις διαφορές µεταξύ του ∆ΝΤ και του Γερµανού 
υπουργού Οικονοµικών κ. Σόιµπλε, τις δυσκολίες στην οργά-
νωση της αναγκαίας ευρωπαϊκής επανεκκίνησης, σε µια προ-
σπάθεια να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα.

Ενώ η κυβέρνηση θα έπρεπε να κλείνει µε µεγάλη ταχύ-
τητα τις εκκρεµότητες, να δείχνει την αναγκαία προσαρµοστι-
κότητα σε ένα διαρκώς µεταβαλλόµενο διεθνές περιβάλλον και 
να επιδιώκει µε κάθε τρόπο την ενίσχυση της θέσης της Ελλά-
δας στην Ευρωζώνη, έχει µετατραπεί σε απλό σχολιαστή των ε-
ξελίξεων σε αναζήτηση άλλοθι για τη διαφαινόµενη αποτυχία 
της, η οποία µπορεί να οδηγήσει σε πραγµατικά δύσκολες και 
σκληρές καταστάσεις για τον ελληνικό λαό, στο διεθνές περι-
βάλλον που περιγράψαµε.

Ο πολιτικός χρόνος επιταχύνεται σε διεθνές επίπεδο και η 
κυβέρνηση Τσίπρα κάνει ό,τι µπορεί για να καθυστερήσει την 
αναγκαία προσαρµογή της ελληνικής οικονοµίας, τη συνεννό-
ηση µε τους Ευρωπαίους εταίρους και τη δηµιουργία κλίµατος 
εµπιστοσύνης, η οποία θα ανοίξει τον δρόµο στη µεγάλη αύξηση 
των επενδύσεων στην Ελλάδα. Τα κυβερνητικά στελέχη µάς δι-
αβεβαιώνουν ότι η ελληνική οικονοµία έχει σηµαντικά χρονικά 
περιθώρια, υποκρίνονται ότι υπό πίεση βρίσκονται οι Ευρωπαίοι 
εταίροι και όχι η ελληνική πλευρά, κάνουν υποδείξεις σε καθη-
µερινή βάση προς το ∆ΝΤ, τον Γερµανό υπουργό Οικονοµικών κ. 
Σόιµπλε, την Ευρωζώνη και τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθε-
ρότητας παριστάνοντας τους πρωταγωνιστές των εξελίξεων, ενώ 
µας έχουν οδηγήσει στο περιθώριο και στην αδράνεια.

Θα καθυστερήσει για πολιτικούς 
λόγους η απάντηση της Ε.Ε. στη διπλή 
πρόκληση του Τραµπ και του Brexit.

Η κλιµάκωση της κρίσης οδήγησε στη 
συνεργασία του Ευρωπαϊκού Λαϊκού 
Κόµµατος και των Φιλελευθέρων για 
την εκλογή του Αντόνιο Ταγιάνι στη 
θέση του προέδρου του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου.
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«Ο πρώτος ο οποίος θα ενδιαφερθεί να 
συµµετάσχει σε διαγωνισµό για τις α-
στικές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης 
είναι ο ίδιος ο ΟΑΣΘ» έλεγαν όλη αυτή 
την εβδοµάδα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, 

κάθε φορά που τους ετίθετο το ερώτηµα για τις προθέσεις 
της κυβέρνησης και ειδικότερα του υπουργού Υποδοµών και 
Μεταφορών Χρήστου Σπίρτζη σε ό,τι αφορά τις αστικές συ-
γκοινωνίες της Θεσσαλονίκης.

Οι σχετικές εξαγγελίες του κ. Σπίρτζη έγιναν το προη-
γούµενο Σάββατο σε ειδική σύσκεψη, που συγκλήθηκε µε 
τη συµµετοχή των δηµάρχων της Θεσσαλονίκης, όπου ο υ-
πουργός ξεδίπλωσε κάποιες από τις σκέψεις του για τη λει-
τουργία των αστικών συγκοινωνιών της πόλης.

Ουσιαστικά, όµως, το πνεύµα των υπουργικών απόψεων 
για το θέµα έγινε περισσότερο σαφές στη συνέντευξη που 
έδωσε ο κ. Σπίρτζης τρεις ηµέρες αργότερα στον ραδιοφω-
νικό σταθµό του ΣΥΡΙΖΑ στη Θεσσαλονίκη ΣΤΟ ΚΟΚΚΙΝΟ 
93,4, όπου τόνισε ότι η λογική που διέπει τις σκέψεις του θα 
αποτυπωθεί στα δύο νοµοσχέδια, τα οποία, σύµφωνα µε το 
σχέδιό του, θα έχουν ψηφιστεί από τη Βουλή τον Μάρτιο.

«Η λογική του σχεδίου του υπουργείου Υποδοµών και 
Μεταφορών είναι ενάντια στην εµπορευµατοποίηση αγα-
θών» είπε ο υπουργός και διαβεβαίωσε ότι «δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση να µην υπερασπίσουµε όσο µπορούµε συγκεκρι-
µένα κοινωνικά αγαθά που πρέπει και οφείλουν να είναι 
δηµόσια και αυτό δεν έχει να κάνει µόνο µε τις πολιτικές δυ-
νάµεις που υπάρχουν σήµερα στην κυβέρνηση».

Οι δύο φορείς
Σύµφωνα µε τον κ. Σπίρτζη, το νοµοσχέδιο θα περιλαµβάνει 
την ίδρυση δύο δηµόσιων φορέων στη Θεσσαλονίκη, έναν 
για τον σχεδιασµό και τον έλεγχο του συγκοινωνιακού έργου 
και έναν για την υλοποίηση, δηλαδή την εκτέλεση των αστι-
κών συγκοινωνιών.

Η αλήθεια είναι ότι τον πρώτο φορέα τον έχει ήδη η Θεσ-
σαλονίκη. Πρόκειται για το Συµβούλιο των Αστικών Συγκοι-
νωνιών (ΣΑΣΘ), που σύµφωνα µε τον ιδρυτικό του νόµο, του 
2001, «αποτελεί ανεξάρτητη δηµόσια διοικητική αρχή µε αρ-
µοδιότητες σε ζητήµατα που αφορούν στον στρατηγικό σχε-
διασµό, στον προγραµµατισµό, στην εποπτεία και στον έ-
λεγχο των αστικών συγκοινωνιών στον Νοµό Θεσσαλονί-
κης». Μάλιστα, σε αυτό το όργανο τον πρόεδρο τον ορίζει ο 
υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, δηλαδή ο κ. Σπίρτζης, 
ο οποίος δεν άγγιξε καν το ∆.Σ. του οργανισµού που θεωρη-
τικά θα αποτελούσε σύµβουλό του. Πρόεδρος του ∆.Σ. είναι 
ο κ. Γιάννης Παλαιστής, ο οποίος προέρχεται πολιτικά από 
τη Ν∆ και είχε διοριστεί επί κυβερνήσεως Αντώνη Σαµαρά, 
το 2014.

Όσο κι αν ψάξει κάποιος, συνάντηση του κ. Σπίρτζη µε το 
ΣΑΣΘ δεν έχει καταγραφεί. Τον θεσµικό ρόλο του ΣΑΣΘ στη 
Θεσσαλονίκη παίζει ο κ. Απόστολος Αντωνούδης, µηχανικός 

στο επάγγελµα και δηµοτικός σύµβουλος Πυλαίας-Χορτιάτη, 
όπου ήταν υποψήφιος δήµαρχος µε τη στήριξη του ΣΥΡΙΖΑ. 
Σύµφωνα µε στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ στη Θεσσαλονίκη, ο κ. Α-
ντωνούδης, ο οποίος είναι και διευθύνων σύµβουλος στην Ε-
ΓΝΑΤΙΑ, όπου αποτέλεσε προσωπική επιλογή που ο κ. Σπίρ-
τζης επέβαλε κόντρα στις προθέσεις του τότε προέδρου του 
ΤΑΙΠΕ∆ Στέργιου Πιτσιόρλα, αποτελεί τον σηµαντικότερο 
συνεργάτη του υπουργού στη Θεσσαλονίκη.

Απάντηση στο ερώτηµα γιατί το ΣΑΣΘ του κ. Σπίρτζη θα 
είναι πιο σηµαντικό από το ΣΑΣΘ που παρέλαβε δεν έχει 
δοθεί ακόµη. Το βασικό όµως σε αυτή την ιστορία είναι ο φο-
ρέας ο οποίος θα εκτελεί το συγκοινωνιακό έργο, αυτός, δη-
λαδή, που θα αντικαταστήσει τον ΟΑΣΘ.

Η απελευθέρωση των συγκοινωνιών
Η δηµιουργία αυτού του φορέα σηµαίνει πρακτικά την υπέρ-
βαση του ΟΑΣΘ, τη σύµβαση µε τον οποίο όµως ο κ. Σπίρτζης 
δεν προτίθεται να καταγγείλει, αν και είχε απειλήσει πολλές 
φορές ότι θα το κάνει και µάλιστα ανέξοδα, διότι, όπως είχε 
πει, οι ΟΑΣΘ δεν τηρεί τις υποχρεώσεις του από τη σύµβαση.

«Αυτό είναι ένα άλλο θέµα, πιθανόν και να µην υπάρ-
χει λόγος αυτή τη στιγµή, λόγω ευρωπαϊκής Οδηγίας» δι-
ευκρίνισε ο κ. Σπίρτζης το προηγούµενο Σάββατο. Η ευρω-
παϊκή Οδηγία, στην οποία αναφέρεται, είναι ο κανονισµός 
1370/2007, που έχει ως χρονικό ορόσηµο τον ∆εκέµβριο του 
2019.

Μάλιστα, ο κ. Σπίρτζης έχει συστήσει από τον ∆εκέµβριο 
του 2015 ειδική επιτροπή, η οποία µέχρι τις 30 Απριλίου 
2016 είχε την υποχρέωση να παραδώσει πόρισµα για την ε-
φαρµογή της Οδηγίας. Έργο της επιτροπής, αναφέρεται στην 
απόφαση του κ. Σπίρτζη, «είναι η διερεύνηση, υπό το πρίσµα 
των υποχρεώσεων του ελληνικού κράτους στο πλαίσιο εφαρ-
µογής του κανονισµού 1370/2007, της δυνατότητας απελευ-
θέρωσης των αστικών συγκοινωνιών και η εξέταση και αξιο-
λόγηση των σχετικών προτάσεων».

Μέχρι στιγµής δεν είναι γνωστό αν η επιτροπή υπέβαλε 
τις προτάσεις. Το βασικό, όµως, που δεν έχει απαντηθεί νο-
µικά, αλλά ούτε πολιτικά, είναι αν η σύµβαση µε τον ΟΑΣΘ, 
η οποία µε νοµοθετική ρύθµιση της τελευταίας κυβέρνη-
σης Καραµανλή λήγει «δύο χρόνια µετά τη λειτουργία του 
µετρό», λήγει αυτοδικαίως τον ∆εκέµβριο του 2019.

Όµως, ακόµη κι αν λήγει τότε, που σύµφωνα µε νοµικούς 
κύκλους είναι πολύ αµφίβολο, η Οδηγία προβλέπει ότι «κάθε 
αρµόδια αρχή που προσφεύγει σε τρίτον, άλλον από τον εγ-
χώριο φορέα, αναθέτει τις συµβάσεις παροχής δηµόσιας υ-
πηρεσίας βάσει διαδικασίας διαγωνισµού».

Με βάση αυτά τα οποία έχει πει ο κ. Σπίρτζης, ο φορέας 
που θα αναλάβει την εκτέλεση του µεταφορικού έργου θα 
είναι ένας δηµόσιος φορέας, στον οποίο το κράτος θα έχει το 
51% και οι δήµοι το 49% και χωρίς συµµετοχή ιδιωτών.

«∆εν υπάρχει λόγος να πάµε πάλι σε µία µετα-ΟΑΣΘ 
εποχή µε τα χαρακτηριστικά του ΟΑΣΘ» είπε ο κ. Σπίρτζης.

Με τα φώτα του κράτους
Πρακτικά, δηλαδή, ο ΟΑΣΘ θα αποµακρυνθεί επειδή θα ε-
φαρµοστεί η Οδηγία για την ανάθεση αστικών συγκοινωνιών 
µε διαγωνισµό και τη θέση του θα πάρει µία νέα κρατική ε-
ταιρεία, στην οποία το έργο θα δοθεί µε απευθείας ανάθεση. 
Και όχι µόνο αυτό, αλλά προµηθευτής του κρατικού φορέα 
στη δηµιουργία του στόλου του θα είναι ένας άλλος κρατικός 
φορέας, η Ελληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων (ΕΛΒΟ).

«Πρέπει να γίνουν οι απαραίτητες µελέτες για να φτά-
σουµε στη λειτουργία του δεύτερου φορέα. Μιλάµε για και-
νούργιο στόλο, για καινούργια λεωφορεία. Εδώ µπορεί να 
βοηθήσει η ΕΛΒΟ, κατασκευάζοντας κοµµάτι του στόλου. 
Ένας τέτοιος σχεδιασµός θα βοηθήσει και οικονοµικά και 
κοινωνικά» είπε ο κ. Αντωνούδης µετά τη σύσκεψη υπό τον 
κ. Σπίρτζη.

Πάντως, εκτός από αυτά, λύθηκε και το ζήτηµα των εργα-
ζοµένων στον φορέα, καθώς δόθηκε η διαβεβαίωση ότι κανέ-
νας εργαζόµενος στον ΟΑΣΘ δεν θα µείνει άνεργος, διότι θα 
προσληφθούν όλοι στον νέο φορέα.

Με όλα αυτά, οι συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης θα υπα-
χθούν στον γνωστό κανόνα, σύµφωνα µε τον οποίο η καµήλα 
είναι ένα άλογο το οποίο σχεδιάστηκε από µια επιτροπή.

Η Θεσσαλονίκη θα έχει τρεις φορείς µε διοικητικά συµ-
βούλια για τις αστικές της συγκοινωνίες, αλλά είναι αµφίβολο 
αν θα έχει συγκοινωνίες.

  ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΤΗΣ

Ο ΟΑΣΘ, ΟΙ ΦΟΡΕΙΣ 
ΚΑΙ Η ΚΑΜΗΛΑ 
ΤΟΥ ΣΠΙΡΤΖΗ

Με το σχέδιο Σπίρτζη, τις 
συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης θα 
αναλάβει µονοπωλιακά µία κρατική 
εταιρεία, η οποία θα διαδεχτεί τον 
ΟΑΣΘ, που θα αποµακρυνθεί για 
να εφαρµοστεί η ευρωπαϊκή Οδηγία 
για απελευθέρωση των αστικών 
συγκοινωνιών.

Η Θεσσαλονίκη θα έχει τρεις φορείς 
µε διοικητικά συµβούλια για τις 
αστικές της συγκοινωνίες, αλλά είναι 
αµφίβολο αν θα έχει συγκοινωνίες.
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ανάλυση

Η 
βασική κατηγορία που καταλογί-
ζουν φίλοι και εχθροί στην κυβέρ-
νηση Τσίπρα είναι η αστάθεια των ε-
πιλογών της, µε χαρακτηριστικότερο 
βέβαια παράδειγµα την απόσταση 
µεταξύ της υπόσχεσης ακύρωσης 
των µνηµονιακών δεσµεύσεων που 

είχαν αναλάβει οι προηγούµενες κυβερνήσεις και της υπογρα-
φής µιας νέας δανειακής συµφωνίας µε τους εταίρους. Παρά 
τις σηµαντικές µεταβολές στην κατεύθυνση ωστόσο, η κυβέρ-
νηση Τσίπρα χρησιµοποιεί µε σταθερότητα µια ίδια στρατη-
γική σε όλες τις περιστάσεις: την επίκληση στο συναίσθηµα. 
Από τα προεκλογικά συνθήµατα για την «ελπίδα που έρχεται» 
έως τις κατά το πρώτο εξάµηνο του 2015 πολύ συχνές και διεκ-
δικητικές αναφορές στις «γερµανικές αποζηµιώσεις», και από 
την προκήρυξη του δηµοψηφίσµατος της 5ης Ιουλίου 2015 έως 
τη µονοµερή απόφαση διανοµής µέρους του πλεονάσµατος του 
2016, ο ΣΥΡΙΖΑ εµφανώς ερεθίζει το συναίσθηµα αδικίας που 
ο µέσος Έλληνας ψηφοφόρος αισθάνεται ότι ασκείται σε βάρος 
του από τις εγχώριες ή τις παγκόσµιες ελίτ. Και η εµπειρική 
παρατήρηση δείχνει ότι η στρατηγική ήταν κατά το παρελθόν 
πάντα πετυχηµένη.

Πέρα από τις ίδιες τις νίκες του ΣΥΡΙΖΑ στις τρεις αναµε-
τρήσεις του 2015, τα ευρήµατα της Μονάδας Ερευνών Κοινής 
Γνώµης του Πανεπιστηµίου Μακεδονίας κατά το πρώτο εξά-
µηνο του 2015 επιβεβαιώνουν την επιτυχία της ακολουθούµε-
νης από τον ΣΥΡΙΖΑ στρατηγικής της επίκλησης στο συναί-
σθηµα. Σύµφωνα µε τα στοιχεία, η έντονη αντιπαράθεση µε 
τους δανειστές εκλαµβανόταν ως η σωστή διαπραγµατευτική 
τακτική από το 72% της κοινής γνώµης τον Φεβρουάριο του 
2015 και, παρ’ ότι έβαινε µειούµενη, παρέµενε πλειοψηφική 
µέχρι και τον Μάιο του 2015, οπότε και η κυβέρνηση µετρί-
ασε (προσωρινά) τους τόνους της, κάτι που πιθανότατα λειτούρ-
γησε στιγµιαία σε βάρος της. Παράλληλα, το 82% της κοινής 
γνώµης συµφωνούσε, τον Φεβρουάριο του 2015, µε την από-
φαση της κυβέρνησης να προχωρήσει στη σύσταση επιτροπής 
της Βουλής για τη διεκδίκηση των γερµανικών αποζηµιώσεων, 
ενώ το 46% έκρινε τον Αλέξη Τσίπρα «θαρραλέο» όταν εκείνος 
τον Μάρτιο του 2015 έθεσε δηµοσίως το θέµα της Siemens και 
των γερµανικών αποζηµιώσεων κατά την επίσηµη επίσκεψή 
του στη Γερµανία. Χωρίς καµία αµφιβολία οι συµβολικές κινή-
σεις δικαίωσης βιωµάτων που εκλαµβάνονταν ως ιστορική υ-
ποταγή ευνοούσαν τον εκφραστή των συναισθηµάτων αυτών, 
τον ΣΥΡΙΖΑ. Ίσως χωρίς δεύτερες σκέψεις, ίσως χωρίς µια µα-
κροσκοπική µατιά στις προτεραιότητες, ίσως χωρίς το φιλτρά-
ρισµα του ορθολογισµού. Όµως τον ευνοούσαν.

Και τέτοιες κινήσεις δύσκολα δεν θα τον ευνοήσουν ακόµα 
και σήµερα που η δηµοσκοπική υπεροχή του σε βάρος της Ν∆ 
έχει αναστραφεί. Χαρακτηριστικό παράδειγµα η απόφαση της 
κυβέρνησης να ανακοινώσει –µε εµφανή την τάση να αποδώ-
σει στοιχεία φορτισµένης κίνησης µέσω του πρωθυπουργι-
κού διαγγέλµατος– τη διανοµή επιδόµατος στήριξης των χαµη-
λοσυνταξιούχων και την αναστολή της αύξησης του ΦΠΑ σε 
νησιά του Αιγαίου. Και τα δύο µέτρα έγιναν δεκτά από την α-
πόλυτη πλειοψηφία της κοινής γνώµης, ενώ ακόµη και στις τά-
ξεις των ψηφοφόρων της Ν∆ συγκέντρωσαν ποσοστά συµφω-
νίας µεγαλύτερα του 40%, σύµφωνα µε τα ευρήµατα έρευνας 
που διενήργησε η Prorata την εβδοµάδα που ακολούθησε το 
πρωθυπουργικό διάγγελµα. Αξίζει µάλιστα να σηµειωθεί ότι η 
απόφαση στήριξης των χαµηλοσυνταξιούχων δεν εξελήφθη ως 
εσφαλµένη ούτε από κοινωνικο-επαγγελµατικές ή ηλικιακές 
οµάδες οι οποίες θεωρητικά εµφανίζουν εξίσου µεγάλες ανά-
γκες στήριξης, όπως οι άνεργοι ή οι νέοι. Τα ποσοστά συµφω-
νίας µε την απόφαση διανοµής του επιδόµατος ήταν πλειοψη-
φικά σε όλες τις επαγγελµατικές κατηγορίες (µε εξαίρεση µόνο 
τους µισθωτούς του δηµόσιου τοµέα και τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες, στους οποίους παρατηρήθηκε µια συµµετρική κατα-
νοµή των απαντήσεων υπέρ και κατά του µέτρου), και πάντως 
και στους ανέργους, καθώς επίσης και σε όλες τις ηλικιακές κα-
τηγορίες. Οµοίως, το µέτρο της αναστολής αύξησης του ΦΠΑ 

Το παράδειγµα του διαγγέλµατος για 
την καταβολή του επιδόµατος είναι ίσως 
χρήσιµο στην κυβέρνηση Τσίπρα για τους 
µελλοντικούς της χειρισµούς. Η αντίδραση 
της Ν∆ στο διάγγελµα είναι ίσως χρήσιµη 
ως αντιπαράδειγµα για τη µελλοντική 
αντιµετώπιση της στρατηγικής 
της «επίκλησης του συναισθήµατος 
αδικίας» από τον ΣΥΡΙΖΑ.

σε συγκεκριµένα νησιά του Αιγαίου αξιολογήθηκε θετικά από 
την πλειοψηφία των ερωτηθέντων σε κάθε γεωγραφικό διαµέ-
ρισµα της χώρας, χωρίς να παρατηρηθούν αντιδράσεις από κα-
τοίκους άλλων, πλην του Αιγαίου, οικονοµικά αδύναµων περι-
οχών.

Πώς επιτεύχθηκε αυτή η –πιθανότατα– πρόσκαιρη προ-
σέγγιση µεταξύ της κοινής γνώµης και της κυβέρνησης; Η α-
πάντηση βρίσκεται και πάλι στη στρατηγική της επίκλησης 
στο συναίσθηµα. Η κοινωνική οµάδα που επιλέχθηκε να ενι-
σχυθεί από την κυβέρνηση είναι µια αδύναµη οµάδα, η οποία 
µάλιστα κάθε άλλο παρά αποστασιοποιηµένη είναι από άλλες 
εξίσου αδύναµες οµάδες, όπως οι νέοι άνεργοι, λόγω της δοµής 
της µέσης ελληνικής οικογένειας. Η επιλογή στήριξής της από 
την κυβέρνηση δεν ήταν εύκολο να ακυρωθεί στη βάση µιας 
επιχειρηµατολογίας που θα στηριζόταν σε οικονοµικο-τεχνι-
κούς υπολογισµούς και ανάλυση προτεραιοτήτων, ακριβώς 
γιατί η απάλυνση των δυσκολιών των γηραιότερων προκαλεί 
εύκολα το συναίσθηµα. Πέραν αυτού, όµως, µε την απόφασή 
της να προχωρήσει στη διάθεση µέρους του πλεονάσµατος 
χωρίς την προηγούµενη συγκατάθεση των εταίρων, η κυβέρ-
νηση υπενθύµισε την αποφασιστικότητά της να συγκρούεται 
µε την κάθε λογής «ιστορική αδικία», κίνηση που µοιάζει να 

έχει σίγουρη την επιτυχία στην κοινή γνώµη.
Το παράδειγµα του διαγγέλµατος για την καταβολή του ε-

πιδόµατος είναι ίσως χρήσιµο στην κυβέρνηση Τσίπρα για 
τους µελλοντικούς της χειρισµούς. Η αντίδραση της Ν∆ στο 
διάγγελµα είναι ίσως χρήσιµη ως αντιπαράδειγµα για τη µελ-
λοντική αντιµετώπιση της στρατηγικής της «επίκλησης του 
συναισθήµατος αδικίας» από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο κοινωνικός αυ-
τοµατισµός δεν φαίνεται να λειτουργεί υπό συνθήκες συναι-
σθηµατικής έξαρσης. Και ο ΣΥΡΙΖΑ είναι σε θέση να δηµιουρ-
γεί τη συναισθηµατική αυτή έξαρση, την ίδια ώρα που η Ν∆ 
πειραµατίζεται µε την προοπτική δηµιουργίας αντιπαραθέ-
σεων µεταξύ κοινωνικο-επαγγελµατικών κατηγοριών, όπως, 
για παράδειγµα, οι ιδιωτικοί και οι δηµόσιοι υπάλληλοι. Ο ι-
σχυρισµός µέρους της αντιπολίτευσης ότι η επιλογή ενίσχυ-
σης των χαµηλοσυνταξιούχων και όχι των δυνητικά παραγω-
γικότερων στρωµάτων νέων ανέργων θα πυροδοτούσε την α-
ντίδραση των τελευταίων δεν επιβεβαιώθηκε, παρά το γεγονός 
ότι στηρίχτηκε και από ευρήµατα ερευνών που, ωστόσο, σχε-
διάστηκαν στη βάση στρεβλών ερωτηµάτων που έθεταν στο ε-
πίκεντρο της σκέψης των ερωτώµενων την «κυβέρνηση» και 
όχι την ίδια την «πολιτική απόφαση» (όπως στο παρακάτω πα-
ράδειγµα ερώτησης: «Έπραξε σωστά η κυβέρνηση που έδωσε 
επίδοµα στους χαµηλοσυνταξιούχους ή θα έπρεπε να το δώσει 
στους ανέργους;»). Τα ερωτήµατα αυτά παρήγαγαν αποτελέ-
σµατα που αποτυπώνουν τις (αναµφίβολα αρνητικές αυτή την 
περίοδο) στάσεις έναντι της κυβέρνησης και όχι έναντι της α-
πόφασης χορήγησης του επιδόµατος, για την οποία η κυρίαρχη 
τάση ήταν, όπως είδαµε, θετική. Με τον ίδιο τρόπο, ερωτήσεις 
που θέτουν το δίληµµα «κυβέρνηση Τσίπρα ή πρόωρες εκλο-
γές» αποτυπώνουν τις (αναµφίβολα αρνητικές αυτή την περί-
οδο) στάσεις έναντι της κυβέρνησης και όχι τις ίδιες τις στά-
σεις έναντι των πρόωρων εκλογών, οι οποίες εκλαµβάνονται 
ως µη αποτελεσµατική εξέλιξη και γι’ αυτό απορρίπτονται από 
την πλειοψηφία της κοινής γνώµης. Τέτοιες ερωτήσεις δηµι-
ουργούν µοιραία και εσφαλµένες αναγνώσεις. Σε κάθε περί-
πτωση, αγνοούν τον ρόλο ενός σηµαντικού για τη διαµόρφωση 
των τρεχουσών εκλογικών προτιµήσεων παράγοντα: του συ-
ναισθήµατος που προκαλούν οι εκάστοτε χειρισµοί του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Υπό την έννοια αυτή, η ανάγκη συναισθηµατικής δικαί-
ωσης του εκλογικού σώµατος αποτελεί την «τυφλή γωνία» της 
οδήγησης της Ν∆ προς τη νίκη.

*Ο Γιάννης Κωνσταντινίδης είναι επίκουρος καθηγητής του Πανεπιστηµίου 
Μακεδονίας και επιστηµονικά υπεύθυνος της εταιρείας Prorata.

 ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙ∆Η*

Η «ΤΥΦΛΗ ΓΩΝΙΑ» 
ΤΗΣ Ο∆ΗΓΗΣΗΣ 
ΤΗΣ Ν∆ ΠΡΟΣ 
ΤΗ ΝΙΚΗ
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συνέντευξη

Τ
ην εκτίµηση ότι εντός του 2017 θα τελειώσει η 
σκληρή δηµοσιονοµική «γραµµή» της Γερµανίας 
στην Ε.Ε. καταθέτει ο καθηγητής Πολιτικής Οικο-
νοµίας Κώστας Βεργόπουλος, τονίζοντας ότι η 
πολιτική αυτή έως σήµερα επιβάρυνε την κρίση 
αντί να την αντιµετωπίσει.

Η Ε.Ε. αντιµετωπίζει κρίση στρατηγικής; Αν ναι, ποια 
είναι τα βασικά χαρακτηριστικά της;
Κατά την πρώτη περίοδο, από το 1957 έως το 1992, η Ε.Ε. δεν 
ήταν ένωση χωρών αλλά κοινότητα. Στην εποµένη φάση, 
µέχρι σήµερα, µετονοµάστηκε από ΕΟΚ σε Ε.Ε. µε πρωτο-
βουλία της Γερµανίας, αµέσως µετά την ενοποίησή της µε 
την ανατολική της πλευρά. Έκτοτε, όλα έχουν αλλάξει. Κα-
ταργήθηκε ο κανόνας της οµοφωνίας όλων των χωρών-µε-
λών στη λήψη αποφάσεων και αντικαταστάθηκε από αυτόν 
της πλειοψηφίας. Από τότε µπορούν να λαµβάνονται αποφά-
σεις ακόµη και µε ρητή και εκπεφρασµένη την αντίθεση κά-
ποιων χωρών. Έπειτα, µέχρι το 1992, η Γερµανία πρόσφερε 
τη µεγαλύτερη καθαρή συνεισφορά στα οικονοµικά της ΕΟΚ, 
αλλά αντλούσε εξ αυτής και τα µέγιστα οφέλη, που παρέµε-
ναν και παραµένουν µέχρι σήµερα πολύ περισσότερα από 
τις καθαρές εισφορές της, αφού ακόµη και σήµερα η Γερµα-
νία αντλεί το 50% των εξωτερικών πλεονασµάτων της από 
τις συναλλαγές της εντός της Ευρωζώνης. Παρ’ όλα αυτά, 
µετά το 1992 και το ορόσηµο της Συνθήκης του Μάαστριχτ, η 
Γερµανία έπαψε να υπολογίζει τα οφέλη που αντλεί από την 
Ε.Ε. και µετρά µόνο τις καθαρές εισφορές της, µε αποτέλε-
σµα να εµφανίζει στους πολίτες της ότι η Ε.Ε. τους κοστίζει 
πάρα πολύ. Σε σηµείο µάλιστα που αρκετοί εξ αυτών φτά-
νουν στο συµπέρασµα ότι είναι προτιµότερο η χώρα τους να 
αποχωρήσει από την Ε.Ε.

Φυσικά, οι ιθύνοντες οικονοµικοί κύκλοι γνωρίζουν πολύ 
καλά ότι τα γερµανικά οφέλη από τη συµµέτοχη στην Ε.Ε. πα-
ραµένουν σαφώς υπέρτερα από το κόστος τους. Εάν σήµερα 
η Ε.Ε. διέρχεται κρίση στρατηγικής, αυτό οφείλεται στο ότι 
έπαψε να προστατεύει τους πολίτες της από τον παγκόσµιο 
ανταγωνισµό και, αντίθετα, τους παραδίδει ανυπεράσπιστους 
και απροστάτευτους σε αυτόν. Ενώ όλες οι χώρες και περι-
οχές του κόσµου, όπως οι ΗΠΑ, η Βρετανία, η Κίνα, η Ιαπω-
νία, επιδιώκουν να προστατεύονται από τον αθέµιτο διεθνή 
ανταγωνισµό, η Ε.Ε. παραδίδεται ανεπιφύλακτα σε αυτόν. Τα 
ευρωπαϊκά συστήµατα κοινωνικής προστασίας, ενώ αποτε-
λούσαν ευρωπαϊκό πλεονέκτηµα κατά την πρώτη περίοδο, 
σήµερα ενοχοποιούνται, µε το επιχείρηµα ότι επιβαρύνουν 
την ανταγωνιστικότητα. Ωστόσο, εάν είναι έτσι, γιατί άραγε 
οι σκανδιναβικές χώρες, Σουηδία, Νορβηγία (σ.σ.: δεν είναι 
µέλος της Ε.Ε.), ∆ανία, που δεν είναι µέλη της Ευρωζώνης, 
διατηρούν το κοινωνικό κράτος τους, ενώ ταυτόχρονα πα-
ραµένουν µεταξύ των πρώτων χωρών στην κατάταξη της 
διεθνούς ανταγωνιστικότητας;

Τι πολιτικές και εκλογικές εξελίξεις περιµένετε στην 
Ε.Ε. το 2017;
Φαντάζοµαι ότι επέρχεται το τέλος της γραµµής Μέρκελ-Σό-
ιµπλε και ότι η Ε.Ε. θα υιοθετήσει κάποια περισσότερο φιλο-
παραγωγική προσέγγιση, αντί της αυτοκαταστροφικής που α-
κολουθεί µέχρι σήµερα. Ας µη λησµονούµε ότι η Γερµανία µε 
τους δορυφόρους της έχει ήδη περιέλθει σε µειοψηφία εντός 
της Ε.Ε. και δεν µπορεί να σταµατήσει ούτε καν την πολιτική 
του Μάριο Ντράγκι και της ΕΚΤ, η οποία εφαρµόζεται παρά 
την εκπεφρασµένη ρητή αντίθεση του Βερολίνου. Επίσης, 
οι παραγωγικές τάξεις της Γερµανίας αξιώνουν διαφορετική 
πολιτική, περισσότερο ευρωπαϊκή, απ’ ό,τι οι τράπεζες και οι 
συνταξιούχοι, που νοιάζονται αποκλειστικά και µόνο για τις 
αποδόσεις των αποταµιεύσεων και των καταθέσεών τους.

Γάλλοι και Ιταλοί αφήνουν να εννοηθεί ότι η γερµανι-
κού τύπου δηµοσιονοµική πειθαρχία βλάπτει σοβαρά την 

Εάν επικρατήσει η κεντροδεξιά στον 
γαλλογερµανικό άξονα, τότε αυξάνονται οι 
πιθανότητες να τεθεί η σηµερινή γερµανική 
δηµοσιονοµική «πειθαρχία» στο ψυγείο, 
προκειµένου να διατηρηθεί η Ε.Ε. 
µε ευθύνη των επιµέρους χωρών.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«Η Ελλάδα ήταν αναγκαίος και απαράκαµπτος κρίκος 
για την παγκόσµια σταθερότητα»

Κώστας Βεργόπουλος, καθηγητής Πολιτικής Οικονοµίας στο Πάντειο Πανεπιστήµιο 
και στο Πανεπιστήµιο Paris VIII

οικονοµία, ενώ οι Γερµανοί ασκούν κριτική στους Γάλ-
λους και στους Ιταλούς για την αναποτελεσµατικότητά 
τους στις µεταρρυθµίσεις και την έλλειψη ανταγωνιστι-
κότητας στην οικονοµία τους. Ποιος έχει δίκιο και γιατί;
Η οικονοµική επιστήµη και η Ιστορία διδάσκουν ότι σε περι-
όδους κρίσεων αυξάνονται οι δηµόσιες δαπάνες, ακόµη και 
µέσω ελλείµµατος, προκειµένου να κρατηθεί η οικονοµία 
και να αποφευχθεί το χειρότερο. Σήµερα στην Ε.Ε. επικρα-
τεί η αντίθετη λογική, της µείωσης των δηµοσίων δαπανών 
και των ελλειµµάτων, πράγµα που, αντί να ελαφρύνει την 
κρίση, την επιδεινώνει ακόµη περισσότερο. Η Αµερική, που 
έχει ακολουθήσει διαφορετική πολιτική, έχει ήδη βγει από 
την κρίση του 2008, ενώ η Ε.Ε. παραµένει σε αυτήν. Οι µε-
ταρρυθµίσεις που επικαλείται η Γερµανία χρειάζονται, αλλά 
υπό τον όρο ότι δεν συνεπάγονται πρόσθετο υφεσιακό αποτέ-
λεσµα. Εάν αυτή η εγγύηση δεν υπάρχει, οι µεταρρυθµίσεις 
θα πρέπει να αναβάλλονται για αργότερα, κατά την ανοδική 
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KENTΡΟ ΣΠΟΝΔΥΛΙΚΗΣ ΑΠΟΣΥΜΠΙΕΣΗΣ  
ΚΑΙ ΑΝΑΓΕΝΝΗΤΙΚΗΣ ΙΑΤΡΙΚΗΣ

Αποσυμπίεση Μεσοσπονδύλιου Δίσκου 
Στην Get Healthier, χάρη στις συντονισμένες προσπάθειες μιας ομάδας 
κορυφαίων ιατρών και μηχανικών ιατρικών οργάνων, εφαρμόζουμε 
τις τελευταίες εξελίξεις της βιοτεχνολογίας για να προσφέρουμε μη 
χειρουργική, μη επεμβατική Αποσυμπίεση του Μεσοσπονδύλιου Δί-
σκου. Πρόκειται για μια απόλυτα ασφαλή και αποτελεσματική διαδι-
κασία, χωρίς φάρμακα, ενέσεις, χειρουργεία και αναισθησία, η οποία 
πραγματοποιείται σε ειδικό θεραπευτικό κρεβάτι που ελέγχεται από 
ηλεκτρονικό υπολογιστή. Έτσι, δίνουμε λύσεις σε συχνές επώδυνες 
παθήσεις όπως οσφυαλγία, ισχιαλγία, κήλη, προβολή δίσκου, αυχε-
νικό σύνδρομο. 

Αναγεννητική Ιατρική - Βλαστοκύτταρα 
Προσφέρουμε μη χειρουργική αντιμετώπιση ορθοπεδικών παθή-
σεων με τη βοήθεια καινοτόμων θεραπειών που βασίζονται στις κα-
τακτήσεις της Αναγεννητικής και Μοριακής Ιατρικής (βλαστοκύτ-
ταρα). Κατ’ αυτό τον τρόπο θεραπεύονται οι ασθενείς που πάσχουν 
από οστεοαρθρίτιδα γονάτων και ισχίων, ρευματοειδή αρθρίτιδα, ε-
πώδυνες τενοντίτιδες (περιαρθρίτιδα ώμου, επικονδυλίτιδα, άκανθα 
πτέρνας κλπ), μυϊκές θλάσεις, κατακλίσεις.

Λ. Κηφισίας 53, Αμπελόκηποι 
τηλ. 210-69.93.527

www.gethealthier.gr

φάση του οικονοµικού κύκλου.

Η διαδικασία του Brexit θεωρείτε ότι 
είναι ευκαιρία για συσπείρωση των 
«27» ή θα συµβάλει στη διάλυση της 
Ε.Ε.;
Η αποχώρηση από την Ε.Ε. έχει γίνει α-
ποκλειστικό σύνθηµα της ευρωπαϊκής α-
κροδεξιάς. Πρόκειται για δηµαγωγική αντί-
δραση, αφού δεν εξηγούνται σε καµία χώρα 
της Ε.Ε. τα οφέλη από την αποχώρηση. Τα 
χρέη θα παραµένουν και θα διογκώνονται 
σε σχέση µε τα εθνικά νοµίσµατα, που θα 
υποτιµώνται. Το επίπεδο διαβίωσης των 
πληθυσµών θα συρρικνώνεται δραστικά 
όλο και περισσότερο, αφού θα αποβαίνει 
η µοναδική και αποκλειστική µεταβλητή 
προσαρµογής της κάθε χώρας που απο-
χωρεί. Προτιµότερος είναι ο αγώνας εντός 
της Ε.Ε. για την αλλαγή πολιτικής της από 
τη στείρα αποχώρηση από αυτήν.

Η Ε.Ε. χρειάζεται τον Ερντογάν για το 
προσφυγικό-µεταναστευτικό, τα χα-
ρακτηριστικά του τουρκικού καθεστώ-
τος όµως δεν έχουν σχέση µε τις δη-
µοκρατικές αρχές της Ε.Ε. και την ι-
στορική προοπτική της. «Πάγωµα» των 
ενταξιακών διαπραγµατεύσεων, όπως 
ζητάει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, ή 
business as usual, όπως θέλουν η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή και σχεδόν όλες οι 
κυβερνήσεις των κρατών-µελών;
Μπορεί ο Ερντογάν να συνδέει το προ-
σφυγικό µε την πορεία των ενταξιακών 
διαπραγµατεύσεων της χώρας του, αλλά 
αυτό είναι τουρκικός εκβιασµός και πάντως 
δεν ισχύει για την ευρωπαϊκή πλευρά. Το 
ότι οι Ευρωπαίοι ζητούν από την Τουρκία 
να συγκρατεί τους πρόσφυγες δεν σηµαί-
νει και ότι εύχονται την ένταξή της στην 
Ε.Ε. Η Τουρκία έχει ακόµη πολύ δρόµο 
να διανύσει για να υποβάλει τεκµηριω-
µένη αίτηση ένταξης στην Ε.Ε. Το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο έχει ήδη ζητήσει τη 
διακοπή των ενταξιακών διαπραγµατεύ-
σεων µε την Τουρκία, ιδίως µε αυτά που 
συµβαίνουν σε αυτή τη χώρα από το πε-
ρασµένο καλοκαίρι.

Οι προεδρικές εκλογές στη Γαλλία θα 
είναι ένας περίπατος του κεντροδεξιού 
υποψηφίου Φιγιόν, όπως δείχνουν οι 
πρώτες δηµοσκοπήσεις, ή θα έχουµε 
ανατροπές τύπου Brexit και Τραµπ;
Τίποτα πλέον δεν είναι περίπατος και οι 
εκπλήξεις καραδοκούν σε κάθε βήµα. ∆εν 
εννοώ τόσο κάποια πιθανή νίκη της Λεπέν 
όσο κυρίως το ποιος τελικά θα βρεθεί να 
την αντιµετωπίσει στον δεύτερο γύρο των 
προεδρικών εκλογών. Ο δεξιός Φιγιόν α-
ποσπά ψήφους από τη Λεπέν, αλλά και 
άλλοι υποψήφιοι αποσπούν ψήφους από 
τον Φιγιόν. Ο Μακρόν µπορεί να ψηφιστεί, 
µε το επιχείρηµα της νεαρής ηλικίας του. 
Αλλά και ο Μελανσόν, µε το επιχείρηµα 
όχι της αριστερής ανάτασης αλλά της ε-
θνικής. Υπάρχει ακόµη χρονικό περιθώ-
ριο για εκπλήξεις στη Γαλλία.

Τι αλλάζει για την Ε.Ε. µε το πέρασµα 
από τον Οµπάµα στον Τραµπ; Το τελευ-
ταίο διάστηµα µεγαλώνουν οι δυσκο-
λίες συνεννόησης µε το Eurogroup και 
το ∆ΝΤ. Πού αποδίδετε αυτή την αρνη-
τική εξέλιξη;
Ο Οµπάµα στήριζε την Ε.Ε. για την παγκό-
σµια σταθερότητα, ενώ ο Τραµπ δεν την υ-
πολογίζει. Όµως, όσον αφορά την Ελλάδα, 
η χώρα µας ήταν αναγκαίος και απαράκα-
µπτος κρίκος για την παγκόσµια σταθερό-
τητα και µάλιστα περισσότερο για την αµε-
ρικανική ηγεµονία παρά για την ευρωπαϊκή. 
Εποµένως δεν πιστεύω ότι µε τις αµερικα-
νικές εξελίξεις το ειδικό γεωπολιτικό βάρος 
της χώρας µας µειώνεται στη διεθνή σκα-
κιέρα. Στις οικονοµικές εξελίξεις, οι κινεζι-
κές επενδύσεις στη χώρα µας παραµένουν 
ανώτερες αυτών που κατευθύνονται σε κάθε 
άλλη χώρα της περιοχής µας.

Η κυβέρνηση Τσίπρα µπορεί να συνεχί-
σει την προσπάθεια το 2017 ή θα έχουµε 
επιτάχυνση των πολιτικών εξελίξεων 
και πρόωρες βουλευτικές εκλογές;
Η κυβέρνηση Τσίπρα φυσικά θα συνεχίσει 
την πολιτική της, ωστόσο, ακόµη κι αν επι-
τύχουν οι άµεσες επιδιώξεις της, όπως η 
δεύτερη αξιολόγηση και η ένταξη στην πο-
σοτική χαλάρωση της ΕΚΤ, δεν βλέπω παρά 
ισχνές µόνο προοπτικές ανάκαµψης της οι-
κονοµίας και φυσικά αυτό θα αποτελέσει το 
διακύβευµα στις επόµενες εκλογές, όποτε 
κι αν διεξαχθούν.

Εάν επικρατήσει η κεντροδεξιά στον 
γαλλογερµανικό άξονα και στην Ελλάδα, 
αυτό µπορεί να διευκολύνει τη συνεννό-
ηση για ταχύτερη έξοδο από το µνηµόνιο 
και την κρίση;
Εάν επικρατήσει η κεντροδεξιά στον γαλλο-
γερµανικό άξονα, τότε αυξάνονται οι πιθα-
νότητες να τεθεί η σηµερινή γερµανική δη-
µοσιονοµική «πειθαρχία» στο ψυγείο, προ-
κειµένου να διατηρηθεί η Ε.Ε. µε ευθύνη 
των επιµέρους χωρών και αυτό ίσως είναι 
πολύ πιθανότερο από το να αποχωρήσουν 
κάποιες από αυτήν. Η ανυπακοή εντός της 
Ε.Ε. µε στόχο την αλλαγή πολιτικής δηµι-
ουργεί µεγαλύτερο πρόβληµα στους Ευρω-
παίους ιθύνοντες απ’ ό,τι η αποχώρηση από 
αυτήν µε στόχο την ανάκτηση µιας ελευθε-
ρίας στερούµενης από κάθε περιεχόµενο, 
αφού η παράδοση στις διεθνείς αγορές του 
χρήµατος παραµένει πάντα, χωρίς δυνατό-
τητα του παραµικρού οίκτου. Εξάλλου, εάν 
οι σηµερινοί ευρωπαϊκοί κανόνες «παγώ-
σουν», δεν θα είναι η πρώτη φορά που αυτό 
συµβαίνει. Κατά την περίοδο 2001-2007 είχε 
επιτραπεί στις εθνικές κυβερνήσεις της Ε.Ε. 
να διαµορφώνουν το έλλειµµά τους σύµ-
φωνα µε τις κατά τόπους ανάγκες τους, ώστε 
να προωθείται κάποιος βαθµός σύγκλισης, 
ενώ σήµερα, µε την επάνοδο στην «πειθαρ-
χία», αντί σύγκλισης, οι αποκλίσεις στην Ευ-
ρώπη βαθαίνουν και το ευρωπαϊκό σύνολο 
αποβαίνει όλο και λιγότερο διαχειρίσιµο µε 
ενιαίους κανόνες εφαρµοζόµενους αδιακρί-
τως σε όλες τις χώρες-µέλη.
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Μ
έχρι το 1971 το 
Νταβός ήταν µια 
µικρή πόλη των 
ελβετικών Άλ-
πεων, γνωστή 
κυρίως στους 
λάτρεις του σκι 

λόγω του εξαιρετικού σχετικού κέντρου που 
διαθέτει. Ωστόσο, από το καλοκαίρι εκείνης 
της χρονιάς, όταν ο καθηγητής Επιχειρηµατι-
κότητας στο Πανεπιστήµιο της Γενεύης Κλά-
ους Σβαµπ κάλεσε στο Νταβός περίπου 444 
Ευρωπαίους επιχειρηµατίες, οι οποίοι πραγ-
µατοποίησαν το πρώτο Ευρωπαϊκό Συνέδριο 
Μάνατζµεντ, υπό την αιγίδα της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής µάλιστα, η πόλη έµελλε να γίνει 
συνώνυµο των εξελίξεων στην παγκόσµια πο-
λιτική και οικονοµία.

Από τότε και κάθε χρόνο, µέσα στον χει-
µώνα, στο Νταβός διοργανώνεται το ετήσιο 
συνέδριο του Παγκόσµιου Οικονοµικού Φό-
ρουµ, στο οποίο οι «ισχυροί» της οικονοµίας, 
των επιχειρήσεων, της πολιτικής, αλλά και εκ-
πρόσωποι της Κοινωνίας των Πολιτών, συζη-
τούν τα µείζονα ζητήµατα του πλανήτη, από 
την καταπολέµηση της φτώχειας ως την πα-
γκοσµιοποίηση. Η λογική των διοργανωτών 
είναι απλή: το Νταβός είναι µια µικρή πόλη, 
όπου ανά πάσα στιγµή οι πάντες µπορούν να 
συναντήσουν τους πάντες, έτσι ώστε, έξω από 
τις επίσηµες συνεδρίες, να υπάρχει η δυνατό-
τητα για διαρκή «ζύµωση» και ανταλλαγή ιδεών.

Το Νταβός έχει γίνει το «θέατρο» γεγονό-
των µείζονος σηµασίας, από τη χειραψία του 
Προέδρου της Νότιας Αφρικής Φρεντερίκ ντε 
Κλερκ µε τον Νέλσον Μαντέλα ως την πρώτη 
παρουσία, φέτος, σε αυτό του Προέδρου της 
Κίνας Σι Τζινπίνγκ και το προσχέδιο συµφω-
νίας για τη Γάζα και την Ιεριχώ µεταξύ του τότε 
Ισραηλινού πρωθυπουργού Σιµόν Πέρες και 
του ηγέτη της PLO Γιασέρ Αραφάτ.

Ωστόσο, για την Ελλάδα, το Νταβός έχει 
αποτελέσει µέχρι σήµερα µια µάλλον… τραυ-
µατική εµπειρία. Κάτι οι συγκυρίες, κάτι η ελ-
ληνική εσωστρέφεια, κάτι η ενδεχόµενη έλ-
λειψη προετοιµασίας, οι ελληνικές παρουσίες 
στο Παγκόσµιο Οικονοµικό Φόρουµ χαρα-

κτηρίζονται µάλλον «δύσκολες». Με αφορµή, 
λοιπόν, την ολοκλήρωση της φετινής ετήσιας 
συνάντησης του Νταβός ας θυµηθούµε τις πιο 
χαρακτηριστικές ελληνικές παρουσίες εκεί.

1988: Η συµφωνία «µη πολέµου» 
µεταξύ Ανδρέα Παπανδρέου 
και Τουργκούτ Οζάλ
Το Νταβός µπήκε στη ζωή των Ελλήνων µε έ-
ντονο τρόπο το 1988, όταν ο τότε πρωθυπουρ-
γός Ανδρέας Παπανδρέου και ο Τούρκος οµό-
λογός του Τουργκούτ Οζάλ υπέγραφαν, στο 
πλαίσιο των εργασιών του Παγκόσµιου Οικο-
νοµικού Φόρουµ, τη συµφωνία «µη πολέµου» 
µεταξύ των δύο χωρών, συµφωνώντας, παράλ-
ληλα, να εντείνουν τις προσπάθειές τους για 
να µην προκύψει άλλη κρίση µεταξύ των δύο 
χωρών, όπως εκείνη του 1987, να συναντιού-
νται τουλάχιστον µία φορά τον χρόνο και να ε-
γκαταστήσουν απευθείας τηλεφωνική γραµµή. 
Οι δύο ηγέτες αποφάσισαν επίσης τη σύσταση 
δύο επιτροπών, της Πολιτικής Επιτροπής και 
της Επιτροπής Συνεργασίας (οικονοµική), οι 
οποίες θα συναντιούνταν αντίστοιχα στις δύο 
χώρες συγχρόνως. Παρά το γεγονός ότι ο διε-
θνής παράγοντας χειροκρότησε τη συµφωνία 
αυτή, στην Ελλάδα ο Ανδρέας Παπανδρέου 
δέχτηκε δριµύτατη κριτική και κατηγορίες ότι 
εγκατέλειψε επί της ουσίας την πολιτική της 
αναγνώρισης της οριοθέτησης της υφαλοκρη-
πίδας ως µόνης «νοµικής» διαφοράς µε την 
Τουρκία και της παραποµπής στο ∆ιεθνές ∆ι-
καστήριο της Χάγης, αλλά και ότι οδήγησε σε 
«πάγωµα» το Κυπριακό. Οι αντιδράσεις και η 
πιο ψυχρή εξέταση της συµφωνίας οδήγησαν 
τον Ανδρέα Παπανδρέου στις 6 Ιουνίου 1988 να 
πει το διαβόητο «mea culpa», αναγνωρίζοντας 
ότι είχε κάνει λάθος, στη διάρκεια συζήτησης 
στη Βουλή, έπειτα από πρόταση δυσπιστίας 
κατά της κυβέρνησης που είχε υποβάλει η Ν∆.

Να σηµειωθεί εδώ ότι ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου το 1986, πάλι από το Νταβός, είχε εξαπο-
λύσει δριµεία επίθεση κατά των µισθολογικών 
«ρετιρέ» της χώρας, λέγοντας ότι «είναι απαρά-
δεκτο οι βιοµηχανικοί εργάτες, οι πραγµατικοί 
χαµηλόµισθοι, να δίνουν µεγαλύτερη πίστωση 
χρόνου στην κυβέρνηση απ’ ό,τι τα “ρετιρέ”, οι 
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Οι αντιδράσεις και η πιο ψυχρή εξέταση της συµφωνίας 
οδήγησαν τον Ανδρέα Παπανδρέου στις 6 Ιουνίου 1988 
να πει το διαβόητο «mea culpa», αναγνωρίζοντας 
ότι είχε κάνει λάθος, στη διάρκεια συζήτησης στη Βουλή.

∆ηµοσιογράφοι και κάµερες κυνηγούσαν στα υπόγεια του 
συνεδριακού κέντρου του Νταβός τον Γιώργο Παπανδρέου 
ζητώντας του πιεστικά –στα όρια της αγένειας– να απαντήσει 
τι θα κάνει µε το δηµόσιο χρέος.

σχετικά υψηλόµισθοι εργαζόµενοι στους δηµό-
σιους οργανισµούς και στις τράπεζες».

1992: Η καταρρέουσα κυβέρνηση 
του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη
Το 1992 ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης έγινε ο 
δεύτερος Έλληνας πρωθυπουργός που συµµε-
τείχε στις εργασίες του Παγκόσµιου Οικονο-
µικού Φόρουµ και µετέβη στο Νταβός απο-
φασισµένος να προβάλει τα επιτεύγµατα και 
τους στόχους της κυβέρνησής του, ιδίως στον 
τοµέα της οικονοµίας, όπου προχωρούσε ένα 
ευρύτατο πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων 
και φιλελευθεροποίησης της ελληνικής οι-
κονοµίας. Στο πλαίσιο του Νταβός ο κ. Μη-
τσοτάκης είχε συναντηθεί µε τον Τούρκο ο-
µόλογό του Σουλεϊµάν Ντεµιρέλ, καθώς και 
µε εκπροσώπους του τότε ηγέτη της ΠΓ∆Μ 
Κίρο Γκλιγκόροφ.

Ωστόσο, παρά τις προσπάθειες της ελλη-
νικής αποστολής, τα πράγµατα ήταν δύσκολα, 
καθώς η κυβέρνηση είχε ισχνή κοινοβουλευ-
τική πλειοψηφία και ανά πάσα στιγµή κινδύ-
νευε να πέσει. Έναν χρόνο νωρίτερα ο κ. Μη-
τσοτάκης είχε αποπέµψει από τη θέση του 
υπουργού Εξωτερικών τον –µετέπειτα και πρό-
εδρο της Ν∆– Αντώνη Σαµαρά, µετά από ευ-
θεία διαφωνία τους για το Σκοπιανό. Ο κ. Σα-
µαράς είχε αποχωρήσει από το κόµµα, ωστόσο 
οι ισορροπίες εντός της Ν∆ ήταν εύθραυστες 
κι έτσι, την ώρα που οι πολιτικοί και οικο-
νοµικοί ηγέτες του πλανήτη συζητούσαν την 
πτώση του ανατολικού µπλοκ και τις εξελίξεις 
που αυτή έφερνε στην παγκόσµια πολιτική 
και οικονοµία, η Ελλάδα έµοιαζε να τελεί σε 
πλήρη εσωστρέφεια.

Για την ιστορία, η συνάντηση Μητσοτάκη-
Ντεµιρέλ δεν απέφερε κάποιο ουσιαστικό α-
ποτέλεσµα, καθώς ο Τούρκος πρωθυπουργός 
απαιτούσε να υπάρξει πρόοδος στο Κυπριακό, 
κάτι που η ελληνική πλευρά δεν συζητούσε, 
υπό τους όρους που έθετε η Άγκυρα.

2010: Η Ελλάδα στην πρέσα
Η πλέον δραµατική στιγµή, όσον αφορά την 
Ελλάδα, στο Παγκόσµιο Οικονοµικό Φόρουµ 
ήρθε το 2010, όταν ο τότε πρωθυπουργός Γιώρ-

γος Παπανδρέου δέχτηκε κυριολεκτικό µπα-
ράζ προειδοποιήσεων ότι η χώρα βρίσκεται 
στο χείλος της χρεοκοπίας και ότι θα χρεια-
στεί πρόγραµµα διάσωσης.

Η κυβέρνηση και ο ίδιος ο κ. Παπανδρέου 
υποστήριζαν ότι η Ελλάδα θα µπορούσε να τα 
καταφέρει και µόνη της, ωστόσο τα στοιχεία 
για την οικονοµία της χώρας ήταν αµείλικτα 
και αυτό που επακολούθησε δεν είχε ξανασυµ-
βεί στην ιστορία του Παγκόσµιου Οικονοµι-
κού Φόρουµ: δηµοσιογράφοι και κάµερες να 
κυνηγούν στα υπόγεια του συνεδριακού κέ-
ντρου του Νταβός τον κ. Παπανδρέου ζητώ-
ντας του πιεστικά –στα όρια της αγένειας– να 
απαντήσει τι θα κάνει µε το δηµόσιο χρέος και 
ο υπουργός Οικονοµικών Γιώργος Παπακων-
σταντίνου να µεταβαίνει άρον άρον στην Ελ-
βετία για να βοηθήσει.

Κατά πολλούς, το Νταβός ήταν το σηµείο 
καµπής για τον κ. Παπανδρέου. Κυβερνητι-
κές πηγές έκαναν λόγο για «δύσκολες στιγ-
µές», ενώ ο ίδιος ο τότε πρωθυπουργός είχε 
δηλώσει σε εξαιρετικά πιεστικό δηµοσιογράφο 
των «Financial Times» ότι «για το πρόβληµα 
στην Ελλάδα ευθυνόµαστε εµείς. Εµείς είµα-
στε υπεύθυνοι για την οικονοµία µας, για να 
βάλουµε σε τάξη τα του οίκου µας. Έχουµε 
ξεκάθαρο πρόγραµµα για τη µείωση του ελ-
λείµµατος, για την αναδιάρθρωση της οικονο-
µίας, της δηµόσιας διοίκησης, του φορολογι-
κού συστήµατος, του συνταξιοδοτικού. Είναι 
πρόγραµµα σταθερότητας, ελέγχεται από την 
Ε.Ε. και έχει την έγκρισή της. Είµαστε αποφα-
σισµένοι να τα καταφέρουµε. Προφανώς, για 
το ότι γίναµε ευάλωτοι στις αγορές και στους 
κερδοσκόπους υπεύθυνοι είµαστε εµείς. Αλλά 
η παγκόσµια οικονοµική κρίση έχει επιδεινώ-
σει το πρόβληµα, όχι µόνο της Ελλάδας αλλά 
και πολλών άλλων χωρών».

Η συνέχεια είναι λίγο-πολύ γνωστή και κο-
ρυφώθηκε λίγο αργότερα µε την ανακοίνωση 
από τον ίδιο τον Γιώργο Παπανδρέου, από το 
Καστελόριζο, της ένταξης της χώρας στο πρώτο 
µνηµόνιο. Αξίζει να αναφερθεί ότι ο κ. Παπαν-
δρέου συµµετείχε και στο Παγκόσµιο Οικο-
νοµικό Φόρουµ του 2011, όπου τα πράγµατα 
ήταν πολύ πιο… πολιτισµένα.

2016: Η «µετωπική» Τσίπρα-
Σόιµπλε
Το τελευταίο ως ώρας κεφάλαιο για τις «περι-
πέτειες» της Ελλάδας στο Νταβός γράφτηκε 
πέρυσι, όταν ο πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας 
συµµετείχε στις εργασίες του Παγκόσµιου Οι-
κονοµικού Φόρουµ. Υπενθυµίζεται ότι έχει πε-
ράσει ένας… κυµατώδης χρόνος, µε την Ελλάδα 
να συγκρούεται µε τους δανειστές, τις τράπεζες 
να φτάνουν στο παρά ένα της κατάρρευσης, να 
επιβάλλονται capital controls και, τελικά, να υ-
πάρχει νέα «συµφωνία» µε τους δανειστές της 
χώρας, δηλαδή νέο µνηµόνιο και νέα δανειακή 
σύµβαση, καθώς και δεύτερες εθνικές εκλογές, 
που κερδίζει ξανά ο ΣΥΡΙΖΑ.

Η στιγµή που σφράγισε την παρουσία Τσί-
πρα στο Νταβός ήταν ο διάλογός του µε τον Γερ-
µανό υπουργό Οικονοµικών Βόλφγκανγκ Σό-
ιµπλε, ο οποίος σε πάνελ είχε ξεκαθαρίσει ότι 
η συµµετοχή του ∆ΝΤ στο νέο ελληνικό πρό-
γραµµα ήταν απαραίτητη, λέγοντας χαρακτηρι-
στικά ότι χωρίς το Ταµείο «θα ήταν σαν να πή-
γαινα στη γερµανική Βουλή για το πρόγραµµα 
κρατώντας έναν δυναµίτη και ένα αναµµένο 
κερί», για να δεχτεί την απάντηση του Έλληνα 
πρωθυπουργού: «Τότε ας αφήσουµε τον δυνα-
µίτη και ας κρατήσουµε το κερί για φως». Ο κ. 
Τσίπρας είχε συµπληρώσει ότι «δεν είµαι οπα-
δός της άποψης ότι πρέπει να επιχειρεί κανείς 
να ανάψει ένα κερί σε ένα δωµάτιο µε δυναµί-

τες. Αλλά δεν είµαι και υπέρ ότι πρέπει να µεί-
νει το δωµάτιο στο σκοτάδι. Πρέπει να αποµα-
κρύνει τους δυναµίτες και να ανάψει το κερί».

Ο κ. Σόιµπλε, πάντως, είχε κάνει ό,τι περ-
νούσε από το χέρι του για να… δυναµιτίσει τη 
συζήτηση, καθώς είχε δηλώσει ότι «για µένα, 
αλληλεγγύη σηµαίνει να κάνουµε όλοι ό,τι µπο-
ρούµε για να ισχυροποιήσουµε την Ευρώπη, 
και αυτό γίνεται τηρώντας τους κανόνες και υ-
λοποιώντας τις συµφωνίες», ενώ σε αποστροφή 
του λόγου του είχε παραφράσει τη γνωστή ρήση 
του Μπιλ Κλίντον «είναι η οικονοµία, βλάκα», 
λέγοντας «είναι η εφαρµογή, βλάκα», φράση 
που είχε θεωρηθεί ιδιαίτερα προσβλητική για 
τον κ. Τσίπρα.

Από την πλευρά του, ο Έλληνας πρωθυ-
πουργός είχε τονίσει στην εισήγησή του ότι 
«η Ελλάδα έχει πετύχει µια τεράστια δηµοσι-
ονοµική προσαρµογή, αλλά το βάρος που ση-
κώθηκε ήταν τεράστιο. Κόστισε 25% του ΑΕΠ 
και τεράστια διόγκωση της ανεργίας», ενώ απά-
ντησε και στις «εµµονές» του κ. Σόιµπλε, ση-
µειώνοντας ότι «αυτό που χρειάζεται η χώρα 
είναι διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις και να κα-
ταλάβουµε όλοι ότι, εκτός από ισοσκελισµέ-
νους προϋπολογισµούς, πρέπει να έχουµε α-
νάπτυξη. Γι’ αυτό χρειάζονται ευρωπαϊκές και 
ιδιωτικές επενδύσεις. Παράλληλα, χρειάζεται 
πολιτική σταθερότητα, αλλά και να χτιστεί πάλι 
το κράτος πρόνοιας».

Για µία ακόµη χρονιά, η ΙΟΝΙΟΣ ΣΧΟΛΗ 
προετοιµάζει τη γενιά που θα διαπρέψει σε 

όλους τους τοµείς της επιστηµονικής, κοινωνι-
κής και οικονοµικής δραστηριότητας.
Με στόχο να προσελκύσει στην εκπαιδευτι-
κή της οικογένεια τους αρίστους, υλοποιεί, κι 
εφέτος, σε όλες τις βαθµίδες, ένα γενναιόδωρο 
πρόγραµµα υποτροφιών, καλώντας µαθητές 
και µαθήτριες που διακρίνονται για τις επιδόσεις 
τους, να τις διεκδικήσουν. 
Πιο συγκεκριµένα, για το ακαδηµαϊκό έτος 
2017-18, η ΙΟΝΙΟΣ ΣΧΟΛΗ, κατόπιν διαγωνιστι-
κής διαδικασίας, θα χορηγήσει ολικές και µερι-
κές υποτροφίες σε µαθητές που επιθυµούν να 
εγγραφούν:
•  Στην Α’ Τάξη του Γυµνασίου,
•  Στην Α’ Τάξη του Γενικού Λυκείου (Υποτροφί-

ες “Θέτιδος Καβαλιεράτου 100’’),
•  Στη Β’ Τάξη του Γενικού Λυκείου (Υποτροφίες 

“Απόλλωνος Καβαλιεράτου”),
•  Στο πρώτο έτος του International 

Baccalaureate Diploma Programme, καθώς 
και 

•  Αθλητικές Υποτροφίες, σε µαθητές και 
µαθήτριες που επιθυµούν να εγγραφούν 
στο Γυµνάσιο, το Γενικό Λύκειο και το ΙΒ 
Diploma Programme κι έχουν διακριθεί, 
ατοµικά ή ως µέλη Εθνικών Οµάδων, σε 
Ολυµπιακά Αθλήµατα, σε εθνικό ή διεθνές 
επίπεδο.

Οι επιµέρους διαγωνισµοί για τις υποτροφίες 
ανά βαθµίδα εκπαίδευσης θα διεξαχθούν στα 
διδακτήρια της ΙΟΝΙΟΥ ΣΧΟΛΗΣ στη Φιλοθέη, 
στο χρονικό διάστηµα από το Σάββατο 4 Μαρτί-
ου έως το Σάββατο 1η Απριλίου 2017.
Η υποβολή των Αιτήσεων Συµµετοχής γίνεται 
ηλεκτρονικά, στην ιστοσελίδα της ΙΟΝΙΟΥ ΣΧΟ-
ΛΗΣ www.ionios.gr ή στη Γραµµατεία (οδός 
Λουκή Ακρίτα 10, Φιλοθέη).
Όλες τις απαραίτητες πληροφορίες σχετικά µε 
τις ακριβείς ηµεροµηνίες διεξαγωγής των δια-
γωνισµών, καθώς και τις προϋποθέσεις συµ-
µετοχής, θα τις βρείτε στην ιστοσελίδα της ΙΟ-
ΝΙΟΥ ΣΧΟΛΗΣ. Για περισσότερες διευκρινίσεις 
µπορείτε να επικοινωνείτε µε τη Γραµµατεία 
του Σχολείου, στο τηλ. 210 685 7130.

Η ΙΟΝΙΟΣ ΣΧΟΛΗ ΕΠΙΒΡΑΒΕΥΕΙ ΤΟΥΣ ΚΑΛΥΤΕΡΟΥΣ
ΠΡΟΚΗΡΥΣΣΟΝΤΑΣ ΥΠΟΤΡΟΦΙΕΣ ΣΕ ΟΛΕΣ ΤΙΣ ΒΑΘΜΙ∆ΕΣ
Το πιο ιστορικό σχολείο της Ελλάδας αναζητάκαι αναδεικνύει τη νέα γενιά αρίστων
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Τ
ο ενδιαφέρον µε τον πρέσβη επί τη τιµή Αλ. Μαλλιά 
είναι ότι δεν περιγράφει απλώς µια κατάσταση, κατα-
θέτει προτάσεις και τολµά αναθεωρήσεις. Λίγες µέρες 
αφότου κυκλοφόρησε το βιβλίο του «Οράµατα και 
Χίµαιρες – ∆ιαδροµές ενός ∆ιπλωµάτη» (εκδόσεις 
ΣΙ∆ΕΡΗΣ), συζητήσαµε για το εθνικό και το αληθές.

Συνοπτικά, ποια είναι τα οράµατα και ποιες οι χίµαιρες για έναν 
διπλωµάτη µε τη δική σας διαδροµή;
Ευχαριστώ κατ’ αρχάς που µου δίνετε την ευκαιρία να µοιραστώ 
µαζί σας τις σκέψεις µου. Τα οράµατα σίγουρα δεν περιορίζονται ή 
αφορούν αποκλειστικά τη ζωή ενός διπλωµάτη. Είναι τα οράµατα 
µιας ολόκληρης γενιάς. Όπως είπα στην πρόσφατη παρουσίαση 
του βιβλίου µου στο Polis ART Café, «ζεις, αναπνέεις, σπουδά-
ζεις, ονειρεύεσαι, ερωτεύεσαι, αγωνίζεσαι, ελπίζεις, χαµογελάς, 
χτίζεις, ανεβαίνεις, πετυχαίνεις, φτάνεις. Νοµίζεις πως έφτασες. 
Ευγνωµονείς όσους στάθηκαν όλα αυτά τα χρόνια σε αυτό το µε-
γάλο ταξίδι της ζωής δίπλα σου. Τότε, στο σηµείο αυτό, χωρίς να 
το περιµένεις, ξαφνικά όλα γκρεµίζονται. Καταρρέουν ιδανικά, ι-
δεώδη, πρότυπα, αξίες, ισορροπίες. Η λέξη “αξιοπρέπεια” χάνει, 
έχει χάσει πλέον στην Ελλάδα, το νόηµά της ατοµικά, συλλογικά, 
κοινωνικά και εθνικά». ∆εν είναι τυχαίο ότι συχνά προσφεύγω σε 
µια αποστροφή του Ελευθέριου Βενιζέλου. Μιλώντας στη Βουλή 
των Ελλήνων στις 10 Οκτωβρίου του 1911 είχε πει ότι «τα έθνη τα 
οποία ζητούν δι’ επαιτείας να προαγάγουν τα συµφέροντά των δεν 
εµπνέουν σε κάθε αµερόληπτο κριτή παρά µόνο περιφρόνηση». 
Αυτή τη στάση της περιφρόνησης που µας έχει οδηγήσει στην κα-

Η θεµελιώδης πολιτική θέση –το 
Σχέδιο Α, χωρίς να υπάρχει Β– 
όλων των ελληνικών κυβερνήσεων 
για τις σχέσεις Ε.Ε.-Τουρκίας κατά 
την τελευταία εικοσαετία, που 
κωδικοποιείται µε τη φράση «πλήρης 
συµµόρφωση - πλήρης ένταξη», δεν 
ισχύει πλέον. Ευθύνη έχει τόσο 
η Ένωση όσο και η Τουρκία. Άρα;

Πρώτο και σηµαντικότερο εθνικό θέµα, 
που αφορά την ανεξαρτησία και την 
εθνική κυριαρχία, είναι η έξοδός µας 
από την κρίση, από τη διεθνή ικεσία 
και από την απαξίωση.

 ΣΤΗΝ ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΣΠΑΝΟΥ

«Να αλλάξουµε 
το δόγµα έναντι 
της Τουρκίας»

τάθλιψη που, τόσο ως άτοµα όσο και ως κοινωνικό και εθνικό σύ-
νολο, βιώνουµε εδώ και επτά χρόνια. Το τέλος αυτού του δράµα-
τος δεν έχει έρθει ακόµη. ∆εν έχουµε δει ακόµη την «κάθαρση».

Αυτές είναι οι σκέψεις µου. Να γιατί επέλεξα ως τίτλο του βι-
βλίου το «Οράµατα και Χίµαιρες». Η Ελλάδα που ονειρευόµαστε, 
η Ελλάδα των δικών µας οραµάτων, δεν υπάρχει πια. Λόγω και 
δικών µας λαθών. Λόγω και δικής µας ευθύνης. Ατοµικής και 
συλλογικής. Όχι, η ευθύνη δεν βαραίνει όλους στον ίδιο βαθµό. 
Επιµερίζεται, εντούτοις, αναλογικά. Είναι βέβαιο ότι το βάρος πέ-
φτει κυρίως σε όσους η πατρίδα µας πρόσφερε απλόχερα την ευ-
καιρία και µας τίµησε µε την εµπιστοσύνη της, δίνοντάς µας την 
ευκαιρία να την υπηρετήσουµε από θέσεις ευθύνης. Προσωπικά 
θα περίµενα και από τους πολιτικούς µας ταγούς να συνειδητο-
ποιήσουν και τη δική τους ευθύνη. Ευθύνη πολιτικής συνείδη-
σης, όχι ποινική. Πώς; ∆είχνοντας απλά ότι έχουν αντιληφθεί το 
µέγεθος της ζηµίας που έχει προκληθεί και από δικές τους πρά-
ξεις, παραλείψεις, ανεδαφικές υποσχέσεις, ευκαιριακές πολιτι-
κές και άνευ σχεδίου εξαγγελίες. Πιστεύω ότι θα αρκούσε, επι-
τέλους, να πιστέψουν στην ανάγκη επιδίωξης των αυτονόητων. 
Αυτό ήταν και παραµένει το µεγάλο ζητούµενο.

Πέραν, όµως, της κατάστασης στην Ελλάδα, το ευρωπαϊκό 
όραµα –συνείδηση και ταυτότητα συνάµα της δικής µου γενιάς– 
έχει βαθύτατα κλονιστεί. Σήµερα, σε όποια ευρωπαϊκή χώρα και 
αν στραφείς, θα διαπιστώσεις µάλλον εύκολα ότι οι αντιευρωπαϊ-
κές δυνάµεις είτε δυναµώνουν είτε ήδη κυριαρχούν. Η λέξη «λα-
ϊκισµός» σε όλες τις παραλλαγές της δεν είναι αρκετή και ικανή 
για να απεικονίσει πλέον την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα.

Όταν λέµε «εθνικά θέµατα», ποια ακριβώς εννοούµε; Άλλαξε 
η ιεράρχηση µετά τη χρεοκοπία και την υπαγωγή της χώρας 
στον µηχανισµό στήριξης;
Η Ελλάδα εδώ και επτά χρόνια δεν αναπνέει µε τα δικά της µέσα. 
Πράγµατι, ζει και αναπνέει χάρη στις µνηµονικές συµβάσεις και 
σε αυτό που αποκαλούµε «µηχανισµό στήριξης». Αυτός είναι ο 
«αναπνευστήρας» µας και ο σύνδεσµός µας µε το διεθνές σύ-
στηµα, οικονοµικό αλλά και πολιτικό. Η επιστροφή µας στην οι-
κονοµική και κοινωνική οµαλότητα θα έπρεπε κανονικά να είναι 
η κινητήρια δύναµη για µια ειρηνική επανάσταση, για µεγάλες 
αλλαγές και αναγκαίες µεταρρυθµίσεις που τόσο χρειαζόµαστε. 
Αντίθετα, θα το πω όσο πιο ήπια µπορώ, τα µεγάλα και σηµαντικά 
θυσιάζονται υπέρ των εφήµερων, των µικρών και των µικροπο-
λιτικών. Το όλον στον βωµό του µέρους. Κοινωνικά και εθνικά.

Άρα πρώτο και σηµαντικότερο εθνικό θέµα, που αφορά την 
ανεξαρτησία και την εθνική κυριαρχία, είναι η έξοδός µας από 
την κρίση, από τη διεθνή ικεσία και από την απαξίωση. Εκτιµώ 
ότι µόνο αυτή η προοπτική θα µας επιτρέψει να προωθήσουµε 
αποτελεσµατικότερα και µε µεγαλύτερη πειθώ τα συµφέροντά 
µας σε όλα τα άλλα θέµατα που εδώ και δεκαετίες µόνιµα περι-
λαµβάνονται στη δέσµη των λεγόµενων ανοιχτών εθνικών µας 
ζητηµάτων. Αυτό το λέω µετά λόγου γνώσης. ∆εν είναι τυχαίο 
ότι ακόµη και κάποιες από τις γειτονικές µας χώρες, τις οποίες –
λάθος µας– αντιµετωπίζαµε περίπου µε περιφρόνηση και αφ’ υ-
ψηλού πριν από χρόνια, σήµερα έχουν υψώσει τους τόνους και 
κάνουν επίδειξη αυτοπεποίθησης και ορισµένες φορές µιας α-
περίσκεπτης αλαζονείας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, όσο κι αν 
κάποιοι προσπαθούν –πρόκειται για µόνιµο και όχι για παροδικό 
πολιτικό σύνδροµο– να εξωραΐσουν τις καταστάσεις.

Είναι το προσφυγικό η µεγαλύτερη εθνική πρόκληση;
Το προσφυγικό µέχρι στιγµής δεν έχει εξελιχθεί σε υπαρξιακό, 
αν θέλετε, πρόβληµα για την Ελλάδα. Είναι όµως, ή εν πάση πε-
ριπτώσει έτσι έχει αξιολογηθεί, η µεγαλύτερη πρόκληση που 
κλονίζει τα θεµέλια και το οικοδόµηµα της Ε.Ε., που ενδυναµώ-
νει τις αντιευρωπαϊκές δυνάµεις και που σταθερά υπονοµεύει 
τους δεσµούς µεταξύ των κρατών-µελών της Ένωσης. ∆εν υ-
πάρχει πλέον, σε ένα µεγάλο εύρος θεµάτων, η αίσθηση του κοι-
νού συµφέροντος.

Αλέξανδρος Μαλλιάς, 
πρέσβης επί τιµή
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Επιπλέον, όµως, η συµφωνία µεταξύ της Ε.Ε. και της Τουρ-
κίας, ανεξαρτήτως των θετικών και για την Ελλάδα πτυχών σε ό,τι 
αφορά τη µείωση των προσφυγικών ροών προς τον νησιωτικό 
µας χώρο, έχει δύο συνέπειες. Πρώτον, έχει καταστήσει την Τουρ-
κία και δη τον Πρόεδρο Ερντογάν απόλυτο κυρίαρχο της πολιτικής 
του «προσφυγικού παιγνίου» µε σαφές περιεχόµενο απειλής για 
τη σταθερότητα των κυβερνήσεων των κρατών-µελών της Ε.Ε. 
∆εύτερον, θεωρείται ως υποχώρηση από τις διεθνώς καθιερω-
µένες ανθρωπιστικές αρχές και συµβατικές πρόνοιες που αφο-
ρούν την ιδιότητα του πρόσφυγα.

Θέλουν όλοι στην Αθήνα να λυθεί το Κυπριακό;
Τόσο στην Αθήνα όσο και στη Λευκωσία όλοι επιθυµούµε λύση 
του Κυπριακού. Εξακολουθούν όµως να υπάρχουν διαφοροποι-
ήσεις και κριτικές, σε ποικίλους τόνους, αναφορικά µε το περιε-
χόµενό της. Χαίροµαι που ακούω συνέχεια από τα πλέον επίσηµα 
χείλη ότι υπάρχει στην Ελλάδα µία µόνο εθνική γραµµή, στην 
οποία όλες οι πολιτικές δυνάµεις συµφωνούν ή εν πάση περι-
πτώσει συναινούν. Επιπλέον, ότι ουδέν σύννεφο σκιάζει τον κα-
θαρό ουρανό µεταξύ Ελλάδος και Κυπριακής ∆ηµοκρατίας. Θα 
θυµάστε ότι το συζητούσαµε ήδη τον Οκτώβριο. Η σταθερή µου 
επωδός ήταν ότι, ανεξαρτήτως των εξελίξεων και των δυσχε-
ρειών που θα προκύψουν στην πορεία των συνοµιλιών, Αθήνα 
και Λευκωσία πρέπει να διατηρήσουν αλώβητη την ποιότητα των 
σχέσεών τους, σε όλα τα επίπεδα. Ας πούµε ότι δέχοµαι ότι αυτό 
έχει επιτευχθεί. Πιστεύετε ότι υπάρχουν πολλοί που συµµερίζο-
νται τη βεβαιότητά µου αυτή; ∆εν έχετε παρά να ρίξετε µια µατιά 
σε εφηµερίδες, ιστολόγια και αρθρογραφία µε τις υπογραφές των 
πλέον έγκυρων δηµοσιογράφων. Αυτά.

Με την αυταρχική στροφή που έχει πάρει η Τουρκία, υπάρχουν 
περιθώρια συνεννόησης µε τον Ερντογάν;
Η συζήτηση και ο διάλογος µε την Τουρκία είναι µονόδροµος. 
Χρειάζεται, όπως έχει πει εδώ και µερικά χρόνια ένας εκ των τε-
λευταίων σοφών των Αθηνών, «υποµονή και επιµονή». Μεταξύ 
άλλων, διότι και η πολιτική της Ε.Ε. απέναντι στην Τουρκία, λόγω 
και του προσφυγικού, είναι κατευναστική, αν όχι συναινετική. Η 
Ε.Ε. εµφανίζεται ευµετάβλητη και µάλλον αναποφάσιστη. Άρα, 
από την πλευρά του, ο Πρόεδρος κ. Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, έχο-
ντας αντιληφθεί πλήρως την αδυναµία πολλών ευρωπαϊκών κυ-
βερνήσεων και των θεσµών της, εκτιµά ότι βρίσκεται σε πλεονε-
κτική διαπραγµατευτική θέση. Άρα η Ελλάδα δεν µπορεί να υπο-
λογίζει, όσο και στο παρελθόν, σε µια συµπαγή πολιτική στήριξη 
στους κόλπους των εταίρων µας – η οποία εν πάση περιπτώσει 
ουδέποτε ήταν ευθύγραµµη, αυτόµατη και δεδηλωµένη. Το βα-
σικότερο όµως πρόβληµα είναι ότι η θεµελιώδης πολιτική θέση 
–το Σχέδιο Α, χωρίς να υπάρχει Β– όλων των ελληνικών κυβερ-
νήσεων για τις σχέσεις Ε.Ε.-Τουρκίας κατά την τελευταία εικο-
σαετία, που κωδικοποιείται µε τη φράση «πλήρης συµµόρφωση 
- πλήρης ένταξη», δεν ισχύει πλέον. Ευθύνη έχει τόσο η Ένωση 
όσο και η Τουρκία. Άρα;

Τις µέρες αυτές σκέφτοµαι και ξανασκέφτοµαι πώς θα µπο-
ρούσε να επαναδιατυπωθεί µια νέα εκδοχή του πολιτικο-στρα-
τιωτικού µας δόγµατος έναντι της Τουρκίας. Ορθώς λέγαµε και 
λέγουµε ότι το στρατιωτικό µας δόγµα είναι αµυντικού χαρα-
κτήρα. Το λέγουµε και βέβαια το εννοούµε. Ταυτόχρονα, όµως, 
την τελευταία τριετία γενική είναι η πεποίθηση –αυτό πάντως δεί-
χνουν τα στοιχεία και η διαχείριση των κρίσεων– ότι σκοπίµως οι 
ιθύνοντες της Άγκυρας –καλοί και κακοί, όλοι µαζί– έχουν προ-
βεί σε µια «στρατιωτικοποίηση» των νοµικών τους αµφισβητή-
σεων και των πολιτικών τους διεκδικήσεων. Στη νέα αυτή περί-
οδο των σχέσεών µας µε τη γειτονική Τουρκία, η οποία έχει σχη-
µατίσει την πεποίθηση ότι η ισορροπία δυνάµεως και εξοπλισµών 
(capabilities) ανατρέπεται προς όφελός της, η αναχαίτιση, ο περι-
ορισµός/αποτροπή (deterrence and containment) και η επιθυµία 
µας για ειρηνική επίλυση των διαφορών –κατά τις πρόνοιες του 
Χάρτου του ΟΗΕ– πρέπει να συµπληρωθούν. Αυτό απαιτούν οι 
καιροί και ιδιαίτερα ο απρόβλεπτος και ευµετάβλητος πλέον χα-
ρακτήρας των εκδηλώσεων της Τουρκίας σε όλα τα µέτωπα και 
προς όλες τις κατευθύνσεις.

Για τη γενιά µου, µια γενιά που γεννήθηκε µε 
το βόρειο τµήµα της Κύπρου κατεχόµενο από 
τουρκικά στρατεύµατα, το κυπριακό ζήτηµα α-
ντηχεί εξίσου άλυτο µε άλλα ζητήµατα της διε-
θνούς κοινότητας, όπως λ.χ. το παλαιστινιακό. 

Παρ’ όλες τις κορόνες των πολιτικών, ιδίως στην Ελλάδα, 
αλλά συχνά και στην Κύπρο, µάλλον λίγα είχαν γίνει µέχρι 
πρόσφατα για την επίλυση αυτού το βαρύτατου τραύµατος 
που βιώνει ο κυπριακός ελληνισµός. Μόνη εξαίρεση, το ε-
πίτευγµα εισδοχής της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας στην Ε.Ε. 
και µάλιστα τύποις ολόκληρου το νησιού αδιαίρετα. Στο 
Ελσίνκι το 1999, µε προσπάθειες του αδικοχαµένου Γιάν-
νου Κρανιδιώτη ως ΥΠΕΞ της Ελλάδας, αλλά και αποδο-
τικό, ως εφάνη, συντονισµό της ελληνικής µε την κυπριακή 
κυβέρνηση, επετεύχθη η µόνη αληθινή νίκη της ελληνι-
κής πλευράς. Και ένθεν οι εθνικές φωνές συνέχισαν να α-
λυχτούν, µε αποκορύφωµα τον τορπιλισµό του σχεδίου ε-
πίλυσης του τότε γ.γ. του ΟΗΕ Κόφι Άναν από το ξεκίνηµά 
του, την περίοδο 2002-2004. Όλα αυτά, ανάµεσα σε σειρά 
άλλων εξελίξεων, έκαναν µεγάλο µέρος της ελλαδικής κοι-
νωνίας να θεωρεί το Κυπριακό ως πρόβληµα αρκετά από-
µακρο από την πατρίδα µας, ιδίως σε εποχές που τα αµιγώς 
εγχώρια προβλήµατα σοβούν.

Έτσι, η κρίση στην Ελλάδα δεν άλλαξε και πολύ την α-
δράνεια που υπήρχε στο ζήτηµα. Μολονότι η τεράστια έκ-
θεση του κυπριακού τραπεζικού συστήµατος σε οµόλογα 
του ελληνικού ∆ηµοσίου και οι τοξικές τοποθετήσεις των 
Κυπρίων σε ελληνικές τράπεζες έστελναν επαρκή ανησυ-
χητικά µηνύµατα, ο επιτευχθείς στόχος της ένταξης της Κύ-
πρου στην Ευρωζώνη αποτέλεσε τον κύριο λόγο ενός εντε-
λώς άστοχου εφησυχασµού. Και βέβαια η εκρηκτική οι-
κονοµική κατάσταση στην Ελλάδα οδήγησε σε τραπεζική 
ασφυξία στην Κύπρο, µε αποκορύφωµα το εν µια νυκτί 
κούρεµα των κυπριακών καταθέσεων ανήµερα της εθνικής 
επετείου, τον Μάρτιο του 2013.

Στ’ αλήθεια, µια επίσκεψη στο µαρτυρικό νησί µετά 
το κούρεµα δεν έχει καµία σχέση µε ό,τι θα έβλεπε ο επι-
σκέπτης πριν. Η αλήθεια είναι ότι τις ηµέρες του τραπεζι-
κού σοκ, αλλά και το διάστηµα που ακολούθησε αυτό, έ-
βλεπες στα µάτια των Κυπρίων µια ανεξήγητη ψυχραιµία, 
ενώ το νησί βίωνε µια απροσδόκητη κανονικότητα. Αυτό 
που σίγουρα προέκυψε από άλλο ένα καταστροφικό επει-
σόδιο εναγκαλισµού της ελλαδικής µε την κυπριακή πολι-
τική σφαίρα µετά την Εισβολή ήταν η ενίσχυση µιας και 
µόνης πεποίθησης: ότι η υπερβολική εµπλοκή της Ελλά-
δας στα κυπριακά φέρνει ελάχιστα θετικά. Σε µια ειλικρινή 
κουβέντα πρόσφατα µε µέλος της ακµάζουσας πανεπιστη-
µιακής κοινότητας της Μεγαλονήσου έγινε σαφές ότι το 
µοναδικό καλό είναι η διεθνής υποστήριξη που παρείχε η 
Ελλάδα στην Κύπρο για την ευόδωση της ευρωπαϊκής της 

προοπτικής. Αντιθέτως, διαρκές κακό είναι η τάση να χρη-
σιµοποιείται το Κυπριακό ως κύριο συστατικό του πακέτου 
των ελληνοτουρκικών. Ίσως έτσι εξηγείται και το γεγονός 
ότι η Ελλάς δεν έκανε τίποτα διαχρονικώς για να καταστεί-
λει ή να αποκηρύξει τον ελληνοκυπριακό εθνικισµό. Και, 
παρ’ όλες τις πολύ δύσκολες συνθήκες που αντιµετώπισε 
το νησί λόγω της συµµετοχής στις ευρωπαϊκές οικονοµικές 
δοµές, για τους Κύπριους η Ε.Ε. παραµένει ο µόνος παρά-
γων που εγγυάται την ασφάλεια στο νησί. Θεωρούν ότι οι 
οικονοµικές συνέπειες που απειλούνται από την Ε.Ε. πα-
ραµένουν θεµελιωδώς αποτρεπτικές για κλιµάκωση της ε-
πιθετικότητας της Τουρκίας. Κακά τα ψέµατα, για πολλούς 
Κύπριους, ασχέτως αν είναι ελληνικής ή τουρκικής κατα-
γωγής, έχει έρθει η ώρα της επίλυσης του ζητήµατος της 
διχοτόµησης του νησιού. Λένε, µάλιστα, ότι «το Κυπριακό 
πρέπει να λυθεί, εάν θέλουµε να εκµεταλλευτούµε το αέριο 
και πετρέλαιο, γι’ αυτό και πρέπει να λυθεί τώρα!». Προ-
σθέτουν, επίσης, και κάτι που αξίζει ιδιαίτερης προσοχής 
και δεν έχει ακουστεί τόσο στην Ελλάδα. Μετά από 43 χρό-
νια διαίρεσης των δύο κοινοτήτων, οι συναισθηµατικοί δε-
σµοί χαλαρώνουν και το εδαφικό θα λυθεί απροσδόκητα 
µε τον πιο σκληρό τρόπο, που δεν είναι άλλος από την προ-
σωπική πώληση περιουσιών, για να µπορέσει ο κόσµος να 
αντεπεξέλθει οικονοµικά. «Πριν από 25 χρόνια αν έλεγες 
σε έναν πρόσφυγα να πουλήσει την περιουσία του, θα ήταν 
κάθετα αντίθετος. Τα παιδιά του και τα εγγόνια του, όµως, 
βλέπουν πλέον πολύ διαφορετικά το θέµα».

Ο Βασίλης Κ. Καραµητσάνης είναι δικηγόρος Αθηνών και 
πρόεδρος του Animasyros, ∆ιεθνούς Φεστιβάλ + Αγοράς Κι-
νουµένων Σχεδίων.

  ΤΟΥ ΒΑΣΙΛΗ Κ. ΚΑΡΑΜΗΤΣΑΝΗ*

ΟΨΕΙΣ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ 
ΖΗΤΗΜΑΤΟΣ

Παρ’ όλες τις πολύ δύσκολες 
συνθήκες που αντιµετώπισε το 
νησί λόγω της συµµετοχής στις 
ευρωπαϊκές οικονοµικές δοµές, για 
τους Κύπριους η Ε.Ε. παραµένει ο 
µόνος παράγων που εγγυάται την 
ασφάλεια στο νησί.
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συνέντευξη

Τ
ην αναγκαιότητα δηµιουργίας ενός τρίτου ισχυρού πο-
λιτικού πόλου ανάµεσα σε ΣΥΡΙΖΑ και Ν∆ υπογραµ-
µίζει ο βουλευτής Λακωνίας της ∆ηµοκρατικής Συ-
µπαράταξης Λεωνίδας Γρηγοράκος, αµέσως µετά 
την επανένταξή του στην Κ.Ο. του κόµµατος. Παράλ-
ληλα, εκτιµά ότι οι εκλογές είναι η µόνη λύση για τη 

χώρα στην παρούσα φάση.

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να µου πείτε τι σας ώθησε να επιστρέ-
ψετε στη ∆ηµοκρατική Συµπαράταξη και την Κοινοβουλευ-
τική της Οµάδα…
Μα δεν είχα φύγει ποτέ. Επιστρέφεις κάπου, όταν έχεις αποχω-
ρήσει. Όπως έχω επανειληµµένα δηλώσει, έχω µια σχέση ζωής 
µε το ΠΑΣΟΚ. Η σχέση αυτή εδράζεται στο γεγονός ότι ενσαρκώ-
νει τις αρχές και τις αξίες στις οποίες πιστεύω. Άλλωστε, από την 
πρώτη στιγµή της ίδρυσής του, ταυτίστηκα µαζί του και πιστεύω 
ότι το υπηρετώ µε συνέπεια. Η απόφαση της κ. Γεννηµατά να µε 
θέσει εκτός Κ.Ο. ∆ηµοκρατικής Συµπαράταξης µπορώ να πω ότι 
ήταν ένα στιγµιαίο γεγονός. Ωστόσο, η απόφαση αυτή σε καµία 
περίπτωση δεν διέρρηξε τη σχέση µου µε τη ∆ηµοκρατική Συ-
µπαράταξη. Η εκτίµηση που διατύπωσα, µετά την εκλογή του 
Κυριάκου Μητσοτάκη στην ηγεσία της Ν∆, δεν συνιστά προπα-
τορικό αµάρτηµα.

Η ∆ηµοκρατική Συµπαράταξη επεκτείνεται και διευρύνεται 
το τελευταίο διάστηµα. Πού αποδίδετε εσείς αυτό το γεγονός;
Η ∆ηµοκρατική Συµπαράταξη εκφράζει την ανάγκη συµπόρευσης 
και συσπείρωσης όλων των προοδευτικών δυνάµεων. Η εµβέ-
λειά της δεν προσµετράται µε την απήχηση που έχει σήµερα στο 
εκλογικό σώµα. Στην πραγµατικότητα, την υπερβαίνει. Και αυτό 
γιατί είναι εµφανής η επιθυµία µιας µεγάλης µερίδας πολιτών να 
υπάρξει ένας τρίτος πόλος ανάµεσα στις «συµπληγάδες» του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και της Ν∆. Ο τρίτος πόλος είναι ζωτική απαίτηση, προκει-
µένου να βρει πολιτική έκφραση ένα αξιόλογο τµήµα του εκλο-
γικού σώµατος. Ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως δείχνει η δίχρονη κυβερνητική 
του θητεία, είναι ένα αµάλγαµα εθνολαϊκισµού, ενώ η Ν∆ συνι-
στά µια κατεξοχήν συντηρητική πολιτική δύναµη. Η εκλογή του 
Μητσοτάκη στην ηγεσία της Ν∆ δεν φαίνεται ικανή και επαρκής 
προϋπόθεση ώστε να επιχειρήσει το κόµµα της αξιωµατικής α-
ντιπολίτευσης µια πραγµατική ανατοποθέτηση στη βάση προο-
δευτικών προσεγγίσεων και αντιλήψεων. Η ∆ηµοκρατική Συ-
µπαράταξη, χωρίς αυταρέσκειες, ηγεµονισµούς και προπαντός 
χωρίς να παλινδροµεί σε πολιτικές του παρελθόντος, οφείλει να 

Η ανασύνθεση της προοδευτικής 
παράταξης ή θα είναι υπόθεση όλων ή δεν 
θα υπάρξει. Έτσι, είναι επιβεβληµένη η 
ανάπτυξη ενός γόνιµου και ουσιαστικού 
διαλόγου όλων των δυνάµεων, χωρίς να 
περιχαρακώνει ο καθένας τα τείχη του.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«Ο τρίτος πόλος 
είναι ζωτική 
απαίτηση»

Λεωνίδας Γρηγοράκος, 
βουλευτής Λακωνίας 
της ∆ηµοκρατικής Συµπαράταξης

προβεί στις αναγκαίες πρωτοβουλίες ώστε να συγκροτηθεί ένας 
ισχυρός και ανθεκτικός τρίτος πόλος, µε τη συµµετοχή όλων των 
διάσπαρτων δυνάµεων.

Από την άλλη, πάντως, ιστορικά στελέχη του ΠΑΣΟΚ, όπως ο 
κ. Φλωρίδης και η κ. ∆ιαµαντοπούλου, προχωρούν στη δηµι-
ουργία νέας πολιτικής κίνησης. Θεωρείτε ότι τέτοιες κινήσεις 
ευνοούν ή εµποδίζουν την προοπτική του «µεγάλου πόλου της 
κεντροαριστεράς»;
Όλες οι πρωτοβουλίες είναι ευπρόσδεκτες. Ο κατακερµατισµός 
της δηµοκρατικής παράταξης είναι γεγονός. Όποιοι δεν το βλέ-
πουν, είτε εθελοτυφλούν είτε έχουν «κόψει» τους δεσµούς τους 
µε τη ζώσα πραγµατικότητα. ∆εν χρειάζεται η παραµικρή αντι-
παλότητα, ούτε η ενοχοποίηση των όποιων ενεργειών. Η ανα-
σύνθεση της προοδευτικής παράταξης ή θα είναι υπόθεση όλων 
ή δεν θα υπάρξει. Έτσι, είναι επιβεβληµένη η ανάπτυξη ενός γό-
νιµου και ουσιαστικού διαλόγου όλων των δυνάµεων, χωρίς να 
περιχαρακώνει ο καθένας τα τείχη του. Όποιος θέλει να χτίσει ένα 
δικό του φρούριο, σηκώνοντας τείχη, το µόνο που θα καταφέρει 
–για να θυµηθούµε και τον Μακιαβέλι– είναι να εγκλωβιστεί σε 
αυτά και να εξαφανιστεί.

Γενικότερα παρατηρείται µια κινητικότητα σε όλα τα κόµµατα. 
Πιστεύετε ότι «µυρίζουν» πρόωρες εκλογές;
Η κινητικότητα είναι χρήσιµη και αναγκαία. Το τέλµα και την α-
δράνεια να φοβόµαστε. Οι εκλογές είναι µονόδροµος µπροστά στα 

αδιέξοδα στα οποία έχουµε περιέλθει. Βέβαια, η προσφυγή σε 
αυτές εξαρτάται από τη βούληση των κυβερνώντων. Όπως όλα 
δείχνουν, οι ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ τις φοβούνται «όπως ο διάολος το λι-
βάνι». Και αυτό γιατί βιώνουν ήδη την πρωτοφανή κοινωνική και 
πολιτική «ασφυξία» στην οποία έχουν περιέλθει. Η παραµονή τους 
στην εξουσία είναι αυτοσκοπός. Γι’ αυτήν νοιάζονται, γι’ αυτήν εν-
διαφέρονται, αυτή τους ελκύει. Γι’ αυτό και θα προσπαθήσουν να 
µείνουν «σφιχταγκαλιασµένοι» όσο χρόνο περισσότερο µπορούν.

Πάντως, η Ν∆ επιµένει για «εδώ και τώρα» αλλαγή κυβέρνη-
σης. Πώς κρίνετε τη στάση της;
Ο κ. Μητσοτάκης υιοθετεί ένα αυτονόητο αίτηµα. Μετά την κα-
ταβαράθρωση της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, το ερώτηµα 
που τίθεται είναι: «Η υπάρχουσα Βουλή έχει τις απαραίτητες α-
ριθµητικές προϋποθέσεις για ένα νέο κυβερνητικό σχήµα ή όχι;». 
Η απάντηση στο ερώτηµα αυτό καθιστά επιβεβληµένη τη λύση 
των εκλογών. Οι σηµερινοί κοµµατικοί συσχετισµοί δεν επιτρέ-
πουν τη σύγκλιση µιας νέας κυβερνητικής πλειοψηφίας. Οι πο-
λιτικές και προγραµµατικές διαφορές που υπάρχουν µεταξύ των 
δύο «µονοµάχων» είναι διαµετρικά αντίθετες. ∆εν υπάρχουν ση-
µεία σύγκλισης. Ως εκ τούτου, η µόνη λύση είναι η προσφυγή στη 
λαϊκή ετυµηγορία.

Πιστεύετε ότι η Ν∆ κρατά µια παραγωγική στάση στην προ-
σπάθεια της χώρας να βγει από τη δίνη της κρίσης;
Η µόνη παραγωγική γραµµή είναι να εγκαταλείψουµε τις ιδεο-
ληψίες, τις αγκυλώσεις και, προπαντός, τα παρωχηµένα πολιτικά 
υποδείγµατα που µας οδήγησαν στην κρίση και στη χρεοκοπία. Γι’ 
αυτό, οφείλουµε να σταθούµε µε υπευθυνότητα και σοβαρότητα 
στις πολιτικές αιτίες που µας οδήγησαν στα σηµερινά αδιέξοδα. 
Η υπάρχουσα πολιτική τάξη δεν ανταποκρίνεται όσο θα έπρεπε 
στην αυτονόητη αυτή αναγκαιότητα. Αρέσκεται είτε σε ανεδαφι-
κές διακηρύξεις είτε σε υποσχέσεις που δεν έχουν πραγµατικό 
αντίκρισµα. Η Ν∆, παρά τις µεταρρυθµιστικές προθέσεις του αρ-
χηγού της –που αρκετές φορές συνοδεύονται από συγκεκριµέ-
νες θέσεις και απόψεις–, περιορίζεται σε έναν καταγγελτικό λόγο, 
προσδοκώντας να εισπράξει την κυβερνητική φθορά.

Η αξιολόγηση µοιάζει να έχει «βαλτώσει». Πού αποδίδετε 
εσείς αυτό το γεγονός;
Η αξιολόγηση έχει «βαλτώσει» γιατί η κυβέρνηση αµφιταλαντεύ-
εται, αποφεύγει να πάρει σαφείς και καθαρές θέσεις, φοβούµενη 
το πολιτικό κόστος, αλλά και γιατί οι δανειστές µας –βλέποντας 
τις παλινωδίες των κυβερνώντων– «ανοίγουν» περαιτέρω ζη-
τήµατα που δεν χρειάζονται.

Εκτιµάτε ότι η κυβέρνηση θα υποχρεωθεί τελικά να πάρει και 
νέα µέτρα για να κλείσει η αξιολόγηση;
Φοβάµαι πως δεν θα αποφύγουµε νέα σκληρά µέτρα. Το πρό-
βληµα είναι ότι όσο δεν «κλείνουµε» τις εκκρεµότητες που έχουµε 
µπροστά µας, τόσο τα αδιέξοδα περιπλέκονται. Έτσι, θα έλεγα ότι 
«ανοίγει και η όρεξη» των εταίρων να θέτουν συνεχώς νέα ζη-
τήµατα κατά τη διάρκεια των διαπραγµατεύσεων. Για να είµαστε 
ειλικρινείς, το τέλµα στην αξιολόγηση –για το οποίο σας µίλησα 
και προηγουµένως και για το οποίο ευθύνεται πρωτίστως η κυ-
βέρνηση Τσίπρα– πιστεύω πως θα φέρει νέα µέτρα. Γι’ αυτό, είναι 
ζωτική ανάγκη να ολοκληρωθεί άµεσα η αξιολόγηση.

Ο Βόλφγκανγκ Σόιµπλε στέλνει διάφορα «µηνύµατα» σχετικά 
µε τη συµµετοχή του ∆ΝΤ στο ελληνικό πρόγραµµα. Πώς τα 
«αποκωδικοποιείτε»;
Ο Σόιµπλε παραµένει σταθερός στις πολιτικές που εκπροσωπεί. 
Τα µηνύµατα που εκπέµπει ο Γερµανός υπουργός Οικονοµικών, 
δυστυχώς, δεν «αποκωδικοποιούνται» σωστά από την κυβέρ-
νηση. Μάλιστα, οι κυβερνώντες «παγιδεύονται» σε αυτά, αδυνα-
τώντας να αντιληφθούν ποιες είναι οι πραγµατικές προθέσεις και 
επιδιώξεις του κ. Σόιµπλε. Οι αντιφάσεις και οι αµφιθυµίες του κ. 
Τσίπρα ως προς την υλοποίηση του προγράµµατος δεν προκα-
λούν σύγχυση µόνο στους εταίρους και δανειστές αλλά και στον 
ίδιο τον πρωθυπουργό.
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ΑΛΛΗ ΕΥΚΑΙΡΙΑ

O 
63χρονος Ιταλός Αντόνιο Ταγιάνι (Antonio 
Tajani), του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος 
(ΕΛΚ), είναι ο νέος πρόεδρος του Ευρωκοι-
νοβουλίου. Ο Ταγιάνι επικράτησε στον τέ-
ταρτο και τελικό γύρο της ψηφοφορίας του 
συµπατριώτη του Τζιάνι Πιτέλα των Σοσια-

λιστών και ∆ηµοκρατών, συγκεντρώνοντας 351 ψήφους έναντι 
282 του αντιπάλου του. Ο Αντόνιο Ταγιάνι, που θα διαδεχτεί 
τον Γερµανό σοσιαλδηµοκράτη Μάρτιν Σουλτς, γεννήθηκε στη 
Ρώµη στις 4 Αυγούστου του 1953. Είναι απόφοιτος της Νοµι-
κής Σχολής του Πανεπιστηµίου «La Sapienza» στη Ρώµη. Στην 
αρχή της επαγγελµατικής του πορείας εργάστηκε ως ελεγκτής 
εναέριας κυκλοφορίας της ιταλικής Πολεµικής Αεροπορίας. 
Επί σειρά ετών εργάστηκε ως δηµοσιογράφος στη ραδιοφωνία 
της Rai και υπήρξε διευθυντής στην εφηµερίδα «Il Giornale» 
του Οµίλου Μπερλουσκόνι, προτού αναλάβει τη θέση του εκ-
προσώπου Τύπου στο κόµµα Forza Italia του Καβαλιέρε (1994-
1995). Είναι παντρεµένος και έχει δύο παιδιά.

Γλωσσοµαθής και λάτρης των αρχαίων ελληνι-
κών
Ο Αντόνιο Ταγιάνι µιλάει τρεις γλώσσες, αγγλικά, γαλλικά και 
ισπανικά. Η µητέρα του ήταν καθηγήτρια Κλασικών Σπουδών 
και φέρεται να του δίδασκε αρχαία ελληνικά, ενώ είναι λάτρης 
της «Οδύσσειας». Για την Ελλάδα έχει εκφραστεί θετικά, δη-

 ΑΦΡΟ∆ΙΤΗ ΠΑΠΑΚΑΛΟΥ

 ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ ΑΝ∆ΡΟΥΛΑΚΗ*

ΑΝΤΟΝΙΟ ΤΑΓΙΑΝΙ
ΑΥΤΟΣ ΕΙΝΑΙ 
Ο ΝΕΟΣ ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ 
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λώνοντας παράλληλα τη στήριξή του σε αρκετές περιπτώσεις. 
Το 2013, ως επίτροπος Βιοµηχανίας και Επιχειρηµατικότη-
τας στη δεύτερη Επιτροπή Μπαρόζο, ο Αντόνιο Ταγιάνι είχε 
βρεθεί στην Αθήνα. Κατά τη διάρκεια οµιλίας του σε παραγω-
γικούς φορείς είχε δηλώσει ότι αν δεν υπήρχε η Ελλάδα, θα 
«ήµασταν βάρβαροι ή ειδωλολάτρες». Μάλιστα, κλείνοντας την 
οµιλία του είχε αναφωνήσει «Ζήτω η Ελλάς!». Τον Ιούνιο της 
ίδιας χρονιάς σε συνέντευξή του στο γαλλικό ραδιόφωνο είχε 
δηλώσει ότι «πρέπει να τεθεί ένα τέρµα στις θυσίες του ελλη-
νικού λαού και να ξεκινήσουν, σε συνεργασία µε τις ευρωπα-
ϊκές αρχές, οι συζητήσεις και οι εργασίες για την άµεση εκκί-
νηση της ανάπτυξης». «Φτάνει πια µε τις θυσίες του!» είχε πει 
χαρακτηριστικά.

Γνώριµος των Βρυξελλών
Ο Αντόνιο Ταγιάνι έχει υπάρξει επί 14 χρόνια ευρωβουλευ-
τής. Για πρώτη φορά εξελέγη το 1994, µε το κεντροδεξιό κόµµα 
Forza Italia του Σίλβιο Μπερλουσκόνι. Από το 2008 µέχρι το 
2010 ήταν επίτροπος αρµόδιος για τις µεταφορές και µάλιστα ει-
σήγαγε έναν εξαιρετικά θετικό για τους επιβάτες κοινοτικό κα-
νονισµό για τις αεροµεταφορές. Από το 2010 ήταν επίτροπος αρ-
µόδιος για τη βιοµηχανία και την επιχειρηµατικότητα και η θη-
τεία του θεωρείται τόσο επιτυχηµένη, που στην ισπανική πόλη 
Χιχόν ένας δρόµος ονοµάστηκε οδός Ταγιάνι προς τιµήν του. 
Παράλληλα, από το 2002 εκλεγόταν αντιπρόεδρος του ΕΛΚ. Το 

2001 έθεσε υποψηφιότητα για δήµαρχος της Ρώµης, αλλά την 
αναµέτρηση κέρδισε ο κεντροαριστερός Βάλτερ Βελτρόνι, που 
συγκέντρωσε το 47,8% των ψήφων. Από το 2014 µέχρι σήµερα 
ήταν αντιπρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.

Εκνευρισµός από τη ΛΟΑΤ κοινότητα
Πάντως, πρέπει να σηµειωθεί ότι την παραµονή των εκλογών 
για τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου η οµάδα για τα 
δικαιώµατα των ΛΟΑΤ και των διαφυλικών ILGA Europe εξέ-
φρασε την απογοήτευσή της για τη νέα θέση του Ταγιάνι και 
την υποστήριξή του από τις οµάδες του ΕΛΚ και των Φιλελευ-
θέρων στο Ευρωκοινοβούλιο. Η ILGA έχει δηλώσει ότι οι αβά-
σιµες ανησυχίες του Ταγιάνι για την ψυχολογική κατάσταση 
των οµόφυλων ζευγαριών και η στάση του έναντι των µη ετε-
ρόφυλων οικογενειών δεν συνάδουν µε τη θέση του Ευρωκοι-
νοβουλίου για µη διάκριση σε σχέση µε τη σεξουαλική προτί-
µηση. Σηµειώνεται ότι στο παρελθόν ο Ταγιάνι, µεταξύ άλλων, 
είχε υποστηρίξει ότι τα παιδιά οµόφυλων ζευγαριών είναι βέ-
βαιο ότι θα έχουν σοβαρά ψυχολογικά προβλήµατα και θα αντι-
µετωπίσουν προβλήµατα στην ένταξή τους στην κοινωνία.

Συγχαρητήρια από Ελλάδα και Κύπρο
Συγχαρητήρια στον νέο πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου Αντόνιο Ταγιάνι έδωσε µέσω Twitter ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης. «Συγχαρητήρια στον Αντόνιο Ταγιάνι! Ο νέος πρόεδρος 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Ένας καλός φίλος της Ελλάδας 
και της Νέας ∆ηµοκρατίας» έγραψε ο πρόεδρος της Ν∆. O Α-
ντόνιο Ταγιάνι µπορεί να είναι πολύτιµος σύµµαχος µιας αξιό-
πιστης ελληνικής προσπάθειας ανάκαµψης, τόνισε ο αναπλη-
ρωτής τοµεάρχης Εξωτερικών της Ν∆ Σταύρος Καλαφάτης, 
προσθέτοντας ότι η εκλογή Ταγιάνι «αποτελεί µήνυµα για την 
Ευρώπη, αλλά και ευκαιρία για την Ελλάδα»: «Ο Αντόνιο Τα-
γιάνι αποτελεί έναν δεδηλωµένο θαυµαστή της Ελλάδας, του 
πολιτισµού της και της ιστορίας της. Εκτός από φίλος της χώρας 
µας, µπορεί να είναι και πολύτιµος σύµµαχος µιας αξιόπιστης 
ελληνικής προσπάθειας ανάκαµψης, που δεν θα αυτοαναι-
ρείται από ιδεοληπτικές εµµονές». Τα συγχαρητήριά του εξέ-
φρασε µέσω Twitter και ο πρόεδρος της Κυπριακής ∆ηµοκρα-
τίας Νίκος Αναστασιάδης. Σηµειώνεται ότι τόσο ο Νίκος Ανα-
στασιάδης όσο και ο Αντόνιο Ταγιάνι ανήκουν στους κόλπους 
του ΕΛΚ, το οποίο κατέχει την πλειοψηφία στην Ευρωβουλή.

Ο
ι αποφάσεις στην πολιτική έχουν σηµα-
σία όταν βρίσκονται σε συγχρονισµό µε 
την πραγµατικότητα και τις ανάγκες του 
τόπου και ταυτόχρονα στηρίζονται στον 
ορθό λόγο. Η ∆ράση, που είναι µικρό 
κόµµα, που έλεγε και λέει πάντοτε µε συ-

νέπεια την αλήθεια της τόσο για τις αιτίες της εγχώριας κρί-
σης όσο και για τις λύσεις που επιβάλλονται, συνειδητοποί-

ησε από µιας αρχής ότι για να γίνουν καλά πράγµατα στον 
τόπο δεν αρκεί κανείς, όσο ικανός κι αν είναι, όση γνώση κι 
αν διαθέτει, αν είναι µόνος του. Έτσι, από µιας αρχής, συστα-
τική της αποστολή υπήρξε η επίτευξη ενός µεγάλου µεταρ-
ρυθµιστικού φιλοευρωπαϊκού µετώπου, το οποίο στον πυ-
ρήνα του προγράµµατός του θα συµπεριλάµβανε τη µείωση 
των κρατικών δαπανών και τη διατήρηση της φορολογίας σε 
χαµηλά επίπεδα, ώστε να µη στραγγαλιστούν η επιχειρηµα-
τικότητα και η προσέλκυση επενδύσεων. Και τούτο, όχι από 
ιδεοληψία αλλά επειδή µόνο έτσι µπορεί να παραχθεί πλού-
τος, µέρος του οποίου θα επιστρέψει στην κοινωνία µέσω της 
φορολογίας, αλλά και επειδή, κυρίως, αν δεν παραχθεί πλού-
τος, ο τόπος είναι καταδικασµένος σε οριστικό µαρασµό και η 
κοινωνική συνοχή σε οριστική διάρρηξη.

Η σηµερινή κυβέρνηση, η χειρότερη κυβέρνηση µετά τη 
Μεταπολίτευση, καταδικάζει τη χώρα αργά και βασανιστικά 
στη φτώχεια και θέτει σε σοβαρό κίνδυνο τόσο τη διεθνή της 
θέση όσο και την ίδια τη δηµοκρατία στο εσωτερικό της. Είναι 
κυβέρνηση επικίνδυνη, που πρέπει να φύγει από την εξου-
σία πριν προκαλέσει ανεπανόρθωτη ζηµιά. ∆εν ξέρει τι πρέ-
πει να κάνει, δεν θέλει να µάθει τι πρέπει να κάνει και δεν δι-
στάζει µπροστά στο στενό πολιτικό της συµφέρον να διχάζει 
την κοινωνία και να παραχωρεί έδαφος σε διάφορα εθνικο-
λαϊκιστικά µορφώµατα να αναπτύσσονται και να δηλητηριά-
ζουν την κοινωνία και την πολιτική διαδικασία µε τις τοξικές 
παραδοξολογίες τους.

Η πορεία αυτή, λοιπόν, πορεία προς τη βαθιά παρακµή, 

πρέπει να ανακοπεί. ∆εν υπάρχει περιθώριο για µικροµεγαλι-
σµούς, κοµµατικούς εγωισµούς και εκλεκτισµούς. Προέχει η 
συστράτευση όλων των δυνάµεων που συµπίπτουν στις βασι-
κές κοινές παραδοχές για το τι έφταιξε και τι πρέπει να γίνει, 
σε µια δύσκολη και ενδεχοµένως µακράς διάρκειας προσπά-
θεια, ώστε ο ΣΥΡΙΖΑ και αυτό που εκπροσωπεί ως αυθεντι-
κός εκφραστής των ελαττωµάτων της φυλής να ηττηθεί όχι 
µόνο εκλογικά αλλά και στρατηγικά. Γι’ αυτό η µάχη που θα 
δοθεί είναι µάχη ιδεών και πολιτικών προταγµάτων. Όσο πε-
ρισσότεροι σε αυτό, τόσο καλύτερα.

Η ∆ράση µας, λοιπόν, πιστή στην πολιτική απόφαση του 
συνεδρίου της, σύµφωνα µε την οποία η επόµενη κυβέρνηση 
πρέπει να είναι µεταρρυθµιστική µε πυλώνα τη Ν∆ και επικε-
φαλής τον Κ. Μητσοτάκη, αποφάσισε να θέσει στη διάθεση 
της Ν∆ και του προέδρου της όλες της τις δυνάµεις, τη σκέψη 
της, τις ιδέες της και το στελεχιακό της δυναµικό. Ελπίδα µας, 
ότι η κίνησή µας αυτή, η οποία συνεπάγεται, σε έγκαιρο προ 
των εκλογών χρόνο, και την αναστολή της κοµµατικής δρα-
στηριότητας της ∆ράσης, είναι κίνηση ύψιστης πολιτικής ανι-
διοτέλειας και ευθύνης. Ταυτόχρονα, ελπίζουµε η απόφασή 
µας αυτή να σηµάνει την αφετηρία εξελίξεων στον χώρο του 
µεταρρυθµιστικού κέντρου, ώστε η προσπάθεια του Κ. Μη-
τσοτάκη να αποκτήσει ακόµη µεγαλύτερο εύρος, που θα µε-
ταφραστεί σε αντίστοιχο εύρος κοινοβουλευτικής και πολιτι-
κής βάσης της διακυβέρνησής του.

 
*Ο Γιάννης Ανδρουλάκης είναι γραµµατέας της ∆ράσης.
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Νέο σκηνικό µε άγνωστες µέχρι στιγµής επι-
χειρηµατικές και πολιτικές συνέπειες δηµι-
ουργείται στον χώρο των ΜΜΕ µετά την α-
ποκάλυψη ότι ο Βασίλης Μουλόπουλος, επί 
δύο δεκαετίες κορυφαίο στέλεχος του «Βή-

µατος», αλλά και πρώην βουλευτής και σύµβουλος του προέ-
δρου του ΣΥΡΙΖΑ και πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα για θέ-
µατα επικοινωνίας και ΜΜΕ, ανέλαβε ρόλο-κλειδί στον ∆η-
µοσιογραφικό Οργανισµό Λαµπράκη (∆ΟΛ).

Η ανακοίνωση
Η «επιστροφή» του κ. Μουλόπουλου στον ∆ΟΛ γνωστοποιή-
θηκε από την ιστοσελίδα του «Βήµατος», όπου αναρτήθηκε α-
νακοίνωση σύµφωνα µε την οποία «η ∆ιοίκηση του ∆ηµοσιο-
γραφικού Οργανισµού Λαµπράκη Α.Ε. εζήτησε χθες από τον 
κ. Βασίλη Μουλόπουλο, ο οποίος διετέλεσε επί δύο δεκαετίες 
διευθυντής σύνταξης της εφηµερίδας “Το Βήµα” (απ’ όπου α-
ποχώρησε όταν εξελέγη βουλευτής του Συνασπισµού της Α-
ριστεράς), πρώην Πρόεδρο της ΠΟΕΣΥ, να συµβάλει στην ε-
πίλυση των διαρθρωτικών και οικονοµικών προβληµάτων του 
∆ΟΛ. Ο κ. Μουλόπουλος απεδέχθη προθύµως την πρόταση».

Πληροφορίες αναφέρουν ότι ο κ. Μουλόπουλος επισκέ-
φθηκε το απόγευµα της περασµένης Τρίτης τα γραφεία του 
∆ΟΛ, όπου είχε συνάντηση µε τον «ισχυρό άνδρα» του οµί-
λου, Σταύρο Ψυχάρη, στο πλαίσιο των νέων καθηκόντων που 
έχει αναλάβει. Ο ίδιος ο κ. Μουλόπουλος, µόλις αποκαλύ-
φθηκε το γεγονός της επιστροφής του στον ∆ΟΛ, προέβη σε 
δήλωση, στην οποία ανέφερε: «Η τριαντάχρονη θητεία µου 
στον ∆ΟΛ και η φιλία µου µε τους συναδέλφους µε ώθησαν να 
αναµειχθώ στην προσπάθεια διάσωσης του Οργανισµού και 
των ιστορικών του εφηµερίδων». Και αυτή η δήλωση αναρτή-
θηκε στον ιστοχώρο του «Βήµατος».

Τα «βάσανα» του ∆ΟΛ
Σηµειώνεται ότι το προηγούµενο διάστηµα οι ειδήσεις για 
τον ∆ΟΛ κάθε άλλο παρά θετικές ήταν. Ο υπερχρεωµένος στις 
τράπεζες ιστορικός δηµοσιογραφικός οργανισµός ασφυκτι-
ούσε, οι εργαζόµενοι ήταν απλήρωτοι για πολλούς µήνες και 
οι πληροφορίες αναφέρουν ότι πριν από µερικές µέρες ο δι-
ευθυντής του «Βήµατος» Αντώνης Καρακούσης είχε ενηµε-
ρώσει τους εργαζόµενους ότι άρχισαν οι διαδικασίες πτώχευ-
σης του οµίλου, διευκρινίζοντας πάντως ότι η ενηµέρωση εκ 
µέρους των τραπεζών είναι προφορική και σύντοµα αναµένε-
ται η επίσηµη.

∆εδοµένου ότι οι νέες διατάξεις του Πτωχευτικού Κώδικα 
δηµιουργούσαν ένα θολό τοπίο όσον αφορά τις διαδικασίες 
που θα ακολουθηθούν εκ µέρους των τραπεζών, η συνέλευση 
των εργαζοµένων στον ∆ΟΛ αποφάσισε να συστήσει επιτροπή 
που θα εκπροσωπεί την εταιρεία στις τράπεζες που κινούν τις 
διαδικασίες αυτές και η οποία θα αποτελείται από τον διευθυ-
ντή του κάθε µέσου («Τα Νέα», «Το Βήµα», in.gr, Βήµα FM 
κ.λπ.) καθώς αντίστοιχα και από τους εκπροσώπους των εργα-

∆ΡΑΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΣΤΟΝ ∆ΟΛ
ζοµένων σε αυτά. Πληροφορίες αναφέρουν ότι σχετικά µε τις 
νέες εξελίξεις και την έλευση του κ. Μουλόπουλου στον ∆ΟΛ 
δεν έχει γίνει επίσηµη ενηµέρωση των εργαζοµένων από τη 
διοίκηση του οµίλου, ενώ άγνωστες παραµένουν και οι αντι-
δράσεις των πιστωτριών τραπεζών. Σύµφωνα µε κάποιες πλη-
ροφορίες, η κυβέρνηση βρίσκεται σε αναζήτηση νέου επεν-
δυτή στον ∆ΟΛ, ο οποίος θα αγοράσει το µετοχικό κεφάλαιο 
του οµίλου και θα αναλάβει την εξυγίανσή του, ενώ πηγές του 
ΣΥΡΙΖΑ σηµείωναν για τις εξελίξεις ότι «είναι επιλογή του Β. 
Μουλόπουλου να αποδεχτεί την πρόταση του ∆ΟΛ, η οποία 
είναι απολύτως σεβαστή. Ο ίδιος εξάλλου ήταν επί χρόνια δι-
ευθυντικό στέλεχος του ∆ΟΛ».

Πολιτική θύελλα
Όπως ήταν φυσικό, η τοποθέτηση ενός κορυφαίου στελέχους 
του ΣΥΡΙΖΑ (ο κ. Μουλόπουλος ήταν και πρόεδρος του ∆.Σ. 
της «Αυγής») σε ρόλο-κλειδί στον ∆ΟΛ προκάλεσε πραγµα-
τική θύελλα αντιδράσεων από τα κόµµατα της αντιπολίτευ-
σης. Συγκεκριµένα, η Ν∆ περιέγραψε την κυβέρνηση ως τον 
«ορισµό της διαπλοκής», σηµειώνοντας σε ανακοίνωσή της 
ότι «µετά το φιάσκο των τηλεοπτικών αδειών η Κυβέρνηση 
συνεχίζει απερίσπαστη το έργο της. Η στάση της προς τους 
εκδότες: Πρώτα τους κατήγγειλε ως διαπλεκόµενους. Στη συ-
νέχεια συναλλάχθηκε µαζί τους. Τώρα χρησιµοποιεί δικαστι-
κές εκκρεµότητες και εκβιάζει. Με αυτό τον τρόπο τοποθετεί 
ως τοποτηρητή της τον Πρόεδρο του ∆ιοικητικού Συµβουλίου 
της “Αυγής” στον ιστορικό ∆ΟΛ. ∆εν αντέχει την κριτική και 
την ελεύθερη δηµοσιογραφία. Η κυβέρνηση Τσίπρα-Καµµέ-
νου είναι ο ορισµός της διαπλοκής, της συναλλαγής και κάθε 
λογής µεθοδεύσεων ελέγχου των ΜΜΕ. Ο πλουραλισµός, η 
πολυφωνία και η ίδια η ∆ηµοκρατία θα αποδειχθούν πολύ ι-
σχυρότερες από τα άθλια σχέδια της κυβέρνησης», ενώ ξεκα-
θάρισε ότι θα φέρει το θέµα στη Βουλή.

Σκληρά ειρωνική ήταν η αντίδραση του επικεφαλής 
του Ποταµιού Σταύρου Θεοδωράκη, ο οποίος έγραψε στο 
Twitter: «Προσοχή δεν είναι πλάκα. Στα χέρια του ΣΥΡΙΖΑ 
πέρασε ο ∆ΟΛ – Νέα, Βήµα και ραδιόφωνο! Επόµενος στό-
χος Μέγκα. ΣΥΡΙΖΑ ΑΕ τώρα και στα ΜΜΕ», ενώ σφοδρή 
ήταν και η επίθεση της προέδρου του ΠΑΣΟΚ Φώφης Γεν-
νηµατά κατά της κυβέρνησης, την οποία κατηγόρησε από το 
βήµα της Βουλής ότι «επιχειρείτε να φτιάξετε το ΣΥΡΙΖΑ 
news. Αφού δεν καταφέρατε να τον επιβάλετε στο ΕΣΡ, τώρα 
προσπαθείτε να επιβάλετε τον κ. Μουλόπουλο στον ∆ΟΛ», 
προσθέτοντας ότι «ένα υπερχρεωµένο µέσο γίνεται υποχεί-
ριο της κυβέρνησης».

Βενιζέλος: Χυδαίος εκβιασµός
Σε αντίστοιχο µήκος κύµατος κινήθηκε και ο πρώην πρόε-
δρος του ΠΑΣΟΚ Ευάγγελος Βενιζέλος, ο οποίος σε κείµενό 
του στο Facebook τόνισε ότι «ο χυδαίος εκβιασµός που καιρό 
τώρα οργανώνουν οι κυβερνώντες, η επίµονη στοχοποίηση 
ενός ανθρώπου σε πρόδηλη αδυναµία που βρίσκεται επι-

Πληροφορίες αναφέρουν ότι 
ο κ. Μουλόπουλος επισκέφθηκε το απόγευµα 
της περασµένης Τρίτης τα γραφεία του ∆ΟΛ, 
όπου είχε συνάντηση µε τον «ισχυρό άνδρα» 
του οµίλου, Σταύρο Ψυχάρη, στο πλαίσιο 
των νέων καθηκόντων που έχει αναλάβει.

Ν
έα δεδοµένα στο τηλεοπτικό τοπίο της χώρας προκάλεσε 
η δηµοσιοποίηση της απόφασης του ΣτΕ, βάσει της ο-
ποίας ο διαγωνισµός για τις τηλεοπτικές άδειες κρίθηκε 
αντισυνταγµατικός.

Συγκεκριµένα, η απόφαση του Ανώτατου Ακυρωτικού ∆ικαστη-
ρίου της χώρας ουσιαστικά επανεπιβεβαίωσε τη νοµολογία του ∆ι-
καστηρίου, σύµφωνα µε την οποία η µέχρι σήµερα λειτουργία των 
τηλεοπτικών σταθµών µε συνεχείς παρατάσεις της νόµιµης λειτουρ-
γίας είναι «συνταγµατικώς µη ανεκτή» και παράνοµη και ως εκ τού-
του απαιτεί την ταχύτατη επανάληψη του διαγωνισµού.

Το ΣτΕ έκρινε αντισυνταγµατική µόνο τη διάταξη περί διενέργειας 
του διαγωνισµού από τον υπουργό ειδικά κατά την πρώτη εφαρµογή 
του νόµου (την παρ. 2 του άρθρου 2Α του ν. 4339/15), ενώ ξεκαθαρί-
ζει ότι οι τηλεοπτικές συχνότητες αποτελούν δηµόσια αγαθά και σπά-
νιους πόρους του εθνικού πλούτου µε µεγάλη οικονοµική αξία. Και, 
άρα, ότι η χρήση των ραδιοτηλεοπτικών συχνοτήτων πρέπει να γί-
νεται µε ανάλογο οικονοµικό αντάλλαγµα και σε καµία περίπτωση 
δωρεάν.

Μετά τη δηµοσιοποίηση της απόφασης του ΣτΕ ο πρόεδρος του 
ΕΣΡ Αθανάσιος Κουτροµάνος µε δήλωσή του στο «Έθνος της Κυ-
ριακής» ανέφερε ότι η απόφαση θα ενταχθεί στους ισχύοντες νοµο-
θετικούς κανόνες, σηµειώνοντας χαρακτηριστικά ότι «είναι περίο-
δος σκέψης και περίσκεψης. Θα µελετήσουµε και θα κατανοήσουµε 
το σκεπτικό της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας, για να 
την εντάξουµε εν συνεχεία στους ισχύοντες νοµοθετικούς κανόνες».

ΣΤΕ: ΠΑΡΑΝΟΜΑ ΤΑ 
ΚΑΝΑΛΙΑ, ∆ΙΑΓΩΝΙΣΜΟΣ 
ΑΜΕΣΑ ΑΠΟ ΤΟ ΕΣΡ

πλέον υπό την πίεση της ποινικής προδικασίας, έφερε αποτέ-
λεσµα. Την παράδοση των ιστορικών εφηµερίδων του δηµο-
κρατικού προοδευτικού χώρου στα χέρια της ωµής εξουσίας 
της αδίστακτης εθνικολαϊκιστικής αριστεράς», προσθέτο-
ντας ότι «υπάρχει πρόβληµα δηµοκρατίας, πολυφωνίας, δια-
φάνειας. Μαθαίνουν τώρα όλοι τι σηµαίνει πραγµατικά δια-
πλοκή. ∆εν περνούν τέτοιες ακρότητες. Ευτελίζουν όµως µια 
παράδοση που πρέπει να την προστατεύσουν δηµοσιογρά-
φοι και αναγνώστες», ενώ η ∆ΗΜΑΡ (µέλος της ∆ηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης) σηµείωσε ότι «τελικά ο νέος επενδυτής 
στον ∆ΟΛ ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ! Η προσπάθεια ελέγχου του ∆ηµο-
σιογραφικού Οργανισµού αποτελεί ατόπηµα, καθώς δηµιουρ-
γεί οξύ πρόβληµα διαφάνειας και δηµοκρατίας, καλλιεργώ-
ντας συνθήκες διαπλοκής µε ΜΜΕ που αντιµετωπίζουν ση-
µαντικά οικονοµικά προβλήµατα. Φαίνεται ότι οι ήττες από 
τα παιχνίδια στο πεδίο της ενηµέρωσης δεν έγιναν κατανο-
ητές. O tempora o mores!». Από την πλευρά του, το ΚΚΕ τό-
νισε ότι «ορισµένοι εµφανίζονται σαν να ανακάλυψαν την Α-
µερική, ενώ είναι πασίγνωστο ότι όλα τα αστικά κόµµατα συν-
δέονται και επιχειρούν να συνδεθούν µε πολλούς τρόπους µε 
τα ΜΜΕ, παρά τα όσα ισχυρίζονται δηµόσια».
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Σε σηµαντικό σταυροδρόµι, στο οποίο κρίνεται η 
επόµενη µέρα της, βρίσκεται η ∆ΕΗ, η οποία κα-
λείται να αντεπεξέλθει σε µια σειρά από µεταρ-
ρυθµίσεις που στόχο έχουν να µειωθεί το µερί-
διό της στην αγορά κάτω από το 50% έως το 2020, 

χάνοντας ένα σχεδόν αντίστοιχο κοµµάτι του τζίρου της, χωρίς 
µέχρι στιγµής να υπάρχει καµία πρόβλεψη για την αναγκαία 
µείωση του κόστους παραγωγής.

Την ίδια στιγµή οι ληξιπρόθεσµες οφειλές προς τη ∆ΕΗ 
έχουν ξεπεράσει τα 2 δισ. ευρώ και η ίδια χρωστά σε προµη-
θευτές και φορείς της αγοράς ηλεκτρισµού κοντά στα 700 εκατ. 
ευρώ, ενώ µέσα στο 2017 πρέπει να αναχρηµατοδοτήσει δάνεια 
787 εκατ. ευρώ.

Μάλιστα, θα χάσει και τα έσοδα από τη θυγατρική της, τον 
Α∆ΜΗΕ, ο οποίος µετά από ένα πολυήµερο θρίλερ γύρω από 
την τύχη της απόσχισής του, άφησε τη µητρική διπλά χαµένη. 
Και αυτό γιατί ενώ η επιχείρηση φαινόταν να πλησιάζει σε µια 
λύση που θα ελάφραινε τις δανειακές της υποχρεώσεις, τελικά 
επιβαρύνεται περαιτέρω. Αφενός χάνει άνευ ανταλλάγµατος το 
51% του Α∆ΜΗΕ, αφετέρου αναγκάζεται να ενεχυριάσει στις 
τέσσερις συστηµικές τράπεζες ποσοστό 60%-70% από τωρινά 
και µελλοντικά έσοδα εταιρικών της πελατών συνολικού ύψους 
300 εκατ. ευρώ, προκειµένου οι τράπεζες να άρουν τις αµφιβο-
λίες τους για την ικανότητα της ∆ΕΗ να συνεχίσει να εξυπηρε-
τεί οµαλά το κοινοπρακτικό δάνειο που της έχουν χορηγήσει, 
ακόµη και µετά την απόσχιση άνευ αποζηµίωσης του Α∆ΜΗΕ.

Το µόνο ίσως θετικό είναι ότι εγγυήσεις για το 30%-40% 
από τα 300 εκατ. ευρώ επιχειρείται να επωµιστεί η νέα Εται-
ρεία Συµµετοχών, το µοναδικό έσοδο της οποίας θα είναι τα µε-
ρίσµατα από τον Α∆ΜΗΕ. Όπως επίσης και ότι έναντι αυτού 
του επώδυνου συµβιβασµού οι τράπεζες συµφώνησαν να εκ-
δώσουν το δάνειο, ύψους 200 εκατ. ευρώ, που εδώ και καιρό 
διαπραγµατεύεται η ∆ΕΗ για να καλύψει φετινές της υποχρε-
ώσεις.

Στις αποφάσεις αυτές κατέληξε η έκτακτη γενική συνέ-
λευση της ∆ΕΗ που ενέκρινε τη δεύτερη φάση απόσχισης του 
Α∆ΜΗΕ, µε τη δηµιουργία της Εταιρείας Συµµετοχών, η οποία 
θα ελέγχει το 51% των µετοχών του Α∆ΜΗΕ.

Στο διά ταύτα, τα µόνα σίγουρα έσοδα που θα εισπράξει 
από την απώλεια του καλύτερου περιουσιακού της στοιχείου 
η ∆ΕΗ είναι τα 320 εκατ. ευρώ του τιµήµατος των Κινέζων της 
State Grid για την πώληση του 24% του Α∆ΜΗΕ.

Από κει και πέρα, εκχωρεί δίχως αντάλλαγµα το 51% στην 
Εταιρεία Συµµετοχών, ενώ τα έσοδα από την πώληση στο ∆η-
µόσιο του υπόλοιπου 25% θα είναι λιγότερα όσων είχε αρχικά 
υπολογίσει. ∆ηλαδή δεν θα εισπράξει τα περίπου 333 εκατ. 
ευρώ, στα οποία υπολόγιζε µε βάση τον προηγούµενο νόµο, 
καθώς θα διεξαχθεί νέα αποτίµηση για το 25% των µετοχών της 
εταιρείας που θα µεταβιβαστεί στο ∆ηµόσιο.

Ενδεικτικό ότι ο Α∆ΜΗΕ αποτελούσε για τη ∆ΕΗ βασική 
πηγή εσόδων είναι ότι το 2015 εµφάνισε κέρδη γύρω στα 62 
εκατ. ευρώ, τα οποία από το 2017 θα λείπουν από τη ∆ΕΗ.

Τι σηµειώνει η ∆ΕΗ
«Σχολιάζοντας δηµοσιεύµατα αναφορικά µε την επιστολή των 
τραπεζών για το θέµα του ιδιοκτησιακού διαχωρισµού του 
Α∆ΜΗΕ, η ∆ΕΗ διευκρινίζει ότι, µε γνώµονα την αποτελε-
σµατικότερη διαχείριση των υποχρεώσεων και απαιτήσεων της 
∆ΕΗ, εξετάζεται από τα εµπλεκόµενα µέρη ως εξασφάλιση του 
υφιστάµενου δανεισµού της ∆ΕΗ από τις ελληνικές τράπεζες 
η παροχή εταιρικών εγγυήσεων από την ΕΝΣΥΜ προς τις τρά-
πεζες, καθώς στην ΕΝΣΥΜ η ∆ΕΗ θα µεταβιβάσει το 51% του 
Α∆ΜΗΕ. Σε περίπτωση που οι εγγυήσεις αυτές δεν επαρκούν 
να καλύψουν το ποσό των €300 εκατ., θα εξεταστούν και άλλες 
εξασφαλίσεις, όπως η εκχώρηση απαιτήσεων πελατών.

»Σηµειώνεται ότι το ανεξόφλητο υπόλοιπο του υφιστάµε-
νου Κοινοπρακτικού Οµολογιακού ∆ανείου µε τις ελληνικές 
τράπεζες ανερχόταν σε €1.476 εκατ. στις 31.12.2016 και η λήξη 
του ∆ανείου είναι τον Απρίλιο του 2019.

»∆ιευκρινίζεται επίσης ότι το ύψος του νέου δανείου µεσο-

Η µείωση µεριδίου στη λιανική, το κόστος 
των εκπτώσεων, οι ληξιπρόθεσµες οφειλές 
προς τρίτους και η αποπληρωµή δανείων 
συνθέτουν µια ακόµη δύσκολη χρονιά.

βελτιώσει τα κέρδη της στο εννεάµηνο.
Μόνο από τις δηµοπρασίες ηλεκτρισµού τύπου ΝΟΜΕ, η 

∆ΕΗ εκτιµάται ότι θα χάσει περί τα 300 εκατ. ευρώ το 2017 
– και αυτό χωρίς να δηµοπρατηθούν οι αυξηµένες ποσότητες 
που ζητούν οι δανειστές.

Για το 2017 η ∆ΕΗ, βάσει του µνηµονίου, έχει δεσµευτεί 
να δηµοπρατήσει το 12% της παραγωγής της στο διασυνδεδε-
µένο σύστηµα, ενώ ακόµη δεν έχει λυθεί το ζήτηµα του πρό-
σθετου 8%, δηλαδή της ποσότητας που δηµοπράτησε τον Ο-
κτώβριο του 2016 και οι δανειστές ζητούν να δοθεί εκ νέου το 
2017, προκειµένου να διασφαλιστεί ότι στο τέλος της επόµενης 
χρονιάς θα έχει χάσει το 20% του µεριδίου που είχε το 2015.

Τον Νοέµβριο το µέσο µερίδιο της ∆ΕΗ στη λιανική αγορά 
(διασυνδεδεµένο σύστηµα) είχε πέσει στο 88,7% σε σχέση µε το 
94% του Νοεµβρίου 2015 και του 95,24% του Αυγούστου 2015, 
που είναι ο µήνας αναφοράς σε σχέση µε τις µνηµονιακές δε-
σµεύσεις για τη διαρκή µείωση του µεριδίου της ∆ΕΗ. Αυτό ση-
µαίνει ότι για να επιτευχθεί ο στόχος του 2017 η ∆ΕΗ θα πρέπει 
να χάσει στη λιανική πάνω από 13 ποσοστιαίες µονάδες.

Με την απώλεια µεριδίου –περίπου 1% κάθε µήνα–, το 
2016 ο κύκλος εργασιών της ∆ΕΗ έπεσε στο εννεάµηνο κατά 
411,2 εκατ. ευρώ ή 9,2% σε σχέση µε το εννεάµηνο του 2015, 
στα 4.040,8 εκατ. ευρώ. Στην Κρήτη, όπου η αγορά ηλεκτρι-
σµού απελευθερώθηκε στις 21 Ιουνίου, η ∆ΕΗ ως το τέλος Νο-
εµβρίου είχε χάσει περίπου 5% της λιανικής. Από 1/1/2017 α-
πελευθερώθηκε και η αγορά της Ρόδου.

Από την έκπτωση του τιµολογίου ρεύµατος (χρέωση ενέρ-
γειας) κατά 15% στους συνεπείς πελάτες, που ισχύει από τον Ι-
ούλιο, η ∆ΕΗ έχασε εισπράξεις 83 εκατ. ευρώ.

Σοβαρό πλήγµα για τα έσοδα της ∆ΕΗ είναι οι δηµοπρα-
σίες, καθώς επί της ουσίας η επιχείρηση καλείται να δώσει το 
πιο κερδοφόρο κοµµάτι της παραγωγής της σε χαµηλές τιµές. 
Ορισµένοι εκτιµούν τις απώλειες από τις δηµοπρασίες σε ποσό 
της τάξης των 300 εκατ. ευρώ το 2017.

βραχυπρόθεσµης διάρκειας, το οποίο η ∆ΕΗ έχει αιτηθεί προς 
τις τράπεζες και για το οποίο βρίσκεται σε διαπραγµατεύσεις, 
ανέρχεται σε €200 εκατ.».

Την ίδια στιγµή οι υπόλοιπες επιβαρύνσεις, όπως, µεταξύ 
άλλων, η υποχρεωτική µείωση µεριδίου στη λιανική µέσω των 
δηµοπρασιών ΝΟΜΕ, το κόστος από την πολιτική εκπτώσεων, 
οι ληξιπρόθεσµες οφειλές προς τρίτους και η αποπληρωµή δα-
νείων, δυσχεραίνουν ακόµη περισσότερο την οικονοµική ει-
κόνα της ∆ΕΗ.

Σηµειώνεται ότι µε βάση τα τελευταία στοιχεία που ανα-
κοίνωσε η ∆ΕΗ, στις 30 Σεπτεµβρίου 2016 οι ληξιπρόθεσµες 
οφειλές προς τρίτους προµηθευτές ανέρχονταν στα 134 εκατ. 
ευρώ, προς τον Α∆ΜΗΕ σε 304 εκατ. ευρώ και προς την άλλη 
θυγατρική, τον ∆Ε∆∆ΗΕ, σε 225 εκατ. ευρώ. Για το ακριβές 
ύψος των ληξιπρόθεσµων λογαριασµών επίσηµα στοιχεία δεν 
έχουν δοθεί. Ως τις αρχές του ∆εκεµβρίου στο πρόγραµµα δι-
ακανονισµού µε τις 36 δόσεις χωρίς προκαταβολή είχαν εντα-
χθεί 580.000 πελάτες µε οφειλές ύψους 1,15 δισ. ευρώ. Σε λο-
γιστικό επίπεδο, πάντως, η ρύθµιση απέδωσε, αφού µείωσε 
δραστικά τις προβλέψεις για επισφαλείς απαιτήσεις (που είχαν 
αυξηθεί εντυπωσιακά το 2015), επιτρέποντας στην εταιρεία να 

 ΑΝΤΙΟΠΗ ΣΧΟΙΝΑ 

Η ∆ΕΗ, Ο Α∆ΜΗΕ, ΤΑ ΕΣΟ∆Α 
ΚΑΙ ΤΑ ΜΕΡΙ∆ΙΑ ΠΟΥ ΧΑΝΟΝΤΑΙ 
ΚΑΙ Η ΕΠΟΜΕΝΗ ΜΕΡΑ
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Ριζικές αλλαγές στο πρόγραµµα του λυκείου και στον 
τρόπο εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση πε-
ριλαµβάνει το πόρισµα του Ινστιτούτου Εκπαιδευ-
τικής Πολιτικής (ΙΕΠ) που κατατέθηκε στην Επι-

τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής.

Πώς θα γίνονται οι εξετάσεις στο λύκειο
Μεταξύ άλλων, το πόρισµα προβλέπει εξετάσεις σε τέσσερα µα-
θήµατα για την εισαγωγή σε ΑΕΙ και ΤΕΙ και αναβάθµιση του 
εθνικού απολυτηρίου. Συγκεκριµένα, προτείνεται ο αριθµός 
των µαθηµάτων στις δύο τελευταίες τάξεις του λυκείου να µει-
ωθεί κατά το ήµισυ, µε αύξηση ωστόσο των ωρών διδασκαλίας. 
Σήµερα διδάσκονται 18 µαθήµατα στη Β΄ Λυκείου και 15 στη Γ΄ 
Λυκείου. Η επιτροπή εισηγείται για τη Β΄ Λυκείου από 32 έως 
36 ώρες διδασκαλίας ανάλογα µε τις ώρες των µαθηµάτων επι-
λογής και για τη Γ΄ Λυκείου 28 ώρες. Έτσι, στη Β΄ Λυκείου τα 
µαθήµατα κορµού θα διαρκούν 20 ώρες και θα περιλαµβάνουν 
Γλώσσα, Μαθηµατικά, Φυσικές Επιστήµες, Ιστορία, Φυσική 
Αγωγή και διάφορες ελεύθερες δραστηριότητες, ενώ τα µαθή-
µατα επιλογής θα διαρκούν από 12 έως 16 ώρες και θα περι-
λαµβάνουν Αρχαία, Ξένες Γλώσσες, Ιστορία, Μαθηµατικά, Φυ-
σικές Επιστήµες (Φυσική, Χηµεία, Βιολογία), Θρησκευτικά, 
Μουσική, Ψυχολογία, Φιλοσοφία και Οικονοµικά. Στη Γ΄ Λυ-
κείου τα µαθήµατα κορµού θα διαρκούν 10 ώρες και οι µαθητές 
θα διδάσκονται Γλώσσα, Φυσική Αγωγή και Ελεύθερες ∆ηµι-
ουργικές ∆ραστηριότητες. Τα µαθήµατα επιλογής της Γ΄ τάξης 
που προτείνονται από το ΙΕΠ µε διάρκεια 18 ωρών είναι Μαθη-
µατικά, Φυσική, Χηµεία, Βιολογία, Αρχαία, Ιστορία, Λατινικά, 
Φιλοσοφία, Πολιτικοί και Κοινωνικοί Θεσµοί, Πληροφορική, 
Πολιτική Οικονοµία, Ξένες Γλώσσες, Ζητήµατα Ηθικής και 
Θρησκειών, Σχέδιο, Μουσική και Ιστορία της Τέχνης. ∆εν πρό-
κειται φυσικά για ένα οριστικοποιηµένο ωρολόγιο πρόγραµµα 
αλλά για ένα ενδεικτικό παράδειγµα του τρόπου µε τον οποίο 
προτείνεται να οργανωθεί το πρόγραµµα του λυκείου.

Υποχρεωτική η Α΄ Λυκείου
Σύµφωνα µε την πρόταση του ΙΕΠ, η Α΄ Λυκείου εντάσσεται 
στην υποχρεωτική εκπαίδευση, η οποία γίνεται ενδεκαετής. 
Παράλληλα, θα συνδέεται η γενική µε την επαγγελµατική-τε-
χνική εκπαίδευση, καθώς έως την Α΄ Λυκείου τα µαθήµατα θα 
είναι κοινά και στη Β΄ Λυκείου οι µαθητές θα µπορούν να επι-
λέξουν ποιο είδος κατεύθυνσης θα ακολουθήσουν. Ωστόσο, εκ-

  ΑΦΡΟ∆ΙΤΗ ΠΑΠΑΚΑΛΟΥ

ΡΙΖΙΚΕΣ ΑΛΛΑΓΕΣ 
ΣΕ ΛΥΚΕΙΟ-ΕΞΕΤΑΣΕΙΣ

παιδευτικοί ερευνητές επισήµαναν στην FS ότι για να υλοποιη-
θεί η συγκεκριµένη αλλαγή πρέπει να έχει προηγηθεί αναβάθ-
µιση της τεχνικής-επαγγελµατικής εκπαίδευσης, καθώς και η 
εναρµόνιση των προγραµµάτων σπουδών των Γενικών και Ε-
παγγελµατικών Λυκείων. Τα µαθήµατα κορµού της Α΄ Λυκείου 
µε διάρκεια 29 ώρες θα περιλαµβάνουν Γλώσσα, Μαθηµατικά, 
Φυσικές Επιστήµες, Ιστορία, Πολιτική Παιδεία, Ξένη Γλώσσα, 
Θρησκευτικά, Φυσική Αγωγή, Ελεύθερες ∆ραστηριότητες και 
Επαγγελµατικό Προσανατολισµό. Τα µαθήµατα επιλογής διάρ-
κειας 6 ωρών θα περιέχουν ∆εύτερη Ξένη Γλώσσα, Εφαρµογές 
Πληροφορικής, Γεωλογία και ∆ιαχείριση Ευρωπαϊκών Πόρων, 
Ευρωπαϊκό Πολιτισµό, Καλλιτεχνική Παιδεία και Οικονοµικά.

Εισαγωγή σε σχολές και όχι σε τµήµατα
Μία πρόταση που επανέρχεται είναι η εισαγωγή στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση να γίνεται σε σχολές και όχι σε τµήµατα. 
Οι µαθητές θα εξετάζονται σε δύο ή τρία µαθήµατα ειδικότη-
τας και σε ένα ή δύο κοινά µαθήµατα, όπως η Νεοελληνική 
Γλώσσα. Σηµαντικό ρόλο φαίνεται ότι θα παίζει και ο βαθµός 
του εθνικού απολυτηρίου, ο οποίος θα προκύπτει από τα δύο 
τετράµηνα της Γ΄ Λυκείου σε ποσοστό 80% και από τη συµµε-
τοχή στις πανελλαδικές εξετάσεις σε ποσοστό 20%. Επίσης, συ-
ζητείται να µπορεί να ενσωµατωθεί στο απολυτήριο η κρατική 
πιστοποίηση ξένων γλωσσών. Σε κάθε περίπτωση, στόχος της 
επιτροπής είναι οι εισαγωγικές εξετάσεις να συνεχίσουν να δι-
εξάγονται πανελλαδικά, ώστε να διατηρηθεί το αδιάβλητο και 
το αντικειµενικό του χαρακτήρα τους. Επίσης, µέλη της επιτρο-
πής τονίζουν ότι οι όποιες αλλαγές θα πρέπει να εφαρµοστούν 
σταδιακά.

Σε ιδιαίτερα θετικό κλίµα, όπως επισήµαναν και οι δύο 
πλευρές, πραγµατοποιήθηκε πριν από λίγες µέρες η συ-
νάντηση µεταξύ του υπουργού Παιδείας Κώστα Γαβρό-
γλου και της Συνόδου των Πρυτάνεων. Ο κ. Γαβρόγλου 

εξέφρασε την ικανοποίησή του για το γεγονός ότι τα πανεπιστήµια 
«στάθηκαν όρθια µέσα στην παρατεταµένη κρίση» και ζήτησε συ-
νεχή συνεργασία και συναίνεση για την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων των ιδρυµάτων. Το υπουργείο ήδη έχει στείλει στους 
πρυτάνεις αναλυτική εισήγηση για ρυθµίσεις διαφόρων θεµάτων, 
συµπεριλαµβανοµένων των µεταπτυχιακών προγραµµάτων. Ση-
µειώνεται, πάντως, ότι η πανεπιστηµιακή κοινότητα δεν συναινεί 
στην εισήγηση του υπουργείου Παιδείας για τους οικονοµικούς 
όρους λειτουργίας των µεταπτυχιακών. Στη σύνοδο αποφασί-
στηκε η συγκρότηση επιτροπών για να επιλύονται επιµέρους λε-
πτοµέρειες. Για πρώτη φορά οι επιτροπές αυτές θα περιλαµβά-
νουν εκπροσώπους της Συνόδου Πρυτάνεων Πανεπιστηµίων, 
της Συνόδου Προέδρων των ΤΕΙ και της Συνόδου Προέδρων των 
Ερευνητικών Κέντρων. Η επεξεργασία των θεµάτων θα συνεχι-
στεί στην 83η Σύνοδο Πρυτάνεων, η οποία θα πραγµατοποιηθεί 
από 26 έως 28 Ιανουαρίου στην Αλεξανδρούπολη.

Με ένα σύνολο επιστηµονικών και πολιτιστικών εκδηλώ-
σεων, που θα καλύψουν σχεδόν όλους τους µήνες του 
έτους, το Εθνικό και Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο Α-
θηνών (ΕΚΠΑ) θα αναδείξει την προσφορά του στην ε-

πιστήµη, στην έρευνα και στην κοινωνία γενικότερα, καθώς και τις 
προοπτικές του για το µέλλον, µε την ευκαιρία της συµπλήρωσης 180 
χρόνων αδιάλειπτης λειτουργίας από την ίδρυσή του (1837-2017). «Μι-
λώντας κάποιος για την ιστορία του Πανεπιστηµίου Αθηνών, µιλά για 
την ιστορία του ελληνικού κράτους» ανέφερε ο πρύτανης του Πανε-
πιστηµίου Θάνος ∆ηµόπουλος κατά τη διάρκεια συνέντευξης Τύπου 
για την παρουσίαση των εκδηλώσεων. Οι βασικοί άξονες των προ-
γραµµατιζόµενων εκδηλώσεων έχουν ως στόχο να αναδείξουν, µε-
ταξύ άλλων, τη συµβολή του ΕΚΠΑ στην επιστήµη και στην έρευνα, 
την προσφορά του πανεπιστηµίου σε θέµατα αλληλεγγύης, στη δηµό-
σια υγεία, στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, στον 
πολιτισµό και στην ανάδειξη της φοιτητικής δηµιουργίας. Οι κεντρι-
κές εκδηλώσεις θα πραγµατοποιηθούν τον Μάιο, ενώ κάθε µήνας θα 
είναι αφιερωµένος σε επιλεγµένες θεµατικές ενότητες. Συγκεκριµένα, 
στις 3 Μαΐου θα πραγµατοποιηθεί η κεντρική εκδήλωση εορτασµού 
των 180 χρόνων λειτουργίας του. Στις 6 Μαΐου θα πραγµατοποιηθούν 
δωρεάν ξεναγήσεις στα µουσεία και στους χώρους του πανεπιστη-
µίου, ενώ για τις 7 Μαΐου έχει προγραµµατιστεί αγώνας δρόµου. Πα-
ράλληλα, κάθε σχολή θα οργανώσει µια κεντρική εκδήλωση σχετικά 
µε τα αντικείµενά της, ενώ τα τµήµατα θα πραγµατοποιήσουν εκδη-
λώσεις (επιστηµονικού, ερευνητικού και κοινωνικού χαρακτήρα στο 
πλαίσιο του εορτασµού). Σχεδιάζονται, επίσης, ειδικές δράσεις ενηµέ-
ρωσης-παρέµβασης σε σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας 
εκπαίδευσης µετά από σχετικό αίτηµα, που θα υποβληθεί, και έγκριση 
του υπουργείου Παιδείας. Επιπλέον, θα γυριστεί και θα παρουσιαστεί 
ένα ντοκιµαντέρ για την ιστορική διαδροµή του ΕΚΠΑ στην κοινωνία, 
σε σκηνοθεσία Κατερίνας Ευαγγελάτου και Εύας Στεφανή.

ΣΥΝΟ∆ΟΣ ΠΡΥΤΑΝΕΩΝ: 
ΣΕ ΘΕΤΙΚΟ ΚΛΙΜΑ Η ΣΥΝΑ-
ΝΤΗΣΗ ΜΕ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ

ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΑΘΗΝΩΝ: 
ΕΚ∆ΗΛΩΣΕΙΣ ΚΑΙ ∆ΡΑΣΕΙΣ 
ΓΙΑ ΤΑ 180 ΧΡΟΝΙΑ 
ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΟΥ

Για την εισαγωγή σε ΑΕΙ και ΤΕΙ οι µαθητές 
θα εξετάζονται σε δύο ή τρία µαθήµατα 
ειδικότητας και σε ένα ή δύο κοινά µαθήµατα.
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Η 
ευρωπαϊκή ατζέντα για την αστική 
ανάπτυξη (EU urban agenda) απο-
τελεί ίσως την πιο µοντέρνα πρωτο-
βουλία των κρατών-µελών της Ε.Ε. 
για την αναβάθµιση των αστικών κέ-
ντρων µέσω projects αστικής καινο-
τοµίας και µεταφοράς τεχνογνωσίας. 

Εκτιµάται από τα στοιχεία του ΟΗΕ ότι µέχρι το 2050 περισ-
σότερα από 6 δισεκατοµµύρια άνθρωποι θα µετακινηθούν σε 
αστικά κέντρα, µε το 54% του παγκόσµιου πληθυσµού ήδη να 
ζει σε αυτά και, αντιστοίχως, το 70% του πληθυσµού της Ε.E. 
Τον περασµένο Μάιο υιοθετήθηκε από τους αρµόδιους υπουρ-
γούς των κρατών-µελών της Ε.Ε. το Σύµφωνο του Άµστερνταµ, 
µε κύριο στόχο την ισορροπηµένη αστική ανάπτυξη, εστιάζο-
ντας σε τρεις βασικούς πυλώνες: «better regulation», «better 
funding», «better knowledge» (καλύτερο θεσµικό πλαίσιο, κα-
λύτερη χρηµατοδότηση, καλύτερη γνώση). Η πολλαπλών επι-
πέδων διακυβέρνηση, όπως την περιγράφει το Σύµφωνο του 
Άµστερνταµ, µπορεί να αποδώσει καρπούς, αν καταφέρουµε να 
διασφαλίσουµε τον σεβασµό στη διάκριση των αρµοδιοτήτων 
και τον ρόλο του κεντρικού κράτους ως συντονιστή. Η φιλό-
δοξη ατζέντα για την αστική ανάπτυξη και καινοτοµία προσδι-
ορίζει ότι τα οφέλη µπορούν να διαχυθούν στις τοπικές κοινω-
νίες µε την ουσιαστικότερη και εντονότερη συµµετοχή των πο-
λιτών στη λήψη και στην υλοποίηση των αποφάσεων.

To αστικό κέντρο ως χώρος δηµιουργικότητας
Πρέπει να δούµε το αστικό κέντρο, την πόλη και την ευρύ-
τερη περιοχή/περιφέρεια ως χώρο δηµιουργικότητας και πει-
ραµατισµού, αλλά και ως απαραίτητο συστατικό συµπλήρωµα 
της πολιτικής συνοχής για την «έξυπνη» εξειδίκευση. Οι στρα-
τηγικές έξυπνης εξειδίκευσης 2014-2020 σχεδιάστηκαν έτσι 
ώστε, σε ελληνικό τουλάχιστον επίπεδο, να αντιµετωπίσουν 
διαρθρωτικές αδυναµίες στην ανάγκη αύξησης της ανταγωνι-
στικότητας της Ελλάδας και να παρεµποδίσουν την περαιτέρω 
«εκροή» επιστηµονικού δυναµικού (brain-drain) σε άλλα 
κράτη-µέλη εντός ή εκτός Ε.Ε. Αυτό είναι το θεωρητικό πλαί-
σιο που τίθεται σε µια προσπάθεια να κινητοποιηθούν όλοι οι 
µηχανισµοί σε αστικό/περιφερειακό επίπεδο για την οικονο-
µική µεγέθυνση και τη βελτίωση τελικά της καθηµερινής ζωής 
των πολιτών. Πρακτικά, αυτό µας επιβεβαιώνει ότι υπάρχουν 
σήµερα πολλά και διαφορετικά ευρωπαϊκά εργαλεία για την α-
νάπτυξη και προώθηση της επιχειρηµατικότητας σε δραστηρι-
ότητες έντασης γνώσεως και ενίσχυσης της ανταγωνιστικότη-
τας της περιοχής.

Εκτός όµως από τα ευρωπαϊκά εργαλεία, όπως είναι το µο-
ντέλο της οριζόντιας διασποράς των πόρων από τα διαρθρωτικά 
ταµεία και η δανειοδότηση από π.χ. την Ευρωπαϊκή Τράπεζα 
Επενδύσεων είτε ως «απλό» δάνειο είτε µέσω του Ευρωπαϊκού 
Ταµείου Στρατηγικών Επενδύσεων («σχέδιο Γιούνκερ»), λεί-
πει στη χώρα µας η πραγµατική και µακροχρόνια διασύνδεση 
των τοπικών πανεπιστηµίων και των ερευνητικών κέντρων µε 
τη βιοµηχανία, η διαρκής και ουσιαστική αλληλεπίδραση και 
συνεργασία τους και η προώθηση της καινοτοµίας. Οι περιορι-
σµένες επαφές των ερευνητών, των πανεπιστηµίων και των ε-
πιχειρήσεων στα αστικά ελληνικά κέντρα δεν βοηθούν καθό-
λου την παραγωγή καινοτόµων λύσεων και υπηρεσιών που α-
φορούν στην «έξυπνη» πόλη και στην οικονοµική βιωσιµότητα 
της ευρύτερης περιοχής. Σε άλλα κράτη-µέλη οι σχέσεις αυτές 
έχουν διαµορφωθεί ιστορικά ή επιχειρείται να εδραιωθούν µε 
κάθε τρόπο, όπως παρουσιάζεται σε πετυχηµένα µεν, αλλά και 
χιλιοειπωµένα παραδείγµατα στη Φινλανδία, στην Εσθονία ή 
στην Ιρλανδία. Η αποµόνωση του περιφερειακού συστήµατος 
καινοτοµίας µπορεί να διαρραγεί µόνο µε την ενίσχυση της συ-
νεργασίας επιχειρήσεων και ερευνητικών φορέων, προκειµέ-
νου να µετασχηµατίσουν την καινοτοµία, που θα αναχθεί σε α-
νταγωνιστικό πλεονέκτηµα για την ελληνική βιοµηχανία και 
την ανάσχεση του brain-drain. Η καινοτοµία παράγει πλούτο 
και µε αυτό τον τρόπο οφείλουµε να βλέπουµε κάθε προσπά-
θεια παραγωγής καινοτοµίας. Ο µετασχηµατισµός των ερευνη-

Η ΑΣΤΙΚΗ ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑ ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑ 
ΕΠΙΛΟΓΗΣ ΚΑΙ ΣΥΣΤΗΜΑΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΠΑΘΕΙΑΣ

Η «έξυπνη» πόλη είναι ένα ακόµη 
εργαλείο στα χέρια όσων επιθυµούν 
να καινοτοµήσουν. Στα αστικά κέντρα 
µπορούµε να αναγνωρίσουµε πολλές 
δυνατότητες σε διαφορετικούς κλάδους, 
όπως αυτοί προβάλλονται συχνά 
στον δηµόσιο διάλογο.

τικών αποτελεσµάτων και της τεχνικής εξειδίκευσης σε καινο-
τόµα προϊόντα θα φέρει πολλαπλά οφέλη για τις µικρές κυρίως 
και µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που αποτελούν τη «ραχοκοκα-
λιά» της τοπικής οικονοµίας, για το επιστηµονικό-ερευνητικό 
προσωπικό, που δεν θα αναγκαστεί να µεταναστεύει διαρκώς 
και θα παράγει εδώ, αλλά και για την αύξηση των ίδιων πόρων 
της τοπικής κοινωνίας.

Ο ρόλος των πανεπιστηµίων
Οι εσωτερικές αδυναµίες των πανεπιστηµίων, το ελληνικό θε-
σµικό πλαίσιο για την πνευµατική ιδιοκτησία, η αδύναµη συ-
νάφεια των γνώσεων που καλλιεργούν τα ΑΕΙ µε τις καθηµε-
ρινές ανάγκες των επιχειρήσεων, καθώς και η χαµηλή ζήτηση 
ανθρώπινου δυναµικού λόγω του υπερβολικά µικρού µεγέθους 
τους ή της στρατηγικής ανάπτυξης που ακολουθούν, συσσω-
ρεύονται και αναδεικνύονται στους βασικούς παράγοντες που 
εµποδίζουν την ουσιαστική διασύνδεση πανεπιστηµίων και βι-
οµηχανίας στη χώρα µας. Όµως τα πανεπιστήµια µπορούν να 
διαδραµατίσουν σηµαντικό ρόλο στην καινοτοµία, αν απελευ-
θερώσουν τις δυνατότητές τους µε τη συµµετοχή τους σε ένα 
οικοσύστηµα καινοτοµίας που µπορεί να προωθεί µε συνέπεια 
η «έξυπνη» πόλη. Επιπλέον, χρειάζεται η «δηµοκρατικοποί-
ηση» της καινοτοµίας, αν τα πανεπιστήµια αποφασίσουν να α-
νοίξουν τα εργαστήριά τους σε ένα ευρύ περιβάλλον διάδοσης 
των γνώσεων προς όλους. Η πολιτική της «ανοιχτής έρευνας» 
και η διάδοση της τεχνογνωσίας χωρίς περιττούς περιορισµούς 
πνευµατικής ιδιοκτησίας µπορούν να οδηγήσουν στην καινο-
τοµία. Η επιχειρηµατική ανακάλυψη και η καινοτόµα γνώση 
αποκτούν πρωτεύοντα ρόλο και πρέπει να ενεργοποιηθούν ως 
το κύριο συστατικό της έξυπνης εξειδίκευσης. Οι στρατηγικές 
έξυπνης εξειδίκευσης προσφέρουν πολλές ευκαιρίες για την 
ανάδειξη της συµβολής των πανεπιστηµίων. Ο ρόλος τους συν-
δέεται µε την περιφερειακή ανάπτυξη και τη διασύνδεση µε 
άλλες περιφέρειες µέσω της παγκόσµιας δικτύωσης της ακα-
δηµαϊκής κοινότητας.

Προώθηση των πρακτικών 
της «ανοιχτής έρευνας»
Η συζήτηση που έχει ξεκινήσει και πάλι αυτές τις µέρες στην 
τριτοβάθµια εκπαίδευση θα ήταν καλό να αποτελέσει ευκαι-
ρία προώθησης των πρακτικών της «ανοιχτής έρευνας» και 
της αναζήτησης τρόπων και συνεργασιών για καινοτοµία από 
τα ίδια τα πανεπιστήµια. Αυτό βέβαια συνεπάγεται τη ριζική 
αναδιοργάνωση του συστήµατος γνώσεων και καινοτοµίας µε 
την ανάπτυξη προϊόντος στις επιχειρήσεις και µε την ξεκά-
θαρη τεχνολογική υποστήριξη µε µηχανισµούς διαµεσολά-
βησης, κεφάλαια κινδύνου, θερµοκοιτίδες νεοφυών επιχει-
ρήσεων (spin-offs και start-ups) και τεχνολογικά πάρκα.

Παραδείγµατα στον ευρωπαϊκό χώρο επιτυχηµένων συ-
νεργειών υπάρχουν πολλά, όπως αυτό των πανεπιστηµίων µε 
την τοπική κοινωνία και τις επιχειρήσεις στην ιταλική πε-
ριφέρεια Friuli-Venezia-Giulia, όταν τα πανεπιστήµια του 
Trieste και του Udine κατέγραψαν τις δυνατότητές τους σε 
συγκεκριµένους τοµείς σε σχέση µε τις προτεραιότητες της 
έξυπνης εξειδίκευσης. Χαρτογράφησαν σε ποιους κλάδους 
µπορούν να µεταφέρουν τεχνογνωσία και σε συνεργασία µε 
τον δήµο και επιχειρηµατίες ανέδειξαν πέντε νέα τοπικά οι-
κοσυστήµατα καινοτοµίας µε έµφαση στις θαλάσσιες τεχνο-
λογίες. Η προσήλωσή τους στο συγκριτικό πλεονέκτηµα της 
θαλάσσιας τεχνολογίας τούς προσέδωσε διεθνή αναγνωρι-
σιµότητα, όταν µετονόµασαν την περιοχή σε οικοσύστηµα 
«γαλάζιας» τεχνολογίας (maritime technology cluster), προ-
σελκύοντας επιχειρήσεις που έχουν σχέση µε τη θαλάσ-
σια βιοµηχανία και την έρευνα στον κλάδο αυτόν. Κι αυτό 
είναι ένα µόνο παράδειγµα σε µια περιοχή που δεν φηµίζεται 
για τις προηγµένες καινοτόµες δράσεις της. Το µεγαλύτερο 
και πιο γνωστό παράδειγµα αποτελεί το Espoo innovation 
garden, όπου κάθε εβδοµάδα δηµιουργείται µια νέα start-up 
στη δεύτερη σε µέγεθος πόλη της Φινλανδίας, η οποία απο-
τελεί κοιτίδα νεοφυών επιχειρήσεων, 19.000 φοιτητών, διε-
θνών πολυεθνικών και τοπικών επιχειρήσεων, 5.000 ερευ-
νητών και 25 ερευνητικών κέντρων.

Η «έξυπνη» πόλη είναι ένα ακόµη εργαλείο στα χέρια 
όσων επιθυµούν να καινοτοµήσουν. Στα αστικά κέντρα µπο-
ρούµε να αναγνωρίσουµε πολλές δυνατότητες σε διαφορετι-
κούς κλάδους, όπως αυτοί προβάλλονται συχνά στον δηµό-
σιο διάλογο. Το ζήτηµα πάντοτε στη χώρα µας είναι αν θέ-
λουµε να κάνουµε χρήση των εργαλείων που µας δίνει η Ε.Ε., 
αν τα κατανοούµε και αν επιθυµούµε εµείς ως ενεργοί πολί-
τες να αναζητούµε και να µαθαίνουµε συστηµατικά τις τερά-
στιες δυνατότητες για την οικονοµική µεγέθυνση και την α-
νάπτυξη των τοπικών κοινωνιών µας. Και µπορεί το ελληνικό 
αστικό κέντρο να µην έχει, ή να µην έχει ακόµη, τη θεσµική 
δυνατότητα να γίνει Espoo, σίγουρα όµως µε την αλλαγή της 
αντίληψης όσων κατέχουν θέσεις εξουσίας και συστηµατική 
προσπάθεια έχει το έµψυχο δυναµικό να καινοτοµήσει.

*Η Μαρίνα Στέφου είναι διδάκτωρ ∆ιεθνούς Οικονοµικού ∆ικαίου, επιστηµονική 
συνεργάτης στο Ε.Κ., µέλος του Brain Gain hub Βρυξελλών.

 TΗΣ ΜΑΡΙΝΑΣ ΣΤΕΦΟΥ*
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Φαίνεται πως ιατρική και πολιτική δεν πάνε µαζί, η 
δεύτερη ιδιότητα κυριαρχεί επί της πρώτης και τα 
αποτελέσµατα είναι αξιοπερίεργα. Είχαµε τον καρδιο-
λόγο Μιχελογιαννάκη που είναι αντίθετος στην καύση 
των νεκρών επειδή δεν µένει λείψανο και κανείς δεν 
ξέρει ποιανού τα κόκαλα θα αγιάσουν. Ο ίδιος Μιχελο-
γιαννάκης πίστευε πως ο ιός HIV (Χιβ διαβάζεται αυτό, 
τα έχει πει ο επίσης γιατρός Πολάκης) µεταδίδεται µε το 
σάλιο. Το είχε επιβεβαιώσει άλλωστε και ο δήµαρχος 
Αµαρουσίου και πρόεδρος του Ιατρικού Συλλόγου 
Αθηνών Γιώργος Πατούλης.

Το πιο πρόσφατο χτύπηµα ήρθε από τον 40 χρόνια 
παθολόγο και βουλευτή της Ν∆ Γεράσιµο Γιακουµάτο, 
ο οποίος χαρακτήρισε την οµοφυλοφιλία κολλητική 
αρρώστια.

ΠΕΣ ΤΟ Μ’ ΕΝΑ TWEET
…και βγάλε τον πραγµατικό εαυτό σου.

Λίγο αργότερα, αφού τα άκουσε προηγουµένως 
από τον πρόεδρο, ζήτησε συγνώµη και έδωσε 
διευκρινίσεις.

Όπως και να ’χει, η εποχή είναι επικίνδυνη και πρέπει 
να είµαστε προσεκτικοί.

Ο άλλος επικίνδυνος ιός της εποχής είναι η σοϊµπλί-
τιδα. Όποιος προσβληθεί, χάνει την επαφή µε την 
πραγµατικότητα και υποστηρίζει αλληλοσυγκρουόµε-
να πράγµατα, κρατώντας µόνο όποια τον βολεύει από 
τις θέσεις που εκφράζουν οι άλλοι προκειµένου να 
προσαρµόσει την πραγµατικότητα στα µέτρα του

Γιατί όχι, άλλωστε ο Σόιµπλε ήταν ξεκάθαρος. Αν φύγει 
το ∆ΝΤ, θα ακολουθήσει σκληρότερο µνηµόνιο. Σε 
διαφορετική περίπτωση, άλλωστε, αποκλείεται να 
υπερψηφιστεί από τα εθνικά Κοινοβούλια χωρών 
όπως η Γερµανία ή η Ολλανδία, τη στιγµή που δεν 
µπορούµε να εκπληρώσουµε τις υποχρεώσεις µας 
στο πλαίσιο του τρίτου µνηµονίου.

Συνεπώς, και µε Σόιµπλε θα µείνουµε τελικά και µε 
∆ΝΤ και µε νέο µνηµόνιο. Το µόνο που λείπει για να 
συµπληρωθεί το καρέ είναι ένα δηµοψήφισµα.

Το µόνο παρήγορο είναι πως ήδη έχει βρεθεί αποτε-
λεσµατικό εµβόλιο κατά της σοϊµπλίτιδας, οπότε δεν 
αναµένονται µεγάλοι κίνδυνοι για τους πολίτες.

Και να ήταν µόνο ο Σόιµπλε που έχει ξεσαλώσει. 
Ξαφνικά πετάχτηκε κι ο Τόµσεν να µας πει ότι θα 
χρειαστούν 21 χρόνια για να επιστρέψει το ποσοστό 
της ανεργίας στην Ελλάδα στα προ κρίσης επίπεδα. 
Σιγά το νέο, ρε µεγάλε, το ίδιο λέει και η έκθεση του 
Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ από το 2014.

Το Μαξίµου, πάντως, δεν εκτίµησε την πρόβλεψη 
Τόµσεν, προφανώς ούτε και την έκθεση του ΙΝΕ-ΓΣΕΕ, 
εξού και η απάντησή του, µέσω non paper, όπως 
πάντα. «Ο κ. Τόµσεν µπορεί να συνεχίσει τις εξαιρετικά 
επιτυχηµένες προβλέψεις του, όπως τότε που προέ-
βλεπε ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας και τελικά 
είχαµε ύφεση. Του ευχόµαστε καλή επιτυχία και να 
γράψει κι ένα µπλογκ».

Το βασικό συµπέρασµα από την ιστορία είναι ποτέ 
µην πάτε στην παλιά σας δουλειά να δείτε τους πρώην 
συναδέλφους σας, µπορεί να βρεθείτε καπετάνιος σε 
ένα καράβι που βουλιάζει. Ή βούλιαζε. Κάπως έτσι την 
πάτησε και ο Β. Μουλόπουλος. Ο βουλευτής της Ν∆ Β. 
Κικίλιας είχε ρωτήσει:

Το στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ, µέχρι πριν από λίγες µέρες 
πρόεδρος του ∆.Σ. της «Αυγής» και παλιότερα διευ-
θυντικό στέλεχος στον ∆ΟΛ είχε απαντήσει ειρωνικά 
στον «κ. Ενωµοτάρχη» πως είχε πάει για χρόνια 
πολλά στον ∆ΟΛ.

Το αποτέλεσµα ήταν αυτό:

Και κάπως έτσι οι ρόλοι αντιστράφηκαν…

… τελείως.

Για να τα λέµε όλα πάντως,

Α, όλα κι όλα,

Ιδού πεδίον δόξης λαµπρό:

Όχι, δεν το λέει, κι αυτό για λόγους αντικειµενικών 
δυσκολιών, εφόσον το πόρισµα έχει ολοκληρωθεί.

Το θέµα πλέον είναι πώς θα γίνει η µοιρασιά.

Αρκετά µε τα γέλια, ας περάσουµε στα σοβαρά.

Εντάξει, καλή διάθεση να υπάρχει και θα βρούµε 
κάποιον άλλο να σώσουµε.

Φυσικά και είναι στο πλάνο, µια σωτηρία που θα 
βασιστεί στην ίδια κεντρική ιδέα:

Και µέσα σε όλα, επέστρεψε και ο Μανόλο 
Χιµένεθ στην ΑΕΚ, ενώ ο χρυσαυγίτης Λαγός 
έκανε µήνυση στην Τατιάνα επειδή, άκουσον, 
άκουσον, τον είπε τραµπούκο. Και ακολού-
θησε επιχείρηση σύλληψής της.

Σε άλλα νέα,

Όπως επίσης και αυτό:
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Με τους δισεκατοµµυριούχους στην Κίνα να 
αυξάνονται ραγδαία χρόνο µε τον χρόνο 
(πάνω από 400 δισεκατοµµυριούχοι το 
2016 ήταν Κινέζοι και ζούσαν στη χώρα 
τους), νέα επαγγέλµατα που έχουν ως 

στόχο την παροχή υπηρεσιών σε αυτούς αναδύονται και είναι 
ιδιαίτερα απαιτητικά. Από το 2014, οπότε στη χώρα ιδρύθη-
καν πολλές διεθνείς ακαδηµίες για επίδοξους µπάτλερ, το εν 
λόγω επάγγελµα εξακολουθεί να ανθεί και µάλιστα πληρώνει 
πολύ καλά.

Θελκτική η παραδοσιακή Βρετανία
Σε πρόσφατο δηµοσίευµα των «New York Times» καθίσταται 
σαφές πως οι πλούσιοι ή µάλλον νεόπλουτοι Κινέζοι έχουν ε-
πηρεαστεί ιδιαίτερα από τη δηµοφιλή σειρά βρετανικής παρα-
γωγής «Downton Abbey». Οι καλοί τρόποι της βρετανικής α-
ριστοκρατίας, καθώς και η επιµονή στη λεπτοµέρεια και στην 
πολυτέλεια που χαρακτήριζε την παλιά, συντηρητική Αγγλία, 
είναι το ζητούµενο για τους δισεκατοµµυριούχους της Κίνας. 
∆εν φτάνει να είναι κάποιος πάµπλουτος, πρέπει αυτό να φαί-
νεται και στους τρόπους και στην ανατροφή του, και οι περισ-
σότεροι πλούσιοι Κινέζοι, οι οποίοι είναι αυτοδηµιούργη-
τοι και αναρριχήθηκαν από τα πολύ χαµηλά στα πολύ ψηλά, 
έχουν ανάγκη από επαγγελµατίες που θα τους υποδείξουν πώς 
θα ντυθούν για κάθε περίσταση, θα τους µάθουν να αναγνωρί-
ζουν την κοµψότητα, να οργανώνουν επίσηµα πολυτελή δεί-
πνα και φυσικά θα αποτελούν για εκείνους το ύψιστο σύµβολο 
του πλούτου που παραπέµπει στην παλιά αρχοντική βρετα-
νική παράδοση.

Από το 2014, οπότε µία από τις καλύτερες σχολές εκπαί-
δευσης για µπάτλερ –βρετανικής προέλευσης φυσικά– άνοιξε 
στην Κίνα, το επάγγελµα ανθεί, προσελκύοντας κυρίως 30ά-
ρηδες και 40άρηδες Κινέζους, µε το 41% των εκπαιδευόµε-
νων να είναι γυναίκες. Η διεθνώς αναγνωρισµένη σχολή προ-
σφέρει ένα πιεστικό πρόγραµµα έξι εβδοµάδων, διάρκειας 15 
ωρών την ηµέρα και έξι ηµερών την εβδοµάδα, µε στόχο να 
δείξει στους υποψήφιους µπάτλερ πόσο απαιτητικό είναι το 
συγκεκριµένο επάγγελµα. Ανάλογα µε τα δίδακτρα που πλη-
ρώνει κάθε επίδοξος µπάτλερ, έρχεται και η γνώση. Στο πρό-
γραµµα διδάσκονται τρόποι καλής συµπεριφοράς, το γνωστό 
savoir vivre, στρώσιµο στην εντέλεια ενός επίσηµου δείπνου, 
τρόποι καθαριότητας, το καλό ντύσιµο, αναγνώριση των ειδών 
πολυτελείας, λόγου χάρη ένας καλός µπάτλερ πρέπει να ξεχω-
ρίζει τη φθηνή από την ακριβή πορσελάνη, µέχρι και αγγλικά 
µε τέλεια βρετανική προφορά, που καθιστούν τους εκπαιδευ-
όµενους περιζήτητους. Τα επεισόδια του «Downton Abbey» 
τους δίνονται ως το καλύτερο εγχειρίδιο εκµάθησης συµπε-
ριφοράς ενός µπάτλερ που θα εργαστεί στο σπίτι κάποιου πά-
µπλουτου Κινέζου και φυσικά θα αµειφθεί ανάλογα.

Υψηλές αµοιβές
Ο µέσος µηνιαίος µισθός ενός µπάτλερ είναι περίπου 3.000 δο-
λάρια, τη στιγµή που οι περισσότερες δουλειές στην Κίνα προ-
σφέρουν στους εργαζόµενους κάτω από 800 δολάρια τον µήνα. 
Οι περισσότεροι εργάζονται κυρίως σε εστιατόρια και ξενοδο-
χεία πολυτελείας ή σε λέσχες όπου συχνάζουν οι εκατοµµυρι-
ούχοι. Το καλό µε αυτούς είναι ότι κερδίζουν καλά, σταθερά 
χρήµατα, έχοντας επίσης σταθερά ωράρια. Η ελίτ των µπάτ-
λερ που εισβάλλει στα σπίτια των πλουσίων κερδίζει περισ-
σότερα από 3.000 δολάρια τον µήνα ακολουθώντας την οικο-
γένεια παντού, µε το ωράριο να είναι ιδιαίτερα απαιτητικό. Ο 
καλός µπάτλερ γίνεται µέλος της πλούσιας οικογένειας, χωρίς 
ωστόσο να λησµονεί την πραγµατική του θέση, και ενίοτε έχει 
από πέντε έως δέκα υφισταµένους να διευθύνει.

Στον τοµέα των ακινήτων, µαζί µε το σπίτι που η επιχεί-
ρηση αναλαµβάνει να ανακαλύψει και να πουλήσει στον εκά-
στοτε δισεκατοµµυριούχο πηγαίνει πακέτο και ο µπάτλερ, α-
νεβάζοντας ιδιαίτερα την αξία του σπιτιού. Σε παλαιότερο δη-
µοσίευµα του περιοδικού «The New Yorker» αναφερόταν 
πως οι εταιρείες ακινήτων βάφτιζαν τα πιο όµορφα σπίτια, 

Ο µέσος µηνιαίος µισθός ενός 
µπάτλερ είναι περίπου 3.000 
δολάρια, τη στιγµή που οι 
περισσότερες δουλειές στην Κίνα 
προσφέρουν στους εργαζόµενους 
κάτω από 800 δολάρια τον µήνα.

µεταλλεύονται την άνθηση του επαγγέλµατος του µπάτλερ 
στην Κίνα και σπεύδουν να διδάξουν εκεί αγγλικά, τρόπους 
καλής συµπεριφοράς ή ακόµη και τις συνήθειες των Ευρω-
παίων στους οποίους οι πλούσιοι Κινέζοι θέλουν να µοιάσουν.

Το επάγγελµα, πάντως, κρύβει πολλές παγίδες και από 
τους πρώτης γενιάς πλούσιους Κινέζους και τις οικογένειές 
τους δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν το εργασιακό περιβάλλον που 
έχουν δει στο σίριαλ «Downton Abbey» ή στην ταινία «Τα α-
ποµεινάρια µιας µέρας», όπου σκιαγραφείται λεπτοµερώς η 
εργασιακή καθηµερινότητα και η αυστηρή ιεραρχία µεταξύ 
του υπηρετικού προσωπικού στα παλιά βρετανικά αρχοντικά. 
Όπως σηµειώνουν οι «New York Times», οι Κινέζοι εργοδό-
τες θεωρούν πως οι µπάτλερ είναι υπηρέτες διαθέσιµοι 24 
ώρες το 24ωρο, γεγονός που καµία σχέση δεν έχει µε την αρ-
χική, παραδοσιακή θέση του Βρετανού µπάτλερ, που ήταν ο 
σεβαστός διευθυντής ολόκληρου του νοικοκυριού. Η Κινέζα 
µπάτλερ που µίλησε στην εφηµερίδα µε το όνοµα Μ. Λούο 
ανέφερε πως όταν ξεκίνησε να εργάζεται για µια πάµπλουτη 
οικογένεια έπρεπε καθηµερινά να επιβλέπει ένα σπίτι άνω 
των 3.000 τετραγωνικών µέτρων, από τη σάουνα και το σινεµά 
µέχρι την αίθουσα µπόουλινγκ και τα υπνοδωµάτια. ∆εν υ-
πήρχε χρόνος να ξεκουραστεί και πλέον θεωρεί καλύτερη πε-
ρίπτωση την εργασία σε ξενοδοχείο ή σε κάποιο εστιατόριο.

Το µεγαλύτερο σηµείο τριβής όσον αφορά το συγκεκρι-
µένο επάγγελµα είναι η εχεµύθεια, καθώς δεν είναι λίγοι οι 
πλούσιοι της Κίνας που προσέλαβαν µπάτλερ και έπεσαν θύ-
µατα εκβιασµού. Εσωτερικές πληροφορίες, ακατάλληλες φω-
τογραφίες και βρόµικα µικρά µυστικά είναι στη διάθεση του 
µπάτλερ που εισβάλλει σε ένα σπίτι και στην κρίση του αν θα 
τα αποκαλύψει ή θα τα αγνοήσει. Όπως διαρκώς τόνιζε ο µετρ 
του Λευκού Οίκου –στη βασισµένη σε πραγµατική ιστορία 
ταινία του Λι Ντάνιελς «Ο Μπάτλερ»– στους µπάτλερ της προ-
εδρικής κατοικίας: «∆εν ακούτε τίποτα, δεν βλέπετε τίποτα, 
απλώς σερβίρετε».

χτισµένα στα πρότυπα των αγγλικών αρχοντικών, µε ονόµατα 
από τη βρετανική αριστοκρατία. «Majesty Manor» και «Top 
Aristocrat» είναι δύο µόνο από τα πανάκριβα υπερπολυτελή 
ακίνητα που πωλήθηκαν σε δισεκατοµµυριούχους έναντι υπέ-
ρογκων ποσών.

Είναι θέµα εµπιστοσύνης
Ο Σουηδός µπάτλερ Τόµας Κάουφµαν, διακεκριµένος πλέον 
καθηγητής σε σχολή µπάτλερ της Κίνας, αναφέρεται στην εµ-
µονή που έχουν οι Κινέζοι µε την αριστοκρατία της Ευρώπης, 
γεγονός που ξεκίνησε από παλιά, όταν άρχισαν να ταξιδεύουν, 
να τρώνε σε καλά εστιατόρια και να πίνουν καλό κρασί. Μά-
λιστα, στις σχολές τουριστικών επαγγελµάτων διδάσκονται 
πλέον υπηρεσίες µπάτλερ και αυτό γιατί η Κίνα δεν φηµιζό-
ταν ποτέ, όπως αναφέρει ο Κάουφµαν, για το καλό σέρβις απέ-
ναντι στους τουρίστες. Αυτό πια έχει αρχίσει να αλλάζει. ∆εν 
είναι λίγοι οι δυτικοί –Βρετανοί, Ολλανδοί, Σουηδοί– που εκ-

 ΜΑΡΙΑ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ

ΚΑΘΑΡΟ 
ΚΑΙ ΣΚΛΗΡΟ BREXIT

Ο ΜΠΑΤΛΕΡ ΤΟ ΕΚΑΝΕ…
Το πιο καλοπληρωµένο και «ανοιχτό» επάγγελµα στην Κίνα 
παραπέµπει στην Αγγλία µιας άλλης εποχής .



www.freesunday.gr26 22.01.2017

ρεπορτάζ

Χρονιά εξαγορών και συγχωνεύσεων θα είναι 
το 2017 για την ελληνική ασφαλιστική 
αγορά, στην οποία αναµένεται να κλείσουν 
και οι ανοιχτές υποθέσεις του 2016. Στην 
πρώτη γραµµή του µετώπου η Εθνική Α-

σφαλιστική, αλλά και η διαδικασία µεταφοράς του χαρτο-
φυλακίου Ζωής της International Life στην Εθνική Ασφα-
λιστική. Η πώληση της Εθνικής Ασφαλιστικής αναµένεται 
να ολοκληρωθεί το αργότερο µέχρι το τέλος του πρώτου 
τριµήνου του 2017, ενώ η ολοκλήρωση της µεταφοράς του 
χαρτοφυλακίου Ζωής της International Life στην Εθνική 
Ασφαλιστική, αν και φέρεται να κλείνει από µέρα σε µέρα, 
τελεί υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις.

Στην περίπτωση της Εθνικής Ασφαλιστικής, ξένα funds 
και διεθνείς ασφαλιστικές παρατάσσονται για να διεκδι-
κήσουν πρωταγωνιστικό ρόλο στην ελληνική ασφαλιστική 
αγορά µέσω της εξαγοράς της. Εξαγορά η οποία µε την ο-
λοκλήρωσή της θα έχει αφήσει τη µεγαλύτερη και αρχαιό-
τερη ελληνική ασφαλιστική να περάσει σε ξένα κεφάλαια 
µέχρι τον Απρίλιο, καθώς, σύµφωνα µε πηγές της αγοράς, 
µεγάλα ξένα funds που επενδύουν στον κλάδο αποτελούν 
τους βασικούς ενδιαφερόµενους. Στα ονόµατα που κάνουν 
τον γύρο της αγοράς συγκαταλέγονται αυτό του κινεζικού 
fund Fosun, η Fairfax, η οποία τελευταία επιδίδεται ακόµη 
και σε επιθετικές εξαγορές ασφαλιστικών, όπως πρόσφατα 
στην Αφρική, η EBRD, η οποία ήδη έχει πραγµατοποιή-
σει επενδύσεις στην Ελλάδα, αλλά και η Allianz. Σηµει-
ώνεται ότι οι επενδυτές που αρχικά εκδήλωσαν ενδιαφέ-
ρον για την πρώτη ασφαλιστική της χώρας ήταν 11 στον α-
ριθµό, όµως στην πορεία παρέµειναν σχεδόν οι µισοί, ενώ 
τη διαδικασία επιβλέπουν οι Goldman Sachs και Morgan 
Stanley.

Το τίµηµα και η χρονική διάρκεια της σύµβασης για την 
αποκλειστική διάθεση προϊόντων bancassurance µέσω της 
Εθνικής Τράπεζας θα αποτελέσουν τους παράγοντες που 
θα κρίνουν την επιτυχία του deal για το 75% της εταιρείας. 
Μάλιστα, το ύψος του τιµήµατος είναι ακόµη στον αέρα, 

  ΑΝΤΙΟΠΗ ΣΧΟΙΝΑ

Η ΕΘΝΙΚΗ 
ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ 
ΑΝΟΙΓΕΙ ΤΟΝ ΧΟΡΟ 
ΤΩΝ DEALS

Μέχρι τον Απρίλιο τοποθετεί η αγορά 
την ολοκλήρωση της πώλησης του 75% 
της εταιρείας. Ζητούµενο το τίµηµα, 
κλειδί οι τραπεζοασφάλειες.

καθώς από τους κύκλους της Εθνικής ισχυρίζονται ότι µπο-
ρεί να φτάσει πάνω από 700 εκατ. ευρώ, ωστόσο πηγές της 
αγοράς θέτουν τον πήχη του εφικτού στα 500-600 εκατ. 
ευρώ.

Την ίδια ώρα το «αγκάθι» της ολοκλήρωσης της µετα-
βίβασης του χαρτοφυλακίου Ζωής της International Life, 
σε µια κρίσιµη χρονική στιγµή για την Εθνική Ασφαλιστική 
που δεν θα πρέπει να µειωθεί η καθαρή της θέση, παραµέ-
νει η µεταφορά των περιουσιακών της στοιχείων.

Το πρόσφατο ∆.Σ. της εταιρείας έθεσε δύο βασικές προ-
διαγραφές για τα ακίνητα της International Life, καθώς 
στην περίπτωση που η ασφαλιστική προσκοµίσει όλα τα α-
παραίτητα έγγραφα/εγγυήσεις στην Εθνική Ασφαλιστική, 
η µεταφορά των 11.000 εκκρεµών συµβολαίων θα γίνει σε 
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Παράλληλα, εκκρεµεί η κάλυψη αποζηµιώσεων στους α-
σφαλισµένους της International Life για τα νοσήλια που κα-
ταβλήθηκαν ή είναι να καταβληθούν σε ιδιωτικά θεραπευ-
τήρια, ενώ συγχρόνως αυξάνονται και συσσωρεύονται οι ζη-
µιές.

Η µεταφορά των συµβολαίων υγείας στην Εθνική Ασφα-
λιστική γίνεται σε µία ιδιαίτερα κρίσιµη περίοδο, που η ε-
ταιρεία (Εθνική Ασφαλιστική) βρίσκεται σε διαδικασία πώ-
λησης.

Το πιο ενδιαφέρον και µέγα ζητούµενο, εκτός της δέ-
σµευσης για την πώληση του 75% της Εθνικής Ασφαλιστι-
κής, είναι το κοµµάτι των τραπεζοασφαλειών. Ήτοι οι όροι 
της σύµβασης που θα διέπουν τη σχέση του νέου µετόχου 
της Εθνικής Ασφαλιστικής µε την Εθνική Τράπεζα και ο 
χρόνος της σύµβασης.

Εν κατακλείδι, Εθνική Ασφαλιστική και International 
Life είναι οι δύο top για την ασφαλιστική αγορά υποθέσεις. 
Οι δεσµευτικές προσφορές όλα δείχνουν ότι θα κατατεθούν 
µέχρι το τέλος του µήνα για την Εθνική Ασφαλιστική, ενώ 
η διαδικασία του διαγωνισµού θα ξεκινήσει, αν όλα πάνε 
καλά, τον Φεβρουάριο. Σε ό,τι αφορά τη µεταφορά του χαρ-
τοφυλακίου Ζωής της International Life στην Εθνική Α-

σφαλιστική, η υπόθεση αυτή θα έχει αίσιο τέλος εάν δο-
θούν οι κατάλληλες εγγυήσεις που έχουν ζητήσει η Εθνική 
Ασφαλιστική και ο Επόπτης.

Τα ισχυρά χαρτιά για την προσέλκυση των επενδυτών 
θεωρούνται οι προοπτικές ανάπτυξης της εγχώριας ιδιω-
τικής ασφαλιστικής αγοράς τα επόµενα χρόνια, καθώς η 
χώρα µας έχει τέσσερις φορές χαµηλότερη διείσδυση του 
κλάδου Ζωής σε σύγκριση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, σε 
συνδυασµό µε το ισχυρό χαρτοφυλάκιο και την κυρίαρχη 
θέση της Εθνικής Ασφαλιστικής, που φέρνουν στην αφε-
τηρία της διαδικασίας επενδυτές που αναζητούν ευκαιρίες.

Η Εθνική Ασφαλιστική είναι κερδοφόρα και κυριαρχεί 
στην αγορά, µε µερίδιο άνω του 25% στον κλάδο Ζωής (άνω 
του 58% στα συνδεδεµένα µε επενδύσεις προϊόντα Ζωής) 
και περίπου 11% στον κλάδο Ζηµιών.

Σηµειώνεται, τέλος, ότι η πώληση της Εθνικής Ασφαλι-
στικής αποτελεί κοµβικό σηµείο για τον κλάδο, καθώς έρ-
χεται µετά την Interamerican που πέρασε στον ολλανδικό 
όµιλο EUREKO, την ολοκλήρωση της εξαγοράς της Αγρο-
τικής Ασφαλιστικής από τη γερµανική ασφαλιστική ERGO 
και την απόκτηση της Eurolife από την καναδική Fairfax 
του Prem Watsa.
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Στην οµολογιακή έκδοση, ύψους 40 εκατ. ευρώ, της εταιρείας Μύλοι Λούλη συµµε-
τέχει η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης (EBRD). Σε ανακοί-
νωση που εξέδωσε, η EBRD αναφέρει ότι ολοκλήρωσε επιτυχηµένα την πρώτη της 
συναλλαγή στον αγροτικό τοµέα της Ελλάδας, παρέχοντας µακροπρόθεσµη χρηµα-

τοδότηση ύψους 10 εκατ. ευρώ στην εταιρεία Μύλοι Λούλη. Σηµειώνεται ότι η τράπεζα συµ-
µετείχε µε 10 εκατ. ευρώ στην οµολογιακή έκδοση, στην οποία συµµετείχαν επίσης οι Alpha 
Bank, Eurobank και Εθνική Τράπεζα. Η χρηµατοδότηση θα καλύψει κεφάλαια κίνησης και 
θα αναχρηµατοδοτήσει µέρος του υφιστάµενου δανεισµού της εταιρείας. Όπως δήλωσε η 
Sabina Dziurman, διευθύντρια της EBRD για Ελλάδα και Κύπρο: «Η συναλλαγή δεν είναι 
µόνο η πρώτη µας επένδυση στον αγροτικό τοµέα της Ελλάδας αλλά είναι µια συναλλαγή που 
κλείνει ένα πολύ επιτυχηµένο πρώτο έτος πλήρους δραστηριοποίησης της EBRD στην Ελ-
λάδα, έχοντας υπογράψει συµφωνίες 800 εκατ. ευρώ έως αυτή τη στιγµή. Θα παραµείνουµε ε-
νεργοί στην Ελλάδα και θα ενισχύσουµε τις προσπάθειες στήριξης των ελληνικών επιχειρή-
σεων σε συνεργασία µε τις εγχώριες τράπεζες και την κινητοποίηση άλλων χρηµατοδοτικών 
πόρων». Από την πλευρά του, ο Νίκος Λούλης, πρόεδρος και εκτελεστικός διευθυντής της ε-
ταιρείας Μύλοι Λούλη, σηµείωσε: «Η στρατηγική ανάπτυξης της εταιρείας µας ήταν πάντοτε 
εξωστρεφής. Η εµπλοκή της EBRD αποτελεί αναγνώριση της ισχύος της εταιρείας και των 
προοπτικών ανάπτυξης».

Με στόχο να ολοκληρωθούν οι εργασίες ανακατασκευής του Αστέρα Βουλιαγ-
µένης µέσα σε 18 µήνες, δηλαδή ως την άνοιξη του 2018, προχωρά ο σχεδια-
σµός του αραβοτουρκικών συµφερόντων επενδυτικού σχήµατος AGC Equity 
Partners, στο οποίο ανήκει πλέον το εµβληµατικό ξενοδοχειακό συγκρότηµα.

Σύµφωνα µε το πληροφοριακό δελτίο της δηµόσιας πρότασης, η συνολική αξία του 
project, συµπεριλαµβανοµένων του τιµήµατος για την απόκτηση του 100% των µετοχών της 
εταιρείας, το οποίο θα χρηµατοδοτηθεί από τους νέους επενδυτές, των δαπανών για την εκ 
νέου ανάπτυξη του έργου και της αναχρηµατοδότησης υφιστάµενου δανεισµού, αναµένεται να 
υπερβεί τα 600 εκατ. ευρώ.

Σηµειώνεται ότι σε εξέλιξη βρίσκεται η υποχρεωτική δηµόσια πρόταση της Apollo 
Investment προς τους µετόχους της Αστήρ Παλλάς Βουλιαγµένης για την αγορά του συνόλου 
των κοινών ονοµαστικών µετοχών της εταιρείας, έναντι 5,58 ευρώ ανά µετοχή, µε την περίοδο 
αποδοχής να ολοκληρώνεται στις 22 Φεβρουαρίου.

Το επενδυτικό σχέδιο προβλέπει την αναβάθµιση και ανακαίνιση των ξενοδοχειακών µο-
νάδων «Ναυσικά» και «Αρίων», την κατεδάφιση της ξενοδοχειακής µονάδας «Αφροδίτη» και 
την κατασκευή µέχρι 13 υπερπολυτελών κατοικιών στην έκταση, τη δηµιουργία δρόµων πε-
ριπάτου και χώρων άσκησης στο πάρκο της χερσονήσου, την αναβάθµιση των εγκαταστάσεων 
και του εξοπλισµού της παραλίας Astir Beach και τη βελτιστοποίηση της πρόσβασης του κοι-
νού σε αυτήν, την αναδιάταξη του εξωτερικού τείχους της Μαρίνας Βουλιαγµένης ώστε να 
µπορούν να ελλιµενιστούν µεγαλύτερα πλοία, την ανάπτυξη νέων και την αναβάθµιση υφιστά-
µενων εγκαταστάσεων, καταστηµάτων και χώρων αναψυχής. Στόχος είναι, αναφέρεται, η ολο-
κλήρωση αυτών των εργασιών να µην υπερβεί τους 18 µήνες από την έναρξή τους.

Μύλοι Λούλη: 
Οµόλογα 10 εκατ. 
ευρώ αγοράζει 
η EBRD

Την άνοιξη του 2018 ανοίγει πύλες 
ο νέος Αστέρας

Ως το Πάσχα παίρνει παράταση(;) 
η διάσωση της Μαρινόπουλος

Πυρετό διαπραγµατεύσεων εκ νέου µεταξύ των εµπλεκόµενων µερών για το 
deal του Μαρινόπουλου σήµανε η καθυστερηµένη απόφαση του δικαστη-
ρίου αναφορικά µε την έγκριση του σχεδίου διάσωσης της Μαρινόπουλος 
Α.Ε.

Η συµφωνία Σκλαβενίτη - Μαρινόπουλου τίθεται πλέον, όπως αναφέραµε και σε 
προηγούµενο δηµοσίευµά µας, σε νέες βάσεις µε στόχο την αντιµετώπιση των νοµι-
κών θεµάτων που έχουν προκληθεί από την καθυστέρηση της έκδοσης της δικαστικής 
απόφασης αναφορικά µε την έγκριση του σχεδίου διάσωσης της Μαρινόπουλος Α.Ε. 
και των νέων χρηµατοδοτικών αναγκών που προέκυψαν.

Παρά το γεγονός ότι όλα τα εµπλεκόµενα µέρη είναι διατεθειµένα να βρουν λύση 
και να διατηρήσουν τη βάση της συµφωνίας εξαγοράς της Μαρινόπουλος Α.Ε. από τον 
Όµιλο Σκλαβενίτη, η έκδοση της δικαστικής απόφασης τη ∆ευτέρα 16 Ιανουαρίου και 
η αναµενόµενη καθαρογραφή και κοινοποίησή της την Παρασκευή 20 Ιανουαρίου 
θέτουν εκτός νοµικών προθεσµιών τη διαδικασία της τριτανακοπής, η οποία, όπως έ-
χουµε αναφέρει, αφορά µια νοµική διαδικασία προσβολής της απόφασης από διαφω-
νούντες πιστωτές. Για τη διαδικασία της τριτανακοπής σύµφωνα µε την κείµενη νοµο-
θεσία απαιτούνται 30 ηµέρες άσκησης του δικαιώµατος αυτού, την ώρα που η καταλη-
κτική ηµεροµηνία που προβλέπεται για την ολοκλήρωση των διαδικασιών εξαγοράς 
της Μαρινόπουλος είναι η 14η Φεβρουαρίου, µε βάση την υπάρχουσα συµφωνία. Με 
την καθαρογραφή της απόφασης στις 20 Ιανουαρίου δεν παρέχεται το απαιτούµενο 
διάστηµα και ως εκ τούτου η συµφωνία φέρεται να είναι άκυρη.

Από τη συνάντηση που είχαν οι εµπλεκόµενοι στην υπόθεση την Τετάρτη 18 Ια-
νουαρίου προέκυψε, σύµφωνα µε πηγές, ότι πρέπει να υπάρξει επιµήκυνση της σύµ-
βασης, αλλά και επιπρόσθετη χρηµατοδότηση, της τάξης των 30 εκατ. ευρώ, έως το 
Πάσχα.

Οι πιστώτριες τράπεζες, η οικογένεια Σκλαβενίτη και η πλευρά Μαρινόπουλου, έ-
χοντας πλέον το σύνολο της απόφασης του Πρωτοδικείου Αθηνών, εξέτασαν εκ νέου 
τους τρόπους και την κατάλληλη νοµική οδό µε την οποία µπορεί να θεραπευτεί το 
πρόβληµα. Στα ζητήµατα που τέθηκαν επί τάπητος ήταν η επιµήκυνση της σύµβασης 
για διάστηµα λίγων µηνών, αλλά και η πρόσθετη χρηµατοδότηση που θα απαιτηθεί 
έως τότε και, κυρίως, ποιος θα την καλύψει.

Σύµφωνα µε πληροφορίες, για το θέµα της επιµήκυνσης έπεσαν διάφορες σκέψεις 
στο τραπέζι, ωστόσο αυτή δεν µπορεί να υπερβαίνει το Πάσχα, που είναι µια περίο-
δος υψηλής εµπορικής κίνησης. «∆εν µπορεί να χαθεί άλλος χρόνος. Μέχρι τότε, θα 
πρέπει να έχει ενεργοποιηθεί η συµφωνία διάσωσης και να έχουν γεµίσει τα ράφια 
των καταστηµάτων του Μαρινόπουλου µε προϊόντα» σηµειώνει στην FS στέλεχος που 
µετέχει στις διαπραγµατεύσεις. Ο ίδιος υπογραµµίζει, δε, πως «στόχος όλων είναι να 
βρεθεί λύση, να προχωρήσει το deal και να ολοκληρωθεί η όλη διαδικασία».

Όσον αφορά το ύψος της πρόσθετης χρηµατοδότησης που θα απαιτηθεί, συζητεί-
ται να είναι γύρω στα 30 εκατ. ευρώ τον µήνα, προκειµένου να καλύπτονται οι ανά-
γκες της αλυσίδας.

Από την πλευρά της, η οικογένεια Σκλαβενίτη έχει δείξει και εξακολουθεί να δεί-
χνει έµπρακτα τη βούλησή της να στηρίξει το εγχείρηµα, βάζοντας ήδη 15 εκατ. ευρώ 
στο πλαίσιο της ενδιάµεσης χρηµατοδότησης, πριν καταστεί ιδιοκτήτης της παραπαί-
ουσας αλυσίδας, αλλά και συµβάλλοντας στην τροφοδοσία κάποιων καταστηµάτων της 
µε δική της ευθύνη.
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Στην Ελλάδα νοσούν από διαβήτη 
περισσότεροι από ένα εκατοµµύριο 
άνθρωποι και το 54% είναι 
αρρύθµιστοι ασθενείς.

«Οι νέας γενιάς ανοσοθεραπείες έχουν 
αποτέλεσµα στο 25% των ασθενών µε 
καρκίνο και εξασφαλίζουν µακροχρόνια 
ανταπόκριση, που µπορεί να φτάσει και 
τα δέκα χρόνια». 
Κωνσταντίνος Συρίγος, καθηγητής 
Παθολογίας-Ογκολογίας

 ΑΛΕΞΙΑ ΣΒΩΛΟΥ-ΝΑΝΟΥ

Ένα πρωτοποριακό application για tablets και 
smartphones γίνεται ο προσωπικός σύµβουλος 
των ατόµων µε διαβήτη τύπου 2, συµβάλλοντας 
στην καλύτερη διαχείριση της νόσου και βελτιώ-
νοντας τη ρύθµιση των ασθενών, που στην Ελλά-

δα παρουσιάζει απογοητευτικό σκορ, καθώς, όπως επισηµαίνει 
ο παθολόγος-διαβητολόγος δρ. Ιωάννης Ντούπης, το 54% των 
διαβητικών είναι αρρύθµιστοι. Το χρήσιµο νέο εργαλείο δηµι-
ουργήθηκε από την Ελληνική ∆ιαβητολογική Εταιρεία µε την 
υποστήριξη της Elpen και προσφέρεται δωρεάν στους ασθενείς 
µε σακχαρώδη διαβήτη τύπου 2, που στην πατρίδα µας ξεπερ-
νούν το ένα εκατοµµύριο.

Ο κ. Ντούπης, διδάκτωρ του Πανεπιστηµίου Αθηνών, επί-
κουρος καθηγητής ∆ιαβητολογίας στο Cardiff University 
Medical School UK και διευθυντής του ∆ιαβητολογικού Τµή-
µατος του Ιατρικού Κέντρου Παλαιού Φαλήρου, τονίζει πως η 
ψηφιακή εφαρµογή «Κατappολεµώ το διαβήτη» ήρθε για να 
καλύψει µια ανεκπλήρωτη ανάγκη της εποχής µας, που αφορά 
την εκπαίδευση των ασθενών σε καθηµερινά θέµατα, όπως η 
διατροφή και η άσκηση, οι θεραπείες και οι επιπλοκές. Από την 
πλευρά του, ο πρόεδρος της Ελληνικής ∆ιαβητολογικής Εται-
ρείας Νικόλαος Παπανάς, αναπληρωτής καθηγητής Παθολογί-
ας - Σακχαρώδους ∆ιαβήτη και υπεύθυνος του ∆ιαβητολογικού 
Κέντρου στο ∆ηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης, προσθέτει 

ότι νέες µελέτες δείχνουν πως όταν υπάρχει οµάδα ειδικών 
που βοηθάει τον διαβητικό ασθενή να διαχειριστεί καλύτερα 
την ασθένειά του, µειώνονται κατά 62% οι δαπάνες για τη νόσο, 
καθώς αποφεύγονται οι κοστοβόρες επιπλοκές.

Οι κατηγορίες θεµάτων που µπορούν να εξερευνήσουν οι 
χρήστες στην ψηφιακή εφαρµογή είναι οκτώ και σχετίζονται 
µε τις πολύπλευρες και πιο σηµαντικές συνιστώσες του σακ-
χαρώδους διαβήτη, περιλαµβάνοντας τη διατροφή, την ιατρική 
παρέµβαση, την αποφυγή επιπλοκών, τη βοήθεια/υποστήριξη 
του ασθενή, τον ηµερήσιο αυτοέλεγχο και τη φροντίδα, την 
τροποποίηση των παραγόντων κινδύνου, την ηµερήσια άσκηση 
και τους στόχους της ρύθµισης.

ΚΑΤΑΙΓΙΣΤΙΚΕΣ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ 
ΣΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΟΥ 
ΚΑΡΚΙΝΟΥ ΤΟΥ ΠΝΕΥΜΟΝΑ

ΠΑΓΙ∆Α ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΗΛΙΚΙΩΜΕΝΟΥΣ 
ΟΙ ΧΕΙΜΩΝΙΑΤΙΚΕΣ ΠΤΩΣΕΙΣ

Μεγάλες ελπίδες για εκατοµµύρια ασθενείς µε καρκίνο του πνεύµονα 
γεννά η απόφαση του Αµερικανικού Οργανισµού Φαρµάκων 
(FDA) να εξετάσει κατά προτεραιότητα τον θεραπευτικό συνδυασµό 

της νέας γενιάς ανοσοθεραπείας pembrolizumab µε χηµειοθεραπεία ως 
θεραπεία πρώτης γραµµής για τη νόσο. Η ετυµηγορία του FDA αναµένεται 
τον Μάιο του 2017, ενώ η απόφαση του οργανισµού αφορά την ένταξη 
του pembrolizumab στη φαρέτρα για την αντιµετώπιση του µεταστατικού 
ή προχωρηµένου µη πλακώδους µη µικροκυτταρικού καρκίνου του 
πνεύµονα.

Ο καρκίνος του πνεύµονα αποτελεί την κύρια αιτία θανάτου από 
καρκίνο παγκοσµίως, µε τον µη µικροκυτταρικό καρκίνο του πνεύµονα να 
αποτελεί το 85% των διαγνωσµένων περιστατικών. Ακόµη και σήµερα, µε 
όλη την πρόοδο που έχει συντελεστεί στην Ιατρική, το ποσοστό πενταετούς 
επιβίωσης των ασθενών µε µεταστατικό καρκίνο του πνεύµονα είναι 
εξαιρετικά απογοητευτικό, καθώς κυµαίνεται στο 4%, συνεπώς υπάρχει 
µεγάλη ανάγκη για νέα θεραπευτικά σχήµατα. Ο ανοσοθεραπευτικός 

παράγοντας pembrolizumab της MSD είναι ήδη εγκεκριµένος για τη θεραπεία 
του προχωρηµένου (ανεγχείρητου ή µεταστατικού) µελανώµατος και του 
προχωρηµένου ή µεταστατικού καρκίνου του πνεύµονα, αλλά σαν δεύτερης 
γραµµής, µόνο σε ασθενείς που εκφράζουν τον PD-L1 στους όγκους τους και 
έχουν λάβει ένα προηγούµενο σχήµα χηµειοθεραπείας.

Όπως εξηγεί ο καθηγητής Παθολογίας-Ογκολογίας του Πανεπιστηµίου 
Αθηνών Κωνσταντίνος Συρίγος, οι νέας γενιάς ανοσοθεραπείες έχουν 
αποτέλεσµα στο 25% των ασθενών µε καρκίνο και εξασφαλίζουν µακροχρόνια 
ανταπόκριση, που µπορεί να φτάσει και τα δέκα χρόνια, διάστηµα που 
στην ογκολογία ισοδυναµεί µε ίαση. Ο πρόεδρος της Εταιρείας Ογκολόγων 

Η κακοκαιρία των τελευταίων ηµερών προκάλεσε αλµατώδη αύξηση 
στις πτώσεις των ηλικιωµένων, από στραβοπατήµατα και απώλεια 
στήριξης στα παγωµένα και γλιστερά πεζοδρόµια και δρόµους, µε 

το φαινόµενο να εντείνεται στις πόλεις, όπου οι κάτοικοι είναι πολύ λιγότερο 
συνηθισµένοι στο χιόνι απ’ ό,τι στην επαρχία. «Ως αποτέλεσµα, αυξήθηκε η 
προσέλευση τραυµατιών από πτώσεις στα νοσοκοµεία των πόλεων» λέει 
ο φυσικοθεραπευτής Γιώργος Γουδέβενος, επιστηµονικός συνεργάτης του 
Πανεπιστηµίου Κρήτης. Και συνεχίζει: «Οι πτώσεις είναι υπεύθυνες για το 40% 
των θανάτων από τραυµατισµούς στους ηλικιωµένους. Συχνότερα είναι τα 
κατάγµατα των ισχίων, του καρπού, του µηριαίου οστού και οι µυοσυνδεσµικές 

Παθολόγων Ελλάδος Γιάννης Βαρθαλίτης εξηγεί πως µε τους νέους 
ανοσοθεραπευτικούς παράγοντες είναι απαραίτητη η εξέταση του βιοδείκτη, 
που γίνεται στους καρκινικούς ιστούς, ώστε να εντοπίζονται οι ασθενείς που 
ωφελούνται από τη θεραπεία. Η νέα ανοσοθεραπεία δοκιµάζεται επίσης στον 
καρκίνο της κεφαλής και του τραχήλου, στον καρκίνο της ουροδόχου κύστεως 
και σε άλλα ογκολογικά νοσήµατα, µε τις µελέτες να περιλαµβάνουν και 
ερευνητικά κέντρα στην Ελλάδα.

ρήξεις. Μια πτώση συνήθως δεν έχει µόνο σωµατικό τραυµατισµό αλλά και 
ψυχολογικό, καθώς δηµιουργεί έντονο άγχος για την επιστροφή στις καθηµερινές 
δραστηριότητες». Ακολούθως, ο κ. Γουδέβενος εξηγεί τι µπορούν να κάνουν οι 
ηλικιωµένοι για να µην πέσουν: Φορέστε µπότες µε αντιολισθητικούς πάτους. Εάν 
χρησιµοποιείτε µπαστούνια και «περιπατητές», αντικαταστήστε το λάστιχό τους 
µε ένα καινούργιο. Σε έντονες καιρικές συνθήκες µπορείτε να προσαρµόσετε 
στο µπαστούνι σας µια βάση µε µεταλλικά δόντια για να µη γλιστράει. Καθαρίστε 
το χιόνι και ρίξτε αλάτι στον εξωτερικό διάδροµο του σπιτιού σας ή, αν δεν 
αισθάνεστε ικανοί, ζητήστε από κάποιον άλλο να το κάνει. Περπατάτε εκεί όπου ο 
φωτισµός είναι καλός. Ελέγξτε ότι οι διάδροµοι και τα σκαλοπάτια είναι ελεύθερα 
και καθαρά πριν τα περπατήσετε. Να είστε ιδιαίτερα προσεκτικοί εάν είναι 
βρεγµένο το πεζοδρόµιο, το οποίο µπορεί να είναι καλυµµένο µε πάγο. Αποφύγετε 
το αλκοόλ, γιατί διπλασιάζει την πιθανότητα πτώσης. Μην περπατάτε µε κάλτσες. 
Καλύτερα να χρησιµοποιείτε παντόφλες µε αντιολισθητικές ιδιότητες. Μεριµνήστε 
για καλό νυχτερινό φωτισµό, όπως για πρόσβαση στο µπάνιο. Σε ασθενείς που 
µένουν µόνοι και είναι επιρρεπείς στις πτώσεις, να υπάρχει ένα τηλέφωνο κοντά 
στο επίπεδο του εδάφους.

Έκκληση για να σώσει την όραση της κόρης του απευθύνει ο 
Απόστολος Θεοδώρου, καθώς η οκτάχρονη Παρασκευή-Ευφραιµία 
πάσχει από αποκόλληση αµφιβληστροειδούς, γεγονός που πρακτικά 

την αφήνει τυφλή. Μόνη ελπίδα της είναι να πετύχει η εγχείρηση που 
έχει προγραµµατιστεί για τις 25/01/2017 στο Παιδιατρικό Οφθαλµολογικό 
Νοσοκοµείο του Λος Άντζελες. Ο πατέρας της προσπαθεί να συγκεντρώσει 
το ποσό των 102.000 δολαρίων που απαιτείται για την επέµβαση. Όποιος 
επιθυµεί να συνεισφέρει στην προσπάθεια µπορεί να επικοινωνήσει µε τον 
κ. Θεοδώρου στο τηλ. 6938 995848 ή στο email atheodorou79@gmail.com.

ΕΚΚΛΗΣΗ ΕΝΟΣ 
ΠΑΤΕΡΑ ΓΙΑ 
ΤΗΝ ΟΡΑΣΗ 
ΤΗΣ ΚΟΡΗΣ ΤΟΥ

APPLICATION 
∆ΩΡΕΑΝ ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ 
ΓΙΑ ∆ΙΑΒΗΤΙΚΟΥΣ
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συνέντευξη

Τ
ην ανησυχία του για τις εξελίξεις στο µέτωπο της 
αξιολόγησης εκφράζει ο πρόεδρος της ∆ΗΜΑΡ και 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος της ∆ηµοκρατικής 
Συµπαράταξης Θανάσης Θεοχαρόπουλος, ο οποίος 
παράλληλα τονίζει την ανάγκη ενότητας του χώρου 
της κεντροαριστεράς.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να µιλήσουµε για το ζήτηµα της αξιολό-
γησης. Έχετε καταλάβει γιατί µοιάζουν να έχουν «κολλήσει» 
οι διαπραγµατεύσεις κυβέρνησης-δανειστών;
Γιατί από τη µια πλευρά υπάρχει µία αναποτελεσµατική ελλη-
νική κυβέρνηση που δεν προχωρά σε διαρθρωτικές µεταρρυθ-
µίσεις σε κανέναν τοµέα πολιτικής και από την άλλη υπάρχουν 
ορισµένοι εταίροι µε εµµονές, όπως οι απαιτήσεις στα εργασι-
ακά για οµαδικές απολύσεις. Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και ο-
ρισµένοι δανειστές συνιστούν ένα εκρηκτικό µείγµα που απει-
λεί την ολοκλήρωση της αξιολόγησης.

Πώς αντιλαµβάνεστε εσείς τους «χρησµούς» Σόιµπλε σχε-
τικά µε τη συµµετοχή ή µη του ∆ΝΤ στο ελληνικό πρόγραµµα;
Πρόκειται για µια προειδοποίηση ότι µπορεί να χρειαστούν νέες 
επίπονες διαπραγµατεύσεις για νέο µνηµόνιο, ακόµη πιο επώ-
δυνο, ώστε να εγκριθεί από τα ευρωπαϊκά Κοινοβούλια, µεταξύ 
των οποίων και το γερµανικό. Αν δεν εγκριθεί ή δεν ευοδωθούν 
οι νέες διαπραγµατεύσεις, τότε ο Σόιµπλε θα επαναφέρει το σε-
νάριό του για έξοδο της χώρας από την Ευρωζώνη. Γι’ αυτό η 
ελληνική κυβέρνηση θα έπρεπε να είναι πολύ πιο προσεκτική 
στην ερµηνεία αυτών των δηλώσεων. Ο Σόιµπλε εκφράζει τη 
σκληρή γραµµή εντός της Γερµανίας και της Ε.Ε., πρόκειται για 
µια βαθιά συντηρητική και αντιευρωπαϊκή στάση. Αποτέλεσµα 
είναι το τρίγωνο Σόιµπλε-Τσίπρας-∆ΝΤ να βυθίζει τη χώρα σε 
πιο βαθιά κρίση.

Τελικά, πώς προβλέπετε εσείς ότι θα ολοκληρωθεί η δεύ-
τερη αξιολόγηση; Η κυβέρνηση θα αποδεχτεί και νέα µέτρα;
Η αξιολόγηση δεν πρόκειται να κλείσει εντός του Ιανουαρίου, 
γιατί η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ από την πρώτη στιγµή δεν 
έχει καταλάβει ότι όσο πιο πίσω πάει τη διαπραγµάτευση, τόσο 
σε χειρότερη διαπραγµατευτική θέση είναι η χώρα µας, και τε-
λικά στο τέλος αναγκάζεται να δεχτεί τα πάντα. Ο κ. Τσίπρας το 
παίζει νταής και βαρύµαγκας στο εσωτερικό, ενώ στο τέλος δέ-
χεται τα πάντα στο εξωτερικό, ακόµη και τις πιο ακραίες απαιτή-

Ο κ. Τσίπρας το παίζει νταής και 
βαρύµαγκας στο εσωτερικό, ενώ στο 
τέλος δέχεται τα πάντα στο εξωτερικό, 
ακόµη και τις πιο ακραίες απαιτήσεις 
των δανειστών, όπως ο κόφτης ή το 
υπερταµείο, για έναν αιώνα.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«Η ∆ηµοκρατική 
Συµπαράταξη 
ενισχύεται τόσο 
στην κοινωνία 
όσο και στη Βουλή»

Θανάσης Θεοχαρόπουλος, πρόεδρος 
της ∆ΗΜΑΡ, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος 
της ∆ηµοκρατικής Συµπαράταξης

σεις των δανειστών, όπως ο κόφτης ή το υπερταµείο, για έναν 
αιώνα. Αυτό θα γίνει για άλλη µια φορά, η κυβέρνηση θα δεχτεί 
και νέα µέτρα τους επόµενους µήνες. Οι αυταπάτες και η αναπο-
τελεσµατικότητα έχουν επώδυνες συνέπειες για την κοινωνία.

Σε άλλο «µήκος κύµατος», η ∆ηµοκρατική Συµπαράταξη δεί-
χνει να ενισχύεται το τελευταίο διάστηµα. Πώς εξηγείτε αυτό 
το φαινόµενο;
Η ∆ηµοκρατική Συµπαράταξη ενισχύεται τόσο στην κοινωνία όσο 
και στη Βουλή. Οι πολίτες απογοητεύτηκαν από τον ΣΥΡΙΖΑ και 
ψάχνουν µία εναλλακτική προοδευτική λύση, µακριά από αυτα-
πάτες και λαϊκισµούς. Στο χέρι µας είναι να πετύχουµε τόσο την 
ενότητα όσο και την ανανέωση, που αποτελούν τις προϋποθέσεις 
επιτυχίας του εγχειρήµατός µας. Και, κυρίως, να παρουσιάσουµε 
µια ξεκάθαρη προγραµµατική πρόταση υπέρβασης της κρίσης 
για την αντιµετώπιση των προβληµάτων της καθηµερινότητας.

Στην Κ.Ε. του ΠΑΣΟΚ υπήρξαν ενστάσεις για τη συµµετοχή 
του ΚΙ∆ΗΣΟ στο εγχείρηµα της ∆ηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης. Πώς τις σχολιάζετε;
Στη ∆ηµοκρατική Συµπαράταξη τα κόµµατα έχουν την πολιτική 
και οργανωτική τους αυτονοµία, συνεπώς δεν είναι ο ρόλος 
µου να τις σχολιάσω. Εξάλλου το Κίνηµα ∆ηµοκρατών και Σο-
σιαλιστών δεν εντάχθηκε στο ΠΑΣΟΚ, αλλά στη ∆ηµοκρατική 
Συµπαράταξη, µε την αυτονοµία του, όπως και η ∆ΗΜΑΡ. Σή-
µερα απαιτείται ενότητα του ευρύτερου χώρου στο πλαίσιο της 
κατεύθυνσης ενοποίησης όλων των δυνάµεων της κεντροαρι-
στεράς και της ανασυγκρότησης του χώρου της σοσιαλδηµο-
κρατίας σε προοδευτική κατεύθυνση, µακριά από αντιπαλότη-
τες του παρελθόντος που δεν αφορούν το παρόν και το µέλλον.

Από την άλλη πλευρά, γνωστά πρώην στελέχη του ΠΑΣΟΚ 
ανακοινώνουν νέο πολιτικό εγχείρηµα. Κατά πόσο θεωρείτε 
ότι τέτοιες κινήσεις ευνοούν την ενότητα της κεντροαριστε-
ράς στην Ελλάδα;
Κάθε κίνηση που συµβάλλει στην ενοποίηση όλου του χώρου 
είναι θετική και κάθε κίνηση που συµβάλλει στον κατακερµα-
τισµό του χώρου δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες του σήµερα. 
Ελπίζω να επικρατήσουν και σε αυτές τις κινήσεις εκείνες οι 
φωνές που µιλούν για ενότητα και όχι για νέο κατακερµατισµό. 
Η δική µας πρόσκληση είναι ξεκάθαρη: να ενώσουµε τις δυνά-
µεις µας όλα τα κόµµατα, οι κινήσεις και τα πολιτικά στελέχη του 

ευρύτερου χώρου της σοσιαλδηµοκρατίας, της ανανεωτικής 
Αριστεράς και του προοδευτικού κέντρου. Να συνδιαµορφώ-
σουµε όλοι µαζί τις προϋποθέσεις για την επιτυχή πορεία προς 
έναν ισχυρό προοδευτικό φορέα απέναντι στις αδιέξοδες πο-
λιτικές του ΣΥΡΙΖΑ και τις συντηρητικές πολιτικές της Ν∆. Κα-
νείς δεν περισσεύει.

Θεωρείτε ότι η ένταξη του Γιώργου Παπανδρέου στη ∆ηµο-
κρατική Συµπαράταξη υπάρχει κίνδυνος να οδηγήσει άλλα 
στελέχη εκτός;
Όχι, όλα τα στελέχη και µέλη της ∆ηµοκρατικής Συµπαράταξης 
αντιλαµβάνονται απολύτως ότι το µείζον σήµερα είναι η ισχυ-
ροποίηση του χώρου µας, η ενότητα και όχι ο κατακερµατισµός.

Η Ν∆ επιµένει να ζητά εκλογές. Πιστεύετε ότι έχει δίκιο;
Η Ν∆ ζητά κάθε µέρα εκλογές αντί να αντιπολιτεύεται. ∆εν κα-
ταθέτει προτάσεις, παρά µόνο ασκεί µια στείρα αντιπολίτευση. 
Ακολουθεί την πεπατηµένη του αντιπολιτευτικού λαϊκισµού, 
όπως παλαιότερα ο Σαµαράς µε τα Ζάππεια και ο Τσίπρας µε το 
πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης. ∆εν υπάρχει αµφιβολία ότι η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ πρέπει να φύγει. Το θέµα είναι, όµως, 
να έρθει τι; Και η απάντηση δεν είναι να ξεκινήσει ένας νέος 
γύρος ψευδαισθήσεων µε τη Ν∆. Απαιτείται εθνική συνεννόηση. 
Για να γίνει πράξη αυτό, χρειάζονται υπερβάσεις που είτε θα τις 
τολµήσουν τώρα τα κόµµατα είτε θα τις επιβάλει αύριο ο λαός.

Τέλος, θα ήθελα και ένα σχόλιό σας για τις εξελίξεις σχε-
τικά µε το Κυπριακό. Νοµίζετε ότι βρισκόµαστε µπροστά σε 
ενδεχόµενη λύση;
Βρισκόµαστε στο πιο κρίσιµο σηµείο της τελευταίας δεκαετίας. 
Είναι θετικό γεγονός ότι στις διαπραγµατεύσεις βρίσκονται οι 
κ.κ. Αναστασιάδης και Ακιντζί. Είναι θετικό επίσης το γεγονός 
ότι στο βασικό πλαίσιο συµφωνούν τα δύο µεγάλα κόµµατα της 
Κύπρου, ∆ΗΣΥ και ΑΚΕΛ. Για πρώτη φορά η διαπραγµάτευση 
έφτασε στο σηµείο να κατατεθούν και εδαφικοί χάρτες. ∆εν πρέ-
πει να χαθεί και αυτή η ευκαιρία για έναν συµβιβασµό, µια δί-
καιη και βιώσιµη λύση στο πλαίσιο των αποφάσεων του ΟΗΕ. 
Η Ελλάδα πρέπει σταθερά να µείνει στη θέση «η Λευκωσία α-
ποφασίζει και η Αθήνα στηρίζει». Τώρα, αν όλα αυτά αρκούν για 
να υπάρξει τελικά λύση, επιτρέψτε µου να διατηρώ επιφυλάξεις, 
καθώς υπάρχουν αρκετοί απρόβλεπτοι παράγοντες, µεταξύ των 
οποίων η Τουρκία και ο κ. Ερντογάν.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ
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Αν κάτι είναι σίγουρο στην υπόθεση των 156 αθλητών 
και αθλητριών που ανακοινώθηκε ότι πρόκειται να 
διοριστούν στο ∆ηµόσιο και στον ευρύτερο δηµόσιο 
τοµέα, είναι πως τη µικρότερη ευθύνη για τις δικαιο-
λογηµένες αντιδράσεις που υπήρξαν φέρουν οι ίδιοι 

οι αθλητές και η νυν κυβέρνηση.
Οι συγκεκριµένοι αθλητές είχαν κάνει την αίτηση πρόσληψης 

στο ∆ηµόσιο το 2008 βάσει δικαιώµατος που τους έδινε ο νόµος 
λόγω διάκρισής τους σε Ολυµπιακούς Αγώνες, παγκόσµια ή ευρω-
παϊκά πρωταθλήµατα. Και επειδή κανείς δεν ξέρει τι του επιφυλάσ-
σει το µέλλον, τα δικαιώµατα που του παρέχονται τα εκµεταλλεύε-
ται, όσο παράλογα κι αν είναι αυτά. Επιπλέον, η κυβέρνηση όφειλε 
να επικυρώσει τον διορισµό τους, εφόσον ήταν νοµικά κατοχυρω-
µένος και υπήρχε βάση ώστε να κινηθούν νοµικά εναντίον του ∆η-
µοσίου όσοι από τους 156 το επιθυµούσαν επειδή παρέµεναν αδιό-
ριστοι. Οι συγκεκριµένοι διορισµοί αρχικά καθυστέρησαν, όπως συ-
νήθως συνέβαινε µε τους διορισµούς στο ∆ηµόσιο, από τη στιγµή 
που η προσφορά ήταν πολύ µεγαλύτερη από τη ζήτηση, ενώ στη συ-
νέχεια ήρθαν τα µνηµόνια και «πάγωσαν», όπως όλοι οι διορισµοί 
στο ∆ηµόσιο.

Όγδοος ολυµπιονίκης
Όπως ο αθλητισµός αποτελεί µικρογραφία της κοινωνίας, έτσι και 
η συγκεκριµένη υπόθεση αποτελεί µικρογραφία των παθογενειών 
που οδήγησαν τη χώρα στην οικονοµική, πολιτική και κοινωνική 
κρίση από την οποία αδυνατεί να βγει. Την εποχή της πλαστής ευ-
δαιµονίας οι αθλητές διορίζονταν στο ∆ηµόσιο (ή γίνονταν αξιωµα-
τικοί των Ενόπλων ∆υνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας) ως α-
νταµοιβή για τις διακρίσεις τους, µαζί µε σειρά πριµ και επιχορηγή-
σεων δεκάδων ή και εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ από το ∆ηµόσιο, 
όπως και εισαγωγή σε ΑΕΙ ή ΤΕΙ της επιλογής τους, αλλά και άδεια 
να ανοίξουν πρακτορείο Προ-Πο, επειδή «έκαναν την Ελλάδα πε-
ρήφανη». Με µια πολύ διασταλτική ερµηνεία τού τι εστί διάκριση, 
εφόσον «ολυµπιονίκης» (και αντίστοιχα για τα παγκόσµια και τα ευ-
ρωπαϊκά πρωταθλήµατα, τα οποία δεν «αντάµειβαν» τόσο πλουσι-
οπάροχα όσο οι Ολυµπιακοί Αγώνες) δεν θεωρούνταν µόνο αυτός 
που έπαιρνε το χρυσό µετάλλιο, ούτε καν ο κάτοχος µεταλλίου, αν 
προσθέσουµε και όσους κατακτούσαν το ασηµένιο ή το χάλκινο. 
Τον δεύτερο και τον τρίτο ολυµπιονίκη, δηλαδή, όπως µόνο στην 
Ελλάδα τους αποκαλούµε. Για να απολαύσεις τα προνόµια των δια-
κεκριµένων αθλητών αρκούσε και εξακολουθεί να αρκεί η είσοδος 
στην οκτάδα, να είσαι δηλαδή… όγδοος ολυµπιονίκης. Αντίστοιχα, 

ΤΑ ΠΑΡΑΛΟΓΑ 
ΤΩΝ ΠΡΟΝΟΜΙΩΝ 
ΤΩΝ ΑΘΛΗΤΩΝ 
ΣΥΝΕΧΙΖΟΝΤΑΙ
Ντοπαρισµένοι, πλουσιοπάροχα αµειβόµενοι 
επαγγελµατίες και «διακριθέντες».

για τα παγκόσµια και τα ευρωπαϊκά πρωταθλήµατα διάκριση θεω-
ρείται από την 1η µέχρι την 6η θέση.

Και δεν είναι µόνο αυτό. Μέχρι το 2014, ακόµη κι αν κάποιος 
πιανόταν ντοπαρισµένος, δεν έχανε τα προνόµιά του, παρέµενε δι-
ορισµένος στο ∆ηµόσιο ή στέλεχος των Ενόπλων ∆υνάµεων ή των 
Σωµάτων Ασφαλείας.

Σε σχέση µε την εποχή της ευδαιµονίας, την εποχή των µνηµο-
νίων, και δη από το 2014, αυτό που έχει αλλάξει είναι πως δεν υπάρ-
χει πλέον διορισµός στο ∆ηµόσιο, στις Ένοπλες ∆υνάµεις ή στα Σώ-
µατα Ασφαλείας, ενώ η οικονοµική επιβράβευση είναι µικρότερη 
και αντιστρόφως ανάλογη των εισοδηµάτων του αθλητή. Επίσης, οι 
αθλητές που πετυχαίνουν τις παραπάνω διακρίσεις ή «διακρίσεις» 
δικαιούνται πλέον να εγγραφούν στις Σχολές Επιστηµών Φυσικής 
Αγωγής και Αθλητισµού και όχι σε όποιο ΑΕΙ ή ΤΕΙ επιθυµούν. ∆υ-
νατότητα διορισµού εξακολουθεί να υπάρχει για τους ολυµπιονίκες 
(από 1η µέχρι 8η θέση), αλλά µόνο στο υπουργείο Πολιτισµού και 
Αθλητισµού ή σε φορείς που εποπτεύονται από τη Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού.

Επαγγελµατίες… δηµόσιοι υπάλληλοι
∆εν υπήρχε και δεν υπάρχει κανένας διαχωρισµός µεταξύ επαγ-
γελµατιών και ερασιτεχνών αθλητών. Μπορεί κάποιος να έχει βγά-
λει εκατοµµύρια παίζοντας ποδόσφαιρο ή µπάσκετ ή αν είναι κο-
ρυφαίος αθλητής σε προβεβληµένο ατοµικό σπορ (µε τις ανάλογες 
χορηγίες από µεγάλες εταιρίες, άρα δεν µπορεί να θεωρείται ερασι-
τέχνης) και να δικαιούται τα ίδια προνόµια µε κάποιον ο οποίος σε 
όλη του τη ζωή προπονείται πολύ σκληρά και καταφέρνει να φέρει 
µια (πραγµατικά) κορυφαία διάκριση, η οποία όµως δεν του εξα-
σφαλίζει τη διαβίωσή του στη συνέχεια. Αυτός και µόνο δικαιούται 
κάποια αποκατάσταση από το κράτος.

Τα αποτελέσµατα της επιλογής να µη γίνεται διαχωρισµός φά-
νηκαν στην ανακοίνωση των ονοµάτων των 156 που επρόκειτο να 
διοριστούν, καθώς σε αυτούς συµπεριλαµβάνονται εν ενεργεία πο-
δοσφαιριστές, όπως ο Μάκος και ο Αντώνης Πετρόπουλος, και µπα-
σκετµπολίστες (Μαυροειδής) αλλά και παλαίµαχοι, όπως η Μαρία 
Τσουρή, ο Νίκος Οικονόµου και ο Παντελής Κωνσταντινίδης. Πέρα 
από το ότι οι δύο τελευταίοι έχουν συνάψει πολλά πλουσιοπάροχα 
συµβόλαια στην καριέρα τους, ο Κωνσταντινίδης είναι ο τεχνικός δι-
ευθυντής της ΠΑΕ ΠΑΟΚ και ο Οικονόµου προπονητής στον µπα-
σκετικό Πανιώνιο. Φαντάζει κάπως δύσκολο να εγκαταλείψουν τις 
θέσεις τους για το ∆ηµόσιο, όπως δύσκολο φαντάζει και για όλους 
τους προαναφερθέντες.

Για παράδειγµα, οι τρεις εν ενεργεία παίκτες για να διοριστούν 
στο ∆ηµόσιο θα πρέπει να εγκαταλείψουν την καριέρα τους, εφό-
σον υπό Κ.Σ. (κανονικές συνθήκες) καθηµερινό οκτάωρο στο ∆ηµό-
σιο και επαγγελµατικός αθλητισµός δεν πάνε µαζί. Ακόµη κι αν µε 
κάποιον τρόπο τα συνδυάσουν, θα πρέπει να… αποσπαστούν στην 
πόλη όπου παίζει η οµάδα τους. Αντιθέτως, για κάποιους εν ενερ-
γεία αθλητές «µικρότερων» αθληµάτων η επιλογή ενδέχεται να α-
ποδειχθεί πολύ πιο δύσκολη. Τα παραπάνω βέβαια εφόσον ισχύσει 
αυτό που ξεκαθαρίζεται από πλευράς κυβέρνησης, πως όσοι επιλέ-
ξουν να αποδεχτούν τον διορισµό τους δεν θα τύχουν καµίας ευνο-
ϊκής µεταχείρισης.

«Το ελάχιστο»
Από κει και πέρα, παίρνοντας ως δεδοµένο ότι η κυβέρνηση δεν 
είχε άλλη επιλογή από το να επικυρώσει τους διορισµούς εννέα 
χρόνια µετά την κατοχύρωσή τους, το βέβαιο είναι πως θα µπο-
ρούσε να είναι λίγο πιο προσεκτική. ∆εν είναι µόνο ότι ανάµεσα 
στους 156 βρίσκονταν και τέσσερις που έχουν πιαστεί ντοπαρισµέ-
νοι (Βασίλης ∆εµέτης, Αρθούρος Ακριτίδης, Μάρθα Μάτσα, Μαρία 
Πυπιλιαρίδου). Είναι και ότι στο πρώτο δελτίο Τύπου εκ µέρους του 
υφυπουργού Αθλητισµού κ. Βασιλειάδη, µετά τις αντιδράσεις που 
υπήρξαν για το θέµα, υπερασπίζονταν όλους ανεξαιρέτως τους διο-
ρισµούς: «Οι αθλητές πληρούν τις προϋποθέσεις του νόµου και δεν 
τίθεται θέµα µη νοµιµότητας. Είναι το ελάχιστο που µπορεί να κάνει 
η πολιτεία γι’ αυτούς τους ανθρώπους, που µε κόπους και θυσίες έ-
φεραν διακρίσεις στη χώρα µας. Το παράνοµο δεν ήταν το ότι προ-
χώρησαν οι προσλήψεις, αλλά ότι είχαν παγώσει επί σειρά ετών µε 
ευθύνη προηγούµενων κυβερνήσεων, που αρνούνταν στους αθλη-
τές κατοχυρωµένα δικαιώµατά τους».

Μόλις ανακάλυψαν µέσω των ΜΜΕ ότι µεταξύ των 156 ήταν και 
κάποιοι που παρανόµησαν έχοντας βρεθεί ντοπαρισµένοι, ακολού-
θησε ανακοίνωση από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού πως δεν πρό-
κειται να διοριστεί κανένας εξ αυτών και θα ακολουθήσει νέος, διορθω-
µένος πίνακας διακεκριµένων αθλητών που διορίζονται στο ∆ηµόσιο.

Το καλύτερο θα ήταν να έχουν προνοήσει οι ελληνικές κυβερ-
νήσεις, τουλάχιστον από τα µνηµόνια και µετά, και να έχουν εξορ-
θολογίσει πλήρως τα προνόµια για τους διακεκριµένους αθλητές, 
ώστε να µη φτάνουµε σε αυτούς τους τραγελαφικούς διορισµούς 
στο ∆ηµόσιο ντοπαρισµένων, πλουσιοπάροχα αµειβόµενων επαγ-
γελµατιών ή αθλητών που δεν έχουν φέρει κάποια πραγµατική διά-
κριση, την ώρα που επιτυχόντες του ΑΣΕΠ περιµένουν µάταια τον 
διορισµό τους.
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Πολύ καλά µπήκε το 2017 για τη στοιχηµατική στήλη 
της Free Sunday σε συνεργασία µε το Betarades.
gr! Από τις πέντε προτάσεις της προηγούµενης ε-
βδοµάδας, επιβεβαιώθηκαν οι τέσσερις, µε την ι-

σοπαλία στο ντέρµπι της Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ µε τη Λίβερ-
πουλ να µας στερεί το απόλυτο. Θα επιδιώξουµε να το πετύχουµε 
αυτή τη φορά, µε επιλογές και πάλι από τα σηµαντικότερα πρω-
ταθλήµατα της Ευρώπης, αλλά και τη Σούπερλιγκ.

Αξία στη Θέλτα
Ξεκινάµε µε ένα από τα πιο «δυνατά» σηµεία αυτής της εβδο-
µάδας, το οποίο έρχεται από την Ισπανία, την Πριµέρα Ντιβι-
ζιόν, και συγκεκριµένα τον αγώνα Ρεάλ Σοσιεδάδ - Θέλτα Βίγκο. 
Η Θέλτα διανύει περίοδο εξαιρετικής φόρµας. «Τρέχει» σερί έξι 
νικών σε όλες τις διοργανώσεις, µε την πιο πρόσφατη να την πε-
τυχαίνει το βράδυ της Τετάρτης (18/01) στο «Σαντιάγο Μπερνα-
µπέου», απέναντι στη Ρεάλ Μαδρίτης µε 1-2, στο πλαίσιο του Κυ-
πέλλου Ισπανίας. Η Σοσιεδάδ έπαιξε επίσης στο Κύπελλο, αλλά 
µία µέρα αργότερα, την Πέµπτη, θα είναι περισσότερο καταβε-
βληµένη και θεωρούµε ότι η Θέλτα θα δώσει συνέχεια στο θε-
τικό σερί της. Επιλογή το Χ2, το οποίο στην απόδοση 1.90, στην 
οποία προσφέρεται, δεν µπορεί να αγνοηθεί.

Νίκη για Αταλάντα
Συνεχίζουµε µε Serie A Ιταλίας και το παιχνίδι Αταλάντα - Σα-
µπντόρια. Εξαιρετική για τα δεδοµένα της φέτος η Αταλάντα, 
βρίσκεται ψηλά στον βαθµολογικό πίνακα και ιδιαίτερα στο γή-
πεδό της είναι ιδιαίτερα αποτελεσµατική και µπορεί να κερδί-
σει κάθε αντίπαλο. Η Σαµπντόρια, από την πλευρά της, αγνοεί 
τη νίκη εδώ και πέντε αγωνιστικές σε επίπεδο πρωταθλήµατος, 
έχοντας τρεις ήττες και δύο ισοπαλίες, ενώ έχει να πανηγυρίσει 
«διπλό» από τις 21 Αυγούστου! Λογική επιλογή ο άσος, θα στη-
ρίξουµε τους γηπεδούχους, σε απόδοση 1.70.

Η Εξέλσιορ το «εξάποντο»
Ενδιαφέρουσα επιλογή προκύπτει από την Ολλανδία. Ντέρµπι 

ΠΙΝΑΚΑΣ 
ΠΡΟΓΝΩΣΤΙΚΩΝ

ΕΓΚΥΡΕΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ 
ΓΙΑ ΤΟ ΣΤΟΙΧΗΜΑ ΑΠΟ 

ΤΟ BETARADES.GR
Με Θέλτα και Αταλάντα.

παραµονής στο Ρότερνταµ, µε την Εξέλσιορ (16 βαθµοί) να υπο-
δέχεται την τελευταία της κατάταξης, Γκόου Αχέντ Ιγκλς (12 β.). 
Προφανώς, καµία από τις δύο δεν βρίσκεται σε καλή κατάσταση. 
Η Εξέλσιορ, βέβαια, στο γήπεδό της «τρέχει» ένα µικρό αήττητο 
σερί τριών αγώνων σε επίπεδο πρωταθλήµατος, µε απολογισµό 
µία νίκη και δύο ισοπαλίες. Παιχνίδια όπως το συγκεκριµένο ο-
φείλει να τα κερδίζει µέσα στην έδρα της αν θέλει να παραµείνει 
στην κατηγορία. Είναι καλύτερη οµάδα από την Γκόου Αχέντ και 
θεωρούµε ότι, εύκολα ή δύσκολα, θα βρει τον τρόπο να πάρει τη 

Κάθε εβδοµάδα η Free Sunday, σε συνεργασία µε το εξειδικευµένο πάνω στο Στοίχηµα 
site www.betarades.gr, σας ενηµερώνει διεξοδικά µε µοναδικό στόχο το… ταµείο.

νίκη. Θα πάµε µε τον άσο, σε απόδοση 2.12.

Νίκη µε Under ο ΠΑΟ
Από τη Σούπερλιγκ, ξεχωρίζουµε στοιχηµατικά το παιχνίδι της 
Κέρκυρας µε τον Παναθηναϊκό, το οποίο θα διεξαχθεί στο νησί 
του Ιονίου. ∆ύσκολη «έξοδος» για τους «πράσινους», αλλά πρέ-
πει πλέον να σταθεροποιηθούν. Χαµηλή η απόδοση στο διπλό, 
θα το πάρουµε σε συνδυασµό µε το Under 3.5 γκολ, καθώς βλέ-
πουµε χαµηλό σκορ και νίκη των φιλοξενούµενων. Η τελευταία 
επιλογή γι’ αυτή την εβδοµάδα έρχεται από τη Γαλλία και τον 
αγώνα Σεντ Ετιέν - Ανζέ. Οι «στεφανουά» έχουν µείνει αρκετά 
πίσω στην κούρσα για ένα ευρωπαϊκό «εισιτήριο», ωστόσο κό-
ντρα στην Ανζέ, η οποία φιγουράρει στα χαµηλά στρώµατα της 
βαθµολογίας, έχουν τη δυνατότητα να πάρουν τους τρεις βαθ-
µούς και θα επιλέξουµε τον άσο, σε απόδοση 1.90.

Αυτές ήταν οι προτάσεις του Betarades.gr. Μην ξεχνάτε ότι 
στο κορυφαίο στοιχηµατικό site µπορείτε να βρίσκετε προβλέ-
ψεις για live στοίχηµα σε όλη τη διάρκεια του Σαββατοκύρια-
κου, αλλά και τις υπόλοιπες ηµέρες της εβδοµάδας µε έντονη α-
γωνιστική δράση.

Goal Tips

*Το No Goal (να µη σκοράρει τουλάχιστον η µία από τις δύο οµάδες) 
έχει επιβεβαιωθεί και στα τρία τελευταία µατς της Ρεάλ Σοσιεδάδ για 
το πρωτάθληµα της Α΄ Ισπανίας. Αυτή την εβδοµάδα υποδέχεται τη 
Θέλτα.

*No Goal τα 6/7 πιο πρόσφατα µατς της Τσέλσι στην Πρέµιερ Λιγκ, 
στα πέντε από αυτά κατόρθωσε να διατηρήσει ανέπαφη την εστία 
της. Οι «µπλε» υποδέχονται τη Χαλ το απόγευµα της Κυριακής (22/01, 
18:30).

*Το Goal/Goal έχει επιβεβαιωθεί και στους επτά πιο πρόσφατους 
εκτός έδρας αγώνες της Σαµπντόρια για τη Serie A. Αυτή την εβδο-
µάδα δοκιµάζεται απέναντι στην Αταλάντα, στης οποίας το γήπεδο και 
στα πέντε πιο πρόσφατα µατς εµφανίστηκε το Over 2.5 γκολ.

*Το Under 2.5 γκολ έχει εµφανιστεί στα 8/10 πιο πρόσφατα µατς 
της Σεντ Ετιέν για το πρωτάθληµα της Γαλλίας. Αυτή την εβδοµάδα 
οι «στεφανουά» υποδέχονται την Ανζέ, που προέρχεται από τέσσερα 
σερί Under 2.5 σε επίπεδο Ligue 1.

*Το Goal/Goal σε συνδυασµό µε το Over 3.5 γκολ έχει επιβεβαιωθεί 
και στα τρία τελευταία εντός έδρας παιχνίδια της Εξέλσιορ για το 
ολλανδικό πρωτάθληµα. Αυτή την αγωνιστική υποδέχεται την Γκόου 
Αχέντ Ιγκλς.

Seri Tips

*Η ΑΕΚ δεν έχει πανηγυρίσει νίκη στα έξι τελευταία παιχνίδια της σε 
Σούπερλιγκ και Κύπελλο, µετρά δύο ήττες και τέσσερις ισοπαλίες. Η 
Ένωση το µεσηµέρι της Κυριακής (22/01, 15:00) φιλοξενεί τον Αστέρα 
Τρίπολης.

*Σερί έξι νικών σε όλες τις διοργανώσεις «τρέχει» η Θέλτα. Αυτή την 
εβδοµάδα αντιµετωπίζει εκτός έδρας τη Ρεάλ Σοσιεδάδ.

*Από επτά σερί εντός έδρας νίκες σε επίπεδο Πρέµιερ Λιγκ προέρχε-
ται η Τσέλσι (υποδέχεται τη Χαλ), διατηρώντας µάλιστα το µηδέν στην 
άµυνα στα πέντε από αυτά τα παιχνίδια.

*Χωρίς νίκη η Σαµπντόρια στα εννέα τελευταία παιχνίδια της στο 
πρωτάθληµα, µετρά τρεις ισοπαλίες και έξι ήττες. Αυτή την αγωνιστική 
δοκιµάζεται στο γήπεδο της Αταλάντα.

*Οκτώ αγωνιστικές χωρίς νίκη έχει συµπληρώσει η Ανζέ στο 
γαλλικό πρωτάθληµα, µετρά τρεις ισοπαλίες και πέντε ήττες. Αυτή την 
εβδοµάδα αντιµετωπίζει εκτός έδρας τη Σεντ Ετιέν.

*Η Γκόου Αχέντ Ιγκλς δεν έχει κερδίσει στα έξι τελευταία εκτός 
έδρας µατς που έχει δώσει για το πρωτάθληµα της Ολλανδίας, έχοντας 
απολογισµό πέντε ήττες και µία ισοπαλία. Αυτή την αγωνιστική αντι-
µετωπίζει εκτός έδρας την Εξέλσιορ, που είναι αήττητη στους τρεις πιο 
πρόσφατους εντός έδρας αγώνες της, µε δύο ισοπαλίες και µία νίκη.

Head 2 Head

*Αήττητη η Γιουβέντους στους 12 τελευταίους αγώνες που έχει 
δώσει µε αντίπαλο τη Λάτσιο ανεξαρτήτως έδρας και διοργάνωσης. 
∆έκα νίκες έχει πανηγυρίσει η «Μεγάλη Κυρία» και δύο µατς ολο-
κληρώθηκαν ισόπαλα. Η Γιούβε, µάλιστα, στα 8/12 αυτά παιχνίδια 
έχει διατηρήσει την εστία της ανέπαφη.

*Ισόπαλες ολοκληρώθηκαν οι τέσσερις πιο πρόσφατες αναµετρή-
σεις της Λυών µε τη Μαρσέιγ. 1-1 το σκορ στις δύο από αυτές, στις 
δύο υπόλοιπες δεν σηµειώθηκε καν τέρµα. Οι δύο οµάδες συναντώ-
νται ξανά την Κυριακή (22/01, 22:00), στην έδρα της Λυών.

*Η Άρσεναλ υποδέχεται αυτή την εβδοµάδα την Μπέρνλι, από την 
οποία δεν ηττήθηκε σε κανένα από τα επτά τελευταία µεταξύ τους 
παιχνίδια, έχοντας πανηγυρίσει έξι νίκες. Στα 3/4 πιο πρόσφατα µατς, 
µάλιστα, οι «κανονιέρηδες» δεν δέχτηκαν καν γκολ.

*Η Θέλτα αντιµετωπίζει εκτός έδρας τη Ρεάλ Σοσιεδάδ, από την 
οποία δεν έχει ηττηθεί στα πέντε πιο πρόσφατα µεταξύ τους παιχνί-
δια. Η οµάδα από το Βίγκο έχει πανηγυρίσει δύο νίκες, ενώ τρεις 
αναµετρήσεις ολοκληρώθηκαν ισόπαλες.

*Ο Αστέρας Τρίπολης δεν έχει ηττηθεί σε κανένα από τα έξι τελευ-
ταία παιχνίδια που έδωσε απέναντι στην ΑΕΚ. Οι Αρκάδες έχουν 
πανηγυρίσει τέσσερις νίκες, ενώ δύο αγώνες ολοκληρώθηκαν ισό-
παλοι. Την Κυριακή (22/01) οι δύο οµάδες αναµετρούνται στο ΟΑΚΑ.

22/01
15:30 Εξέλσιορ - Γκόου Αχέντ Ιγκλς 1 2.12
18:00 Σεντ Ετιέν - Ανζέ 1 1.90
19:00 Αταλάντα - Σαµπντόρια 1 1.70
19:30 Κέρκυρα - Παναθηναϊκός 2 & Under 3.5 2.12
19:30 Σοσιεδάδ - Θέλτα X2 1.90
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POWEREDBY AUTO

Η Volvo ανανέωσε τα V40 και 
V40 Cross Country, τόσο εντός 
όσο και εκτός, προκειµένου να 

τους προσδώσει µια αισθητική ταυτότητα 
πιο κοντά στη νέα σειρά 90 και την και-
νούργια σχεδιαστική φιλοσοφία της µάρ-
κας.
Εξωτερικά, η κυριότερη αλλαγή στα νέα 
Volvo V40 και V40 Cross Country αφορά 
τη γρίλια και τα φωτιστικά σώµατα, καθώς 
οι προβολείς είναι πλέον σε σχήµα πλα-
γιαστού «T», ενώ ταυτόχρονα διαφορο-
ποιείται και η χρωµατική παλέτα.
Στο εσωτερικό υπάρχουν νέες ταπετσαρίες, ένα δίχρωµο δερµάτινο τιµόνι, καθώς και νέες διακοσµητικές 
επιφάνειες αλουµινίου για την κεντρική κονσόλα.
Τα νέα V40 και V40 Cross Country εξοπλίζονται µε τα τελευταίας τεχνολογίας κινητήρια σύνολα της οι-
κογένειας Drive-E, µε απόδοση από 120 έως και 245 ίππους, σε συνδυασµό µε εξαιρετικά χαµηλή κατανά-
λωση και εκποµπές ρύπων που ξεκινούν από µόλις 82 γραµµάρια CO2 το χιλιόµετρο.
Το νέο V40 T3 1.5 Auto των 152 ίππων στην έκδοση εξοπλισµού Kinetic Plus µε το στάνταρ αυτόµατο κι-
βώτιο έχει προτεινόµενη τιµή λιανικής τα 22.500 ευρώ. Αντίστοιχα, το V40 Cross Country Dynamic έχει 
προτεινόµενη τιµή λιανικής τα 26.600 ευρώ.

Η 2Η ΓΕΝΙΑ ΤΟΥ VW TIGUAN ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΤΗΚΕ  
ΚΑΙ ΞΕΚΙΝΑ ΑΠΟ € 27.300 ΜΕ ΠΛΟΥΣΙΟ ΕΞΟΠΛΙΣΜΟ

H Renault 
απέκτησε 
αγροτικό που 
λέγεται Alaskan

Τα ανανεωµένα Volvo V40 και V40 Cross Country ξεκινούν από €22.500

Α
ν παρατηρήσετε το καινούργιο VW Tiguan, θα διαπιστώσετε πως έχει εξελιχθεί ση-
µαντικά σε σχέση µε την εξαιρετικά επιτυχηµένη 1η του γενιά. Έτσι, λοιπόν, έχει ένα 
πιο SUV look, µε ιδιαίτερα αρµονικές αναλογίες και χαρακτηριστικές λεπτοµέρειες, 
µεγαλύτερες διαστάσεις αλλά και χαµηλότερο βάρος, χάρη στη χρήση του νέου πλαι-
σίου MQB.
Αλλαγµένο, πιο σύγχρονο και ποιοτικό είναι και το εσωτερικό του, εµφανώς βελτιω-

µένοι εµφανίζονται και οι χώροι τόσο για τους επιβάτες όσο και για τις αποσκευές –το πορτµπαγκάζ κυ-
µαίνεται από 420 έως 1.555 λίτρα–, ενώ ο εξοπλισµός περιλαµβάνει όλες τις σύγχρονες λύσεις διασύνδε-
σης, αλλά και αρκετά από τα σύγχρονα συστήµατα υποβοήθησης, στάνταρ. Μάλιστα η κορυφαία έκδοση 
Exclusive διαθέτει και τον εντυπωσιακό φουλ ψηφιακό πίνακα οργάνων.
Στον δρόµο το νέο Tiguan διαθέτει ένα σαφώς πιο ώριµο οδηγικό προφίλ, καθώς η ανάρτησή του α-
πορροφά αποτελεσµατικά τις ανωµαλίες των δρόµων, ελέγχει ικανοποιητικά τις κινήσεις του αµαξώµα-
τος, περιορίζει τις κλίσεις στις στροφές και συνδυάζεται µε ένα καλό σε αίσθηση σύστηµα διεύθυνσης.
Από τους ήδη διαθέσιµους κινητήρες ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει ο 1.4 TSI των 150 ίππων 
µε τη δυνατότητα αποµόνωσης των 2 κυλίνδρων, όταν συντρέχουν οι προϋποθέσεις, την οποία κα-
ταλαβαίνει κανείς µόνο από την ένδειξη, στα ελληνικά, στο ταµπλό. Η επίσηµη µέση κατανάλωσή 
του είναι 5,7 λίτρα για κάθε 100 χιλιόµετρα, ενώ από κει και πέρα µπορεί να συνδυαστεί τόσο µε 
το αυτόµατο κιβώτιο διπλού συµπλέκτη DSG µε τις 7 σχέσεις και τις γρήγορες αλλαγές όσο και µε 
την τετρακίνηση 4Motion.
Η βασική έκδοση βενζίνης του Tiguan είναι η 1.4 TSI των 125 ίππων που ξεκινά από 27.300 ευρώ στην 
εισαγωγική έκδοση εξοπλισµού Active, ενώ η πιο πλούσια, Advance,(από αυτήν ξεκινά η εκδοχή των 
150 ίππων) είναι στα 28.200 ευρώ, µόλις 100 ευρώ λιγότερα από την αντίστοιχη πετρελαιοκίνητη µε τον 
1.6 TDI των 115 ίππων –το Tiguan για πρώτη φορά ξεκινά ως diesel από τα 1.600 κυβικά– που θα είναι 
διαθέσιµη στο άµεσο µέλλον. 

To Renault Alaskan είναι το πρώτο αγροτικό στην ιστορία της γαλλικής ε-
ταιρείας, η οποία έχει και µεγάλο κλάδο επαγγελµατικών οχηµάτων. Η 
βάση του είναι το πλαίσιο και τα µηχανικά µέρη του Nissan Navara, ενώ 

η εµφάνισή του προσδιορίζεται κυρίως από τη νέα µάσκα των Renault. Κάτω από 
το καπό υπάρχει ο diesel 2.3 dCi µε τα δύο turbo και απόδοση 160 ή 190 ίππους.
Εκτός από τις πισωκίνητες εκδόσεις θα υπάρξουν και τετρακίνητες µε δυνατότητα 
κλειδώµατος του πίσω διαφορικού, ενώ η απόσταση του αµαξώµατος από το έδα-
φος θα φτάνει µέχρι και τα 23 εκατοστά.
Το νέο Renault Alaskan θα είναι διαθέσιµο αρχικά στην αµερικανική αγορά, ενώ 
στην πορεία θα ακολουθήσουν η Ευρώπη και η Αφρική.

POWEREDBY AUTO

Στην επίσηµη παρουσίαση που 
έγινε στο Ναύπλιο η ελληνική α-

ντιπροσωπεία ανακοίνωσε τις τιµές του 
Renault Megane που επιστρέφει δυνα-
µικά στην εγχώρια αγορά αυτοκινήτου, 
διεκδικώντας το µερίδιο που έχει στην 
υπόλοιπη Ευρώπη, όπου ήταν και παρα-
µένει ένα σταθερό best seller της κατη-
γορίας του.
Σύµφωνα µε όσα ανακοινώθηκαν στη 
συνέντευξη Τύπου, το Megane TCe 100 
µε τον turbo κινητήρα βενζίνης των 1.200 
κ.εκ. θα ξεκινά από 17.150 ευρώ µε το βα-
σικό επίπεδο εξοπλισµού Authentic. Tο 

αντίστοιχο diesel 1.5 dCi µε τους 90 ίπ-
πους ξεκινά από 18.890 ευρώ, ενώ το κο-
ρυφαίο 1.5 dCi µε τους 110 ίππους και ε-
πίπεδο εξοπλισµού Dynamic κοστολο-
γείται από 23.500 ευρώ.

Το νέο Renault Megane ξεκινά  
από 17.150 ευρώ

Η Nissan παρουσίασε πακέτο αναβάθµισης ισχύος  
για τα Qashqai, Juke και Pulsar

Έναν και κάτι µήνα µετά τις πρώτες επίσηµες ανακοινώσεις για τον αντικαταστάτη του Opel Insignia, η γερµανική 
εταιρεία επιστρέφει µε ένα ιδιαίτερα ενδιαφέρον µοντέλο, την τετρακίνητη έκδοση του Insignia Grand Sport.

Θέλοντας, λοιπόν, να απαντήσει σε α-
ντίστοιχες προτάσεις του ανταγωνι-
σµού (όπως το Passat 4MOTION) 
οι οποίες έχουν πολύ µεγάλη απή-
χηση στις αγορές της Βόρειας Ευρώ-

πης, η Opel προχώρησε στην υιοθέτηση µιας εξελιγ-
µένης τετρακίνησης στο νέο της µεσαίο µοντέλο, ενώ 
το ενδιαφέρον έγκειται στο ότι δεν χρησιµοποιεί η-
λεκτροϋδραυλικό συµπλέκτη Haldex ή κάποιον 
άλλο κλασικό συµπλέκτη, αλλά το Twinster 

AWD της GKN. Αυτό διαθέτει ένα πρωτοποριακό δι-
πλόδισκο συµπλεκτάκι που συνδυάζεται µε το σύ-
στηµα torque vectoring για έξυπνη κατανοµή της ι-
σχύος στους πίσω τροχούς – ένα αντίστοιχο σύστηµα 
υπάρχει και στο Ford Focus RS, όπου η περισσότερη 
ροπή κατανέµεται στον πίσω εξωτερικό τροχό κατά 
τη διάρκεια της στροφής.
Η ροπή κατανέµεται στους πίσω τροχούς όχι µόνο 
µέσω των αισθητήρων περιστροφής (yawdamping, δυ-
ναµικών φορτίων), που αντιλαµβάνονται το οδόστρωµα 

και την κατάστασή του, αλλά και ανάλογα µε τη γωνία 
που έχει το τιµόνι και την πίεση που 

ασκείται στο πεντάλ του γκαζιού. 
Έτσι, αφενός έχουµε τη µέ-
γιστη δυνατή απόδοση του 
συστήµατος της τετρακίνη-
σης, αφετέρου υπάρχει και 
µια σχετική ελευθερία σε πιο 
σπορ οδική συµπεριφορά, ει-
δικά στο πρόγραµµα οδήγη-
σης Sport που διαθέτει το νέο 
Opel Insignia Grand Sport.

TO ΚΑΙΝΟΥΡΓΙΟ OPEL INSIGNIA GRAND SPORT 
ΘΑ ΕΙΝΑΙ ΚΑΙ ΤΕΤΡΑΚΙΝΗΤΟ

Βασισµένη στην πολύχρονη εµπειρία και στο εγ-
γυηµένο αποτέλεσµα που τη διακρίνει, η Nissan 

- Νικ. Ι. Θεοχαράκης Α.Ε. προσφέρει ένα ολοκληρω-
µένο πακέτο αναβάθµισης ισχύος για τα µοντέλα 
Qashqai, Juke και Pulsar που εφοδιάζονται µε τον 
κινητήρα βενζίνης 1.2 DiG-T.
Από το συγκεκριµένο πακέτο αναβάθµισης µπορούν 
να ωφεληθούν τόσο οι τωρινοί ιδιοκτήτες των συγκε-
κριµένων µοντέλων όσο και οι υποψήφιοι αγοραστές 
καινούργιων, που θέλουν να προσδώσουν ακόµα πιο 
δυναµικό χαρακτήρα και περισσότερες επιδόσεις 
στο δικό τους αυτοκίνητο.
Συγκεκριµένα, µε το πακέτο αναβάθµισης ισχύος 
της Nissan - Νικ. Ι. Θεοχαράκης Α.Ε. επιτυγχάνεται 
αύξηση ισχύος κατά 17,5% στη µέγιστη τιµή (από 115 
ίππους σε 135 στις 5.100 σ.α.λ.) και ροπής κατά 8,4% 
στη µέγιστη τιµή (από 186 Nm σε 202 Nm στις 3.800 
σ.α.λ.).
Το συγκεκριµένο πακέτο αναβάθµισης καλύπτεται 
από σχετική εγγύηση καλής λειτουργίας, αφορά τα 
τρέχοντα µοντέλα των Qashqai, Juke και Pulsar και 
µπορεί να συνδυαστεί µόνο µε τις εκδόσεις µε χειρο-
κίνητο κιβώτιο ταχυτήτων. Για περισσότερες πληρο-
φορίες οι ενδιαφερόµενοι µπορούν να επικοινωνή-
σουν µε τον πλησιέστερο εξουσιοδοτηµένο έµπορο/
επισκευαστή Nissan ανά την Ελλάδα.

Η Nissan παρουσίασε πακέτο αναβάθµισης ισχύος 
για τα Qashqai, Juke και Pulsar
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ΜΠΕΖΟΣ - ΦΙΛΙΠΠΙ∆ΗΣ - ΑΥΓΟΥΣΤΙ∆ΗΣ 
ΣΤΟ ΜΟΥΣΟΥΡΗ
Το εµβληµατικό και ταυτόχρονα πιο δηµοφιλές 
έργο του Ντέιβιντ Μάµετ «Αµερικάνικος Βούβα-
λος», ένα εύστοχο κοινωνικό σχόλιο µε πικρό χιού-
µορ, ένα συγκρουσιακό δράµα που αναδεικνύει τις 
επιθυµίες, τα αδιέξοδα, αλλά και το χιούµορ των 
τριών ηρώων του, ενώνει στη σκηνή τους Πέτρο Φι-
λιππίδη, Γιάννη Μπέζο και Ορφέα Αυγουστίδη. Ο 
πρώτος υπογράφει τη µετάφραση και τη σκηνοθε-
σία.

ΦΑΣΜΠΙΝΤΕΡ ΜΕ ΤΣΑΝΑΚΛΙ∆ΟΥ 
ΣΤΟ ΘΕΑΤΡΟ ΤΕΧΝΗΣ
Το Θέατρο Τέχνης, συµπράττοντας µε το Θέατρο 
του Νέου Κόσµου, παρουσιάζει από τις 21 Ιανου-
αρίου στη σκηνή του Υπογείου τη θεατρική µετα-
φορά του θρυλικού έργου του Ράινερ Βέρνερ Φα-
σµπίντερ «Ο φόβος τρώει τα σωθικά», σε διασκευή 
και σκηνοθεσία του Σίµου Κακάλα, µε την Τάνια 
Τσανακλίδου στον ρόλο της Έµι.

«ΠΕΤΡΕΣ ΣΤΙΣ ΤΣΕΠΕΣ ΤΟΥ» 
ΣΤΟ ΘΕΑΤΡΟ ΤΟΥ ΝΕΟΥ ΚΟΣΜΟΥ
Στο Κέρι της Ιρλανδίας, όπου κινηµατογραφείται µια χολι-
γουντιανή υπερπαραγωγή, ο Τσάρλι και ο Τζέικ είναι δυο 
ντόπιοι βοηθητικοί ηθοποιοί, δηλαδή κοµπάρσοι, που δεν 
έχουν στον ήλιο µοίρα. Το ίδιο και ο Σον – που αυτοκτό-
νησε. Έβαλε πέτρες στις τσέπες του και έπεσε στο νερό. Ο 
ψεύτικος κόσµος του Χόλιγουντ, όπως τον σκιαγραφεί η 
Μαρί Τζόουνς, σε σύγκρουση µε τη σκληρή πραγµατικό-
τητα µιας επαρχιακής πόλης µέσα από τα µάτια δυο ανθρώ-
πων. Συνσκηνοθετούν και συµπρωταγωνιστούν οι Μάκης 
Παπαδηµητρίου και Γιώργος Χρυσοστόµου.

Το πορτρέτο του Αδριανού 
στο Μουσείο Ακρόπολης
Το Μουσείο της Ακρόπολης τιµά την επέτειο των 
1.900 χρόνων από την άνοδο στον θρόνο του φιλαθη-
ναίου αυτοκράτορα Αδριανού µε τη µουσειακή παρου-
σίαση ενός έξοχου πορτρέτου του που βρέθηκε στη 
λεωφόρο Συγγρού και µε ένα ενδιαφέρον βίντεο, πα-
ραγωγής του µουσείου, στο οποίο αναδεικνύεται το 
τεράστιο οικοδοµικό πρόγραµµα του αυτοκράτορα 
για την Αθήνα του 2ου αιώνα µ.Χ. Η λιτή αλλά εντυ-
πωσιακή παρουσίαση θα διαρκέσει από 15/01/2017 
έως 31/03/2017. Οι επισκέπτες µπορούν να την παρα-
κολουθήσουν στο ισόγειο του µουσείου καθηµερινά, 
κατά τις ώρες λειτουργίας του, µε δωρεάν είσοδο.
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A ΜΑΓΙΑ Η ΜΕΛΙΣΣΑ 

– H ΤΑΙΝΙΑ

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Άλεξ Στάντερµαν ∆ΙΑΝΟΜΗ ΣΤΑ 
ΕΛΛΗΝΙΚΑ: Ιφιγένεια Στάικου, Στεφανία Φιλιάδη, 
Βούλα Κώστα, Ποίµης Πέτρου, Κωνσταντίνος Κακκα-
νάς ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 88΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: Weird Wave

Η µικρή Μάγια µπορεί να βγήκε 
µόλις από το αυγό της, αλλά 
είναι ένας σίφουνας γεµάτος 

περιέργεια, που σε καµία περίπτωση 
δεν θέλει να υπακούσει στους κανόνες 
της κυψέλης. Ένας από αυτούς είναι να 
µην εµπιστεύεται τις σφήκες και τα άλλα 
έντοµα που ζουν πέρα από το λιβάδι. Η 
Μάγια όµως δεν µπορεί παρά να κάνει 
φιλίες µε τον Φλιπ, την ακρίδα, τον Κερτ, 
το σκαθάρι, ακόµα και µε τον Στινγκ, τη 
νεαρή σφήκα. Όταν κάποιος κλέβει τον 
βασιλικό πολτό, όλες οι υποψίες πέ-
φτουν στις σφήκες και η Μάγια µπαίνει 
στο στόχαστρο ως συνεργός τους. Μόνο 
ο καλόκαρδος Βίλυ την πιστεύει και τη 
βοηθάει να λύσει το µυστήριο, παρέα µε 
τους υπόλοιπους φίλους της.

Η ταινία είναι βασισµένη στο παιδι-
κό βιβλίο, που αγαπήθηκε από γενιές και 
γενιές σε όλο τον κόσµο, «Οι περιπέτειες 
της Μάγια της Μέλισσας» του Γερµανού 
συγγραφέα Βάλντεµαρ Μπόνσελς. Το 
βιβλίο δηµοσιεύτηκε το 1912, έγινε πα-
γκόσµιο best seller και έχει µεταφραστεί 
σε πάνω από 40 γλώσσες.

Σε µια ιστορία για τη σύγκρουση της Παλαιάς µε τη Νέα ∆ύση, δυο αδέλφια, ο Τόµπι (Κρις Πάιν), ένας συ-
νηθισµένος διαζευγµένος πατέρας που προσπαθεί να φτιάξει µια καλύτερη ζωή για τον γιο του, και ο Τάνερ 
(Μπεν Φόστερ), ένας ευέξαπτος πρώην κατάδικος, θα συνεργαστούν για να ληστέψουν τα υποκαταστήµατα 
της τράπεζας που έχει κάνει κατάσχεση στην οικογενειακή τους περιουσία. Οι ένοπλες ληστείες είναι η τε-

λευταία τους ελπίδα προκειµένου να πάρουν πίσω το µέλλον που δυνάµεις πέρα από τον έλεγχό τους τους πήραν κάτω 
από τα πόδια τους. Η εκδίκηση φαίνεται δική τους, µέχρι τη στιγµή που θα βρεθούν στο στόχαστρο ενός αµείλικτου 
αθυρόστοµου Τεξανού Ranger (Τζεφ Μπρίτζες) που ψάχνει για έναν τελευταίο θρίαµβο την παραµονή της συνταξιο-
δότησής του. Καθώς τα δυο αδέλφια σχεδιάζουν µια τελευταία ληστεία που θα ολοκληρώσει το σχέδιό τους, τα πάντα 
θα κορυφωθούν σε µια τελική αναµέτρηση ανάµεσα στον τελευταίο έντιµο άνθρωπο του νόµου και στα δυο αδέλφια 
που δεν έχουν τίποτα να χάσουν, πλην της οικογένειάς τους.

ΑΡΝΗΣΗ
DENIAL

Όταν η ιστορικός Ντέµπορα Λίπσταντ εκδίδει το βιβλίο της «Denying the Holocaust: The Growing 
Assault on Truth and Memory» στη Μεγάλη Βρετανία, µαθαίνει σοκαρισµένη ότι ο Βρετανός συγ-
γραφέας Ντέιβιντ Ίρβινγκ, ο οποίος στα βιβλία του έχει καταπιαστεί µε θέµατα του Β΄ Παγκοσµίου 
Πολέµου, τη µηνύει για δυσφήµηση. Αυτό που είναι αξιοπερίεργο είναι ότι, σύµφωνα µε το βρετανι-

κό δίκαιο, θεωρείται ένοχη µέχρι να αποδείξει ότι είναι αθώα. Εκτός, λοιπόν, από το να υπερασπιστεί τον εαυτό 
της, η Λίπσταντ θα προσπαθήσει να αποδείξει και το αυταπόδεικτο: ότι το Ολοκαύτωµα συνέβη. Παθιασµένη και 
ανεξάρτητη, η Λίπσταντ αρνείται να συµβιβαστεί. Η νοµική οµάδα της, όµως, της προτείνει ένα περίεργο σχέδιο: 
να µην παρουσιαστούν στο εδώλιο ούτε η ίδια ούτε κάποιος επιζών του Ολοκαυτώµατος. Η «Άρνηση» είναι ένα 
δικαστικό δράµα βασισµένο σε µία από τις σπουδαιότερες διεθνείς νοµικές υποθέσεις της σύγχρονης Ιστορίας.

ΠΑΣΗ ΘΥΣΙΑ
HELL OR HIGH WATER

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Μικ Τζάκσον ΣΕΝΑΡΙΟ: Ντέιβιντ Χέιρ ΠΑΙΖΟΥΝ: Ρέιτσελ Βάις, Τίµοθι Σπολ, Τοµ Ουίλκινσον, Άντριου Σκοτ, 
Τζακ Λόουντεν, Κάρεν Πιστόριους, Άλεξ Τζένινγκς, Χάριετ Γουόλτερ, Μαρκ Γκάτις, Τζον Σέσιονς, Νίκι Αµούκα- Μπερντ, Πιπ 
Κάρτερ ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 109΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: Odeon

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Ντέιβιντ Μακένζι ΣΕΝΑΡΙΟ: Τέιλορ Σέρινταν ΠΑΙΖΟΥΝ: Κρις Πάιν, Τζεφ Μπρίτζες, Μπεν Φόστερ, Τζιλ Μπίρ-
µπιγχαµ, Ντέιλ Ντίκι, Κέιτι Μίξον ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 102΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: Tanweer
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Είναι µία από τις πιο χαρακτηριστικές φωνές της νέας γε-
νιάς και ο πλέον αγαπηµένος διεθνής Έλληνας τραγου-
διστής. Ο Γιώργος Περρής, µετά από µία εξαιρετικά επι-
τυχηµένη περιοδεία µε τον Μάριο Φραγκούλη το καλο-

καίρι του 2016 µε αφορµή τη συνεργασία τους στον δίσκο «Κιβωτός» 
καθώς και τη sold-out συναυλία τους στο Ηρώδειο, ανεβαίνει στη 
σκηνή του θεάτρου Άλφα-Ιδέα για να συστηθεί ξανά, πρόσωπο µε 
πρόσωπο µε το αθηναϊκό κοινό, και φέρνει στην καρδιά του χειµώνα 
τη δική του «Ηλιοφάνεια».

Πώς είναι να ζείτε το όνειρο κάθε Έλληνα –και όχι µόνο– καλ-
λιτέχνη;
Ξέρετε, όταν ονειρευόµαστε ως παιδιά ή νέοι να κάνουµε αυτό το ε-
πάγγελµα, νοµίζω πως δεν ξέρουµε ακριβώς τι αυτό σηµαίνει και συ-
νεπάγεται, πόσο µάλλον όταν πρόκειται για µια καριέρα εκτός συ-
νόρων. Εµένα ήταν σίγουρα το όνειρό µου και είµαι πολύ ευγνώµων 
για όλα αυτά που µου συµβαίνουν τα τελευταία χρόνια, αλλά δεν σας 
κρύβω πως δεν φανταζόµουν ποτέ ότι θα έχανα πολύτιµες στιγµές 
από τις ζωές των ανθρώπων που αγαπώ, η προσωπική µου ζωή θα 
ήταν από δύσκολη έως αδύνατη και, κυρίως, ότι οπουδήποτε πήγαινα 
θα µε έβλεπαν ως ξένο. Μια διεθνής πορεία έχει επιπτώσεις που δεν 
τις φανταζόµαστε καν. Από την άλλη, όµως, η φωνή µου µου έδωσε 
την ευκαιρία να ταξιδέψω, να βρεθώ επί σκηνής µε ανθρώπους υπε-
ράνω φαντασίας και να εκφραστώ ως καλλιτέχνης αλλά και ως άν-
θρωπος µέσα από ένα πρίσµα εντελώς διαφορετικό. Όλο αυτό βέβαια 
κρύβει ατελείωτες ώρες δουλειάς, επιµονής, µεγάλων αντιφάσεων, 
από µεγάλες χαρές µέχρι τεράστιες απογοητεύσεις, και υποµονής. Η 
δικαίωση όµως είναι όµορφη και πολύ ουσιαστική.

Τι χρειάζεται, τελικά, για να διακριθεί κάποιος εκτός συνόρων;
Πολλά πράγµατα… ίσως να µην είµαι ο κατάλληλος για να µιλήσει σε 
γενικό πλαίσιο, αλλά ειδικά στη δική µου περίπτωση πιστεύω πως 
µεγάλο ρόλο παίζουν η σαφής ταυτότητα, η εξαιρετική οµάδα που 
έχω γύρω µου, η οποία παλεύει για µένα µε πίστη, η δισκογραφική 
µου εταιρεία και το γεγονός πως έχω µάθει πια πως καµία απογοή-
τευση δεν µπορεί να µε σταµατήσει. Πάντα θα ξανασηκώνοµαι και θα 
προσπαθώ. Θέλει γερό στοµάχι ώστε να αντέξεις τον ανταγωνισµό, 
κυρίως τη σκληρή –και χυδαία κάποιες φορές– κριτική στο πρόσωπό 
σου και πάνω απ’ όλα αγάπη γι’ αυτό που κάνεις. Τόσο µεγάλη αγάπη, 
ώστε τίποτα να µη θεωρείται θυσία.

Αν σας ζητούσαµε να ξεχωρίσετε κάποια συνεργασία σας, ποια 
θα ήταν αυτή;
∆εν θα µπορούσα να ξεχωρίσω µία. Σίγουρα η Lara Fabian, το παι-
δικό µου ίνδαλµα, και ο Μάριος Φραγκούλης, που µε βοήθησε σε 
πολύ δύσκολες στιγµές. Η συνεργασία µου µε την Tina Arena στο 
Ηρώδειο αλλά και στην Αυστραλία ήταν πολύ σηµαντική για µένα, 
όπως και µε την Άλκηστη Πρωτοψάλτη. Πιο πρόσφατα, ακόµα δεν 

Όταν ονειρευόµαστε 
ως παιδιά ή νέοι να 
κάνουµε αυτό το 
επάγγελµα, νοµίζω πως 
δεν ξέρουµε ακριβώς 
τι αυτό σηµαίνει 
και συνεπάγεται, 
πόσο µάλλον όταν 
πρόκειται για µια 
καριέρα εκτός συνόρων. 
Εµένα ήταν σίγουρα 
το όνειρό µου και 
είµαι πολύ ευγνώµων 
για όλα αυτά που 
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δύσκολη έως αδύνατη 
και, κυρίως, ότι 
οπουδήποτε πήγαινα 
θα µε έβλεπαν ως ξένο.

µπορώ να πιστέψω ότι βρέθηκα επί σκηνής µε έναν ζωντανό 
θρύλο της µουσικής, τον Michel Legrand, στη Ρωσία. Ήταν 
πραγµατικά ένα όνειρο ζωής.

Σε ποια γλώσσα προτιµάτε να τραγουδάτε;
Ποτέ δεν θεωρούσα ότι η γλώσσα µπορεί να περιορίσει το συ-
ναίσθηµα. Αν είσαι αληθινός και πιστεύεις αυτό που θέλεις να 
εκφράσεις, το κοινό θα το αισθανθεί. Κάθε γλώσσα µού προ-
σφέρει διαφορετική ευχαρίστηση, ανάλογα µε το µε τι την 
έχω ταυτίσει µέσα µου.

Στο θέατρο Άλφα τι θα παρακολουθήσουµε;
Την πρώτη µου προσωπική παράσταση στην Αθήνα εδώ και 
περίπου πέντε χρόνια. Τραγούδια απ’ όλους µου τους δί-
σκους, ελληνικούς και ξένους, αγαπηµένες διασκευές και φυ-
σικά τα δύο ολοκαίνουρια τραγούδια που µου χάρισαν η Ευ-
ανθία Ρεµπούτσικα και ο Άρης ∆αβαράκης και θα κυκλοφο-
ρήσουν σε µερικές µέρες. ∆εν σας κρύβω πως αισθάνοµαι σαν 
να δίνω εξετάσεις και το άγχος έχει χτυπήσει κόκκινο, αλλά 
ανυποµονώ γι’ αυτές τις συναυλίες.

Έχετε ταξιδέψει σε πολλές πόλεις για συναυλίες. Ποια 
είναι εκείνη που σας συγκίνησε περισσότερο και γιατί;
Θα έλεγα το Μόντρεαλ στον Καναδά, ίσως γιατί ήταν η πρώτη 
πόλη εκτός Ελλάδας όπου το κοινό µε αγκάλιασε σαν δικό 
τους. Από την άλλη, έχω τεράστια αδυναµία στη Νέα Υόρκη 
για τη δύναµη και την ενέργειά της.

Στο εξωτερικό τι σας ρωτάνε συνήθως σχετικά µε την 
Ελλάδα (είµαστε παγκόσµιο θρεντ);
Με ρωτάνε πάντα για τη σηµερινή κρίση, για το πώς είναι η 
κατάσταση στη χώρα µας και για τους πολιτικούς µας. Πάντα 
όµως µου µιλάνε µε µεγάλο σεβασµό για την Ιστορία και τον 
πολιτισµό µας και κάθε φορά διαπιστώνω µε πόση ανθρω-
πιά ενδιαφέρονται για τον απλό κόσµο και το τι περνάει. Αγα-
πούν πολύ τη µουσική µας, τους ρυθµούς µας. Μετά από κάθε 
παράσταση µου µιλάνε για τα ελληνικά τραγούδια που µόλις 
τους τραγούδησα.

Η σελίδα σας στο Facebook είναι πολύ δραστήρια και δι-
αδραστική. Ασχολείστε ο ίδιος;
Ασχολούµαι κι εγώ αλλά και η οµάδα µου στο εξωτερικό. Η 
οµάδα µου ασχολείται µε οτιδήποτε αφορά την προώθηση των 
δίσκων και των παραστάσεων που έχω κάθε περίοδο, αλλά εγώ 
ανεβάζω φωτογραφίες και οτιδήποτε άλλο θέλω να πω στον 
κόσµο µου. Μου αρέσει πολύ η επικοινωνία µε τους ανθρώπους 
που µε αγαπούν και µε στηρίζουν. Μπορεί να µην προλαβαίνω 
να απαντώ σε όλα τα µηνύµατα, αλλά κάνω ό,τι καλύτερο µπορώ.

INFO
«Ηλιοφάνεια»
Γιώργος Περρής
15 και 22 Φεβρουαρίου
Ώρα έναρξης: 20:30
Θέατρο Άλφα-Ιδέα
www.georgeperris.com

Γιώργος Περρής

«Η δικαίωση 
είναι όµορφη»

  ΣΤΗΝ ΝΤΕΠΥ ΚΟΥΡΕΛΛΟΥ
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Από τις εκδόσεις Μελάνι κυκλοφορεί το ιστορικό µυθι-
στόρηµα της Καρολίνας Μέρµηγκα «Ο Έλληνας για-
τρός». Η συγγραφέας εξηγεί µε ποιον τρόπο περνούν 
από τις σελίδες της ο Παύλος Νιρβάνας, ο Ελευθέριος 

Βενιζέλος, η Πηνελόπη ∆έλτα και ο βασιλιάς Αλέξανδρος.

Πώς προέκυψε ο «Έλληνας γιατρός»;
Το βιβλίο ξεκίνησε από µια προσωπική συγκίνηση, όπως ξεκινάνε 
όλα τα βιβλία. Συγκίνηση για έναν άνθρωπο του οποίου τα χνά-
ρια συνέχεια διέκρινα, αχνά αλλά ορατά, γιατί πάτησε εκεί όπου 
τα χνάρια γίνονται ανεξίτηλα – δηλαδή στη µνήµη των ανθρώπων. 
Επειδή ασχολήθηκε µε τους ανθρώπους, µε πάθος, ανασκουµπώ-
θηκε και «βούτηξε στα µπερδεµένα, πονεµένα ανθρώπινα υλικά». 
Ξεκίνησα, λοιπόν, την ιστορία µου και σχεδόν αµέσως κατάλαβα 
αυτό που όλοι ξέρουµε αλλά ξεχνούµε, ότι η ζωή ενός ανθρώπου 
είναι µικρή αλλά και τεράστια. Ότι δηλαδή κάποιος που γεννή-
θηκε το 1874 και έζησε 67 χρόνια (που δεν είναι και τόσο πολύ) 
ήταν παρών ενώ συνέβαιναν απίστευτα πράγµατα εδώ, στην Ελ-
λάδα, αλλά και στον κόσµο ολόγυρα. Το πόσο παρών είναι βέβαια 
κανείς σε αυτά που συµβαίνουν γύρω του εξαρτάται από το πόσα 
βλέπει, δέχεται να δει. Ο συγκεκριµένος όµως δεν απέστρεψε ποτέ 
τα µάτια του, δεν κατέβασε το βλέµµα. Αυτού του άντρα, λοιπόν, το 
βλέµµα φαντάστηκα και µε αυτό θέλησα να δω την ιστορία µου. Κι 
αµέσως κατάλαβα ότι αυτά που έβλεπε εκείνος ήταν η αληθινή ι-
στορία µου.

Πώς διαλέξατε τις αληθινές ιστορίες και τα αληθινά πρόσωπα 
που περνούν από τις σελίδες σας;
Ξεκίνησα να τιµήσω έναν άνθρωπο αλλά είδα ότι η τιµή ανήκει σε 
πολλούς. Συνέχεια σκόνταφτα σε ιστορίες αντρών και γυναικών µι-
σοσκεπασµένες από τη λήθη, ακριβώς επειδή η προβολή και η έ-
παρση τους ήταν ξένες και µάλλον αποκρουστικές. Τους γνωρί-
ζουµε λίγο ή και καθόλου, αλλά βρίσκονται εκεί, ακριβώς κάτω από 
την κρούστα των σχολικών µας βιβλίων, και λίγο να ψάξει κανείς (ο-
ποιοσδήποτε) στην ιστορία της χώρας µας, βλέπει ότι οι σιωπηλές 
τους στρατιές στοιχίζονται ολόγυρά µας. Η τιµή τούς ανήκει. Και 
είµαι σίγουρη ότι καµία αντίρρηση δεν θα είχε σε αυτό ο ήρωας του 
βιβλίου µου – ίσα-ίσα, θα το προτιµούσε. ∆εν είµαι όµως ιστορικός. 
Ξέρω (όλοι µπορούµε να ξέρουµε) πού βρισκόταν η ∆έλτα µια δε-
δοµένη στιγµή, τι έγραψε ο Νιρβάνας για τις ψυχασθένειες, πόσο 
προσηλωµένος ήταν ο Βενιζέλος στις εργασίες της Αναθεωρητικής 
Βουλής του ’11, ποιες ήταν οι ιατρικές εξετάσεις του βασιλιά Κων-
σταντίνου το φοβερό καλοκαίρι του ’15. Όλοι µπορούµε να βρούµε 
τα βιογραφικά για τον Χρήστο Τσούντα, την Αγγελική Παναγιωτά-
του, τον Γιώργο Μιµήκο και τη Μαίρη Βέµπερ, τον Ζαχάρωφ, τον 
Σαραντάρη, τον Πρωτοπαπαδάκη, τη Μελά-Παπαδοπούλου, τον 
πάστορα Τζένινγκς. Όλοι µπορούµε να διαβάσουµε για τον κοµήτη 

Συνέχεια σκόνταφτα 
σε ιστορίες αντρών 
και γυναικών 
µισοσκεπασµένες 
από τη λήθη, 
ακριβώς επειδή 
η προβολή και η 
έπαρση τους ήταν 
ξένες και µάλλον 
αποκρουστικές. 
Τους γνωρίζουµε 
λίγο ή και καθόλου, 
αλλά βρίσκονται 
εκεί, ακριβώς κάτω 
από την κρούστα 
των σχολικών µας 
βιβλίων, και λίγο 
να ψάξει κανείς 
(οποιοσδήποτε) 
στην ιστορία της 
χώρας µας, βλέπει 
ότι οι σιωπηλές τους 
στρατιές στοιχίζονται 
ολόγυρά µας.

του Χάλεϊ, για το πώς πέθανε ο βασιλιάς Αλέξανδρος, για την 
τελευταία παράσταση του Βασιλικού Θεάτρου και τη δεξίωση 
στην ιταλική πρεσβεία παραµονές της 28ης Οκτωβρίου του ’40. 
Αλλά µπορούµε µόνο να φανταστούµε, ανάλογα µε το πώς το 
θέλουµε, τη λάµψη του ουρανού ή των βλεµµάτων τους, τον ήχο 
της µουσικής ή των φωνών τους, το βάθος και το ύψος της ελπί-
δας και του φόβου τους. Αυτό έκανα εγώ, ως µυθιστοριογράφος.

Το ιστορικό µυθιστόρηµα, παγκοσµίως, αποδεικνύεται ι-
διαίτερα δηµοφιλές. Υπάρχουν τελικά «µόδες» στη συγ-
γραφή;
Ελπίζω πως όχι, µου είναι αδιανόητο να γράφει κάποιος υπα-
κούοντας σε «µόδες» ή «τάσεις του µάρκετινγκ». Υπάρχουν 
όµως, όντως, εποχιακές προτιµήσεις αναγνωστών, για διάφο-
ρους λόγους. Είναι, εποµένως, µια ευτυχής συγκυρία αν η συγ-
γραφική αγωνία (γιατί περί αυτού πρόκειται) συµπέσει µε τις α-
ναγνωστικές επιθυµίες. Εγώ ανέτρεξα στο παρελθόν γιατί αυτή 
ήταν η ιστορία που ήθελα να πω, αλλά και µε κάποια ανακού-
φιση: γράφουµε για να µπορούµε να δούµε τον κόσµο αλλιώς, 
να τον ονειρευτούµε αλλιώς, να τον περιγράψουµε αλλιώς, και 
όταν το παρόν µάς τροµάζει, το παρελθόν ανακουφίζει. Γιατί 
είναι µακριά από την παγωµάρα του παρόντος, και γιατί έζησαν 
σε αυτό άνθρωποι που µπορούµε να θαυµάσουµε – και, ειδικά 
τώρα, έχουµε, νοµίζω, όλοι µεγάλη ανάγκη να θαυµάσουµε. Στο 
παρελθόν αναζητάµε ένα νόηµα, µια εξήγηση και, όσο παρά-
δοξο κι αν ακούγεται, µιαν ελπίδα. Γιατί κάτι ωραίο που υπήρξε, 
µπορεί να ξαναγίνει. Εν προκειµένω, ας πούµε, κάποιοι Έλλη-
νες που µας έκαναν περήφανους µπορεί, ίσως, να ξαναϋπάρξουν. 
Καταλαβαίνω, λοιπόν, γιατί οι αναγνώστες αναζητούν και αποζη-
τούν αυτή την περίοδο µιαν εξήγηση, ένα πνευµατικό αποκού-
µπι, ακόµα και µιαν ελπίδα σε ιστορικά µυθιστορήµατα – στα 
οποία, ας σηµειωθεί, δεν έχουµε µεγάλη παράδοση στην Ελ-
λάδα: γιατί η Ιστορία (µε γιώτα κεφαλαίο) παραµένει ένα ναρ-
κοθετηµένο πεδίο µε σηµαιούλες διαφόρων χρωµάτων µπηγµέ-
νες πάνω του, όπου ανά πάσα στιγµή κινδυνεύουν να εκραγούν 
µισοβυθισµένοι διχασµοί, εµφύλιοι κ.λπ.

Στη δική σας περίπτωση τι υπερέχει, το µυθιστόρηµα ή η 
Ιστορία;
Χωρίς καµία αµφιβολία, το µυθιστόρηµα. Ναι, σε κάποια σηµεία 
η µυθοπλασία και η Ιστορία συναντιούνται, γιατί και η Ιστο-
ρία είναι πάντα ιδωµένη µέσα από τη µατιά του παρόντος, και 
το παρόν «βλέπει» αυτό που θέλει να δει. Αλλά ως ένα σηµείο: 
κάπου η µυθοπλασία πρέπει να ονοµατίζεται ως τέτοια, κυρίως 
επειδή οι νεκροί είναι ανυπεράσπιστοι. Σαν µυθιστοριογράφος, 
λοιπόν, πήρα τις αποστάσεις µου απ’ οτιδήποτε θα µπορούσε να 
χαρακτηριστεί ως «βιογραφία» ή «Ιστορία».

Καρολίνα Μέρμηγκα

Ο Έλληνας 
γιατρός

  ΑΠΟ ΤΗΝ ΝΤΕΠΥ ΚΟΥΡΕΛΛΟΥ
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Για καθηµερινή ενηµέρω-
ση, κατεβάστε το ψηφιακό 
περιοδικό τέχνης KROMA 
στο κινητό ή στο tablet σας 
(Apple & Android). 
www.kromamagazine.com

Οι µύστες των έργων επιστηµονικής φαντα-
σίας, στη λογοτεχνία και στον κινηµατογράφο, 
έχουν «κληθεί» να απαντήσουν από νωρίς σε 
αυτά τα ερωτήµατα. Ο Γουέλς, ο Ασίµοφ, ο Όρ-
γουελ, αλλά και οι Κιούµπρικ, Λανγκ, Λούκας, 

Κάµερον, έχουν οραµατιστεί το µέλλον, στο οποίο οι µηχανές 
δεν είναι εργαλεία αλλά αυτεξούσιοι οργανισµοί µε, κυρίως, αι-
σθήµατα οργής και εκδίκησης απέναντι στον ανθρώπινο πολιτι-
σµό, που τις δηµιούργησε για τον υπηρετούν.

Θα µπορούσε αυτή η συνθήκη να µας απασχολήσει στην 
κανονική ζωή; ∆εν είναι λίγοι οι εκπρόσωποι της επιστηµονικής 
κοινότητας που σίγουρα το πιστεύουν. Και δεν είναι ασήµαντοι. 
Πρόκειται για τον Στίβεν Χόκινγκ, τον ιδρυτή του Skype Γιαν 
Ταλίν, τη Φραντσέσκα Ρόσι, καθηγήτρια της Επιστήµης των Υ-
πολογιστών στο Χάρβαρντ και στην Πάδοβα, τον δισεκατοµµυ-
ριούχο Έλον Μασκ, της SpaceX και της Tesla Motors, τον σερ 
Κλάιβ Σινκλέρ, δηµιουργό του υπολογιστή Spectrum, τον επι-
κεφαλής της Microsoft Research Έρικ Χόρβιτς, που σχεδόν α-
µέσως µετά τη βράβευσή του µε το ΑΑΑΙ Feigenbaum Prize για 
την πρόοδο πάνω στον τοµέα της τεχνητής νοηµοσύνης –συ-
γκεκριµένα το τµήµα του γέννησε την Cortana, τη φωνητικά ε-
λεγχόµενη virtual βοηθό που «τρέχει» στα Windows Phone– 
δήλωσε πως «δεν είναι απίθανο τα συστήµατα τεχνητής νοη-
µοσύνης να αποκτήσουν κάποια στιγµή συνείδηση», για να 
συνεχίσει στο ίδιο κλίµα: «Υπάρχουν προβληµατισµοί σχετικά 
µε την προοπτική ότι µακροπρόθεσµα µπορεί να χάσουµε τον 
έλεγχο κάποιων ειδών νοηµοσύνης. Θεµελιωδώς, πιστεύω ότι 
κάτι τέτοιο δεν πρόκειται να συµβεί. Νοµίζω ότι θα είµαστε ε-
ξαιρετικά ενεργοί όσον αφορά τη χρήση συστηµάτων Α.Ι. και ότι 
στο τέλος θα είµαστε σε θέση να έχουµε απίστευτα οφέλη από 

INFO
17-29 Ιανουαρίου 2017
Πολιτιστικό Κέντρο ∆ήµου 
Αθηναίων «Μελίνα»
Ηρακλειδών 66 & 
Θεσσαλονίκης, Θησείο, 
τηλ.: 210 3452150
Ώρες λειτουργίας: ∆ευτέρα 
κλειστά, Τρίτη έως Σάββατο 
10:00-20:00, Κυριακή 10:00-
14:00

τη µηχανική νοηµοσύνη σε κάθε διάσταση της ζωής, από 
την επιστήµη µέχρι την εκπαίδευση, την οικονοµία και 
την καθηµερινή ζωή».

Η «νέα βιοµηχανική επανάσταση» που υπόσχονται 
η τεχνητή νοηµοσύνη και η ροµποτική πονοκεφαλιά-
ζει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, που προτείνει νοµοθε-
τική ρύθµιση για τους κανόνες που θα διέπουν την αλ-
ληλεπίδραση µεταξύ των ανθρώπων και των ευφυών µη-
χανών. Τα ροµπότ, λέει η σχετική έκθεση, θα πρέπει να 
έχουν διακόπτη Off, εγείροντας κυρίως ζητήµατα όπως η 
σχέση των ροµπότ µε την ιδιωτική ζωή, την ανθρώπινη α-
ξιοπρέπεια, αλλά και τη σωµατική ακεραιότητα, στην πε-
ρίπτωση που η µηχανή υποστεί βλάβη ή δεχτεί επίθεση 
από χάκερ.

Η έκθεση εξετάζει επίσης το εάν τα ροµπότ πρέ-
πει να αποκτήσουν νοµικά δικαιώµατα ως «ηλεκτρονικά 
πρόσωπα», ώστε να έχουν και την ευθύνη των πράξεών 
τους. Την ίδια στιγµή που µια σειρά από κανόνες ετοι-
µάζονται, οι οποίοι θα απευθύνονται στους σχεδιαστές, 
στις κατασκευάστριες εταιρείες και στους φορείς εκµε-
τάλλευσης των ροµπότ.

Σας φαίνεται σουρεαλιστικό; Τα µη επανδρωµένα 
αεροσκάφη, τα ροµπότ που χρησιµοποιούνται στην ι-
ατρική, στη γεωργία ή στις κατασκευές, αποτελούν τη 
νέα πραγµατικότητα και τα επόµενα χρόνια αναµένεται 
να αυξηθούν τόσο ο αριθµός τους όσο και οι ικανότητές 
τους. Ήδη υπάρχουν µηχανές που αλληλεπιδρούν µε αν-
θρώπους. Για παράδειγµα, υπάρχουν ροµπότ που κάνουν 
παρέα σε ηλικιωµένους ή σε ανθρώπους που είναι άρρω-
στοι. Ροµπότ που διαθέτουν ένα είδος ενσυναίσθησης. 
Τα αυτοκίνητα χωρίς οδηγούς είναι έτοιµα να βγουν στον 
δρόµο. Αυτά είναι µηχανές που µπορούν να σώσουν ζωές 
πολλών ανθρώπων που τώρα πεθαίνουν σε δυστυχήµατα 
εξαιτίας της απροσεξίας τους. Ποιος, όµως, θα είναι υπεύ-
θυνος για τις όποιες αποφάσεις παίρνουν οι µηχανές – 
γιατί ένα είναι βέβαιο: πως, αφού δηµιουργούνται από 
τον άνθρωπο, θα είναι γεµάτες λάθη και ατέλειες.

Το ερώτηµα δεν είναι µόνο νοµικό αλλά και ηθικό. 
Ποια επαγγέλµατα π.χ. θα επηρεαστούν και πώς; Πόσο 
οικονοµικά προσιτά θα είναι για τους καταναλωτές;

Τα παραπάνω ουδόλως απασχολούν την Cortana, τη 
Siri και το Google Now, καθώς ήδη επιδίδονται σε ένα 
ανταγωνιστικό τουρνουά για τον καλύτερο «νοήµονα» 
βοηθό.

Η Ελλάδα, φυσικά, δεν παρακολουθεί από µακριά 
αλλά, παραδοµένη στον αυτοκαταστροφικό αυτισµό της, 
αγνοεί εξελίξεις που στο προσεχές µέλλον, για άλλη µια 
φορά, θα χωρίσουν τον πλανήτη σε κράτη και πολίτες 
πολλαπλών ταχυτήτων.

  ΝΤΕΠΥ ΚΟΥΡΕΛΛΟΥ

Ex machina
Τα µη επανδρωµένα αεροσκάφη και τα 
αυτοκίνητα χωρίς οδηγό πολύ σύντοµα 
θα είναι µια πραγµατικότητα. Η τεχνητή 
νοηµοσύνη είναι το µέλλον, αλλά ποιο 
µέλλον; Έκθεση του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου εξετάζει, νοµικά, τη σχέση 
των ροµπότ µε τους ανθρώπους, αλλά και 
το εάν τα ροµπότ πρέπει να αποκτήσουν 
νοµικά δικαιώµατα ως «ηλεκτρονικά 
πρόσωπα». ∆εν είναι επιστηµονική 
φαντασία αλλά το παρόν σε έναν γαλαξία 
far far away από την Ελλάδα.

Στην έκθεση παρουσιάζονται έργα µαθητών/µαθητριών του σχολείου που έχουν θέµα τον 
Καραγκιόζη και το θέατρο σκιών. Οι µαθητές και µαθήτριες του σχολείου δηµιούργησαν 
ζωγραφικά έργα υπό την επίβλεψη της κ. Αθανασίας Σκληρού (στελέχους του εκπαιδευτικού 
τµήµατος του Μουσείου Ελληνικής Παιδικής Τέχνης) και χαρακτικά έργα µε την καθοδήγηση 

της χαράκτριας Θεοδώρας Χανδρινού.
Στην έκθεση παρουσιάζονται, επίσης, έργα 25 καταξιωµένων εικαστικών και καραγκιοζοπαιχτών που 

εµπνεύστηκαν από τη συγκεκριµένη θεµατική. Τα έργα αυτά τα παραχωρούν ανιδιοτελώς στην πινακοθήκη 
του 5ου ∆ηµοτικού Σχολείου ∆άφνης «Γεώργιος Μπουζιάνης», για να εµπνέουν τους µικρούς µαθητές.

Η καλλιτέχνις Αγγέλα Καράλη µας είπε για τα έργα της: «Τα έργα δίνουν έµφαση στην αγωνία του 
καλλιτέχνη για επιτυχία της παράστασης. Στην αγωνία του καραγκιοζοπαίχτη να χαραχτεί στο µυαλό 
µικρών και µεγάλων το έργο και να τους αφήσει γλυκές αναµνήσεις και έτσι να µείνει κι αυτός στη θύµηση 
του κόσµου σαν µεγάλος καλλιτέχνης. Στα δύο έργα η κεντρική ύπαρξη του χεριού αποδίδει την επίδραση 
της ανθρώπινης σκέψης και χειραγώγησης στη νοοτροπία των ηρώων του θεάτρου σκιών για να περάσει 
τα µηνύµατά του. Μέσα από τα έργα αναδεικνύονται η παράδοση και το µεγαλείο του χαρακτήρα του 
Καραγκιόζη, µε τον οποίο µεγάλωσαν τόσες γενιές παιδιών και ο οποίος τόσο πολύ αγαπήθηκε».

Επιµελήτρια έκθεσης: Λουίζα Καραπιδάκη, ιστορικός τέχνης - µουσειολόγος

«Σκιές και Καραγκιόζης project»
Έκθεση ζωγραφικής-χαρακτικής στο «Μελίνα»
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Μάνα είναι µόνο… δύο
Η βιολογική µητέρα της Ζαχάρα, ενός εκ των παιδιών που έχει υιοθε-
τήσει η Αντζελίνα Τζολί, απηύθυνε έκκληση στην ηθοποιό να της επι-
τρέψει να µιλήσει στην κόρη της. Η πάµφτωχη Μεντεβάµπ Νταβίτ Λε-
µπίσο δήλωσε στην «Daily Mail» ότι θέλει να αποτελέσει κοµµάτι της 
ζωής της 12χρονης κόρης της, ενώ δεν αποσκοπεί σε χρήµατα ή ακύ-
ρωση της υιοθεσίας. «Η Αντζελίνα ήταν περισσότερο µητέρα για κείνη 
απ’ ό,τι εγώ, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν µου λείπει. Τη σκέφτο-
µαι κάθε µέρα. Ξέρω πότε είναι τα γενέθλιά της και λυπάµαι που δεν 
µπορώ να τα γιορτάσω µαζί της» είπε η βιολογική µητέρα του κορι-
τσιού. Η Λεµπίσο ήταν 19 ετών όταν γέννησε την κόρη της. ∆εν γνώριζε 
ποιος ήταν ο πατέρας, καθώς είχε µείνει έγκυος µετά από βάναυσο βι-
ασµό. Η οικογένειά της την έδιωξε όταν τους είπε για την εγκυµοσύνη.

Κάνε µας τη χάρη
Στην πρωταγωνίστρια του σκανδάλου της διαρροής εκατοντάδων χιλιάδων 
απόρρητων εγγράφων των ΗΠΑ στο Wikileaks, την Τσέλσι Μάνινγκ, έδωσε 
χάρη ο Μπαράκ Οµπάµα λίγο πριν αποχωρήσει από την Προεδρία των ΗΠΑ. 
Η Τσέλσι Μάνινγκ, η οποία υπηρέτησε ως στρατιώτης του αµερικανικού 
στρατού µε το όνοµα Μπράντλεϊ Μάνινγκ, καταδικάστηκε το 2013 σε 35 χρό-
νια φυλάκιση, µε την κατηγορία της κατασκοπείας. Στη φυλακή ο Μπράντλεϊ 
δήλωσε πως επιθυµεί να αποκαλείται Τσέλσι, ενώ του επιτράπηκε να αρχί-
σει ορµονοθεραπεία ως transgender άτοµο. Έχει κάνει δύο απόπειρες αυτο-
κτονίας, ενώ οι ιδιαίτερα αυστηρές συνθήκες φυλάκισής της δηµιούργησαν 
κύµα υποστήριξής της. Εκτός από τη Μάνινγκ, ο Οµπάµα έδωσε χάρη ή µεί-
ωσε ποινές σε 209 άτοµα στη λήξη της θητείας του, ενώ συνολικά έχει δώσει 
χάρη σε 1.385 άτοµα, περισσότερα από κάθε άλλον Αµερικανό Πρόεδρο.

Οι θεσµοί ανακρίνουν την Αµάλ
Πριν από λίγο καιρό ένα δηµοσίευµα από τον Λίβανο, τόπο καταγωγής 
της Αµάλ Κλούνεϊ, ανέφερε πως η δικηγόρος είναι έγκυος, περιµένει 
δίδυµα και θα γεννήσει τον ερχόµενο Μάρτιο. Η Αµάλ άφησε τις φήµες 
περί εγκυµοσύνης της να αιωρούνται στο οικονοµικό φόρουµ του Ντα-
βός, όπου ήταν καλεσµένη µε τον σύζυγό της, επιλέγοντας να φορέ-
σει ένα φαρδύ σύνολο που αποτελούνταν από φούστα και µπλούζα. Η 
33χρονη και ο 55χρονος Τζορτζ Κλούνεϊ είχαν µάλιστα και µια ιδιαίτερη 
συζήτηση µε την επικεφαλής του ∆ΝΤ Κριστίν Λαγκάρντ, που ρώτησε 
αν ισχύουν οι φήµες για εγκυµοσύνη, χωρίς ωστόσο να µάθουµε τι α-
πάντησε η δικηγόρος.

Ο κλώνος της Ρις
Υπάρχουν αρκετοί τρελοί ανάµεσά µας που κάνουν ακόµη και εγχει-
ρήσεις προκειµένου να µοιάσουν σε κάποιον διάσηµο. Η ηθοποιός και 
παραγωγός Ρις Γουίδερσπουν έχει τον δικό της κλώνο, που, όµως, δεν 
είναι άλλος από τη 16χρονη κόρη της Άβα, καρπό του γάµου της µε τον 
Ράιαν Φελίπε. Η Γουίδερσπουν εξοµολογήθηκε σε γυναικείο περιοδικό 
πως ακόµη και στενοί συνεργάτες της την µπερδεύουν µε την Άβα, ενώ 
διασκεδάζει αφάνταστα να ανεβάζει στο Instagram φωτογραφίες της 
και κανείς να µην καταλαβαίνει τη διαφορά.

Γιατί όλοι φοβούνται τη Lady Gaga;
Tο 12λεπτο show του αµερικανικού Super Βowl είναι πολύ µεγάλο 
ζήτηµα στις ΗΠΑ. Για το 2017 επιλέχθηκε η Lady Gaga, µόνο που οι 
φήµες και οι ίντριγκες στα παρασκήνια οργιάζουν πως «το National 
Football League (NFL) απαίτησε από τον µάνατζερ της Lady Gaga να 
µην κάνει ούτε µία αναφορά στον 45ο Πρόεδρο Ντόναλντ Τραµπ». Η 
Gaga αµέσως µετά την εκλογή Τραµπ βρέθηκε έξω από τον πύργο του 
στη Νέα Υόρκη και έγινε ένα µε τους χιλιάδες πολίτες που σήκωσαν το 
πλακάτ «∆εν είναι αυτός ο δικός µου Πρόεδρος». Ωστόσο, η εκπρόσω-
πος Τύπου του NFL, Νάταλι Ράβιτζ, διέψευσε το δηµοσίευµα. Όµως µε 
την Gaga ποτέ δεν ξέρεις.

Αποκαλύψεις 
για τον Τζορτζ 
Μάικλ
Ο Άνδρος Γεωργίου, 
ένας από τους πιο κο-
ντινούς ανθρώπους του 
Τζορτζ Μάικλ, ξάδερφος 
και στενός φίλος του, µί-
λησε στο BBC επιχειρώ-
ντας να βάλει τέλος στις 
φήµες περί αυτοκτονίας 
του µεγάλου σταρ. Ο κ. 
Γεωργίου είπε πως υπο-
ψιάζεται ότι ο µεγάλος α-
στέρας της ποπ έχασε τη 
ζωή του εξαιτίας υπερ-
βολικής δόσης ναρκωτι-
κών. ∆ήλωσε πως ο τρα-
γουδιστής είχε αρχίσει 
να ξαναπαίρνει «βαριά» 
ναρκωτικά προς το τέλος 
της ζωής του, ωστόσο α-
πέκλεισε το ενδεχόµενο 
να πήρε επίτηδες µεγάλη 
δόση και κάθε ενδεχό-
µενο αυτοκτονίας.

  ΝΤΕΠΥ ΚΟΥΡΕΛΛΟΥ
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INFO
Η Χριστίνα Μαυρίδου 
είναι καθηγήτρια 
Φυσικής Αγωγής - 
personal trainer.
www.personaltrainerchristy.com
Facebook Page: 
Christy Μαυρίδου

Γυµνάζεσαι; Βεβαιώσου ότι ανακάµπτεις σωστά µετά την προπόνηση µε 
αυτές τις απλές αλλά συχνά αγνοηµένες πρακτικές.

1. Μην παραλείπεις το γεύµα που θα σου ξαναδώσει ενέρ-
γεια µετά από έντονη άσκηση
Η άσκηση είναι ένα ερέθισµα που προκαλεί τη διάσπαση των µυών (καταβο-
λισµός), ενεργοποιεί όµως και έναν αριθµό διαδικασιών που βοηθούν την ε-
πιδιόρθωση και την αποκατάσταση αυτής της φθοράς.
Το χρονικό: Αρχικά, η άσκηση προκαλεί µια αναβολική ορµονική «έκρηξη» 
που συµβάλλει στη διαδικασία αποκατάστασης στο σώµα. Μία από τις πιο 
σηµαντικές ορµονικές αποκρίσεις είναι η αύξηση στην παραγωγή της ινσου-
λίνης αµέσως µετά τη γυµναστική, καθώς η ορµόνη αυτή κάνει πιο αποτε-
λεσµατική την αναπλήρωση των µυϊκών κυττάρων µε γλυκογόνο και τη µε-
ταφορά αµινοξέων στους φθαρµένους µυϊκούς ιστούς, συνδυασµός που ε-
πιτρέπει να ξεκινήσει η διαδικασία της επανόρθωσης. Η χρονική περίοδος 
αµέσως µετά την άσκηση είναι γνωστή ως «αναβολικό παράθυρο ευκαιρίας».
Το νέο: Ωστόσο, σε νέα έρευνα υποδεικνύεται πως παρόµοια αναβολικά 
οφέλη µπορούν να προκύψουν από συµπλήρωµα πρωτεΐνης πριν ή και κατά 
τη διάρκεια των προπονήσεων. Αυτό σηµαίνει πως η σηµαντικότερη συνέ-
πεια ενός γεύµατος ή/και συµπληρώµατος που θα φας αµέσως µετά την προ-
πόνηση είναι πως σταµατά αποτελεσµατικά τον καταβολισµό που προκαλεί 
η άσκηση παρά ότι συµβάλλει σε καλύτερο αναβολισµό. Όπως και να ’χει, 
η παράλειψη ενός γεύµατος µετά την προπόνηση είναι ο σίγουρος τρόπος 
για να χάσεις µυς και να παραταθεί η φλεγµονή που προκαλείται από την ά-
σκηση, η οποία µπορεί επίσης να αυξήσει τις βλάβες στους ιστούς.

2. Μην ξεχνάς να αναπληρώνεις τους ηλεκτρολύτες
Το νερό ή ένα αθλητικό ρόφηµα µε υδατάνθρακες και πρωτεΐνες µπορεί να 
σβήσει τη δίψα σου µετά την έντονη προπόνηση, δεν είναι όµως αρκετό για 
να ενυδατώσεις ξανά τον οργανισµό σου. Όταν γυµνάζεσαι, χάνονται σηµα-
ντικά µέταλλα και θρεπτικά συστατικά µέσω του ιδρώτα και κυρίως ηλεκτρο-
λύτες. Αυτά τα «άλατα» παίζουν σηµαντικό ρόλο στη διατήρηση της ισορρο-

πίας των υγρών, η οποία αποτελεί κύριο µέρος της διαδικασίας ανάκαµ-
ψης, ειδικά σε ζεστές, υγρές συνθήκες. Η ενυδάτωση µετά την άσκηση 
µπορεί να επιτευχθεί µόνο αν αναπληρωθούν οι ηλεκτρολύτες που έχα-
σες µέσω του ιδρώτα.
Το νέο: Σε µελέτη που δηµοσιεύτηκε στην επιθεώρηση «Journal of 
Sports Sciences», µε τίτλο «Ανάκαµψη από παρατεταµένη άσκηση: Α-
ναπλήρωση της ισορροπίας υγρών και ηλεκτρολυτών», παρέχονται οι α-
κόλουθες οδηγίες για βέλτιστη ενυδάτωση:
• Το ρόφηµα ενυδάτωσης θα πρέπει να περιέχει µέτρια-υψηλά επίπεδα 
νατρίου (τουλάχιστον 50 mmol l-1) και ίσως λίγο κάλιο.
• Οι υδατάνθρακες δεν είναι απαραίτητοι για την ενυδάτωση, ωστόσο 
µια µικρή ποσότητα (<2%) µπορεί να βελτιώσει το ποσοστό της απορ-
ρόφησης του νατρίου και του νερού.
• Η ποσότητα του ροφήµατος θα πρέπει να είναι µεγαλύτερη από τον 
όγκο του χαµένου ιδρώτα, για να ξεπεράσει τη συνεχή υποχρεωτική α-
πώλεια ούρων.

3. Μην τρως λιπαρά
Αν και το να τρως όσο το δυνατόν πιο σύντοµα µετά την προπόνηση 
ή τον αγώνα είναι εξαιρετικά σηµαντικό, θα πρέπει να σκεφτείς πολύ 
καλά και τη σύνθεση των γευµάτων σου. Είναι απαραίτητο να υπάρχει 
η σωστή ισορροπία µακροσυστατικών, για να µην αναφέρουµε το είδος 
και τη µορφή τους. Είναι καλό, για παράδειγµα, να αποφεύγεις τις τρο-
φές µε πολλά λιπαρά, όχι επειδή είναι «κακές» αλλά επειδή πέπτονται 
πιο αργά. Σε αυτή την περίπτωση αδειάζει πιο αργά το γαστρεντερικό 
σου και καθυστερεί η πέψη και η απορρόφηση των υδατανθράκων και 
της πρωτεΐνης, των µακροσυστατικών, δηλαδή, που χρειάζεται το σώµα 
σου αµέσως µετά από µια έντονη προπόνηση ή έναν δύσκολο αγώνα.
Τι χρειάζεσαι: Μια µεγάλη δόση πρωτεΐνης για τους µυς, ώστε να ξεκι-
νήσει η διαδικασία της επανόρθωσης και της αναδόµησης, καθώς και υ-
δατάνθρακες, που αναπληρώνουν τα αποθέµατα γλυκογόνου στα µυϊκά 
κύτταρα και στο συκώτι.
Καλές επιλογές: Κοτόπουλο µε λαχανικά, οµελέτα, σάντουιτς µε τόνο.

4. Άλλαξε ρούχα
Η άσκηση –και ο επακόλουθος ιδρώτας– ευνοεί την αποµάκρυνση πολ-
λών τοξινών, µεταβολικών υποπροϊόντων και βαρέων µετάλλων, και ένας 
αριθµός από αυτά αποβάλλεται µέσα από τους ιδρωτοποιούς αδένες. Ω-
στόσο, αν µείνεις µε τα ιδρωµένα ρούχα της γυµναστικής για πολλή ώρα 
µετά, θα µπορούσαν οι τοξίνες αυτές να απορροφηθούν ξανά από τους 
πόρους του δέρµατός σου.
Τι να κάνεις: Είναι προτιµότερο να πας για ντους αµέσως µετά την προ-
πόνηση ή να φορέσεις καθαρά ρούχα πριν ξεκινήσεις για το σπίτι.

5. Μην ακινητοποιείσαι
Οι περισσότεροι από εµάς έπειτα από µια σκληρή προπόνηση πέ-
φτουµε για ύπνο ή περνάµε το απόγευµα ξαπλωµένοι στον καναπέ. Ω-
στόσο, λίγα πράγµατα είναι τόσο επιζήµια για την υγεία και τους κατα-
πονηµένους σου µυς.
Το νέο: Η παρατεταµένη ακινησία µειώνει την περιφερειακή ροή του 
αίµατος και αυτό παρεµποδίζει την αποµάκρυνση του γαλακτικού οξέος 
και την κυκλοφορία των αναβολικών ορµονών, που δίνουν ξανά ενέρ-
γεια στους κουρασµένους µυς αλλά και έχουν αντιφλεγµονώδεις ιδιό-
τητες. Μειώνεται, επίσης, η ηλεκτρική δραστηριότητα στους µυς, κάτι 
που µειώνει τον βασικό σου µεταβολικό ρυθµό. Όλοι αυτοί οι παράγο-
ντες, σε συνδυασµό µε την ακαµψία και το πιάσιµο µετά την άσκηση, 
µπορεί να έχουν αρνητική επίδραση στην επόµενη προπόνησή σου.

6. Μην πιάνεις το πρόσωπό σου
Κάτω τα χέρια! Τρίβοντας τα µάτια σου ή πιάνοντας το πρόσωπό σου 
µετά την άσκηση µπορεί να µεταφέρεις βακτήρια, αφού τα γυµναστήρια 
δεν είναι και τα πιο καθαρά µέρη. Πλύνε καλά τα χέρια σου και σκού-
πισε το πρόσωπό σου µε πετσέτα αφού τελειώσεις.

7. Κοιµήσου καλά το βράδυ
Είναι σηµαντικός ένας καλός βραδινός ύπνος για ξεκούραση, µε διάρ-
κεια τουλάχιστον 7-8 ώρες, µετά την προπόνηση, αφού τότε το σώµα ξε-
κινά την επαναφορά και το χτίσιµο µυών.

8. Να καταγράφεις την πρόοδό σου
Ο έξυπνος τρόπος για να κρατάς ισχυρό το κίνητρό σου.

Οκτώ tips για 
περισσότερες καύσεις 
και καλύτερη άµυνα 
του οργανισµού µετά 
τη γυµναστική

  ΤΗΣ ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΜΑΥΡΙ∆ΟΥ



Για περισσότερες πληροφορίες μπορείτε να 
επισκεφθείτε το www.pyroxil.gr.
Eναλλακτικά  μπορείτε να καλέσετε 

 στο 210 6122202 ή στο 210 3466996 (09:00-17:00)

Mπορείτε να πάρετε ακόμα  
κι ένα σακί αποξηραμένα καυσόξυλα.  

Επισκευθείτε μας να σας ενημερώσουμε

Λ. Πηγής 59 Μελίσσια

ΑΠΟΞΗΡΑΜΕΝΑ ΚΑΥΣΟΞΥΛΑ

η εξέλιξη στα καυσόξυλα...

Το πρώτο εργοστάσιο αποξήρανσης καυσόξυλων στην Ελλάδα

Τα καυσόξυλα 

  έχουν υποστεί επεξεργασία ξήρανσης
   είναι πιστοποιημένα σύμφωνα με τα 

πρότυπα DIN51718, ASTM D 1102-84, 
CEN/TS 14918:2005 Τμήμα Σχεδιασμού και 
Τεχνολογίας Ξύλου και Επίπλου-Εργαστήριο 
Ποιοτικού Ελέγχου

  έχουν πλούσια καύση
   δε  μολύνουν την ατμόσφαιρα στο σπίτι σας 

και τη διατηρούν υγιεινή και καθαρή.
 δεν επιβαρύνουν το περιβάλλον με καπνό και 
αιθαλομίχλη

Η απόδοση των καυσόξυλων της PYROXIL είναι 
διπλάσια από τα υπόλοιπα, που δεν έχουν υποβληθεί στη 
διαδικασία αποξήρανσης. Το ξύλο αποδίδει 4494 Kcal/
kg βάση της πιστοποίησης, εξασφαλίζοντας άμεσα την 
απαραίτητη ζέστη, σε αντίθεση με τα ξύλα της αγοράς 
που, λόγω της υγρασίας που περιέχουν, πρέπει πρώτα 
να στεγνώσουν και μετά να καούν με αποτέλεσμα να 
μειώνεται η θερμιδική απόδοσή τους.

Η τιμή διάθεσης  
των καυσόξυλων της 
PYROXIL είναι σχεδόν 
ίδια με τις τιμές των άλλων 
καυσόξυλων της αγοράς, με 
επιπλέον χαρακτηριστικά, 
την διπλάσια θερμαντική 
αξία και την μηδενική 
εκπομπή ρύπων στο 
περιβάλλον μέσα και έξω 
από το σπίτι.

ΕΛΑΧΙΣΤΗ ΠΑΡΑΓΓΕΛΙΑ ΓΙΑ ΔΙΑΝΟΜΗ ΚΑΤ' ΟΙΚΟΝ 10 ΣΑΚΙΑ

κι ένα σακί αποξηραμένα καυσόξυλα. 

Με λίγα χρήματα,  
μεγάλη ενέργεια.

Επισκευθείτε μας να σας ενημερώσουμε

μεγάλη ενέργεια.
ΔΟΚΙΜΑΣΤΕ ΤΑ


